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دفاعيات اخير رييس كل بانك مركزي از سامانه نيما 
نشان داد كه هنوز در بدنه دولت اعتقاد زيادي به اين 
سامانه وجود دارد. در بخش خصوصي دو نگاه متفاوت 
به نيما شكل گرفته اس��ت كه به دليل تفاوت منافع 

صادركنندگان و  واردكنندگان است.
ماجراي س��امانه نيما عملا پ��س از سياس��ت هاي دلار 
4200 توماني آغاز شد. زماني كه دولت براي جلوگيري از 
افزايش نرخ ارز تصميم به ميخ كوب كردن آن گرفت طي 
يك فرمان دستور داد كه بخش بزرگي از ارز صادراتي به 
سامانه اي رود و نيازهاي وارداتي از آن سامانه تأمين شود. 
قبل از اين دستور سال ها بود كه درباره چنين سامانه اي 
بحث مي ش��د. با توجه به نرخ هاي متفاوت ارز در كشور و 
همچنين اي��ن واقعيت كه بزرگ تري��ن مصرف كننده و 
عرضه كنن��ده ارز يك نهاد يعني دولت اس��ت بس��ياري 

پيشنهاد مي دادند كه بورس ارز در كشور راه اندازي شود.
اما سامانه نيما بورس ارز نبود. ويژگي هاي بورس مشخص 
است اما ساختار س��امانه نيما به ش��كلي است كه دولت 
مي تواند در آن نرخ را كنترل كند. حتي ساختار به سمت 
شناور مديريت شده هم حركت نكرد و براي چندين ماه 
نرخ ارز وضعيتي ثابت در نيما داشت بدون آنكه به اتفاقات 
بيروني ارز توجه شود. ساختار نيما عملا به اين شكل بود 
كه قيمت��ي پايه براي ارز توس��ط دولت مطرح مي ش��د، 
صادركننده موظف بود مناب��ع ارزي خود را اعلام كند و با 
نرخي نزديك به دولت براي فروش بگذارد. واردكنندگان 
و صراف ها هم با نرخ نيمايي كه بس��يار پايين ت��ر از نرخ 
آزاد بود مي توانس��تند ارز را خريداري كنن��د. در نتيجه 
بخش��ي از صادركنندگان ارزهاي خود را ب��از نگرداندند، 
بعضي صادركنندگان دولتي يادگرفتند بر روي هر دلار 
مبلغي جداگانه از خريدار درياف��ت كنند كه طبيعتا در 
منابع درآمدي ش��ركت هاي دولتي ثبت نمي ش��د و در 
نهايت بخشي از ارز صادركنندگان كه مشمول نيما نبود 
خريداري در سامانه س��نا نداش��ت چرا كه نرخ پايين تر 
نيمايي مناسب واردات بود. در حقيقت بنيان هاي اوليه نيما 
كاملا از نگاه دولتي مي آمد اما حتي الزامات اقتصاد دولتي 
براي استفاده از منافع سامانه نيما لحاظ نشد. براي استفاده 
از بعضي فوايد نيما لازم بود تفكيك كالاها و اولويت هاي 

قابل اس��تفاده از ارز نيمايي براي صادرات روشن باشد اما 
تغييرات دايمي در ساختار توسط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت چيزي جز سردرگمي و ايجاد رانت براي بعضي 
مواد وارداتي به همراه نش��د. به ويژه آنك��ه در آن مقطع 

واردات بدون انتقال ارز ممنوع بود.
به مرور با افزايش هاي شديد نرخ ارز آزاد كه به دليل اشتباه 
در طراحي سياس��ت ميخكوب كردن ن��رخ روي 4200 
تومان شكل گرفته بود نيما نيز مجبور به افزايش نرخ شد 
اما ساختار كلي نيما هنوز هم دولتي است و چارچوب هاي 
يك بورس ارز را ندارد. صحبت هاي اخير عبدالناصر همتي، 
رييس كل بان��ك مركزي در اين خصوص بس��يار جالب 
است. همتي مي گويد هم اكنون بازار آزاد به نرخ نيما بسيار 
نزديك اس��ت و اختلاف حدود 2000 توماني بين اين دو 
نرخ مشاهده مي شود. به گفته وي اگر بخواهيد پولي را از 
يك بانك خارجي خارج كنيد و به دس��ت صادركننده يا 
فروشنده برسانيد، بين ۱۵ تا 20 درصد هزينه صادراتي 
دارد، بنابراين اگر ن��رخ نيمايي با اي��ن افزايش قيمت به 
نرخ بازار آزاد مي رسد. گذشته از اين بحث كه فاصله نرخ 
نيمايي با آزاد بسيار بيشتر است پذيرش اين واقعيت كه 
انتقال ارز ۱۵ تا 20 درصد هزينه در بر دارد خود گام بزرگي 
است كه نشان مي دهد چرا اصرار دولت براي بازگرداندن 
ارز صادراتي ناكام مي ماند. به ويژه آنكه قوانين پولشويي 
بين المللي مي گويد هر پول بايد به منش��أ خود بازگردد 
و نمي توان بدون وجود يك رابطه تجاري مشخص پولي 
را در حساب ها جابه جا كرد. اعتراف به هزينه جابه جايي 
پول مهم است اما نيما هم نمي تواند از اين هزينه بكاهد. 
ساختارهاي مالي جهاني به اجبار ما تغيير نمي كنند كه 

بخواهيم آنها را مجبور به انطباق با نيما كنيم.
هفته ها است كه دولت مي گويد قرار است نرخ گذاري بر 
روي سامانه نيما خاتمه يابد و اين سامانه بيشتر شبيه يك 
بازار شود هرچند كه اثرات آن كمتر ديده شده است. اميد 
بر اين بود كه سامانه تكميلي نيما در همين راستا باشد اما 
به نظر مي رسد صرفا بحث اتصال به سامانه تجارت مطرح 
است. هرچند ش��فافيت اطلاعات در بحث هاي تجاري-

ارزي بسيار مفيد است اما بايد يك واقعيت را پذيرفت. ذات 
اين سامانه ها بر اساس اقتصاد دولتي بسته شده است و با 
وجود تمام بزك ها ايرادات نگاه اقتصاد دولتي در آن كاملا 

به چشم مي خورد.

فرزند نارس اقتصاد دولتي
سرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

فرزند نارس اقتصاد دولتي
دفاعيات اخير رييس كل 
بانك مركزي از س��امانه 
نيما نشان داد كه هنوز در 
بدنه دولت اعتقاد زيادي 
به اين سامانه وجود دارد. 
در بخ��ش خصوص��ي 
دو ن��گاه متف��اوت ب��ه 
نيم��ا ش��كل گرفت��ه 
اس��ت كه به دليل تفاوت منافع صادركنندگان و 
واردكنندگان اس��ت. ماجراي س��امانه نيما عملا 
پس از سياس��ت هاي دلار 4200 توماني آغاز شد. 
زماني كه دولت براي جلوگيري از افزايش نرخ ارز 
تصميم به مي��خ كوب ك��ردن آن گرفت طي يك 
فرمان دستور داد كه بخش بزرگي از ارز صادراتي به 
سامانه اي رود و نيازهاي وارداتي از آن سامانه تأمين 
شود. قبل از اين دستور سال ها بود كه درباره چنين 
سامانه اي بحث مي شد. با توجه به نرخ هاي متفاوت 
ارز در كشور و همچنين اين واقعيت كه بزرگ ترين 

مصرف كننده و عرضه كننده ارز يك نهاد...
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آيسان تنها|
 آنگونه كه مركز آمار اي��ران جزييات اجزاي 
هزين��ه نهايي را منتش��ر كرده اس��ت به جز 
هزينه مص��رف نهايي دول��ت، باقي بخش ها 
از جمله هزينه  نهاي��ي خصوصي، صادرات و 
واردات و تش��كيل س��رمايه ثابت منفي بوده 
است كه البته با توجه به تحريم ها و مخدوش 
ش��دن رواب��ط اقتص��ادي اي��ران ب��ا جهان 

بين الملل اين موضوع قابل پيش بيني بود.
همين صفحه

صنعت،معدن و تجارت

 2 پيش شرط 
براي حذف دلار 4200 توماني

تعادل|
رييس ستاد بزرگداشت روز ملي صنعت و معدن، 
در نشستي خبري در آستانه سالروز ملي صنعت 
ومعدن از تجليل چهره هاي شاخص در اين مراسم 
خبر داد. بنابه توضيح��ات محمدرضا فياض، ٥٥ 
نفر در ١٥ گروه منتخ��ب در بخش هاي مختلف 
معرفي خواهند شد. مشاور وزير صنعت، همچنين 
در نشس��ت خبري روز گذش��ته خود، از موضع 
وزارتخان��ه درباره ح��ذف دلار 4200 توماني نيز 
سخن گفت. به گفته او، سه ديدگاه در اين زمينه 
وج��ود دارد كه براس��اس ديدگاه نخس��ت، دلار 
4200 توماني همچنان بايد پرداخت ش��ود، اما 
ديدگاه ديگر اين است كه عرضه آن متوقف شود و 
ديدگاه سوم اما مي گويد اگر قرار است اين ارزهاي 
ارزان توزيع شوند، روند توزيع آنها قرار است تا كي 
ادامه داشته باشد. سه ديدگاهي كه به گفته فياض 

در حال بررسي و بحث است. 
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حجت الاسلام رييسي:

رييس كل بانك مركزي از  راه اندازي سامانه تكميلي نيما با عنوان ايفاي تعهدات واردات خبر داد

بايد ساختارهاي فسادزا 
دركشور  را  اصلاح كرد 

پايان »حذف ارز 4200 توماني« 

مجلس

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي ديروز )يكشنبه( 
در نشست علني پارلمان با كليات طرح اعاده اموال 
نامشروع مس��وولان موافقت كردند. گفتني است 
نمايندگان مخالف اين طرح، از بيان اظهارات خود 
در اين باره انصراف دادند و متعاقب آن، نمايندگان 
موافق ه��م در اين باره صحبت��ي نكردند و كليات 
اين طرح به رأي گذاشته شد. وكلاي ملت با ۱۷۱ 
رأي مواف��ق، ۱۵ رأي مخال��ف و ۷ رأي ممتنع از 
مجموع 22۹ نماينده حاضر در جلس��ه با كليات 
اين طرح موافقت كردند. بر اساس اين طرح علاوه 
بر مسوولان و كارگزاران نظام جمهوري اسلامي، 
روسا و معاونين و مديران كل دانشگاه آزاد اسلامي 
و روس��ا و معاونان واحد هاي آن و ني��ز همترازان، 
همسران و بس��تگان نس��بي درجه اول از طبقات 
اول و دوم اش��خاص موضوع اين ماده مشمول اين 
قانون هستند. همچنين ذي حسابان دستگاه هاي 
اجرايي و كليه كاركنان دستگاه هاي اجرايي كه در 
زمينه امور مالياتي، اسناد و املاك، منابع طبيعي، 
اراضي محدوده و حريم ش��هر ها و روستا ها و بستر 
رودخانه ها، امور گمركي، بانكي، بيمه اي، وقفي و 
خيريه، شهرداري ها، مناطق آزاد تجاري-صنعتي 
و مناطق ويژه اقتص��ادي فعاليت كرده يا مي كنند 
نيز مشمول اين قانون مي ش��وند. بر اساس تبصره 
3 ماده يك كليه كساني كه ظن قوي در تحصيل 
اموال نامش��روع به وس��يله آنان با سوءاستفاده از 
مقام و موقعيت افراد مشمول اين قانون وجود دارد 
مشمول اين قانون هستند. بر اساس ماده 3 اموال 
نامشروع، اموالي است كه از طريق رفتار مجرمانه يا 
غيرقانوني يا سوءاستفاده از مقام و موقعيت شغلي 
يا سوءاستفاده از اطلاعات ناشي از جايگاه تحصيل 
ش��ده باش��د. عوايد اموال نامش��روع نيز مشمول 
اين ماده اس��ت. در ماده 4 اين طرح آمده اس��ت: 
 دادس��تان هاي عمومي و انقلاب، سازمان بازرسي 
كل كش��ور، ديوان محاسبات كل كش��ور، مركز 
اطلاعات مالي موضوع ماده )۷( مكرر قانون مبارزه 
با پولش��ويي مصوب ۱386/۱۱/02 با اصلاحات و 
الحاقات بعدي، وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات 
سپاه پاسداران انقلاب اس��لامي، نيروي انتظامي 
جمهوري اسلامي ايران و ادارات و دفاتر آنها مكلفند 
اطلاعات راجع به اموال افراد مشمول اين قانون را 
كه ظن به عدم مشروعيت آنها دارند به دادستان كل 
كشور اعلام كنند. همچنين هر يك از شهروندان و 
سازمان هاي مردم نهاد مي توانند اطلاعات خود در 
خصوص اموال نامشروع اشخاص موضوع اين قانون 
را به دادستان كل كش��ور اعلام كنند. در اين طرح 
آمده است: درآمد هاي ناشي از اجراي اين قانون در 
چارچوب بودجه هاي س��نواتي صرف فقرزدايي و 

ايجاد اشتغال جوانان مي شود.

جهان

اقتصاد جاي صلح  را  
نمي گيرد 
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1۶ اس�فندماه 1۳۹۷ حضرت آيت الله خامنه اي 
والمس�لمين  درحك��مي حجت الاس���لام 
رييس�ي را ب�ه عن�وان رياس�ت جدي�د ق�وه 
قضاييه منص�وب كردن�د. رهبر انق�لاب در اين 
حكم ب�ا تأكيد ب�ر لزوم تح�ول در ق�وه قضاييه 
هش�ت توصيه براي تحول در دس�تگاه عدالت 
داش�تند. به مناس�بت هفته قوه قضاييه پايگاه 
گفت وگويي  اطلاع رساني KHAMENEI.IR در 
تفصيل�ي   با حجت الاسلام و المس�لمين س�يد 
ابراهي�م رييس�ي، ريي�س جديدق�وه قضاييه، 
به بررسي محورهاي حكم انتصاب رهبر انقلاب 
براي ش�روع دوره اي جديد و تحول در دس�تگاه 
عدالت پرداخته است. همچنين، بخش عمده اي 
از اي�ن گفت وگ�و به بحث نق�ش و وظاي�ف قوه  
قضاييه در مساله »رونق توليد« به عنوان نام سال 

1۳۹۸ اختصاص يافته است.

  با توجه به نام گذاري سال 1۳۹۸ به  عنوان »رونق 
توليد« به  نظر حضرت عالي مهم تري�ن عوامل و 
موانع قانوني در مسير توليد و رونق آن كدام است 

و قوه قضاييه براي رفع آن چه برنامه اي دارد؟
 رهبر انقلاب هميشه ش��عارها يا محورهاي مورد نظر 
خود را با نگاه به وضعيت و ش��رايط جامعه و با توجه به 
ضرورت هايي اعلام مي فرمايند كه كشور با آن ضرورت ها 
مواجه است. به نحوي كه نگاه مردم، نگاه دولت مردان، 
نگاه برنامه ريزان و سياس��ت گذاران به اين محور جلب 
شود و كشور شكل و رنگ »رونق توليد« بگيرد. به  نظر 
من شعار امس��ال با نگاه به نياز جدي كش��ور به »رونق 
توليد« اس��ت و امروز جامعه ما بيش از هر زماني نياز به 
اس��تقلال اقتصادي، اقتصاد مقاومتي، »رونق توليد« و 
توجه به اقتصاد داخلي دارد كه به ما در مقابل دشمنان 
توانايي و ايستادگي مي دهد. موضوع »رونق توليد« براي 
جامعه ما هم يك ضرورت اقتصادي و هم يك ضرورت 
سياسي است كه ما را در مقابل تكانه هاي امروز دشمنان 
در حوزه هاي مختلف مقاوم مي كند و نياز ما به خارج از 
كش��ور را كم مي كند. ما مي توانيم با ت��وكل به خداوند 
متعال روي پاي خودمان بايستيم و شرط اجرايي شدن 
شعار »رونق توليد« اين است كه همه بخش هاي كشور 
نس��بت به آن احس��اس تكليف كنند. »رونق توليد« 
اقتضائاتي دارد كه من به چند مورد از آنها اشاره مي كنم: 

 اولين اقتضاي »رونق توليد« اين است كه دستگاه هاي 
فرهنگ س��از بايد ضرورت مس��اله »رونق تولي��د« را از 
نظر فرهنگ س��ازي براي جامعه كاملا تبيين و توجيه 
كنند تا براي همه بخش ه��ا و لايه هاي اجرايي، قضايي، 
قانون گذاري و بخش هاي مختلف كش��ور اين مس��اله  
به  عن��وان يك ام��ر ض��روري و اجتناب ناپذير روش��ن 
ش��ود. اين اقدام فرهنگي و تبييني و توجيهي هم با يك 
جلسه و ميزگرد و گفت وگو قابل تبيين نيست و نياز به 

فرهنگ سازي و كار مداوم فرهنگي دارد. دومين اقتضاي 
»رونق توليد« اين است كه ما از بخش مولد و كارآفرين و 
سرمايه گذار حمايت كنيم. اين حمايت باز فقط با سخن 
گفتن قابل حل نيس��ت. اولا بايد حمايت حقوقي انجام 
بگيرد. يعني قانون بايد از توليدكننده و سرمايه گذار به 
نحوي حمايت كند ك��ه در روند س��رمايه گذاري دچار 
مشكل نش��ود و بتواند به خوبي توليد خود را انجام دهد. 
ثانيا حمايت اقتصادي و مالي اس��ت. اگ��ر ما مي گوييم 
»رونق توليد«، به اين  معني نيست كه تسهيلات بانكي 
به غير مولد داده بش��ود. اصلا راه مه��ار كردن نقدينگي 
كش��ور و هدايت نقدينگي در جهت صحي��ح، فقط در 
جهت توليد اس��ت. امروزه م��ا با افزاي��ش نقدينگي در 
كشور مواجه هس��تيم و همه اقتصاددانان مي گويند كه 
اين براي كش��ور مش��كلاتي جدي را ايجاد كرده است، 
اما راه درس��تي كه ما بتوانيم از اين وضعيت خارج شويم 
و نقدينگي را مهار و هدايت كنيم، تنها اين است كه بايد 
آن را به طرف »رونق توليد« هدايت كنيم. نقدينگي اگر 
به طرف توليد رفت، براي كشور گره گشا است و بسياري 
از مش��كلات كش��ور با »رونق توليد« حل مي شود. اگر 
ما از »رونق توليد« فقط س��خن بگوييم، ولي تسهيلات 
به ط��رف دلالي برود، ه��م توليد متوقف مي ش��ود، هم 
مشكلات مان بيشتر و متعدد خواهد بود. سومين حمايت، 
حمايت قضايي است. وقتي توليدكننده دچار مشكلاتي 
مي ش��ود، ما بايد به لحاظ قضايي از توليد و توليدكننده 
و س��رمايه گذاري و كارآفريني حمايت كنيم. ما در قوه 
قضاييه يك بخش نظارتي در سازمان بازرسي كل كشور 
تشكيل داده ايم كه موظف است فقط از توليدكنندگان 
و س��رمايه گذاران حمايت كند. مثلا بررسي كند كه آيا 
دستگاه هاي اداري كشور حقيقتا پيگير كار سرمايه گذار 
و توليدكننده هستند يا نه؟ و آيا مشكلات توليدكنندگان 
و سرمايه گذاران را حل مي كنند و راه را براي شان هموار 
مي سازند؟ ما سازمان بازرسي كشور را مامور كرده ايم تا 
موانع پيش راه توليد و مولدين و كارآفرينان را واقعا دنبال 
كند و ميزان قانوني بودن يا مانع تراش��ي بر سر اين راه را 
مشخص كند و اين يكي از وظايف مهم سازمان بازرسي 
كشور اس��ت. ما در دس��تگاه قضايي براي رونق توليد، 
معتقديم كه از كارآفرينان و سرمايه گذاران در توليد بايد 
حمايت ش��ود. ما خودمان را موظف مي داني��م كه از آن 
دسته مديراني كه با شجاعت و با همت و پشتكار بالا و با 
مديريت جهادي واقعا در جهت »رونق توليد« در كشور 
در حال فعاليتند، حمايت كنيم. سومين اقتضايي كه در 
رابطه با »رونق توليد« مهم است، مس��اله موانع »رونق 
توليد« اس��ت. از موانع مهم »رونق توليد« مساله قاچاق 
كالاست. اگر موضوع قاچاق كالا را در كشور حل نكنيم، 
سخن گفتن از »رونق توليد« فقط در حد يك خواسته 
و آرمان مطرح خواهد شد و تحقق آن كه مورد نظر رهبر 
انقلاب اس��ت، طبيعتا اجرايي نخواهد ش��د. بايد همه 
دستگاه هاي كشور همت  و عزم ش��ان را براي برخورد با 

قاچاق كالا ج��زم كنند. قاچاق كالا خنجري اس��ت كه 
از پشت به »رونق توليد« مي زنند. ما در دستگاه قضايي 
مصمم هس��تيم تا با همكاري دس��تگاه هاي اجرايي و 
انتظامي و بخش هاي اطلاعات��ي و امنيتي با  قاچاق كالا 
مبارزه كنيم؛ خصوصا آن بخش از قاچ��اق كالاها كه به  
صورت شبكه اي در حال انجام است. بحث ما الان در مورد 
كول بري و كوله باري نيست، بحث  ما آن قاچاق شبكه اي 
و بسيار گسترده  است. حتما مس��اله قاچاق كالا از نكات 

بااهميتي است كه به نظر ما در »رونق توليد« مهم است.
  برخورد قاطع دستگاه قضايي در ايجاد »رونق 
توليد« و در مقابله  با تحريم ها چه نقش�ي دارد؟ 
بعضي ها اين را ط�رح مي كنند كه اگر دس�تگاه 
قضايي در ش�رايط تحري�م بخواهد ب�ا تخلفات 
اقتص�ادي مقابله بكند، كش�ور دچار بن بس�ت 

مي شود، آيا واقعا اين واقعيت دارد؟
 ببينيد، رونق اقتصادي و »رونق توليد« در گرو امنيت 
اقتصادي است و اگر امنيت اقتصادي نباشد، قطعا رونق 
اقتصادي اتفاق نمي افتد. رونق اقتصادي در گروي مبارزه 
با مفاسد اقتصادي اس��ت و ش��ما اگر بخواهيد »رونق 
توليد« اتفاق بيفتد، بايد با فساد اقتصادي برخورد كنيد. 
برخي فكر مي كنند اگر با فساد اقتصادي برخورد شود، 
در توليد مشكل ايجاد مي كند. برعكس؛ اگر مي بينيد 
كه كش��ورهاي توليدكننده در توليد موفق بوده اند، به 
خاطر اين است كه اجازه روابط ناسالم و گسترش فساد 
را نداده اند. خود توليدكنندگان هم مدعي فسادند و به 
آن اعت��راض دارند، زيرا توليدكنن��ده اي كه مي خواهد 
توليد كند، اگر از او رشوه خواستند، اين ديگر نمي تواند 
درس��ت به توليد بپردازد. اگر هر كسي در هر مرحله اي 
از توليد از توليدكننده مبلغي را طلب كند، آن وقت كار 
توليد در كش��ور رونق نمي گيرد. اگر كالاي توليدشده 
استاندارد نباشد و فقط به  خاطر روابط و با زد و بند به بازار 
عرضه شود، اين ديگر »رونق توليد« نيست. پس اين نگاه 
درستي است كه مبارزه با فساد اقتصادي به توليد رونق 
مي بخشد و نه آن نگاهي كه مي گويد اگر بخواهيم توليد 
را رونق بدهيم، بايد به افراد فاسد و خلاف كار و رشوه بگير 
ميدان داده ش��ود. ما در اين زمينه تجربه كش��ورهاي 
توس��عه يافته را پيش رويمان داريم. اگر اين كشورها در 
توليد موفق هس��تند، به اين خاطر است كه توانسته اند 
كار توليدكنندگان را تسهيل كنند. براي تسهيل در كار 
توليد بايد موانع پيش راه آن را برداشت. بايد يك سري 
كارهاي قانوني انجام شود و خواسته هاي غيرقانوني كه 
در آن فساد و روابط ناسالم اس��ت، حذف شود تا »رونق 
توليد« اتفاق بيفتد. در مورد مساله تحريم ها، دقت كنيد 
كه تحريم ها هميشه براي كشور وجود داشته. ما در هر 
حوزه اي كه وارد شده ايم با اتكاي به خدا و اعتماد به  نفس 
توانسته ايم توليدكننده و اقدام كننده باشيم و در آن حوزه  
موفقيت كس��ب كنيم. در مورد تحريم هم همين  طور 
خواهد بود.   ادامه در صفحه 2

حجت الاسلام رييسي:
بايد ساختارهاي فسادزا در كشور را اصلاح كرد 

گفت و گو

سخنگوي دولت از دستور اسحاق جهانگيري معاون اول 
رييس جمهوري به كليه دس��تگاه هاي اجرايي مبني بر 
تنظيم برنامه هاي خود در سقف بودجه تعديل شده خبر 
داد. »علي ربيعي« گفت: معاون اول رييس جمهوري در 
جلسه ديروز هيات وزيران تمامي دستگاه هاي اجرايي را 
موظف كرد تا برنامه هاي خود را در سقف بودجه تعديل 
شده تنظيم كنند. به گفته س��خنگوي دولت، براساس 
اين دستور سازمان برنامه و بودجه بايد با اعطاي قدرت 

جابه جايي به دستگاه هاي اجرايي امكان هزينه بهينه را 
فراهم سازد. همچنين براساس اين دستور دستگاه هاي 
اجرايي بايد برنامه افزايش بهره وري سازماني را تنظيم 
كنند و تبديل بودجه به هيچ وجه نبايد ش��امل حقوق و 
مزاياي كاركنان و بازنشستگان و تعهدات مشابه دولت 
باشد. گفتني اس��ت س��قف بودجه بعد از تعديل، 386 
هزار ميليارد تومان است. سقف بودجه عمومي پيش از 

تعديل 448 هزار ميليارد تومان بود. 

دستور بودجه اي جهانگيري به دستگاه هاي اجرايي 

خبر

 كليات طرح 
»اعاده اموال نامشروع مسوولان« 

تصويب شد



دولت

اس��تفاده از ظرفيت هاي ديپلماس��ي براي مقابله با 
تحركات مخرب ايالات متحده راهبردي اس��ت كه 
ايران با اس��تفاده از آن ت��اش مي كند تا توجه افكار 
عمومي را متوجه رفتارهاي تنش زاي امريكا و متحدان 
منطقه اي اش كند. ديروز هم رييس جمهوري گفت: 
بس��ياري از مش��كات منطقه اي و جهاني به دليل 
ديكتاتوري و قلدرمآبي برخي كشورها به ويژه امريكا 
بوده كه ريشه آن زير پا گذاشتن مقررات بين المللي 
و حركت در مس��ير يك جانبه گرايي است. روحاني 
در دي��دار گابريا كوئ��واس بارون ريي��س اتحاديه 
بين المجالس جهاني )IPU( اظهارداشت: اتحاديه 
بين المجالس جهاني هم��واره در هدايت و نزديكي 
پارلمان ها و افكار عمومي براي هماهنگي در مسائل 
مهم سياسي و اجتماعي نقش آفريني مثبتي داشته 
اس��ت. رييس جمهوري خاطرنشان كرد: تروريسم، 
يك جانبه گرايي و مشكات زيست محيطي از مسائل 
و معضات دنياي امروز اس��ت كه براي رفع آنها نياز 
بيشتري به توسعه همكاري هاي پارلماني و بين المللي 
داريم. روحاني با بيان اينك��ه ايران همواره همكاري 
خوب و نزديكي با اتحاديه بين المجالس جهاني داشته 
اس��ت، افزود: بررس��ي موضوعات مهم بين المللي و 
اعام نظر اعضاي پارلمان هاي كش��ورهاي مختلف 
در اجاس هاي گوناگون اين اتحاديه و دس��تيابي به 
يك جمع بندي مشترك، بسيار حايز اهميت بوده و 
اين اجاس ها در موضوعات مهم بين المللي همواره 
با نشاط، پرتحرك و فعال بوده است. وي تاكيد كرد: 
رويكرد ثابت جمهوري اسامي ايران كاهش تنش، 
عدم هرگونه درگيري بين نيروي نظامي كشورها و 
توسعه صلح و ثبات در منطقه و سراسر جهان است. 
رييس جمهوري با بيان اينكه در يك س��ال اخير با 
خروج امريكا از برجام به عنوان توافقي چندجانبه و 
نقض قطعنامه ۲۲۳۱ ش��وراي امنيت سازمان ملل 
مواجه بوديم، گفت: شايد كمتر سابقه داشته كه اگر 
كشوري به قطعنامه شوراي امنيت عمل كند، تنبيه 
ش��ود؛ اما امروز كش��ورهايي كه به قطعنامه ۲۲۳۱ 
عمل مي كنند، از س��وي امريكا مورد فشار و تحريم 
قرار مي گيرند. روحاني ادامه داد: امروز امريكا دست به 
تروريسم اقتصادي عليه ملت ايران زده و حتي در مواد 

دارويي و غذايي هم اعمال تحريم مي كند.
روحاني تاكيد كرد: حضور نظامي مداخله جويانه امريكا 
ريشه مشكات منطقه بوده و اخيرا نيز مشكل آفريني 
جديدي ايجاد كرده است در سال هاي گذشته گاهي 
سكوهاي نفتي و كشتي هاي باربري و حتي هواپيماي 
مسافربري ايران مورد حمله ناو امريكايي قرار گرفته و 
اخيرا نيز آنها با پهپاد خود به حريم هوايي ايران تجاوز 
كرده اند و به خاطر عدم توجه به اخطارهاي چندباره، 
نيروهاي دفاعي ايران آن را سرنگون كردند. وي با تاكيد 
بر اينكه اين تجاوز امريكا آغاز تنشي جديد از سوي آنها 
در منطقه اس��ت، افزود: اين منطقه بسيار حساس و 
امنيت آبراه خليج فارس و درياي عمان براي بسياري 
از كشورها حايز اهميت است، از اين رو از همه نهادهاي 
بين المللي انتظار داريم، تا عكس العمل مناسبي به اين 
اقدام تجاوزكارانه امريكا نشان دهند.  رييس جمهوري 
با بيان اينكه در ۱۷ سال گذشته مداخات امريكا در 
افغانس��تان، عراق، سوريه و اخيرا در يمن، مشكات 
و معضات فراواني را به دنبال داش��ته اس��ت، گفت: 
معتقديم امنيت هم��ه مناطق جهان و خليج فارس 
بايد توسط كش��ورهاي منطقه تامين شود. روحاني 
افزود: اتحاديه بين المجالس جهاني در اجاس هاي 
خود قاعدتا به دنبال توسعه صلح و ثبات در منطقه و 
جهان است و ما براي آن ارزش بسياري قائل هستيم. 
وي با بيان اينكه   ايران عاقه مند به توسعه مناسبات 
و همكاري هاي دوستانه با كشورهاي امريكاي لاتين 
است، گفت: مكزيك كشوري حايز اهميت در منطقه 
امريكاي لاتين اس��ت كه مطمئنا گسترش روابط و 
تعامات دو كشور به نفع دو ملت خواهد بود. گابريا 
كوئواس بارون رييس اتحاديه بين المجالس جهاني 
نيز در اين ديدار ضمن ابراز خرس��ندي از ماقات با 
رييس جمهوري ايران اظهار داشت: جمهوري اسامي 
ايران نقش مهم و قدرتمندي در راستاي گفت وگو و 
حل مسالمت آميز مناقشه ها و ترويج چند جانبه گرايي 
در جهان ايفا كرده است. وي با بيان اينكه برجام ثابت 
كرد چندجانبه گرايي و تعامل ب��راي برقراري صلح 
در منطق��ه و جهان، حايز اهميت اس��ت، افزود: اين 
توافق محتواي بس��يار قدرتمندي دارد و امروز همه 
دنيا مي دانند كه گفت وگو و تعامل براي دستيابي به 
ثبات و صلح بسيار مهم است. كوئواس بارون ايران را 
كشوري قدرتمند در منطقه دانست و گفت: امروز دنيا 
باي��د از تجربه موفق ايران در تعامل درس گرفته و به 
گفت وگو و توافقات بين المللي احترام بگذارد. رييس 
اتحاديه بين المجالس جهاني با تجليل از تاش هاي 
نمايندگان ايران در اتحاديه بين المجالس جهاني براي 
ترويج گفت وگو، تعامل و چندجانبه گرايي، خاطرنشان 
كرد: اتحاديه بين المجالس جهاني ب��ا نگاه ايران به 
مسائل بين المللي اشتراك نظر داشته و معتقديم، يك 
جانبه گرايي هيچ راه حلي براي حل مشكات جهاني 
ارايه نمي دهد. كوئواس بارون با بيان اينكه تغييرات 
آب و هوايي، مشكل مهاجرت و پناهندگان و مشكات 
اقتصادي و بسياري از مشكات ديگر تنها توسط يك 
كشور نمي تواند حل شود، افزود: نياز به بهبود و تغيير 
ساختار نهادهاي بين المللي و توسعه چند جانبه گرايي 
در جهان داريم. وي برجام را نمونه اي بسيار خوب از 
چندجانبه گرايي در نظام بين الملل دانست و گفت: 
اميدواريم اروپا هر چه سريع تر مسووليت خودش را 
در مورد برجام انجام دهد، چرا كه معتقديم مردم نبايد 
هزينه اشتباه ديگران را پرداخت كنند. گفتني است، 
گابريا كوئواس بارون رييس اتحاديه بين المجالس 
جهاني روز گذش��ته  براي ديدار با مقامات  ايران وارد 
تهران شد. رييس اتحاديه بين المجالس جهاني ديروز 
با »كاظم جالي« رييس مركز پژوهش هاي مجلس 
و عضو كميته اجرايي بين المجالس جهاني و »علي 
لاريجاني« رييس مجلس   به طور جداگانه ديدار كرد. 
وي همچنين ديروز در صحن مجلس حضور يافت 

و در جريان روند قانونگذاري در ايران قرار گرفت.

ايران2

بايد ساختارهاي فسادزا در كشور را اصلاح كرد 
ادامه از صفحه اول

مثا همين تحريم هايي كه دشمن براي صادر نكردن 
نفت ما در حال اجرا است، اگر ما فرآورده هاي نفتي را 
توليد و صادر كني��م. فرآورده هاي نفتي اتفاقا براي ما 
خيلي بهتر است و مي توانيم هم نفت خام و هم فرآورده 
نفتي و بسياري از مواد توليدي و فرآوري را با سود بسيار 

بيشتري بفروشيم.
  مجموع�ا آن چي�زي ك�ه مي تواند كش�ور را 
در مقابل�ه  با تحريم ه�ا و تكان ه�اي اقتصادي 
روي پ�اي خود نگه�دارد و كش�ور را در مقابله 
ب�ا تهديدهاي اقتصادي بيمه كن�د، فقط توليد 
اس�ت. اين بحث »رونق توليد« يك پيام جدي 
براي همه بخش هاي كشور است. »رونق توليد« 
مي توان�د م�ا را در حوزه هاي سياس�ي هم در 
موضع اقتدار قرار دهد و هم مي تواند كش�ور را 
تبديل به يك كشور مولد كند. اين را با توجه به 
اين مي گويم كه ما ام�روز داراي ذخاير عظيمي 
از نظ�ر مادي و معنوي هس�تيم و مهم تر از همه 
اينه�ا، داراي ني�روي جوان مس�تعد و كارآمد 
 هستيم كه منشأ بركات بسياري براي كشورند.

 همان طور كه در بحث مفاس�د اقتصادي اشاره 
كرديد، مس�تحضريد كه از اصلي ترين وظايف 
قوه قضاييه مبارزه با مفاس�د اقتصادي اس�ت. 
چه برنام�ه اي در اين ب�اره مدنظر شماس�ت و 
چه برنامه هاي س�اختاري در قوه بايد براي آن 

تدارك ديد؟
 ببينيد، بايد ساختارهاي فس��ادزا در كشور را اصاح 
كرد تا هر روز شاهد يك پرونده در اين زمينه نباشيم. 
ساختارهاي فسادزا در اختيار دستگاه هاي اداري كشور 
اس��ت و از كارهاي مهمي كه ما در دستور كار سازمان 
بازرسي كل كشور قرار داده ايم )البته از قبل هم وجود 
داشته، اما بايد بيشتر بر آن تأكيد و به  صورت مضاعف 
انجام شود(، مساله شناسايي ساختارهاي فسادزا ست. 
ساختارهاي فسادزا و بسترهاي فساد، آن بخش هايي 
هستند كه از حوزه بخش هاي دولتي به  دنبال گرفتن 
مجوز و موافقت  براي بخش خصوصي هس��تند. بايد 
بيشتر از اين بخش ها مراقبت كرد. نمي خواهم بگويم 
فقط اين بخش ها، اما يكي از جاهاي مهم براي كنترل 

و نظارت همين اين جا است.
دس��تگاه هاي اداري بايد اولين گام براي اصاح نظام 
اداري در كش��ور را بردارند و س��اختارهاي فسادزا را 
شناسايي و اصاح كنند. مثا در نظام بانكي و اعطاي 
تسهيات حتما بايد بازنگري شود. كسي كه تسهيات 
را مي گيرد، ام��ا در ميدان توليد نيس��ت و كار دلالي 
مي كند كه زمينه فساد است، بايد جلوي آن را گرفت. 
ما پرونده هاي بسياري داريم كه به نحوي با نظام بانكي 
در ارتباط است و قطعا به  همين خاطر بايد نظام بانكي را 
اصاح كرد. همه مسوولان هم در طول اين مدت تأكيد 

كرده اند كه نظام بانكي بايد اصاح بشود.
مثال ديگر اينكه ساختارهايي را كه موجب فرار مالياتي 
مي ش��ود، حتما بايد اصاح كرد. وقتي از يك كارمند 
قبل از آنكه حقوق او را بدهند، ماليات برداشت مي كنند 
كه درست هم هست، چرا كسي كه درآمدهاي بسيار 
كاني دارد، بايد فرار مالياتي كند؟! يا ساختارهايي كه 
موجب قاچاق كالا مي شود، حتما بايد اصاح شود. ما 
بايد نظام صادرات و واردات و نظام گمركات را بررسي 
كنيم و زمينه ها و ساختارهايي را كه موجب قاچاق كالا 

مي شود، اصاح كنيم و اين واقعا وظيفه دولت است.
به  نظر بنده بهترين منشور كه پيش روي سه قوه براي 
مبارزه با فس��اد اقتصادي اس��ت، پيام هشت ماده اي 
رهبر انقاب در سال ۸۰ است. همچنان اين پيام زنده 
است و محورهاي اين پيام مسووليت همه دستگاه ها 
را مشخص كرده است. در اين پيام دقيقا بيان شده كه 
اصاح ساختارها بر عهده دولت است و اصاح قوانين و 
مقرراتي كه زمينه  و منافذ فساد را ايجاد مي كند، وظيفه 
مجلس. برخورد با مفسدين هم وظيفه قوه قضاييه است. 
در اين پيام سه دستگاه نيز به  عنوان نظارت مشخص 

شده  است: 
 ۱. دستگاه نظارتي با عنوان ديوان محاسبات كه زيرنظر 

مجلس است.
 ۲. دستگاه نظارتي با عنوان وزارت اطاعات كه زيرنظر 

دولت است.
 ۳. دستگاه نظارتي با عنوان سازمان بازرسي كل كشور 

كه زيرنظر قوه قضاييه است.
اين سه دس��تگاه نظارتي در سه قوه  ماموريت دارند تا 
س��اختارهاي فسادزا را شناس��ايي و پيگيري كنند تا 
اصاح شود. وظيفه اصاح كردن هم اولا بر  عهده دولت 
است و بعد، نوبت رسيدگي پرونده ها در دستگاه قضايي 
اس��ت كه بايد يك برخورد دقيق و سريع و عبرت آموز 
با مفس��دين اقتصادي انجام گيرد و يقين بدانيد كه با 
همكاري و هماهنگي ا  ن شاءاللّه موضوع فساد اقتصادي 

حل خواهد شد.
  مهم ترين مس�اله پي�ش  روي دس�تگاه قضا 
در دوره مس�ووليت حضرتعالي تح�ول در قوه 
متناسب با نيازها و حركت انقلاب در قالب منشور 
گام دوم است. رويكرد و رئوس برنامه هاي شما 

براي تحقق مطالبات رهبر انقلاب چيست؟
 يكي از برنامه هاي ما در قوه قضاييه، مس��اله كاهش 
ورودي پرون��ده به دس��تگاه قضايي با فع��ال كردن 
پيش��گيري از وق��وع ج��رم اس��ت. ما باي��د با كمك 
دس��تگاه هاي اداري كش��ور تاش كنيم كه ورودي 
پرونده به دس��تگاه قضايي كاهش يابد. لازمه آن نيز 
بررسي اقدامات پيشگيرانه در ارتباط با برخورد با جرايم 
است. صيانت و پيشگيري مقدم بر برخورد است. حتما 
بايد بخش پيش��گيري به طور عملياتي با حضور همه 
دستگاه ها فعال شود. لذا از برنامه هاي ما مساله كاهش 
ورودي پرونده و پيش��گيري از تشكيل پرونده يا وقوع 
جرم است. البته در حال حاضر براي اين موضوع ساز و 
كارهايي هم تعريف كرده ايم كه با پيگيري ها ان شاءالل 

اين اتفاق بيفتد.
نكته دوم، مساله اطاله دادرسي است. از مسائل مورد گله 

مردم از دستگاه قضا، مقوله طولاني شدن رسيدگي ها 
اس��ت. ما اطاله دادرسي را امر ناپس��ندي مي دانيم و 
معتقديم چ��ه آن عللي كه مربوط به درون س��ازمان 
قضايي كشور است و چه آن عللي كه مربوط به بيرون 
از دستگاه قضا است، بايد پيگيري و اصاح شود. اين از 

ديگر برنامه هاي ما در سازمان است.
موضوع سوم كه مهم هم هس��ت، مساله حقوق عامه 
است. حقوق عمومي بايد دقيقا رعايت شود. ما مدعي 
حقوق عامه هس��تيم. دس��تگاه هاي اداري كش��ور و 
دستگاه هاي مسوول و همگان بايد خودشان را موظف 
بدانند كه حقوق عموم��ي را پاس بدارند. ما معتقديم 
همه دستگاه ها در رابطه با آب، خاك، هوا و فضا وظايفي 
بر عهده دارند. مشكاتي كه امروزه ما درباره جنگل يا 
سيل در بعضي مناطق كشورمان شاهد هستيم، اگر 
درست ريشه يابي ش��ود، بخش جدي اش  به تضييع 
حقوق عامه يا عدم توجه به حقوق عامه برمي گردد. ما 
مصمم هستيم كه حقوق عمومي در كشور ضايع نشود. 
البته حقوق خصوصي هم همين طور است و حق افراد 
هم نبايد ضايع شود، اما حقوق عامه بسيار مهم است و 

بايد نسبت به آن تأكيد داشت.
از نكات مهم و مورد تأكيد ديگر ما، مبارزه با فساد است؛ 
چه فساد درون قوه اي و چه فس��اد برون قوه اي. اين از 
موارد اولويت دار ماست. ما بر اين قضيه تأكيد داريم كه 
حتما مبارزه با فساد به  عنوان يك موضوع بسيار مهم در 
دستور كار قوه قضاييه قرار گيرد. البته قبا هم كارهايي 
شده، اما كافي نبوده. در اين راه هم بايد همه دستگاه ها 

مساعدت و همكاري داشته باشند.

از ديگر مس�ائلي كه رهبر انقلاب به آن اش�اره 
كردند، برخورد با قاضي متخلف است. دستگاه 

قضا چه برنامه هايي در اين باره دارد؟ 
اولويت ما برخورد با تخلفات قضات و كاركنان دستگاه 
قضا اس��ت. به تعبير رهبر انقاب با دس��تمال كثيف 
نمي ش��ود شيش��ه را پاك كرد. بايد اول دس��تمال را 
تميز كرد تا بتوان آلودگي ها را پاك كرد. براي مبارزه با 
آلودگي ها، سامت دستگاه قضايي بسيار مهم و ضروري 
اس��ت و برنامه ما مبارزه با هرگونه روابط ناسالم است. 
هر رابطه ناسالمي براي دس��تگاه قضايي مضر است. 
كارمند يا قاضي هم براي ما تفاوتي نمي كند. اگر روابط 
ناسالم موجب تضييع حقوق مردم باشد و زمينه ظلم را 
فراهم كند يا باعث اجحاف به مردم باشد، براي دستگاه 
قضا مضر است. لذا ما سازمان هاي صيانتي، مراقبتي و 
نظارتي را در دستگاه قضا فعال كرده ايم تا با همه قدرت 

در مقابل فساد بايستند و با موارد فساد برخورد كنند.
ما در مبارزه با فس��اد و روابط ناسالم در درون دستگاه 
قضا ترديد نداريم و معتقديم اين مبارزه مي تواند زمينه 
اصاح امور اجتماعي را فراهم كند. موضوع تشهير هم 
بحث قابل توجهي است و من در فرمايش هاي حضرت 
آقا مشاهده كرده ام نظر ايشان اين است كه با افرادي كه 
برخورد مي شود، بايد جامعه را نسبت به اقدامات قضايي 
مطلع كرد و ما در حال فراهم كردن سازوكارهاي اين كار 
هستيم. مصمم هستيم عاوه بر برخورد با افراد متخلف، 
آنها را به جامعه معرفي كنيم. لذا اين موضوع مورد توجه 
است، لكن چگونگي انجام آن يك سازوكاري را مي طلبد 

كه ان شاءالل بايد آن را فراهم كنيم.
  در مورد بحث احيا و استيفاي حقوق عامه كه 
به آن اشاره كرديد، چه برنامه جامع و ساختاري 

براي دستگاه قضا تدارك ديده ايد؟
يك سري سازوكارها و ساختارهايي را كه قانون اساسي 
تعريف كرده است؛ مثل سازمان بازرسي كل كشور كه 
بخش نظارت را بر عهده  دارد يا ديوان عدالت اداري كه 
هر تصميمي در دس��تگاه هاي اداري كشور بر خاف 
قانون و قانون اساسي و سياست هاي قطعي كشور گرفته 
شود، بايد آنها را ملغي كند. اين ضمانت ها را قانونگذار 

براي ما گذاشته و ما با همين ابزاري كه امروز دستگاه 
قضايي در اختيار دارد، مي توانيم رويكرد دستگاه قضا را 
در جهت حفظ حقوق عامه تغيير دهيم. دادستان هاي 
ما در استان ها از مسوولاني هستند كه نسبت به حفظ 

حقوق عامه وظيفه دارند.
همان طور كه مي دانيد، دادستان در برخي موارد نياز 
به شكايت شاكي ندارد و خودش مدعي العموم است. 
در بعضي موارد هم نسبت به حقوق فردي بايد منتظر 
شكايت ش��اكي خصوصي باشد، اما نسبت به حقوق 
عمومي و حقوق اجتماعي منتظر ش��كايت ش��اكي 
خصوصي نخواهد شد. دادستان خودش مدعي حقوق 
عامه است و نبايد اجازه بدهد كه حقوق عمومي ضايع 
ش��ود. اين ابزارها و اين سازوكارها را قانون در اختيار 
دستگاه قضايي گذاشته تا نسبت به احقاق حقوق عامه 
تاش هاي لازم را انجام دهد. ما در حال فعال س��ازي 
اين سازوكارها هستيم و به دادستان هاي خود اعام 
كرده ايم كه به حقوق عامه حساس��يت داشته باشند 
و پيگيري كنن��د. همچنين براي اينكه كار به نتيجه 
برس��د، از آنها در اين باره گزارش مي گيريم و پيگير 

هستيم.
  با توجه به اينكه ام�ور برزمين مانده متعددي 
در قوه وجود دارد، به  نظر شما چه اقداماتي بايد 
در دوره جديد در دستگاه قضا انجام پذيرد و در 
اولويت فعاليت هاي شما باش�د؟ جايگاه بحث 
حقوق عام�ه در اولويت هاي دس�تگاه قضايي 

كجاست؟
 ما يك سري امور معوقه در قوه قضاييه داريم كه بايد 
به روز رساني بش��وند. يكي از اين امور مربوط مي شود 
به پرونده هاي معوقه در بخش هاي مختلف دس��تگاه  
قضايي كه ما تأخير در رس��يدگي ب��ه اين پرونده ها را 
صحيح نمي داني��م. در حال حاضر ما با حجم بالايي از 
اين پرونده ها در بخش هاي مختلف دس��تگاه قضايي 
مواجهيم. اولين اقدام ان شاءالل به روزرساني پرونده هاي 
معوقه اس��ت كه اين به روزرس��اني در راستاي تحقق 
حقوق عامه و خاصه مردم است. نكته دوم اين است كه 
ما لوايح و آيين نامه هايي داريم كه اينها بايد سريعا تدوين 

و تصويب و اجرايي شود.
كار ديگر ما، تعامل با ديگر قوا اس��ت كه در دستور كار 
خود قرار داده ايم. به  نظر من پيشرفت مسائل در گروي 
تعامل با همه ظرفيت هاي موجود و به كارگيري همه 
ظرفيت هاست. به ويژه ما به آن هشت نكته اي كه رهبر 
انقاب به  عنوان تذكر به بنده و درواقع به قوه قضاييه 

فرمودند، مقيد به اجراي آن به عنوان اولويت هستيم.
  آيا در دوره جديد مديريت قوه قضاييه برنامه 
و روند ثابتي براي تعامل اقشار مختلف مردم با 
رييس ق�وه و مس�وولان آن و حضور در مجامع 
عمومي مثل دانشگاه ها و ... براي پاسخگويي به 
سوالات، انتقادات، شبهات و روشنگري ايجاد 
خواهد ش�د؟ آيا برنامه خاصي در اي�ن باره در 

دستور كارتان هست؟ 
بله، من در آغاز مسووليتم در جلساتي كه با مسوولان 
عالي قضايي در اس��تان ها داش��تم، تأكيد كردم كه 
رس��يدگي عادلانه  به پرونده ها امري ضروري است و 
وظيفه ماست. قضاوت عادلانه نسبت به موضوعاتي كه 
در دستگاه قضايي مطرح مي شود، كار محوري ماست، 
اما معنايش اين نيست كه ما فقط قضاوت كنيم و حكم 
بدهيم، ولي ابعاد آن حكم را براي جامعه تبيين نكنيم. 
ارتباط علي الدوام دادستان  ها، روساي كل و مسوولان 
قضايي با بخش هاي جامعه، با فرهيختگان، با حوزه، 
با دانشگاه و با كس��اني كه به نحوي دغدغه مسائل و 
آسيب هاي اجتماعي را دارند، ضروري مي دانيم و اين 

ارتباط در دستور كار بنده هم هست.
اولا ش��ركت در ش��وراها و مجامعي كه قوه قضاييه 
به موجب قان��ون يا به موجب ام��ر رهبر انقاب در 
آن عضويت دارد، ظرفي��ت مهمي براي قوه قضاييه 
است. ما از اين ظرفيت بايد نهايت استفاده را بكنيم؛ 
يعني آن جايگاه��ي كه براي تعامل بي��ن قوا و هم 
براي پيش��رفت امور اس��ت. لذا من مقيد هستم تا 
ان ش��اءالل در ش��وراهاي عالي و در بخش هايي كه 
براي قوه قضاييه كرسي اي قرار داده شده، بتواند بر 
اجراي قانون نظارت داش��ته باشد و از حقوق مردم 
صيانت كند. توصيه بنده هم به همكاران عزيزم در 
سراس��ر كش��ور اين بوده كه از ظرفيت هاي قانوني 
قوه قضاييه، در جهت انجام ماموريت و وظايف شان 

نهايت استفاده را بكنند.
 ثانيا ما با بدنه دستگاه هاي مرتبط با قوه قضاييه حتما 

بايد ارتباط علي الدوام داش��ته باشيم. ما نمي توانيم با 
مردم بي ارتباط باش��يم. به وي��ژه اينكه كمك گرفتن 
از مردم بهترين نوع مس��اعدت و همكاري اس��ت. ما 
مشاهده كرديم در جاهايي كه مردم نقش ايفا كرده اند، 
بسيار توانسته اند تعيين كننده باش��ند. لذا ارتباط با 
جامعه نخبگاني، ارتباط با عموم مردم، ارتباط با محافل 
علمي و دانش��گاهي و حوزوي را از ضرورت ها در اين 
دوره مي داني��م و اكنون نيز در ح��ال تهيه و طراحي 
سازوكارهايي در اين باره هستيم تا ان شاءالل اين ارتباط 

در سازمان نهادينه شود.
نكته مهم ديگر اين اس��ت كه م��ا بايد كاري كنيم كه 
در جريان مشكات، مسائل و گره هاي كار مردم قرار 
بگيريم و مردم هم بتوانند در جريان ديدگاه هاي ما قرار 
بگيرند. اگر حكمي داده ش��ده يا اگر تصميمي گرفته 
شده است، مردم در جريان قرار بگيرند و بدانند كه اين 
تصميم چه بوده اس��ت تا دشمنان نتوانند فضاسازي 
كنند. لذا پاس��خ به ش��بهات و حل كردن مسائلي كه 
در بين مردم و جوامع نخبگاني هست و به  نظرم از سر 
دلسوزي است و ما بايد براي آنها احترام قائل باشيم، از 
اولويت هاي ما اس��ت و در حال فراهم كردن سازوكار 

آن هستيم تا ان شاءالل اين ارتباط كاما نهادينه شود.
  در موضوع مبارزه با معضلات و مفاسد اجتماعي 
و اخلاقي مثل حاشيه نشيني يا فضاي مجازي، 
ق�وه قضاييه در دوره جدي�د مديريت خود چه 

رويكرد و برنامه اي دارد؟
 ما بنا داريم در حل معضات كش��ور به دولت كمك 
كنيم. رويكرد دستگاه قضايي حمايت از دولتمرداني 

اس��ت كه در ميدان مب��ارزه با مش��كات و در ميدان 
خدمت رساني به مردم و »رونق توليد« هستند. سمت 
 و سوي قوه قضاييه و رويكرد ما حمايت از اين بخش هاي 
مختلف است. تعامل بين قوا كه به آن اشاره كردم، در 
اين راستا يك ضرورت است و ا ن شاءالل اين ضرورت را 

دنبال مي كنيم.
  برخي افزايش قيمت ها كه در سال گذشته در 
حوزه اقتصادي اتفاق افت�اد، علاوه بر ضعف در 
سياست گذاري، به  دليل مشكلاتي مثل احتكار 
نيز بود. قوه قضاييه براي پيشگيري از تداوم اين 
امور در سال جاري چه برنامه هايي را در دستور 

كار دارد؟
اصولا تنظيم بازار و اقتصاد كش��ور در دس��ت دولت 
است. قانونگذار س��ازماني را براي ضمانت در تنظيم 
بازار به  عنوان سازمان تعزيرات حكومتي پيش بيني 
كرده كه زيرنظر دولت و وزارت دادگستري است. اين 
س��ازمان ضمانت اجرا و اختياراتي دارد كه دستگاه 
قضا به آن محول كرده اس��ت و مي تواند برخورد كند 
يا حكم به برگشت مبالغي بدهد كه غير حق دريافت 
شده است. همچنين اختيار در دادن احكامي در اين 
زمينه را دارد كه در دس��تگاه قضايي صادر مي شود. 
لكن ما در اين بحران اخير به اين نتيجه رسيده ايم كه 
دولت يا سازمان تعزيرات حكومتي به تنهايي كفايت 
نمي كند و دستگاه قضايي نيز بايد براي كمك به دولت 

به ميدان بيايد.
به  همين منظور، دادستان هاي ما در سراسر كشور فعال 
شده اند كه با كمك سازمان تعزيرات و دولتمردان در 
تنظيم بازار به مبارزه  با افراد سوداگر و سودجو بپردازند. 
گام هاي خوبي نيز در اين زمينه برداش��ته شده كه در 
جهت تثبيت قيمت ها موثر بود. اين كمك دس��تگاه 
قضايي به دستگاه اجرايي اس��ت كه همچنان هم در 
دستور كار ماست. هر جا كه نياز باشد و دولت يا ستاد 
تنظيم بازار اعام كند، ما خودمان را موظف مي دانيم كه 
در جهت حمايت از حقوق مردم و حقوق عامه و برخورد 
با س��وداگران و س��ودجويان وارد عمل بشويم و اجازه 

ندهيم افراد سودجو از فرصت ها سوءاستفاده كنند.

  يك نكته اي كه رهبر انق�لاب باز هم در ديدار 
با كارگران مطرح كردند، بحث خصوصي سازي 
و واگ�ذاري كارخانه ه�ا و تبديل آنه�ا به تعبير 
ايش�ان به برج و بارو است. ايشان در اين باره به 
قوه قضاييه فرمودند كه بايد در اين حوزه فعال 
باشد و بايد اقداماتي را انجام دهد چه برنامه  و چه 

اقداماتي در اين باره داريد؟
 موضوع ضرورت خصوصي س��ازي در برنامه توسعه 
اول، دوم، سوم تا ششم ذكر شده و دولت مكلف است 
كه خصوصي سازي را محقق كند، اما خصوصي سازي 
يك س��ازوكاري دارد و به اين معني نيست كه حتما و 
به هر قيمتي شركت يا كارخانه اي به بخش خصوصي 

واگذار شود.
در واق��ع به بعضي از اين واگذاري ها كه نگاه مي كنيم، 
متوجه مي شويم كه خريدار، آورده اي ندارد و مي خواهد 
با تسهيات بانكي آورده خودش را تأمين كند. گويا اين 
دولت است كه دوباره سرمايه گذاري مي كند. در قضيه 
بخش خصوصي قرار بود كس��ي كه به ميدان مي آيد، 
همراه خود آورده اي بياورد. اگر ف��رد خريدار توانايي 
مالي نداشته باشد، نمي تواند كارخانه را اداره  كند. خب 
معلوم اس��ت كه اين كار در جهت سودجويي است و 
نتيجه  همان مي شود كه رهبر انقاب فرمودند؛ كارخانه 
گرفته مي شود و پس از مدتي توانايي اداره آن را ندارند 

و اين اتفاق مي افتد.
يك��ي از مس��ائل مه��م خصوصي س��ازي، مس��اله 
قيمت گذاري عادلانه است. نكته دوم واگذاري بايد به 
نحوي باشد كه غبطه دولت در اين قضيه كاما رعايت 
شود. سوم اينكه دولت در جهت توانمندسازي بخش 
خصوصي تاش كند. وقتي ما يك كارخانه عظيمي را 
واگذار مي كنيم، وظيفه مان هنوز تمام نشده است. گام 
اول واگذاري به بخش خصوصي اس��ت و گام دوم نيز 
توانمندسازي بخش خصوصي است. يعني بايد تاش 
كنيم تا فرد بتواند آن را اداره كند، كارگرها بيكار نشوند 
و خط توليد متوقف نش��ود و اين خيلي مهم است. لذا 
مسووليت دولت نه تنها با واگذاري به بخش خصوصي 
تمام شده نيست، بلكه مسووليت دولت از حيث ديگري 
آغاز مي شود كه نظارت است. قبا دولت متصدي بود و 

الان بايد ناظر باشد تا كارخانه از كار نيفتد.
در آن دوره اي كه من در مسووليت هاي مختلف قضايي 
و از جمله س��ازمان بازرسي كشور بودم، مصاديق اين 
دسته از مسائل را به دستگاه هاي اداري كشور اعام و 
دنبال مي كرديم. از ابتداي مسووليتم در دستگاه قضا، 
ما اين موضوع را در جلسات با سازمان بازرسي كل كشور 
و در بخش هاي نظارتي به دادستان ها اعام كرديم. از 
جمله در جلسه روز گذشته پس از فرمايش هاي رهبر 
انقاب، من به روساي كل دادگستري ها و دادستان ها 
اعام ك��ردم كه ما هم عاوه بر دولت، مخاطب بيانات 
رهبر انقاب هستيم و به  عنوان مخاطب امر ايشان بايد 
خودمان را موظف بدانيم تا قبل از اينكه واگذاري ها به 
يك بحران اجتماعي يا كارگري تبديل ش��ود، در بعد 
صيانت و پيشگيري برخورد كنيم. يعني حتما اقدامات 
پيشگيرانه و صيانت از اموال عمومي ان شاءالل صورت 

بگيرد تا اين اتفاق نيفتد.
  ب�ه  عنوان آخري�ن س�وال، در ديدارهايي كه 
با رهبر انقلاب داش�تيد، ايش�ان چ�ه نكات يا 

توصيه هايي به شما فرمودند؟
عرض كنم كه در مورد آمدن به دستگاه قضايي، با توجه 
به اينكه به آستان مقدس رضوي عليه السام دلبسته  
بودم، دوس��ت داش��تم كه ماموريتم در آستان قدس 
ادامه پيدا كند، لكن وقتي با تصميم و دستور حضرت 
آقا مواجه شدم، بر خود لازم ديدم كه به امر ولايت عمل 
كنم. يعني آن جايي كه نه خواست خودم هست، بلكه 
تشخيص ولي امر است و تش��خيص ايشان براي من 
حجت است. ايشان در آن ديدار براي من يك خاطره اي 
از خودشان تعريف كردند و فرمودند: چند سالي از درس 
من در قم گذشته بود. من مشغول درس و بحث بودم و 
با توجه به اينكه اساتيد و حوزه هاي درس بسيار خوبي 
داش��تيم و درس مي خوانديم، يك ب��اره مرحوم پدرم 
دچار عارضه چشم شد و مرا به مشهد طلبيد، آن هم نه 
براي يك بار، بلكه گفتند شما اصا بايد به مشهد منتقل 
شوي و قم را رها كن. براي من بسيار سخت بود، چون 
فكر مي كردم كه آينده من در ماندن در قم اس��ت  و با 
رها كردن قم و رفتن از آنجا ديگر آينده اي برايم وجود 
نخواهد داشت و آينده تاريكي را براي خودم مي ديدم.

حضرت آقا در ادامه فرمودند كه در تهران به خانه فرزند 
مرحوم آشيخ محمدتقي آملي كه از بزرگان و عرفا بودند، 
رفتم و به ايشان گفتم چنين مشكلي براي من پيش آمده 
است و نظر شما چيست؟ ايشان نسبت به اين سوالي كه 
من كردم، تأملي كردند و به من گفتند شما براي رضاي 
خدا، دعوت و خواسته پدرت را اجابت كن، خداوند متعال 
خير دنيا و آخرت را در اين كار براي ش��ما قرار خواهد 
داد. يعني خير دنيا و آخرت را ش��ما در اطاعت امر پدر 
قطعا خواهيد داشت. من هم پس از گفته ايشان چون 
مساله برايم روشن شده بود، درس و بحث را رها كردم 
و از اساتيدم در قم خداحافظي كردم و به مشهد رفتم و 
عنايت خداوند متعال را در اطاعت از فرمان پدرم ديدم.

بعد از نقل اي��ن خاطره حضرت آقا به م��ن فرمودند: 
فاني مي دانم كه ش��ما به  اينكه در آس��تان مقدس 
رضوي عليه السام هس��تيد عاقمن��دي داريد و از 
آمدن به دستگاه قضايي كراهت داريد و تمايل نداريد، 
ول��ي بدانيد كه در اين وظيفه و اين كاري كه به ش��ما 
محول مي شود، يقينا خداوند متعال خير دنيا و آخرت 
را براي ش��ما قرار خواهد داد. از آن لحظه اي كه ايشان 
اين جمله  را به من فرمودند، دلم آرام شد. يعني ديگر 
هيچ احس��اس خاصي در دلم نبود. حت��ي به خانواده 
و اطرافيانم هم گفتم ك��ه در انجام اين وظيفه خيلي 
آرامش دارم. اميدوارم ان ش��اءالل دعاي ايشان در حق 
ما مستجاب ش��ود و بتوانيم گرهي از اين ماموريت و 
مسووليت خطير باز كنيم و آنچنان كه رضاي خداوند 
و حضرت ولي  عصر)عج( اس��ت، كارنامه درخشاني را 

تقديم ايشان كنيم.
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امنيت خليج فارس را 
كشورهاي منطقه تامين مي كنند

  عرض كنم كه در مورد آمدن به دس�تگاه 
قضايي، با توجه به اينكه به آستان مقدس 
رضوي عليه السلام دلبسته  بودم، دوست 
داشتم كه ماموريتم در آستان قدس ادامه 
پيدا كن�د، لكن وقتي با تصميم و دس�تور 
حضرت آقا مواجه شدم، بر خود لازم ديدم 
كه به ام�ر ولايت عمل كنم. يعني آن جايي 
كه نه خواست خودم هست، بلكه تشخيص 
ولي امر است و تش�خيص ايشان براي من 

حجت است.

برش
 يكي از برنامه هاي ما در قوه قضاييه، مس�اله 
كاهش ورودي پرونده به دس�تگاه قضايي با 
فعال كردن پيشگيري از وقوع جرم است. ما 
بايد با كمك دستگاه هاي اداري كشور تلاش 
كنيم كه ورودي پرونده به دس�تگاه قضايي 
كاهش ياب�د. لازمه آن نيز بررس�ي اقدامات 
پيشگيرانه در ارتباط با برخورد با جرايم است. 
صيانت و پيش�گيري مقدم بر برخورد است. 
حتما بايد بخش پيشگيري بطور عملياتي با 

حضور همه دستگاه ها فعال شود.

برش



گزارش 3 كلان

بررسي چرايي عدم افزايش اشتغال متناسب با رشد اقتصادي در ايران

گمرك ايران اعلام كرد

رشد وابسته به نفت »اشتغال زا« نيست

افزايش 50 درصدي واردات دارو

طبق نظريه هاي اقتصادي، رش��د اشتغال در گروي 
رشد اقتصادي است. به معناي ديگر هيچ راهي براي 
ايجاد اشتغال و كاهش بيكاري وجود ندارد، مگر اينكه 
توليد افزايش يابد و سرمايه گذاري جديدي صورت 
گيرد. نظريه پ��ردازان معتقدند كه ب��ه ازاي هر يك 
درصد رش��د اقتصادي در كشور حدود يك صد هزار 

نفر به شاغلين اضافه مي شود. 
حال اين سوال مطرح است كه آيا اين تئوري منهاي 
درج��ه همبس��تگي مي تواند در تمام��ي فعاليت ها 
مصداق داش��ته باشد يا در برخي فعاليت ها اين گونه 
نيس��ت؟ به دنبال پاس��خ به اين پرس��ش پژوهشي 
با عنوان »آيا آثار رش��د اقتصادي الزاما بايد با رش��د 
اشتغال همراه باش��د؟«، انجام شده كه در فصل نامه 
گزيده هاي آماري، مركز آم��ار و اطلاعات راهبردي 
وزارت كار منتشر شده اس��ت. در اين گزارش آمده 
است: به منظور دست يافتن به تحليلي درست در اين 
خصوص، بايد اجزا و زير بخش هاي مسبب اين رشد با 
توجه به ظرفيت ايجاد اشتغال آنها مورد بررسي قرار 
گيرد تا بتوان به استدلال معقولي درخصوص افزايش 

اشتغال و كاهش نرخ بيكاري دست يافت.
طبق نتايج طرح آمارگيري نيروي كار، تعداد شاغلان 
در س��ال 1395 نسبت به س��ال 1394، برابر 615 
هزار و 968 نفر افزايش داشته است كه از اين ميزان 
افزايش، 75.0 درصد مربوط به بخش خدمات، حدود 
8.7 درصد بخش صنع��ت و 16.1 درصد مربوط به 

بخش كشاورزي است.
همچنين، تعداد ش��اغلان در سال 1396 نسبت به 
سال 1395، برابر 790 هزار و 561 نفر افزايش داشته 
است كه از اين ميزان افزايش 57.2 درصد مربوط به 
بخش خدمات، ح��دود 36.4 درصد بخش صنعت و 

6.2 درصد مربوط به بخش كشاورزي است.
همچنين، تعداد ش��اغلان در سال 1396 نسبت به 
س��ال 1395، برابر با 790 ه��زار و 561 نفر افزايش 
داش��ته اس��ت كه از اين ميزان افزايش 57.2 درصد 
مربوط به بخش خدمات، حدود 36.4 درصد بخش 
صنعت و 6.2 درصد مربوط به بخش كشاورزي است.

از سوي ديگر بر اساس نتايج حساب هاي ملي سالانه 
مركز آمار ايران، نرخ رش��د محصول ناخالص داخلي 
)به قيمت بازار( در سال 1395، به ميزان 12.2 درصد 
بوده است كه سهم هر يك از سه گروه اصلي به ترتيب 
حدود 6.2 درصد مربوط ب��ه بخش خدمات، حدود 
4.9 درصد بخش صنعت و حدود 1.1 درصد مربوط 

به بخش كشاورزي، بوده است.
در سال 1395، رشد اقتصادي اتفاق افتاده در گروه 
صنعت بيشتر مربوط به زير گروه معدن بوده كه بخش 
عمده آن به استخراج نفت خام و گاز طبيعي اختصاص 
داشته است. بنابراين اين خود مويد اين واقعيت است 
كه در سال 1395 اقتصادكشور وابسته به ميزان توليد 
و فروش نفت بوده و بيشترين رشد اقتصادي در اين 

بخش، از فعاليت هاي نفتي عايد كشور شده است.
 رشد اشتغال در س��ال 1395 نسبت به سال 1394
كمي بي��ش از 600 هزار نفر بوده اس��ت كه با فرض 
درست بودن نظريه وجود رابطه مستقيم بين افزايش 
اشتغال و رشد اقتصادي، بايستي اشتغال جديد قريب 
به يك ميليون و 200 هزار نفر باشد لذا مي توان گفت 
كه بين رش��د اقتصادي و اش��تغال رابطه متقارن و 

سريعي وجود ندارد.
به عبارت بهتر در اين فعاليت ها افزايش توليد مستلزم 
جذب نيروي كار نبوده و وابس��ته به ماش��ين آلات و 
تكنولوژي اس��ت. همچنين اينگونه فعاليت ها غالبا 
وابس��ته به بخش عمومي بوده و اش��تغال آنها از نوع 
اشتغال رسمي است. در چارچوب قانون كار در بخش 
اشتغال رسمي كه اغلب شركت هاي بزرگ خصوصي 
و عمومي از قبيل خودروسازي، نفت، گاز، پتروشيمي 
و... را در بردارد، تعداد شاغلان در زمان افت توليد يا 
اوج توليد تغييري نكرده و تقريبا يكسان است. پس در 
چنين فعاليت هايي رشد اقتصادي در كميت اشتغال و 
تعداد مطلق شاغلان تاثيري ندارد، لذا افزايش ارزش 
افزوده تنها منجر به افزايش بهره وري شده و اشتغال 

تقريبا ثابت خواهد ماند.
آمار رش��د اقتصادي نش��ان مي دهد در سال 1396 
نسبت به سال 1395، با كاهش شديد رشد اقتصادي 
مواجه بوده ايم؛ به طوري كه نرخ رشد اقتصادي به 3.9 
درصد رسيده است كه سهم هر يك از سه گروه اصلي 
به ترتيب حدود 1.9 درصد مربوط به بخش خدمات، 
حدود 1.6 درصد بخش صنعت و حدود 0.3 درصد 
مربوط به بخش كش��اورزي بوده است. اين در حالي 
است كه ميزان افزايش اشتغال در اين سال نسبت به 

سال 1395 بيشتر بوده است.
رش��د اقتص��ادي 1.9 درصدي در بخ��ش خدمات، 
افزايش 453 هزار نفري ش��اغل را به همراه داش��ته 
است، به طوري كه نزديك به 60 درصد رشد اشتغال 
در سال 1396، در اين بخش اتفاق افتاده و بخش هاي 
ديگر در اين امر سهم كمتري داشته اند كه با توجه به 
ظرفيت ايجاد اشتغال در زير بخش هاي آن، منطقي 

و چه بسا فراتر از تصور است.
در گروه صنعت نيز رشد 1.6 درصدي اقتصاد )تفاوت 
اندك با رش��د اقتصادي بخش خدمات دارد(، منتج 
به افزايش 288 هزار نفر شاغل نسبت به سال 1395 
شده است. لازم به ذكر است بيشترين ميزان افزايش 
رشد اقتصادي در گروه صنعت مربوط به زير گروه هاي 
صنعت و ساختمان بوده است. شايد بتوان گفت در زير 
گروه ساختمان، افزايش قيمت مسكن و سودآوري 
در س��اخت و ساز آن نسبت به س��اير فعاليت ها و در 
زير گروه صنعت، افزايش شاخص توليد كارگاه هاي 
بزرگ صنعتي و اعطاي تس��هيلات بانكي در تامين 
مالي بخ��ش صنعت و اعط��اي تس��هيلات لازم به 
بنگاه هاي كوچك و متوس��ط در افزايش رشد ارزش 

افزوده اين بخش نقش قابل توجهي داشته است. البته 
 نقش خودروسازي را در رشد اقتصادي سال 1395

نمي توان ناديده گرفت.
با توجه به آنچه گفته ش��د و نق��ش بخش معدن در 
رشد اقتصادي، به بررس��ي تعداد شاغلان در بخش 
استخراج معدن طي س��ال هاي 1385 تا 1396 در 

كنار رشد اقتصادي مي پردازيم.
با بررس��ي اطلاعات مي توان ديد كه رشد اقتصادي 
بخش معدن از سال 1390 تاكنون فراز و نشيب هايي 
داشته وليكن تعداد شاغلان در بخش معدن )بخش 
قاب��ل توجهي از آن مربوط به اس��تخراج نفت خام و 
گاز طبيعي اس��ت( متاثر از نوسانات رشد اقتصادي 
نبوده است. با مقايس��ه رشد اقتصادي بخش معدن 
در س��ال هاي 1391 و 1395 كه به ترتيب كمترين 
و بيش��ترين ميزان رش��د اقتصادي را طي سال هاي 
مذكور داش��ته اند )افزايش حدود 71.5 درصدي(، 
مي توان ديد تعداد ش��اغلان فقط حدود 22 درصد 
افزايش داشته اس��ت، در صورتي كه با توجه به اين 
ميزان رش��د اقتصادي، تغييرات بيشتري در تعداد 

شاغلان متصور بوده است.
 از سوي ديگر مقايسه رشد اقتصادي بخش معدن در 
سال هاي 1395 و 1396، نشان مي دهد كه كاهش 
نزديك به 31 درصدي رشد اقتصادي در سال 1396 
نسبت به س��ال 1395، افزايش بيش از 22 درصدي 

تعداد ش��اغلان در بخش معدن را دارا بوده است.در 
بخش نتيجه گيري اين پژوهش همچنين آمده است: 
 سهم نزديك به 25 درصدي فعاليت هاي وابسته به 
استخراج نفت خام و گاز طبيعي از 12.2 درصد رشد 
اقتصادي در سال 1395، نشان دهنده اهميت سهم 
نفت در توليد ناخالص داخلي و اقتصاد كشور و اتكاي 
انكارناپذير رش��د اقتصادي به درآمدهاي حاصل از 

صادرات نفت است.
از س��وي ديگ��ر اس��تفاده از فناوري ه��اي نوين در 
فعاليت هاي نفتي و محدوديت ظرفيت اش��تغال در 
اين بخش، گوياي اين واقعيت است كه رشد اقتصادي 
متضمن ايجاد تقاضاي نيروي كار فراوان براي تمام 
زير بخش هاي اقتصادي نبوده و بنابراين حلال سريع 
مشكل بيكاري كشور نيست و به همين دليل با وجود 
ايجاد اش��تغال در برخي فعاليت ها، رشد اقتصادي 
اعلام شده اخير، پاس��خگوي باورهاي غيرمتعارف 

بسياري از منتقدان نبوده است.
اما اين سهم در سال 1396 به 9.5 درصد رسيده است. 
شايد بتوان گفت، در سال 1395 مهم ترين دليل ثبت 
رشد اقتصادي بالا، افزايش توليد در بخش نفت بوده 
ك��ه اين نقش را در س��ا ل 1396 بخش خدمات ايفا 
كرده است. زيرا نيمي از توليد ناخالص داخلي در اين 
گروه ش��كل مي گيرد. اين بخش از گروه هايي مانند 
عمده و خرده فروشي، هتل و رستوران، حمل و نقل 

و ارتباطات، واس��طه گري مالي، مستغلات، كرايه و 
خدمات كسب و كار، امور عمومي، آموزش، بهداشت 
و مددكاري، خدمات اجتماعي و ش��خصي و خانگي 

تشكيل شده است.
از سوي ديگر مقايسه رش��د اقتصادي بخش معدن 
در س��ال هاي 1395 و 1396، نشان مي دهد كه در 
مقابل كاهش نزديك به 31 درصدي رشد اقتصادي 
در سال 1396 نسبت به سال 1395، افزايش بيش 
از 22 درصدي تعداد شاغلان در بخش معدن را شاهد 
بوده ايم. اين بدان معناست كه بين رشد اقتصادي و 
اشتغال در همه فعاليت هاي اقتصادي نمي توان رابطه 

متقارني فرض كرد.
تابع توليد متش��كل از عوامل، ش��امل ني��روي كار، 
س��رمايه، تكنولوژي، بهره وري، آموزش و ... اس��ت؛ 
بنابراين لزوماً رش��د هر كدام از اين عوامل توليد به 
تنهايي براي داشتن رشد اقتصادي كفايت نمي كند، 
اما داشتن رشد اقتصادي مي تواند نشان دهنده رشد 
عوامل توليد ار جمله افزايش نيروي كار باشد و معمولا 
از طريق رش��د س��رمايه گذاري با تاخير بر اشتغال، 

مي تواند اثر بگذارد.
لذا رشد اقتصادي در فعاليت هايي كه نيروي انساني 
در آنها نقش موثري در تولي��د و ايجاد ارزش افزوده 
دارد، اثر س��ريع تر و ملموس تري نس��بت به س��اير 

فعاليت ها در رشد اشتغال، نشان مي دهد. 

طي س��ه ماهه اول امس��ال برنج، ذرت، انواع دانه هاي 
روغني )س��ويا(، دارو و تجهيزات و ملزومات ضروري 
پزشكي و كنجاله سويا، روغن هاي خوراكي نيمه جامد 
و مايع و خام، كره، جو و شكر خام، گوشت قرمز سرد، 
چاي، گوشت قرمز گرم و حبوبات به ترتيب بيشترين 

ميزان واردات را داشته اند.
به گزارش ايسنا، بررس��ي آمار تجارت خارجي كشور 
از ابتداي س��ال جاري تا 25 خرداد ماه نشان مي دهد 
برنج با ارزش 663 ميليون دلار در صدر واردات كالاي 
اساس��ي قرار دارد؛ به طوري كه نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته 85.11 درصد افزايش را نشان مي دهد.
ذرت نيز از جمله كالاهاي اساسي است كه در رتبه دوم 
جاي دارد و طي اين مدت به ميزان 523 ميليون دلار 
به كشورمان وارد شده اس��ت و از نظر ارزشي 28.90 
درصد افزايش داشته است.طبق اعلام گمرك، ارزش 
دلاري انواع دانه هاي روغني )سويا( به كشورمان طي 
اين مدت 346 ميليون دلار بوده كه از نظر وزني 0.49 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزايش داشته 
است.براساس اين گزارش، دارو و تجهيزات و ملزومات 

ضروري پزش��كي از ديگر كالاهاي اساسي است كه با 
حجم 4151 تن و به ارزش 333 ميليون دلار طي مدت 
مذكور وارد كشور شده اس��ت كه از نظر وزني 49.40 

درصد و از حيث ارزش 12.45 درصد رشد داشته است.
اين گزارش حاكي اس��ت كه كنجاله س��ويا با حجم 
753 ه��زار و 46 تن ب��ه ارزش 331 ميليون دلار طي 

 اين مدت وارد كش��ور شده كه از نظر ارزشي با افزايش
236 و 780.78 درصدي همراه بوده است.

روغن هاي خوراكي نيمه جام��د و مايع و خام از ديگر 
كالاهاي اساسي است كه به حجم 336 هزار و 142 تن 
و با ارزش 260 ميليون دلار وارد كشور شده كه نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته افزايش 59.43 درصدي 

وزني و 47.51 درصدي از نظر ارزشي داشته است.
همچنين كره با بسته بندي بيش از 500 گرم با رشد 
چشمگير 375 و 0.83 درصدي از نظر ارزشي و 410 
و 0.25 درصدي از حيث وزني نس��بت به مشابه سال 
گذشته همراه بوده است؛ به طوري كه واردات اين كالا 
طي مدت مذكور با حجم 41 هزار و 263 تن و به ارزش 
260 ميليون دلار ب��وده اس��ت.جو از ديگر كالاهاي 
اساسي است كه با ميزان 717 هزار و 743 تن به ارزش 
191 ميليون دلار وارد كش��ورمان ش��ده است كه با 
افزايش 35.71 درصد وزني و 66.94 درصدي ارزشي 
مواجه بوده اس��ت.طبق اين آمار، واردات ش��كر خام 
طي اين مدت با حجم 496 ه��زار و 229 تن به ارزش 
174 ميليون دلار بوده كه افزايش چشمگير 602.15 

درصدي از نظر وزني و 439.24 درصدي از نظر ارزشي 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته است.

 واردات گوشت ۳۷ درصد بيشتر شد
واردات گوشت قرمز س��رد با حجم 31 هزار و 11 تن 
به ارزش 127 ميليون دلار طي اين مدت وارد كش��ور 
شده است كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 36.99 
درص��د از نظر وزني و 27.55 درصد از حيث ارزش��ي 
افزايش را نشان مي دهد.بنابراين گزارش واردات چاي 
خش��ك به ميزان 22 هزار و 301 تن و به ارزش 108 
ميليون دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
به ترتيب 103.5 درصد وزني و 108.38 درصد از نظر 
ارزشي با افزايش همراه بوده است.گوشت قرمز سبك 
گرم از ديگر كالاهاي اساس��ي اس��ت كه واردات آن از 
ابتداي سال جاري تا 25 خرداد ماه با حجم 7778 تن 
و به ارزش 51 ميليون دلار بوده است.همچنين ميزان 
واردات حبوبات طي مدت مذكور 48 هزار و 881 تن 
به ارزش 45 ميليون دلار بوده كه بيانگر افزايش 6.40 
درصدي وزني نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
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 رشد مثبت 
در انحصار مصرف دولت!

آيسان تنها|
 آنگونه ك��ه مركز آمار اي��ران جزييات اجزاي 
هزينه نهايي را منتشر كرده است به جز هزينه 
مص��رف نهايي دولت، باق��ي بخش ها از جمله 
هزينه  نهايي خصوصي، ص��ادرات و واردات و 
تشكيل سرمايه ثابت منفي بوده است كه البته 
با توجه به تحريم ها و مخدوش ش��دن روابط 
اقتصادي ايران با جهان بين الملل اين موضوع 

قابل پيش بيني بود.
به گزارش »تعادل«، مركز آمار ايران در بخش 
جزييات رشد منفي 4.9 درصدي سال 1397 
اقدام به انتش��ار جدول رشد محصول ناخالص 
داخلي فصلي كش��ور به تفكيك اجزاي هزينه  
نهايي به قيمت هاي ثابت كرده است. بر مبناي 
اين جدول هزينه مصرف خصوصي در كش��ور 
در س��ال 1397 معادل منفي 2.2 درصد بوده 
است. اين عدد به اين معني است كه ميل نهايي 
مردم به مصرف كاهش يافته است. اين كاهش 
احتمالا به دليل كاهش قدرت خريد مردم بر اثر 
تورم بالا بوده است. اين امر به ويژه در كالاهايي 
وارداتي كه بر اثر جه��ش قيمت ارز با افزايش 

شديد قيمت روبرو بوده اند، اثر داشته است.
گفتني اس��ت اين گروه در سال 1396 معادل 
7.2 درصد و در سال 1395 معادل 3.4 درصد 

رشد كرده است.
رشد هزينه مصرف نهايي در سال هاي كاهش 
نرخ ت��ورم و همچني��ن اجراي برجام نش��ان 
مي دهد كه بر اثر ثبات ن��رخ تورم و همچنين 
افزايش ميادلات اقتصادي با كشورها، اوضاع 
اقتصادي خانوار ايران��ي بهتر بوده و در نتيجه 

خريد بيشتري كرده است. 
همچنين گرچه رشد اين گروه در سال 1397 
منفي بوده است ولي سهم آن در GDP از 43 
درصد )س��ل 96( به 44.2 درصد سال )97( 

رسيده است. 

  دولت بزرگ تر شد 
همچنين هزين��ه مصرف نهاي��ي دولت تنها 
بخشي اس��ت كه در سال 1397 رشد داشته و 
4.6 درصد بوده است. اين گروه در سال 1396 
و 1395 نيز به ترتيب معادل 7.5 درصد و 4.3 

درصد رشد گرده است. 
سهم اين گروه در GDP از 13 درصد به 14.3 
درصد رسيده اس��ت و به ويژه اگر اين افزايش 
هزينه در بخش اجرايي باش��د نش��ان دهنده 
اين اس��ت كه س��هم دولت در اقتصاد بيشتر 
شده اس��ت و به عبارتي سهم دولت در اقتصاد 

بزرگ تر شده است. 
همچنين گروه تشكيل سرمايه ثابت ناخالص 
در سال 1397 رش��د منفي 5.6 درصد داشته 
 اس��ت. اين موضوع البته قاب��ل پيش بيني بود 
چرا ك��ه با توج��ه ب��ه تحريم هاي گس��ترده 
امري��كا عليه ايران و همچني��ن ايجاد مانع در 
برقراري روابط مالي ايران با جهان بين الملل، 
سرمايه گذاري براي بسياري توجيه نداشته و 
برنامه هايي كه از پيش براي س��رمايه گذاري 

شده بود نيز تا حدودي در تعليق است. 
گروه تشكيل سرمايه ثابت ناخالص دو بخش 
دارد: »تش��كيل سرمايه در ماش��ين آلات« و 
»تشكيل سرمايه در ساختمان«. هر دو گروه 

در سال گذشته منفي بوده اند. 
در گروه س��اختمان كه در سال 1396 پس از 
چندين سال رشد منفي، به رشد 3.2 درصدي 
رس��يده بود، بار ديگر رش��د اقتصادي كاهش 
يافته و به 4.5 درصد رس��يده است و در بخش 
ماش��ين الات نيز پس از دو س��ال تجربه رشد 
مثبت 1.8 درصد در سال 1395 و 3.6 درصد 
در س��ال 1396 به منفي 4.5 درصد در س��ال 

1397 رسيده است.
گرچه مركز آمار ايران بخش »خالص صادرات 
كالا و خدمات« را خالي گذاش��ته اس��ت ولي 
جزيي��ات مربوط به دو بخش ص��ادرات كالا و 
خدمات و همچني��ن واردات كالا و خدمات را 

منتشر كرده است. 

  افت محسوس رشد واردات
بر اس��اس اين اطلاعات رش��د گروه صادرات 
كالا و خدم��ات در س��ال 1397 معادل منفي 
13.5 درصد بوده اس��ت. كه البت��ه با توجه به 
تحريم ه��اي بين المللي به وي��ژه تحريم هاي 
نفتي كاهش صادرات كالا و خدمات ايران قابل 
پيش بيني بود. تحريم ها مانع از آن شدند كه از 

ظرفقيت صادرات كشور استفاده شود.
گفتني است در سال 1396 نيز رشد اين گروه 
منف��ي 3 درصد بود ولي در س��ال 1395 اين 
گروه ناگهان رش��د 51.8 درص��دي را تجربه 
كرد كه البته عامل آن نيز افزايش چش��مگير 
صادرات نفت در آن س��ال بود. سهم اين گروه 
در GDP نيز كاهش يافت��ه و از 30.3 درصد 
در سال 1396 به 27.5 درصد در سال 1397 
رسيده است. واردات كالا و خدمات نيز با رشد 

منفي چشمگيري روبرو بوده است. 
رشد منفي 38.3 درصدي در اين گروه به دنبال 
جهش نرخ ارز و افزايش چشمگير قيمت ها رخ 
داده اس��ت.  اين كاهش در حالي رخ داده كه 
رش��د اين گروه در س��ال 1396 معادل 13.4 
درصد و در س��ال 1395 مع��ادل 2.7 درصد 
بوده است. اين كاهش واردات اگر دركالاهاي 
واسطه اي باشد تاثير بيشتري نسبت به منفي 

شدن رشد در بخش كالاهاي مصرفي دارد. 
كه البته مركز آمار جزيياتي درباره آن منتشر 
 GDP نكرده است. بااين همه سهم اين گروه در
نيز كاهش يافته و از 8.3 درصد به 5.4 درصد 

رسيده است.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي
مردم، قدرت و منافع )14( 

نوشته: جوزف استيگليتز|
ترجمه: منصور بيطرف|

در طول زمان يك مجموعه غني از نهادهاي حقيقت گو، 
كشف حقيقت و تاييد حقيقت شكل گرفت و ما بسياري 
از موفقيت ه��اي اقتصادي و دموكراس��ي خودمان را 
مديون آنها هستيم. محور مركزي اين مجموعه يك 
رسانه فعال است. رسانه مانند تمامي نهادها يك نهاد 
جايزالخطا اس��ت؛ اما تحقيقات آن بخشي از سيستم 
جامع بازبيني و توازن جامعه ما است كه يك خير مهم 

عمومي را فراهم مي سازد.
پيشرفت هاي فناوري و علم همراه با تغييرات سازمان 
اجتماعي، سياسي و اقتصادي كه با روشنگري همراه 
بود منجربه افزايش توليدي شد كه از افزايش جمعيت 
هم جلو زد به همين خاطر درآمدهاي سرانه شروع به 
افزايش كردند. جامعه ياد گرفت كه چگونه مهار رشد 
جمعيت را در دست بگيرد و در كشورهاي پيشرفته هم 
مردم به طور فزاينده اي تصميم گرفتند تا اندازه خانواده 
را به وي��ژه در زماني كه اس��تانداردهاي زندگي بالاتر 
مي رفت، محدود سازند. نفرين مالتوسي كنار گذاشته 

شد. بنابراين طي 250 سال گذشته افزايش عظيمي 
در استانداردهاي زندگي )در شكل 1 نشان داده شده 
كه بعد از قرن ها كه استاندارد زندگي »درجا« زده شده 
بود به سرعت شروع به بالا رفتن كرد، اول در اروپا كه با 
پايان قرن هيجدهم و با شروع قرن نوزدهم شروع شد 
و سپس در ديگر نقاظ دنيا به ويژه پس از جنگ جهاني 
دوم( و افزايش طول عمر كه م��ا از آن منفعت زيادي 
برده ايم شروع شد. اين يك تغيير غمناك در خوشبختي 
بشريت بود. در حالي كه در گذشته تلاش هاي بسياري 
صورت مي گرفت تا نيازهاي اساسي زندگي را تامين 
سازند، اكنون آنها را مي توان ظرف چند ساعت كار در 

هفته به دست آورد.
هر چند كه در قرن نوزدهم، ثمرات اين پيشرفت به طور 
خيلي نابرابر تقسيم ش��ده بود. براي بسياري از مردم 
في الواقع زندگي به نظر حتي بدتر هم شده بود. همانطور 
كه توماس هابز بيش از يكصد سال پيش مطرح كرده 
بود، »زندگي تند، خشن و كوتاه بود«- و براي بسياري 
از م��ردم انقلاب صنعتي به نظر مي آمد امورات را بدتر 
كرده بود. رمان هاي جارلز ديكنز به وضوح رنج اواسط 

قرن نوزدهم در انگلس��تان را شرح مي دهد.در ايالات 
متحده، نابراب��ري در پايان قرن نوزده��م به اوج خود 
رسيده بود. خوشبختانه حكومت به اين نابرابري هاي 
مرگبار واكنش نشان داد: قانون گذاري عصر پيشرفت 
و »نيوديل« اس��تثمار قدرت بازار را مهار و سعي كرد 
تا كاستي هاي بازار را كه عيان ش��ده مورد توجه قرار 

دهد- از جمله سطوح غيرقابل قبول نابرابري و ناامني 
كه به وجود آمده بود. تحت رياست جمهوري فرانكلين 
دي روزولت، ايالات متحده برنامه سن پيري و ناتواني 
را )كه همان تامي��ن اجتماعي بود( تصويب كرد. بعدا 
در همان قرن، رييس جمهوري ليندون بي جانس��ون 
مراقبت هاي درماني براي پيران را فراهم كرد و جنگ 

عليه فقر را راه انداخت. در پادشاهي متحد و اكثر اروپا، 
دولت ها تضمين كردند كه همه مردم به مراقبت هاي 
بهداشتي دسترسي داشته باشند و ايالات متحده تنها 
كشور مهم پيشرفته اي بود كه دسترسي به مراقبت هاي 
پزشكي را به عنوان يك حق مسلم بشري به رسميت 
نشناخت. تا اواسط قرن گذشته، كشورهاي پيشرفته 
آنچه را كه بعدا »جوامع طبقه متوسط« خوانده شد را 
ايجاد كردند كه در آن اكثر شهروندان حداقل در يك 
درجه معقولي از ثمرات پيشرفت سهيم مي شدند – و 
اين فقط منحصرا براي سياست هاي بازاركار نبود كه بر 
اساس نژاد و جنسيت قرار گرفته بود بلكه حتي بالاتر 
آنها در اين پيش��رفت سهيم شده بودند.به شهروندان 
اجازه داده شده بود تا زندگي سالم تر و طولاني تري و به 
مسكن بهتر و پوشاك هم دسترسي داشته باشند. دولت 
آموزش را براي كودكان آنها فراهم آورده بود – بنابراين 
وعده زندگي مرفه تر جلوتر آمد و برابري فرصت بيشتري 
فراهم شد. دولت همچنين براي آنها يك كمي امنيت 
و حمايت اجتماعي در سن پيري عليه خطرات ديگري 

از قبيل بيكاري و ناتواني را فراهم كرد .

پاورقي اقتصادي

استاندارد زندگي در طول تاريخ



بانك و بيمه4گزارش

رييس كل بانك مركزي از راه اندازي سامانه تكميلي نيما با عنوان ايفاي تعهدات واردات خبر داد

ايجاد  شوك  ارزي به صلاح نيست 
پرونده »حذف  دلار 4200 توماني« بسته شد

مشاركت بانك ايران زمين براي اصلاح مصرف آب

گروه بانك و بيمه|
 رييس كل بانك مركزي با اشاره به آخرين تحولات مربوط 
به سياست هاي پولي و ارزي، سياست هاي اعتباري براي 
رونق توليد و روند ساماندهي نظام بانكي، از راه اندازي سامانه 
تكميلي نيما با عنوان سامانه ايفاي تعهدات واردات خبر داد.
به گزارش »تعادل«، دكتر عبدالناصر همتي در برنامه نگاه 
يك، در پاسخ به اين پرسش كه دغدغه مردم معيشت است 
كه با مباح��ث ارز گره مي خ��ورد و ارز در صدر موضوعات 
تحليل هاي اقتصادي قرار گرفته گفت: بحث معيش��ت 
دغدغه مسوولان و دست اندركاران اقتصادي كشور است و 
اقدامات سال گذشته ترامپ براي برخورد با ايران و تحريم، 
فشارها را افزايش داد و به دنبال به هم زدن سيستم سياسي 
و اقتصادي ايران بودند و هدف اصلي بهم زدن نرخ ارز و منبع 
درآمدي نفت و بستن مبادلات مالي و پولي براي افزايش 
نرخ ارز بود و نرخ هاي زيادي براي ارز هدف گرفتند اما بايد 
توجه داشته باشيم كه اتفاقي نخواهد افتاد و نمي توانند به 
هدف خود برسند و ثبات در بازار ارز ايجاد شده است. نرخ 
ارز متغير اقتصادي اس��ت كه بر روي بخش توليد و ساير 
بخش ها تاثير دارد و با افزايش نرخ ارز، رشد تورم داشته ايم 
و عمده فشار به طبقه متوسط و پايين مي آيد اما بر طبقات 

بالاتر اثر مثبت دارد.
رييس كل بانك مركزي گفت: و تلاش داريم فش��ار را به 
حداقل برسانيم و در مقابل فشار حداكثري داريم مقاومت 
مي كنيم و اجازه نمي دهيم وضع بدتر شود. ترامپ در توييتي 
اعلام كرده كه مي خواهيم عظمت ايران را برگردانيم و تازه 
فهميد نمي توانند عظمت اي��ران را بگيرند و اميدواريم به 
تدريج اين مشكلات حل شود. همتي با اشاره به اينكه دولت 
نمي خواهد اقتصاد كشور به هم بخورد، افزود: سال گذشته 
افزايش درآمد دولت از محل ارز نداشتيم ونتيجه عملكرد 
بانك مركزي در بازار ارز منفي بود و در واقع خريد ارز در بازار 
بيشتر از فروش و عرضه بود. دولت از ناحيه افزايش نرخ ارز 
درآمدي نداشته است. كالاهاي اساسي را با نرخ ۴۲۰۰ تومان 
تامين كرديم . لذا دولت به دنبال افزايش نرخ ارز نيست زيرا 
وقتي نرخ دلار بالا مي رود خانه و ماشين گران مي شود. اما 
نرخ نيمايي از طريق صادركننده ها، بانك مركزي و صندوق 
توسعه ملي عرضه و تامين ش��ده و دولت ارز خود را به نرخ 

رسمي ۴۲۰۰ توماني عرضه كرده است. 
وي تصريح كرد: رييس جمهور و مقام معظم رهبري بر حفظ 
ارزش پول ملي تاكيد دارند و ما تلاش مي كنيم كه ارزش 
پول ملي تقويت شود و شرايط بهتر مي شود و اين دوره نيز 
تمام مي ش��ود و از اين به بعد جمهوري اسلامي براي اداره 
اقتصاد كشور تصميم مي گيرد. هر زمان كه بشود دلار را از 
نرخ فعلي نيز پايين تر مي آوريم. در واقع بخشي از فشار به 
نرخ ارز تقاضايي است كه در كشورهاي همسايه ايران است 
و تقاضايي كه از طريق نرخ سازي ايجاد مي شود. وقتي در 
دوحه تقاضاي سنگين براي درهم ايجاد مي شود و در هرات 

و سليمانيه و ... بر نرخ دلار تاثير مي گذارد.

  چند ماه نرخ دلار 13 هزار توماني
رييس كل بانك مركزي بيان داشت: فشارها از جايي هدايت 
مي شود ولي بانك مركزي مقاومت مي كند. بانك مركزي 
تمام تلاش خود را به كار مي گيرد كه در بازار و نرخ ارز اجازه 
آربيتراژ داده نش��ود و ما تقريبا نزديك ن��رخ بازار حركت 
مي كنيم. در مواقعي كه بانك مركزي وارد مي ش��ود نرخ 
بازار كاهش مي يابد. در ماه هاي اخير تلاش براي قطع كامل 
صادرات نفت، تروريستي اعلام كردن سپاه و ... براي اين بود 
كه نرخ ارز از كانال خود خارج شود ولي با تدابير بانك مركزي 
اجازه نداديم اين اتفاق بيفتد. چند ماه است كه نرخ حول و 
حوش ۱۳ هزار تومان مانده و من اين نرخ را نيز ارزش ذاتي 

دلار نمي دانم و ارزش ذاتي كمتر از ۱۳ هزار تومان است. 
وي اف��زود: كس��اني ك��ه در اين كاره��ا نيس��تند در ارز 
سرمايه گذاري نكنند. ممكن است دو روز نفع ببرند ولي بعد 
از آن ضرر مي كنند. مردم عادي در بازار نيستند و مطمئن 
هستم كه با منابع درآمدي جديد از ناحيه صادرات نفت و 
ذخاير ارزي و ارز صادركنندگان وضع بهتري داريم و وقتي 
در حواله و پرداخت هاي ارزي در تجارت دست بالا داشته 
باشيم نرخ ارز در صرافي ها تحت تاثير قرار مي گيرد. براي ۳ 
ماه اخير ۱۱ ميليارد دلار تامين ارز كرديم و ۵ ميليارد دلار 
ارز ۴۲۰۰ توماني براي تامين كالاهاي اساسي از اين رقم بود 

و مابقي نرخ نيمايي بوده است.

  ذخاير اسكناس چند سال اخير بي سابقه است
رييس كل بانك مركزي در پاس��خ به اينكه كارشناس��ان 
معتقدند چند نرخي بودن ارز موجب رانت در بازار و اقتصاد 
كشور مي شود، گفت: بايد تك نرخي باشد اما در شرايطي 
كه هستيم و نمي توان تمام اين شرايط را توضيح داد، لازم 
اس��ت كه برخي اقدامات را براي كنترل بازار انجام  دهيم. 

در ش��رايطي كه راه هاي بانكي ما بسته است، نمي توان از 
تك نرخي يا آزاد سازي صحبت كرد. درباره كالاهاي اساسي 
خيلي بحث كرديم و نگراني جدي كه وجود دارد اين است كه 
اگر نرخ ها رها شود معلوم نيست تكليف چه خواهد بود اما اگر 
كنترل درست و توزيع صحيح باشد مشكلي ايجاد نخواهد 
شد. اكنون در ش��رايط جنگي هستيم، براي جابه جايي و 
تامين هر دلار در كشور چه شرايط بسيار سختي وجود دارد 
و اگر اقدامي غير از اقدامات فعلي انجام ش��ود بطور حتم با 
مشكلاتي مواجه خواهيم شد و من اين اطمينان را مي دهم 
كه هرگاه احساس نياز شود و شرايط مهيا باشد به سمت 

تك نرخي شدن ارز حركت خواهيم كرد.

  نزديك شدن به نرخ نيما
به گفته همتي، هم اكنون بازار آزاد به نرخ نيما بس��يار 
نزديك است در بازار آزاد نرخ اسكناس حدود ۱۳ تومان 
و در نيما حدود ۱۱ تومان است. تفاوت ۲ هزار توماني 
نرخ بازار آزاد و نيما، به اين دليل است كه اگر بخواهيد 
يك پول��ي را از بانك خارجي خارج كنيد و به دس��ت 
صادركننده يا فروشنده برسانيد بين ۱۵ تا ۲۰ درصد 
هزينه صادراتي دارد اگر نرخ نيمايي به بازار آزاد برسد 

مجدد شاهد افزايش قيمت خواهيم بود.

  اث�ر دلار 4200 تومان�ي ب�ر كنت�رل ت�ورم 
به جز گوشت

سال گذشته نرخ ۴۲۰۰ توماني اثرگذار بود به جز گوشت 
و مرغ كه دليل آن مشخص نش��د زيرا گوشت ۱۰ درصد 
وارداتي و ۹۰ درصد توليد داخل است و نكته مهم اين است 
كه وقتي نرخ ارز گوشت و مرغ نمايي شد، قيمت آن كاهش 
يافت. مرغ تا رق��م ۱۶ هزار تومان افزايش يافت و دوباره به 
۱۱ هزار تومان رس��يد. ميانگين قيمت كالاهاي مشمول 
۴۲۰۰ تومان به جز مرغ و گوشت، سال گذشته ۴۰ درصد 
رشد داشته و ميانگين كالاهاي غير مشمول دلار حمايتي، 
۹۸ درصد افزايش داشته است يعني رشد قيمت كالا با دلار 
۴۲۰۰ توماني، كمتر از ۵۰ درصد افزايش داشته و به معناي 
اثر دلار ارزان بر كنترل قيمت هاست به جز گوشت و مرغ... 
در موارد ديگر نيز كه از فساد دلار ارز انتقاد مي شود، بايد با 
روش هاي ديگر اين فسادها كنترل شود و نمي توان تنها با 

اتكا به موارد فساد، دلار رسمي را گران كرد

  20 درصد تورم هزينه هاي مبادلاتي است
همتي افزود: ارز كالاهاي اساسي سال ۹۶، قيمت ارز ۳۷۰۰ 
تا ۳۸۰۰ تومان بود كه از اين س��ال تا س��ال ۹۷ قيمت ارز 
رسمي رشد ۲۰ درصدي داشته، پس ۲۰ درصد از اين ۴۰ 
درصد مربوط به نرخ ارز رس��مي و ۲۰ درصد مابقي هم به 
هزينه هاي مبادلاتي است. ميانگين رشد قيمت ۴۰ درصدي 
كالاهاي مشمول به كنترل نرخ ها كمك كرد اما ضعف هايي 
بود كه در حال تقويت و رفع است. به گفته وي، اخيرا مقرر 
شده تا توزيع و واردات در يك جا انجام شود. الان كه صحبت 
مي شود ارز ۴۲۰۰ تومان حذف شود، ما تاكنون ۵ ميليارد 
دلار تامين كرده ايم و اتفاق افتاده و حدود ۳ ميليارد دلار از 
۱۴ ميليارد دلار نيمايي است بنابراين اگر ۵ ميليارد دلار 
را كنار بگذاريم و دارو نيز از اين دسته جدا شود آنچه باقي 

مي ماند، حدود ۳ ميليارد دلار اس��ت و به خاطر اين ميزان 
نمي توانيم شوك قيمتي در جامعه ايجاد كنيم.

  كاهش تورم در خردادماه 
همت��ي در ادامه تاكيد كرد: همانطور كه آمار نش��ان 
مي دهد آمار تورم نقطه به نقطه و ۱۲ ماهه در خردادماه 
كاهش يافت كه اين اتفاق نشان مي دهد كه تورم حاصل 
از ش��وك ارز در حال تخليه است و ايجاد شوك جديد 
در اين شرايط به صلاح نيست و آرامش و ثباتي كه در 

اقتصاد وجود دارد نبايد برهم خورد.

  امتيازات بزرگي به صادركنندگان داده ايم
همتي درباره بازار متش��كل معاملات ارز، گفت: خيلي از 
نرخ هاي ارز كنوني در بازار در كش��ورهاي همسايه شكل 
مي گيرد و بازار متشكل بدنبال واقعي سازي نرخ ارز است و 

مي خواهيم محوريت تعيين نرخ ارز در داخل كشور باشد.
 امتيازات بزرگي به صادركنندگان داده ايم.

وي با بيان اينكه عرضه و تقاضاي عمده اسكناس صرافي ها در 
بازار متشكل ارزي اتفاق خواهد افتاد، افزود: امسال امتيازات 
بزرگي را به صادركنندگان داده ايم و عرضه خيلي خوبي هم 
در جريان است. هركجا صادركنندگان نتوانند ارز صادراتي 
خود را در بازار بفروش��ند، بانك مرك��زي آن را خريداري 
خواهد كرد زيرا ما مي خواهيم خريد و فروش ها شفاف باشد 
و نمي خواهيم اين طور باشد كه خريد ۱۰ هزار دلاري مبناي 

تعيين نرخ خريد يك ميليون دلاري باشد.

  نيم�ا و ب�ازار متش�كل روي ي�ك پلتف�رم 
قرار مي گيرند

وي با بيان اينكه در س��امانه نيما حواله هاي ارزي خريد و 
فروش شده و در بازار متشكل اسكناس معامله خواهد شد، 
اظهار داشت: هدف ما در ميان مدت آن است كه سامانه نيما 
و بازار متشكل ارزي بر روي يك پلتفرم قرار بگيرد. سامانه 
تكميلي نيما با عنوان سامانه ايفاي تعهدات واردات راه اندازي 
مي شود كه اين سامانه به سامانه جامع تجارت وصل خواهد 

بود و باعث شفافيت خواهد شد.
همتي با برشمردن دلايل عدم راه اندازي بازار متشكل 
معاملات ارز گفت: بانك مركزي شركت بازار متشكل 
را راه اندازي كرده است اما اين شركت براي راه اندازي 
نياز به يكسري از حداقل ها دارد. از جمله اينكه بانك ها 
بايد حس��اب هاي ريالي و ارزي باز كنند و سوئيچ هاي 
آنها با هم هماهنگ شود. برخي از بانك ها براي حضور 
در بازار متشكل آمادگي نداشتند و برخي از صرافي ها 
نيز نياز به آموزش داشتند. هدف از راه اندازي اين بازار 
واقعي ش��دن نرخ ارز و سر و س��امان دادن به نرخ هاي 

كوچه و بازار است.
وي در ادامه با اشاره به فشارهاي زياد براي تعطيلي سامانه 
نيما، گفت: بانك مركزي براي تعطيل نشدن سامانه نيما 
مقاومت كرد و من ايستادگي كردم و از اول سال تا الان نيز در 
اين سامانه مقدار قابل توجهي پول جابه جا شده است. برخي 
مدعي بودند كه نرخ در اين بازار بسته است اما صادركننده 
و واردكننده ب��ر روي نرخ ها با هم توافق مي كنند و يكي از 

اقدامات موفق بانك مركزي راه اندازي سامانه نيما بود.

  1۵0 متخلف با 4 ميليارد دلار صادرات
رييس شوراي پول و اعتبار درباره روند بازگشت ارز صادراتي 
از جمله ارز حاصل از فروش نفت و صادرات غيرنفتي گفت: 
برخي از صادركنندگان ارز خود را به كشور باز نگردانده اند و ما 
نيز بر اساس مصوبه سران قوا اسامي شخصيت هاي حقوقي 
و حقيقي را به قوه قضاييه داده ايم. ۱۵۰ شركت حقيقي و 
حقوقي حدود ۴ ميليارد دلار صادرات داشته اند كه حتي يك 
دلار آن را به كشور بازنگردانده اند و پرونده آنها بطور جدي 
در حال پيگيري است. وي از پتروشيمي ها براي بازگشت 
ارز حاصل از صادرات به كشور قدرداني كرد و اظهار داشت: 
بيشترين ارزي كه به كشور بازنگشته، براي صادركنندگان 

غيرنفتي است.

  كنترل ارز صادراتي ها
رييس كل بانك مركزي افزود: كشور نمي تواند اجازه خروج 
س��رمايه را بدهد و بانك مركزي بايد مطمئن شود كه ارز 
صادراتي كجا رفته است و به هر ترتيب بانك مركزي بر اساس 
سياست هاي تعريف شده جلوي خروج ارز را مي گيرد و آن 
چيزي كه مشخص است بايد يا كالا يا سرمايه وارد كشور 

شود و اين مسير به شدت رصد مي شود.
رييس كل بان��ك مركزي گفت: در ح��ال حاضر اتحاديه 
خشكبار، پتروشيمي ها و فولادي با هماهنگي كامل با بانك 
مركزي به فعاليت هاي صادراتي خود مش��غول هستند و 

همه رويدادهاي خود را به اطلاع بانك مركزي مي رسانند.
وي افزود: طبيعي است كه كاهش درآمد نفتي در بودجه 
تاثيرگذار است اما افزايش صادرات نفت با تلاش هاي وزارت 
نفت و با روش هاي متفاوت و متنوع از مسير هاي گوناگون 
در جريان اس��ت و در اواسط سال مي توانيم شاهد احياي 
وضعيت فعلي باشيم تا مشكلات كسري كمتري داشته 
باشيم. برداشت از صندوق توسعه ملي كه در سال ۹۷ كه 
براي وضعيت اضطراري در نظر گرفته ش��ده بود استفاده 
نشد و ما براي سال جاري اين اجازه را داريم تا در صورت لزوم 
بتوانيم از اين ظرفيت استفاده كنيم. در عين حال انتشار 
اوراق اسناد خزانه نيز ديگر ابزاري است كه مي تواند به بانك 

مركزي كمك كند.

  اجراي عمليات بازار باز
ريي��س كل بانك مركزي گفت: امس��ال اجراي عمليات 
بازار باز را نيز در نظ��ر داريم عملياتي كنيم كه اين ابزار به 
به عنوان يك سياست پولي در همه بانك هاي مركزي در 
دنيا اجرايي مي شود بطوري كه وقتي اوراق خريد مي شود 
نرخ ها س��قوط مي كند و وقتي به فروش مي رسند نرخ ها 
افزايش پيدا مي كند. طبق نظر شوراي هماهنگي اقتصادي 
و كمك مجلس در تصويب قوانين مورد نياز و تاييد رهبري 
اهداف مورد نظر بانك مركزي را در جهت متعادل س��ازي 
بازار و كاهش نوس��ان ها به كار مي گيريم تا آرامش در بازار 

تقويت شود.

  كنترل كسري بودجه
همتي اظهار داشت: كسري بودجه نبايد پولي شود و از سويي 
ديگر در حال انديشيدن تدبيري هستيم كه از محل فروش 
ارزهاي صندوق و با هماهنگي با سازمان برنامه بودجه و دولت 

موارد را حل و فصل كنيم و بايد سياستي اتخاذ كنيم كه رونق 
توليد بر اساس شعار سال رهبري به سمت توسعه حركت 
كند و در كميته نقدينگي بان��ك مركزي براي اين اهداف 
برنامه ريزي هاي مورد نظر را انجام مي دهيم تا بخش هاي 
مولد فعال تر از هميشه بتوانند سياست هاي توليدي خود را 

با سرعت بيشتري به پيش ببرند.
رييس كل بانك مركزي در خصوص اينستكس و همكاري 
با كشورهاي اروپايي براي كاهش اثرات تحريم گفت: بانك 
مركزي در خصوص اينستكس اقدامات لازم را انجام داده و 
در همين راستا نيز ساتما به عنوان نهاد متناظر اينستكس 

آماده شده و مذاكراتي ميان دو طرف انجام شده است.

  اينستكس معجزه نمي كند
وي تاكيد كرد: معتقدم كه اينستكس قرار نيست معجزه 
كند و بايد در آن مبادلات مالي انجام شود؛ در اين بخش 
يا بايد اروپايي ها از ما نفت خريداري كنند مانند ايتاليا و 
يونان كه در گذشته نيز از ايران نفت خريداري مي كردند 
يا در صورتي كه مشتري نفت ايران نيستند، به جمهوري 
اسلامي ايران خط اعتباري ۱۰ يا ۱۵ ميليارد دلاري بدهند 
تا همكاري در اين بخش و مبادلات انجام شود تا نيازهاي 

ايران در زمان تحريم هاي امريكا برطرف شود.
همتي افزود: در صورتي كه نفت ايران از س��وي اروپايي ها 
خريداري نشود يا خط اعتباري ايجاد و به ايران ارايه نشود، 
هيچ اتفاقي در حوزه اينستكس نخواهد افتاد؛ به عنوان رييس 
كل بانك مركزي در خصوص همكاري اروپايي ها بدبين 
نيستم اما منتظر همكاري اروپايي ها نيستيم و در صورتي 
كه اقداماتي انجام دهند بسيار موثر و خوب خواهد بود ولي 

جمهوري اسلامي ايران اقدامات لازم را انجام خواهد داد.

  تعامل روسيه براي خريد نفت ايران
 خبري خوب است

رييس كل بانك مركزي در خصوص همكاري با روس��يه 
براي كاهش اثرات تحريمي اظهار داش��ت: تمايل روسيه 
براي همكاري با ايران را در اخبار مرور كرده ام و در صورتي 
كه قرار باشد روسيه در اين بخش اقداماتي انجام دهد و خط 
اعتباري يا خريد نفت را عملياتي كند، خبري خوب است 
چرا كه جمهوري اسلامي ايران بر روي ظرفيت هاي روسيه 
و تامين بخشي از كالاهاي اساسي از طريق اين كشور حساب 
كرده؛ در صورت عملياتي ش��دن، قدم مثبتي در راستاي 

توسعه روابط با روسيه خواهد بود.

  اصلاح نظام بانكي
همتي با اش��اره به اصلاح نظام بانكي گفت: مسائل در 
كشور اولويت بندي شده و در شرايط حادي كه وجود 
دارد، نمي توانيم تا همه مشكلات را در يك روز حل كنيم 
و اصلاح نظام كارمزدي با چالش هايي كه در يك ساختار 
كه در طول س��ه دهه شكل گرفته را نمي توان در يك 
سال حل كرد. پروسه سختي به شمار مي رود كه بانك 
مركزي براي آن برنامه ريزي داشته تا بتواند اقدامات 
لازم را انجام دهد. وي خاطرنشان كرد: مشكل بنگاه داري 
از اهميت بالايي برخوردار است و بايد به آن توجه شود؛ بانك 
مركزي در اين زمينه و حتي نرخ سود برخورد انجام مي دهد 
و پيگيري هاي لازم را دارد، طبق عادتي كه دارم در زماني كه 
در خصوص يك بانك و اقدامات متخلفانه اي كه انجام داده به 
جمع بندي رسيدم قطعا در خصوص مديريت بانك اقدامات 
لازم انجام خواهد شد و بر همين اساس نيز در چند بانك و 

موسسه هيات سرپرستي قرار داده شده است

  نظارت جدي بانك مركزي
در بخش ناترازي بانك ها

وي تاكيد كرد: چند بانك ك��ه ناترازي جدي دارند به 
صورت روزانه در حال نظارت آنها هستيم و به دنبال آن 
هستيم تا ناترازي را در نظام بانكي و در اين بانك ها از بين 
ببريم تا عمليات بازار باز را انجام دهيم؛ اين فرآيند زمان 
بر است و بانك مركزي نسبت به اعمال محدوديت هايي 
از جمله استفاده از مطالبات مشكوك الوصول استفاده 

كرده تا مشكلات را حل كند.

  رشد نقدينگي
همت��ي افزود: بانك ه��ا دارايي ه��ا و بدهي هاي ارزي 
دارند، در واقع بانك ها بايد منابع را با نرخ ۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان تسويه كنند، مفهوم اين نيست كه بانك ها سود 
داشته اند بلكه بايد اين منابع در بخش اندوخته ها قرار 
گيرد تا بانك مركزي براي افزايش سرمايه تصميم گيري 
كند؛ منابع ارزي يعني وام هايي كه به صورت ارزي قرار 
دادند يا منابع با نرخ نيمايي وصول مي شود و اتفاقات 

موسسات مالي و اعتباري ديگر رخ نخواهد داد.

در هفته نخست تابستان، مصادف با هفته اصلاح الگوي 
مصرف آب، سازمان حفاظت محيط  زيست با مشاركت 
بان��ك ايران زمين اق��دام به برگزاري پويش آموزش��ي و 
فرهنگ س��ازي با عن��وان »ميراب« كردن��د. به گزارش 
روابط عمومي بانك ايران زمي��ن، يكي از ابر بحران هاي 
جامعه ايراني در دهه هاي اخي��ر چالش مديريت منابع 
آبي و خشكسالي اس��ت. كش��ور ايران با قرار گرفتن در 
اقليمي خش��ك و بياباني همواره در طول تاريخ خود در 
جست وجوي آب بوده است. ظهور شهرنشيني و رشد بالاي 
جمعيت خصوصا در طبقه متوسط جامعه ايران در كنار 
مصرف گرايي باعث شده، ميزان آب مصرفي در كشور به 
شكل بي سابقه اي طي نيم قرن اخير افزايش پيدا كند. در 
يك نگاه كلي آمار تاييد شده وزارت نيرو در يك قرن اخير 
نشان مي دهد، ميزان سرانه آب تجديد پذير سالانه كشور 
از ميزان حدود ۱۳ هزار متر مكعب به ازاي هر نفر در سال 
۱۳۰۰، به حدود ۱۴۰۰ مترمكعب به ازاي هر نفر در سال 

۱۳۹۶، تقليل يافته و در صورت ادامه اين روند، وضعيت 
در آينده به مراتب وخيم تر خواهد شد. 

در وضعيت كنوني به باور متخصصان چند راه مهم پيش 
 روي ايران است. نخس��ت اينكه در بخش هاي كشاورزي 
و صنعتي روش هاي نوين اس��تفاده از آب و آبياري به مدد 
صنايع و كشاورزان بيايد. در قدم  دوم ذخيره سازي آب در 
كشور سازوكار درستي داشته باشد و در قدم سوم نهادهاي 
اجتماعي و اقتصادي با مشاركت يكديگر بتوانند قدم هاي 
موثري براي فرهنگ س��ازي در حوزه مصرف آب بردارند. 
برهمين اس��اس، در هفته نخست تابس��تان كه مصادف 
اس��ت با هفته اصلاح الگوي مصرف آب، سازمان حفاظت 
محيط  زيست با مشاركت بانك ايران  زمين اقدام به برگزاري 
پويش آموزشي و فرهنگ سازي »ميراب« كردند.ميراب به 
معناي نگهبان آب ريش��ه در تاريخ هزاران  ساله ايران دارد 
و اش��اره به روزگار مردماني دارد كه در طول تاريخ همواره 
در جس��ت وجوي آب بوده اند و با تقس��يم كار اجتماعي و 

اقتصادي سعي در حفاظت منابع آبي خود داشته اند.تمركز 
اصلي اين پويش تاكيد بر واقعيت هاي كمتر مورد توجه قرار 
گرفته در ميان افكار عمومي در حوزه مصرف آب و تمركز بر 
عادات غلط اجتماعي در اين حوزه است. در اين طرح بيش 
از ۱۰ محتواي موش��ن گرافي در بستر رسانه هاي رسمي 
و ش��بكه هاي اجتماعي آنها منتشر مي شود تا مخاطبان 
ايراني در شبكه هاي اجتماعي مشاهده اين توليدات محتوا، 
گوش��ه اي از وضعيت بحراني آب در ايران را درك كنند و 
همزمان قدم هايي براي اصلاح الگوي مصرف خود بردارند. 
بان��ك ايران زمين )ب��ه عنوان تنها مش��اركت كننده اين 
پويش با س��ازمان محيط زيس��ت( در راستاي اختصاص 
چندين س��اله برنامه هاي مس��ووليت اجتماعي خود به 
موضوعات محيط زيستي اين بار با پويش »ميراب« به دنبال 
تحقق يكي از شعارهاي اصلي خود در ميان افكار عمومي 
اس��ت: »براي زندگي همين يك زمي��ن را داريم«. بانك 
ايران زمين پيش از اين با برگ��زاري پويش هايي در حوزه 

حراست از ذخاير جنگل هاي كشور، هواي پاك، اقدامات 
عملي در حوزه پاكسازي طبيعت از زباله، مديريت پسماند، 
حراست از ذخاير جنگل هاي بلوط در غرب كشور، حمايت 
از محيط بانان و... اقدامات عملي موثري را براي حفاظت از 

زمين و محيط زيست را در دستور كار خود قرار داده است. اين 
پويش ها دريچه اي است از برنامه هاي مسووليت اجتماعي 
بانك ايران زمين كه در سال هاي اخير به صورت متمركز، 

وقف مسائل مرتبط با محيط زيست شده است.
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قيمت  دلار يك پله كاهش يافت
گروه بانك و بيمه|  احسان شمشيري| 

ب��ازار ارز تهران روز يك ش��نبه دوم تيرماه ۱۳۹۸ با 
وجود برخي تلاش ها براي الق��اي تنش و صعودي 
شدن نرخ ها، ش��اهد كاهش نرخ ارز و طلا بود و نرخ 
دلار در مرز ۱۳ هزار تومان قرار گرفت و معاملات در 
صرافي هاي بانكي با كاهش قيمت مواجه شد بطوري 
كه صرافي هاي ملي و مجاز بانكي قيمت خريد دلار را 
۱۲۹۰۰ و فروش دلار را ۱۳ هزار تومان، قيمت خريد 
يورو را ۱۴۸۰۰ و فروش يورو را ۱۴۹۰۰ تومان، اعلام 
كردند. در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز نرخ دلار به 

۱۳۲۶۰ تومان رسيد.
به گزارش »تعادل«، روز يكش��نبه ۲ تي��ر ماه نرخ 
لحظه اي دلار در سامانه سنا نيز به ۱۳ هزار تومان و 
يورو ۱۴ هزار و ۹۰۰ تومان رسيد. همچنين براساس 
ميانگين نرخ هاي ارز روز شنبه، نرخ دلار در سامانه سنا 
بر اساس قيمت هاي روز شنبه ۱۳هزار و ۱۱۰تومان، 
يورو ۱۵ هزار و ۱۳ تومان، پوند ۱۶ هزار و ۷۲۷تومان، 
درهم ۳هزار و ۶۰۹ تومان و يوان ۱هزار و ۹۴۷ تومان، 

لير تركيه ۲۳۷۵ تومان اعلام شد.
نرخ ارز در بانك ها و صرافي هاي مجاز بانك مركزي نيز 
نسبت به روز شنبه با اندكي كاهش همراه شد بانك ها 
قيمت ارز را نسبت به روز شنبه كاهش دادند بطوري 
كه قيمت خريد دلار در بانك ها كه روز شنبه ۱۲ هزار 
و ۷۹۲ تومان بود، با اندكي كاهش به ۱۲ هزار و ۶۲۵ 
تومان رسيده است. همچنين شعب ارزي بانك ها هر 
يورو را ۱۴ هزار و ۳۵۸ تومان مي خرند كه قيمت اين 
ارز نيز اندكي كاهش داشته است.هر پوند انگليس نيز 
در شعب ارزي بانك ها به قيمت ۱۶ هزار و ۱۰۵ تومان 
خريداري مي ش��د. قيمت ارز مسافرتي در بانك ها 
همچنان از قيم��ت فروش آن در بازار بالاتر اس��ت؛ 
به طوري كه قيمت فروش ارز مسافرتي در بانك ها ۱۵ 
هزار و ۸۰ تومان اعلام شده كه با احتساب كارمزد به 

حدود ۱۵ هزار و ۴۵۰ تومان مي رسد.
اما صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت دلار را نسبت 
به روز ش��نبه ۱۰۰ تومان كاهش دادند به طوري كه 
قيمت خريد دلار در اي��ن صرافي ها ۱۲ هزار و ۹۰۰ 
تومان و قيمت فروش آن ۱۳ هزار تومان اس��ت. اين 
صرافي ها همچنين، هر يورو را ب��ه قيمت ۱۴ هزار 
و ۸۰۰ توم��ان مي خرن��د و ۱۴ ه��زار و ۹۰۰ تومان 
مي فروش��ند كه اين نرخ ها نيز نسبت به روز شنبه 
۱۰۰ تومان كاهش داش��ته است. هر اونس طلا نيز 
در بازارهاي جهاني ۱۴۰۰ دلار و هر گرم طلاي ۱۸ 
عيار نيز ۴۳۲ هزار و ۳۸۲ تومان است. در بازار طلا نيز 
با اعلام نرخ دلار آزاد ۱۳۲۶۰ توماني و اونس طلا در 
بازارهاي جهاني به نرخ ۱۴۰۰ دلار، هر گرم طلاي ۱۸ 
عيار ۴۳۲ هزار و ۳۸۲ تومان و مظنه مثقال ۱۷ عيار يا 
طلاي آبشده ۱ ميليون و ۸۷۵ هزار تومان معامله شد. 
قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد ۴ 
ميليون و ۶۷۰ هزار تومان، طرح قديم ۴ ميليون و ۴۵۰ 
هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون و ۴۵۰ هزار تومان، ربع 
سكه ۱ ميليون و ۵۸۰ هزار تومان و سكه يك گرمي ۱ 

ميليون و ۲۰ هزار تومان شد.

  آموزش صرافان در بانك مركزي آغاز شد
در اين رابطه مديرعامل بازار متش��كل ارزي از آغاز 
آم��وزش صرافان در بانك مركزي براي اس��تفاده از 

سامانه بازار متشكل ارزي خبر داد.
محمود شكسته بند از آغاز آموزش به صرافان براي 
فعاليت در بازار متشكل ارزي خبر داد و افزود: صرافان 
براي استفاده از سامانه بايد تحت آموزش قرار گيرند 
و بر همين اساس طبق برنامه ريزي صورت گرفته از 
امروز گروه هاي ۲۰ نفره ب��ا حضور دو نماينده از هر 
صرافي براي آموزش چگونگي استفاده از سامانه تحت 

آموزش هاي لازم قرار مي گيرند.
وي افزود: اين برنامه تا پايان هفته ادامه خواهد داشت و 
در صورت لزوم در هفته بعدي نيز ادامه خواهد داشت 
تا تمامي صرافان در اين كلاس هاي آموزشي حضور 

داشته و از آموزش هاي لازم بهره مند شوند.
مديرعامل بازار متشكل ارزي با اشاره به اينكه محل 
آموزش اين مراحل در بانك مركزي است، درباره زمان 
راه اندازي بازار متشكل ارزي، گفت: تمامي شرايط و 
بسترهاي لازم براي آغاز به كار اين بازار آماده است و 
در صورت دستور رييس كل بانك مركزي اين سامانه 

فعاليت خود را آغاز خواهد كرد.

  معامله مجازي طلا و جواهر 
همچنين آيت محمدولي رييس اتحاديه طلا و جواهر 
از موافقت اين اتحاديه براي فعاليت صنف طلا و جواهر 
در فضاي مجازي در صورت وجود بستر لازم خبر داد.
آيت محمدولي درباره مباحث مطرح شده مبني بر 
اينكه اتحاديه طلا به دليل خطرات و ريسك بالاي 
فعاليت تمامي كسب و كارها و س��ايت ها در حوزه 
فروش آنلاين طلا به دنبال توقف فعاليت اين واحدها 
است، پاسخ داد: از آنجايي كه شيوه كسب و كار و نوع 
فعاليت ها در حال تغيير است و اتحاديه طلا و جواهر 
نيز به دنبال توسعه كسب و كار و رونق توليد است، 
بطور حتم با فعاليت مجازي صنف طلا مخالفتي ندارد.
وي اف��زود: اما ب��ه دليل ب��روز مش��كلات و موارد 
كلاهبرداري كه پيش از اين در اين حوزه رخ داده بود، 
اتحاديه طلا موافق فعاليت اين كسب و كار ها به شرط 
وجود چارچوب و شرايط تعريف شده مشخص است.
رييس اتحاديه طلا و جواهر ادامه داد: فعاليت در فضاي 
مجازي بسيار خوب است، اما براي صنعت طلا و جواهر 
نه تنها زمينه لازم فراهم نيست بلكه فرهنگ سازي 
و بستر مناسبي نيز وجود ندارد و فعاليت در چنين 
شرايطي بطور حتم باعث بروز مشكلاتي خواهد شد.

محمدولي در ادامه با تاكيد بر اينكه اگر دس��توري 
از سوي دادس��تاني و قوه قضاييه درباره فعاليت اين 
واحدها در فضاي مجاز به اتحاديه ابلاغ ش��ود، بطور 
حتم ما خواهي��م پذيرفت زيرا م��ا در مقابل قانون 

تسليم هستيم.
وي در ادامه متذكر شد: اما تمام تلاش ما بر اين است تا 
شاهد تكرار دوباره اتفاق ها و پرونده هايي مثل شركت 
سكه ثامن نباش��يم، زيرا اينگونه اتفاق ها باعث بروز 

مشكل براي مردم خواهد شد.



نگاه بازار 5 بازار سرمايه

»تعادل«درگزارشيدلايلرشدقيمتسهامرابررسيميكند

رشد بورس بر اثر چرخش دلايل افزايش ارزش 

بازار سرمايه و ظرفيت هاي پنهان اوراق تامين مالي

گروه بورس|
 طي دو هفته اخير، نوس��انات بازار سرمايه، هر چند 
روند رو به رش��دي را براي س��هامداران اين بازار به 
ارمغان آورده اس��ت، اما عاري از ريسك و خطر هم 

نبوده و نيست. 
در تشريح اولين و ابتدايي ترين ريسكي كه اين روزها 
تمام فعالان بورس همواره با آن مواجه هس��تند، به 
عنوان مثال مي توانيم به وضعيت سياست خارجي، 
وضعيت برجام و تحركات سياسي امريكا اشاره كنيم 
كه حتي خطر جنگ را نيز تا نزديكي مرزهاي كشور 
آورده است. اما اين ريسك به زعم تحليلگران سياسي 
داخلي و خارجي چندان نمي تواند جدي تلقي شود. 
رويترز در گزارشي پس از سرنگوني پهپاد امريكايي 
توس��ط نيروهاي ايراني نوشت كه ترامپ سعي دارد 
اين موضوع را القا كند كه انهدام پهپاد امريكايي در 
خليج فارس، اتفاقي احتمالا حاصل اش��تباه فردي 
ب��وده و اينكه هواپيما خلباني نداش��ته، كم اهميت 

جلوه دهد.
همين گزاره به تنهايي از ريس��ك جنگ مي كاهد و 
سپس حاشيه هايي ايجاد ش��د كه بر همين موضع 
امري��كا اصرار مي ورزيد. همين اتفاق باعث ش��د كه 
تمديد تعليق نام ايران در فهرس��ت سياه گروه اقدام 
ويژه مالي كه به تب��ع آن مبادلات بانكي بين المللي 
در ابتداي امر با ابهامات ش��ديد و دشواري در آينده 
مواجه هستند، نتواند تاثيرات مخربي بر بازار بگذارد. 
در همين خصوص فرهنگ حسيني، كارشناس بازار 
سرمايه مي گويد: بازار س��رمايه پس از رشد قيمت 
دلار دو فاز مشخص را س��پري كرد. فاز اول رشد به 
حدود ۱۹۰ هزار واحد كه ناشي از رشد سهام دلاري 
و صادراتي مانند فلزي، معدني، پالايشي و پتروشيمي 
بوده است. در فاز دوم رشد از حدود ۱۶۰ هزار واحد 
تا ۲۴۰ هزار واحد، شاخص تحت تاثير صنايع تورمي 
از جمله غذايي، سيماني، دارويي و خودرو رشد كرد.
وي در خصوص عوامل رش��د بازار در روزهاي اخير 
نيز اظه��ار كرد: فاز اول به دليل آزادس��ازي نرخ ارز 
و ح��ذف ارز ۴۲۰۰ تومان و راه اندازي س��امانه نيما 
بود كه عملا رش��د قيمت ارز به رش��د فروش اسمي 
شركت ها منجر ش��د. در فاز دوم، افزايش قيمت ارز 
سبب تورم و افزايش نرخ فروش شركت هاي داخلي 
شد و اثر س��ود و زياني آن، موجب اقبال از اين گروه 

شركت ها را سبب شد.

وي در اين خص��وص ادامه داد: اين موضوع در قالب 
چرخش بين صنايع در بازارهاي سهام مختلف ديده 
مي ش��ود. يكي از مهم ترين نكات، ش��باهت بالاي 
الگوي دوره اخير با دوره قبلي يعني س��ال هاي ۹۱ 

و ۹۲ است.
اين كارشناس بازار س��رمايه در ادامه بيان داشت: در 
حال حاضر، ش��ركت هاي دلاري ب��ا توجه به افزايش 
مناسب دلار نيما نسبت به ميانگين سال قبل و نزديك 
ش��دن آن به ارز آزاد، با رش��د درآمد و سود عملياتي 
و تس��عير روبه رو هس��تند. همچنين به دليل انتشار 
آمارهاي فروش شركت ها به صورت ماهانه و رديابي 
و بررس��ي آمار گمرك، ش��ركت هاي صادراتي تاثير 
چنداني از تحريم ها نپذيرفته اند و حجم صادراتي تغيير 
چنداني نداشته است. لذا تثبيت عملكرد شركت هاي 
دلاري در كنار مجامع پيش��روي آنه��ا و انتظار براي 
تقسيم بالا و بازگشايي مناسب، سبب شده تا چرخشي 

به سمت اين گروه ها صورت پذيرد.

    دوراهي قيمتي كالاهاي اساسي
به گزارش سنا وي افزود: به لحاظ تاريخي P/E بازار 
بين ۴ تا ۶ مرتبه اس��ت، در حالي كه P/E بسياري از 
پتروشيمي ها و معدني و فلزي ها در حد ۳ واحد قرار 

گرفته است.
حسيني با اشاره به تأثير ديگر عوامل بيروني بر بازار 
سرمايه خاطرنش��ان كرد: موضوع ديگر در خصوص 
اين گ��روه، مس��اله قيمت هاي جهان��ي تحت تاثير 
جنگ تجاري چين و ايالات متحده است كه نتيجه 
آن موجب ش��ده تا بازارهاي جهان��ي در دوراهي و 

ابهام قرار گيرند.
وي در ادامه با اش��اره به معافيت هاي مالياتي برخي 
ش��ركت ها در بحث تجديد ارزيابي دارايي ها اظهار 
داش��ت: با توجه به تصويب معافيت مالياتي تجديد 
ارزيابي براس��اس ماده ۱۴ قانون حداكثر اس��تفاده 
از توان توليدي كش��ور، افزايش سرمايه شركت ها از 
محل تجديد ارزيابي از ماليات معاف اس��ت. اين در 
حالي است كه اين موضوع پيش تر براي شركت هاي 
زيانده و مش��مول ماده ۱۴۱ قانون تجارت در قانون 
بودج��ه ۹۷ بوده و براس��اس مصوبه ش��وراي عالي 
هماهنگي اقتصادي براي سال ۱۳۹۸ نيز تمديد شده 
است. گسترش آن براي شركت هاي سودده مي تواند 

براي بازار سرمايه و اقتصاد ملي مفيد باشد.

    فرصت مجدد تجديد ارزيابي دارايي ها
حسيني گفت: طي يك دهه اخير ارزش پول ملي به 
كمتر از يك دهم كاهش يافته اس��ت و در حالي كه 
ارزش دارايي هاي شركت ها اعم از زمين و ساختمان 
و تجهيزات و خطوط توليد رشدي در حدود قيمت ارز 
داشته و لذا سرمايه اسمي شركت ها به دليل كاهش 
ارزش پول��ي ملي كاه��ش يافت��ه و در مقابل ارزش 
دارايي ها افزايش يافته است؛ اين موضوع سبب عدم 
تعادل در ترازنامه و مشكلات متعدد براي شركت ها 

براي تامين مالي و سرمايه در گردش شده است.
تجديد ارزيابي مي تواند فرصتي مناسبي براي اصلاح 
ساختار مالي در ش��ركت هاي توليدي و صنعتي به 

جهت اصلاح ساختار مالي و ترازنامه باشد.
از س��وي ديگر در بانك ه��ا و بيمه ها، به روز ش��دن 
ترازنامه اثرات مناسبي در كفايت سرمايه و توانگري 
خواهد داش��ت. اما در خصوص شركت هاي زيانده، 

هر چند تجديد ارزيابي مي تواند شركت را از حقوق 
صاحبان سهام منفي رها س��ازد، اما در صورت عدم 
اصلاح س��اختاري، اثر مالي قاب��ل توجهي نخواهد 

داشت.
حسيني اين گونه ادامه داد كه در كل با توجه به قانون 
جديد، كليه ش��ركت ها مي توانند نسبت به تجديد 
ارزيابي اقدام كنند. هر چند تجديد ارزيابي به لحاظ 
اقتصادي تاثيري در دارايي هاي شركت و عمليات آن 
ندارد، اما اثرات رواني آن سبب بازده سهام مي شود.

    ريس�ك گري�زي از طري�ق خريد س�هام 
سودآور

مديرعامل گروه صنعتي و معدن��ي امير در ادامه به 
ريسك هاي بازار س��رمايه اشاره داشته و يادآور شد: 
بازار س��رمايه در حال حاضر در بخ��ش بين المللي 
درگير ريسك مربوط به فروش شركت ها و همچنين 

قيمت هاي جهاني است. همچنين در بخش داخلي، 
ع��دم مجوز افزايش قيمت ها متناس��ب ب��ا افزايش 
هزينه هاي ناش��ي از افزايش قيمت ارز چالش اصلي 
بازار است. هر چند ريس��ك هاي داخلي در مقايسه 
با ريسك هاي به سال گذش��ته مانند ارز تك نرخي 
و همچنين ممنوعيت ي��ا محدوديت هاي صادرات 
در بس��ياري از اقلام به مي��زان قابل توجهي كاهش 
يافته است و به نظر مي رسد اقتصاد به سمت اصلاح 

پيش رود.
ام��ا نگراني از ت��لاش دولت براي گرفتن بخش��ي از 
رشد سود اس��مي و افزايش هزينه هاي تحميلي به 
شركت ها هنوز وجود دارد. وي در پايان با توصيه اي 
به سهامداران تازه وارد به بازار سرمايه گفت: در حال 
حاضر سهام با سوددهي مناسب و پايدار از گروه هاي 
دلاري و تورم��ي مي توان��د انتخاب مناس��بي براي 

سرمايه گذاران باشد. 

يك كارشناس بازار سرمايه، مهم ترين ويژگي تأمين 
مالي از بازار سرمايه نسبت به بازار پول را گستردگي 

ابعاد ساختاري آن دانست. 
به گزارش سنا، سوناي اميربابايي اظهار كرد: در سال 
۱۳۹۷ حجم تأمين مالي انجام ش��ده از بازار سرمايه 
در قالب انتش��ار انواع اوراق بهادار معادل ۵۰۹ هزار 
ميليارد تومان بوده است كه ارزش اوراق تأمين مالي 
منتشرشده در اين سال حدود ۷/۵ درصد ارزش بازار 

سرمايه را به خود اختصاص داده است.
 وي افزود: با توجه به اينكه همواره حجم تأمين مالي 
انجام شده در بازار سرمايه نسبت به بازار پول نسبتي 
بين ۷ الي ۸ درصد داش��ته اس��ت؛ افزايش ظرفيت 
تأمين مالي از بازار س��رمايه به منظ��ور بهره مندي 
شركت ها يك ضرورت اس��ت. چراكه بر اساس آمار 
منتش��ره در س��ال ۱۳۹۷، صرفاً ۲۱ درصد از ۵۰۹ 
هزار ميليارد ريال تأمين مالي محقق ش��ده، توسط 
شركت ها بوده و مابقي آن به مبلغ ۴۰۳ هزار ميليارد 
ريال در واقع تأمين مالي دولت از بازار س��رمايه بوده 
اس��ت. اميربابايي تصريح كرد: بررسي دقيق تر آمار 
منتش��ر شده در خصوص انتش��ار انواع اوراق تأمين 
مالي بيانگر آن است كه با وجود تنوع و تعدد ابزارهاي 
طراحي و تبيين شده در بازار سرمايه، بيش از نيمي از 
اوراق منتشره توسط شركت ها در قالب اوراق اجاره 
بوده و پتانس��يل استفاده از س��اير ابزارهاي موجود 

همچنان از ديد شركت ها پنهان مانده است.
وي توضيح داد: با توجه ب��ه اينكه مهم ترين ويژگي 
تأمين مالي از بازار س��رمايه نس��بت به ب��ازار پول، 
گستردگي ابعاد ساختاري تأمين مالي است، در اين 
بين هدف از تأمين مالي در كنار شناس��ايي ظرفيت 
دروني هر ش��ركتي با هدف اهرم سازي براي تأمين 
مالي، دو بعد اساسي برنامه تأمين مالي يك شركت 
را تشكيل مي دهند كه برآيند اين دو بعد ماتريسي از 
ابزارهاي تأمين مالي متفاوت را پيش روي شركت ها 

قرار مي دهد.
وي افزود: مهم ترين رس��الت ش��ركت هاي مشاور 
از جمله ش��ركت هاي تأمين س��رمايه، هوشمندي 
در يافتن راهكارهاي خلاقانه بر اس��اس مكان يابي 

صحيح ش��ركت ها در ماتريس مذكور اس��ت. مدير 
خدمات مش��اوره مالي تأمين س��رمايه امين اظهار 
كرد: ازآنجاكه افزايش حجم و دوره وصول مطالبات 
مدت دار يكي از عوامل اصلي تش��ديدكننده دغدغه 
نقدينگي شركت هاس��ت؛ اوراق خريد دين و رهني 
ب��ا اهرم كردن همي��ن مطالب��ات مي تواند ظرفيت 
قابل توجهي را به منظور تأمين نقدينگي پيش روي 

شركت ها قرار دهد.
اميربابايي گفت: مطابق تعريف دس��تورالعمل هاي 
مربوط، اوراق رهني )اوراق خريد دين(، اوراق بهادار 
با نامي اس��ت كه به منظور خريد مطالبات مدت دار 
رهن��ي )مطالبات م��دت دار غيررهني( اش��خاص 
حقوق��ي ناش��ي از قراردادهاي مبادل��ه اي از قبيل 
فروش اقس��اطي، اجاره به شرط تمليك و جعاله )به 
استثناي سلف( توسط ناشر منتشر مي شود. شايان 
ذكر اس��ت مهم ترين وجه تماي��ز اوراق خريددين و 
رهني در اين اس��ت كه قراردادهاي��ي كه مطالبات 
ناشي از آنها منظم به اسناد رهني است مبناي انتشار 
اوراق رهني قرار مي گيرند و در غير اين صورت ابزار 
مورد استفاده اوراق خريد دين خواهد بود. نكته قابل 
توجه در تأمين مالي بر پايه مطالبات مدت دار، وجود 

قراردادهاي مبناي ايجاد مطالبات است كه بسياري 
از شركت ها به دليل استمرار معاملات معين ادواري 
با برخي مشتريان ثابت، صرفاً به اخذ اسناد دريافتني 
از قبيل چك بسنده كرده و در نتيجه از امكان تأمين 
مالي بر مبناي مطالبات مدت دار برخوردار نيستند. 
ازاين رو آگاه سازي شركت ها از وجود پتانسيل تأمين 
مالي بر مبناي مطالبات مدت دار توأم با اطلاع رساني 
در خصوص الزامات مربوطه، مهم ترين اقدام در جهت 

ظرفيت سازي است.
مدير خدمات مشاوره مالي تأمين سرمايه امين بيان 
كرد: در همين راس��تا مهم ترين نكات قابل اشاره در 
مورد ش��رايط مطالبات مبناي انتش��ار اوراق خريد 
دين يا رهني عبارت از نوع قراردادها، ساختار زماني 
مطالب��ات، ش��رايط قانوني و حقوقي نق��ل و انتقال 
قراردادها، حجم مطالب��ات و چگونگي نقل و انتقال 

قراردادها خواهد بود.
اميربابايي تاكيد ك��رد: قرارداده��اي مبناي ايجاد 
مطالبات بايستي در قالب يكي از انواع عقود مبادله اي 
)به استثناي سلف( تنظيم شده باشد و از تاريخ ايجاد 
مطالبات حداقل ۱۰ درصد مدت قرارداد سپري شده 
و اقساط سررسيد شده، وصول شده يا از سررسيد آن 

بيش از دو ماه نگذش��ته باشد. ش��ايان ذكر است كه 
الزامي به انطباق سررسيد اوراق با سررسيد قراردادها 
نيس��ت و اوراق مي تواند صرفاً بر مبناي بخش��ي از 
مطالبات مربوط به يك قرارداد، منتشر شود. از آنجا 
كه با انتقال مطالبات به نهاد واسط تمام شرايط حاكم 
و مقررات ناظر بر قراردادهاي مربوطه، پس از انتقال 
مطالبات به نهاد واس��ط كماكان به قوت خود باقي 
است نبايد هيچگونه منع قانوني، قراردادي و قضايي 
براي انتقال مطالبات رهني يا غيررهني از باني به نهاد 

واسط، وجود داشته باشد.
اميربابايي همچنين توضيح داد: با توجه به پيچيدگي 
فرآيند انتشار اوراق تأمين مالي و هزينه هاي مترتبه، 
انتشار اوراق بايد در حجم قابل قبولي انجام شود كه بر 
اساس دستورالعمل اوراق خريد دين اين ميزان كمتر 
از يكصد ميليارد ريال نخواهد بود. همچنين به منظور 
مديريت ريسك نكول مطالبات حداكثر نسبت انتشار 
اوراق خريد دين معادل ۵۰ درصد مطالبات شركت 

متقاضي در نظر گرفته شده است.
اميربابايي اظهار ك��رد: از مهم ترين محدوديت  هاي 
مربوط به انتش��ار اوراق خريد دين يا رهني مي توان 
به معام��لات مربوط به ش��ركت هاي زيرمجموعه و 
همگروه و ني��ز معاملات موضوع م��اده ۱۲۹ قانون 
تجارت اشاره كرد. بر اين اس��اس مطالبات ناشي از 
معاملات با سهامداران ش��ركت هاي زيرمجموعه و 
همگروه نمي تواند مبناي انتشار قرار گيرد. همچنين 
مطالبات ناشي از معاملات موضوع ماده ۱۲۹ قانون 
تجارت، صرف��اً با تصويب مجم��ع، مي تواند مبناي 

انتشار اوراق قرار گيرد.
وي توضي��ح داد: در فرآيند عملياتي انتش��ار اوراق 
خريد دين يا رهني، ناشر )نهاد واسط( با انتشار اوراق 
مربوطه، به جمع آوري منابع نقدي از سرمايه گذاران 
اق��دام مي كن��د و در مقاب��ل تملك كام��ل حقوق 
قراردادهاي مربوط به مطالبات موضوع انتشار اوراق، 
منابع تجميع ش��ده را در اختيار بان��ي قرار مي دهد. 
با توجه به اينكه مطالبات موضوع انتش��ار اوراق در 
بازه ه��اي زماني متفاوت وصول مي ش��وند لذا مبلغ 
پرداختي به باني معادل رق��م تنزيل يافته مطالبات 

خواهد بود. اميربابايي با بيان اينكه بايد توجه ش��ود 
ن��رخ تنزيل مطالب��ات متأثر از توات��ر، توالي و تنوع 
قراردادهاي پايه، نرخ س��رمايه گذاري مجدد منابع 
وصولي و نيز نرخ سود مدنظر در پرداخت هاي دوره اي 
به سرمايه گذاران است، اظهار داشت: ازاين رو بسته 
به شرايط متفاوت شركت ها نرخ هاي تنزيل متفاوتي 

براي هر شركت متصور است.
 مدير خدمات مش��اوره مالي تأمين س��رمايه امين 
افزود: در ط��ول دوره عمر اوراق، باني در نقش عامل 
وصول، به منظور مديريت نقدينگي، مطالبات وصولي 
را در حس��اب متمركزي به نام نهاد واسط تجميع و 
س��رمايه گذاري مي كند كه پرداخت هاي دوره و نيز 
تسويه اوراق در سررسيد از همين حساب پرداخت 

مي شود.
اميربابايي در ادامه با اشاره به برخي چالش هاي پيش 
روي شركت ها در فرآيند انتشار اوراق خريد دين يا 
رهني گفت: عدم اطلاع صنايع از پتانسيل تأمين مالي 
بر مبناي مطالبات م��دت دار، ضرورت تأمين وثايق 
مازاد ب��ر حقوق قراردادهاي مبناي انتش��ار به علت 
مشكلات قراردادي و عدم وجود تضامين قراردادي 
كافي و در نتيجه ب��الا رفتن نرخ تأمين مالي، متنوع 
نبودن سررسيد مطالبات و امكان افزايش نرخ تنزيل 

مطالبات، از جمله اين موانع است.
وي افزود: همچنين معين نبودن چارچوب تعهدات 
)زمان، مبل��غ و كيفيت(، عدم انعق��اد قراردادهاي 
رسمي در معاملات متعارف شركت ها، موانع انتقال 
كامل حقوق ق��رارداد، موانع انتق��ال دارايي رهني 
پشتوانه قرارداد، ضعف يا عدم وجود ضمانت اجرايي 
كافي در قراردادهاي مبناي ايج��اد مطالبات، عدم 
تنظيم اس��ناد رهني مج��زا در قراردادهاي رهني از 

ديگر چالش ها در اين حوزه است. 
وي در پايان خاطرنش��ان كرد: در ميان صنايع فعال 
به نظر مي رس��د درحال حاضر صناي��ع پيمانكاري، 
موسسات اعتباري و بانك ها، صنعت دارو و نيز صنعت 
ليزين��گ از جمله صنايع بالقوه ب��راي بهره مندي از 
ظرفيت انتش��ار اوراق خريد دين و رهني به منظور 

تأمين نقدينگي هستند. 
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 دست باز كارگزاران
براي شارژ اعتبار مشتريان

 با وجود انتقادات كارگ��زاران فعال در بورس مبني 
ب��ر محدوديت هاي اعتباري پس از اجراي س��امانه 
معاملاتي نامك، دبيركل كانون كارگزاران اظهار كرد 
كه كارگزار مي تواند به ط��ور لحظه اي قدرت خريد 
مشتري را كه ناش��ي از دو روش واريز نقدي و تغيير 
اعتبار مشتري است در سامانه معاملات تغيير دهد و 

محدوديتي وجود ندارد.
روح الله ميرصانعي در گفت وگو با سنا ضمن بررسي 
سامانه مديريت ريسك )نامك( كه اخيرا اجرايي شده 
است، اظهار كرد: در اين چند روز شايعاتي در خصوص 
سامانه مديريت ريسك مطرح شده كه بعضا نشان از 

عدم شناخت اين سامانه دارد.
دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار تصريح 
كرد: اين تصورات اشتباه سبب ش��ده تا اين شائبه 
به وجود آيد كه سفارشات خريد توسط اين سامانه 
محدود و كم شده است، در حالي كه اصلا چنين اتفاقي 
رخ نداده و انجام سفارش��ات مانند سابق است. تنها 
موردي كه تغيير كرده، اين است كه انجام سفارشات 

از حالت شفاهي به شكل سيستمي در آمده است. 
وي در ادامه به تصورات اشتباه در مورد سامانه مديريت 
ريسك اشاره كرد و گفت: برخي تحليلگران بازار تصور 
مي كنند ديگر افزايش اعتبار مشتري توسط كارگزاري 
به طور لحظه اي ممكن نيست و بايد از روز قبل اين كار 
را انجام دهد، در حالي كه چنين چيزي وجود ندارد و 
كارگزار مي تواند به طور لحظه اي اعتبار مشتريان خود 

را افزايش يا كاهش دهد.
اين مقام مسوول دومين تصور اشتباه در اين زمينه را 
متصل نبودن سيستم كارگزاري به اين سامانه عنوان 
كرد و توضيح داد: در هر زمان از ساعت كاري بازار اگر 
 back( مشتري وجه نقدي واريز كند و كارگزار در
office( خود آن را ثب��ت كند، به طور لحظه اي در 
سامانه »نامك« منعكس شده و قدرت خريد مشتري 
افزايش مي يابد. بنابراين، در مجموع مي توان گفت 
كه )back office( كارگزاري با سامانه معاملات در 

حال گفت وگو و ارتباط مستقيم است.
ميرصانعي اضافه كرد: سومين تصور اشتباه به وجود 
محدوديت كارگزار در ش��ارژ اعتبار براي مش��تري 
برمي گردد، در حالي كه در اين مرحله از اجرايي شدن 
سامانه مديريت ريسك، شركت كارگزاري براي ايجاد 
اعتبار براي مش��تريان خود هيچ محدوديتي ندارد. 
محدوديت هاي دستورالعمل اعتباري هم فعلا براي 
سامانه مديريت ريسك در اين مرحله نيست و اين 
موضوع، بحثي است كه براي بعد از t+۲ ايجاد مي شود، 
زيرا بسياري از مش��تريان كارگزاري تا اين زمان به 
تس��ويه مي پردازند؛ بنابراين تنها براي آن دسته از 
مشتريان كه بعد از زمان )t+۲( بدهكار باقي مي مانند، 

دستورالعمل اعتباري اجرا مي شود.
دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار تاكيد 
ك��رد: البته اين مورد به س��امانه مديريت ريس��ك 
برنمي گردد و پيش از اين هم اجرا مي ش��د، سامانه 
نامك، تنها لحظه انجام معامل��ه را مورد بحث قرار 
مي دهد و ميزان ش��ارژ اعتبار مشتري كاملا به نظر 

كارگزاري وابسته است.
شركت كارگزاري براي ايجاد اعتبار براي مشتريان 
خود هي��چ محدوديت��ي ن��دارد. محدوديت هاي 
دستورالعمل اعتباري هم فعلا براي سامانه مديريت 
ريسك در اين مرحله نيس��ت و اين موضوع، بحثي 
است كه براي بعد از t+۲ ايجاد مي شود، زيرا بسياري 
از مشتريان كارگزاري تا اين زمان به تسويه مي پردازند؛ 
بنابراين تنها براي آن دسته از مشتريان كه بعد از زمان 
)t+۲( بدهكار باقي مي مانند، دستورالعمل اعتباري 
اجرا مي ش��ودوي بيان كرد: قبل از فعال شدن اين 
سامانه در ساعت معاملات، كارگزار براي هر مشتري 
كه مي خواست، مي توانست به هر ميزاني خريد كند، 
در حال حاضر هم همين است و كارگزار مي تواند به 
هر ميزاني و براي هر كسي و در هر زماني كه خواست 
اعتبار شارژ كند و لحظه اي پس از آن معامله را انجام 

دهد و از اين بابت تفاوتي با گذشته وجود ندارد.
ميرصانعي ادامه داد: مانند قبل، كارگزار مي تواند هر 
لحظه كه خواست، هر ميزان اعتباري را كه براي هر 
مشتري نياز داشت، ايجاد كرده و لحظه بعد براي آن 
مشتري خريد كند؛ بنابراين محدوديت جديدي وارد 

بازار نشده است.
وي در ادام��ه گفت: حتي اعتباري ك��ه كارگزار در 
اين مرحله براي مش��تري ش��ارژ مي كند، مشمول 
محدوديت هاي دستورالعمل خريد اعتباري نيست 
و به هر ميزان��ي كه بخواهد، مي توان��د اعتبار براي 

مشتري شارژ كند.
اين مقام مس��وول به تفاوت اين مرحل��ه از اجرايي 
شدن سامانه حاضر اش��اره كرد و گفت: تنها تفاوت 
اين است كه قبلا »معامله گر« راسا اين اعتبار را براي 
مشتري قائل و اقدام به خريد مي كرد؛ در حال حاضر 
مديرعامل يا مدير معاملات كارگزاري، بايد اين اعتبار 
را در سيستم شارژ كند و معامله گر لحظه اي پس از آن 

مي تواند خريد انجام دهد.
وي اظهار كرد: با توجه به موارد فوق نبايد اين سامانه 
اثري روي بازار داش��ته باشد و به نظر مي رسد اثر آن 
رواني و شايد ناشي از عدم آگاهي كافي در مورد سامانه 

مذكور باشد.
ميرصانعي، روند موجود را س��بب مديريت اعطاي 
اعتبارات دانس��ت و يادآور ش��د: اعتبارات شامل دو 
قسمت اس��ت؛ اعتباراتي كه مشمول دستورالعمل 
اعتباري است و نيز اعتباراتي كه براي خريدهاي دو 
روزه داده مي شود. مديريت اين دو به جاي معامله گر 
به خود شركت كارگزاري داده شده است، زيرا شركت 

كارگزاري در اين زمينه مسوول تسويه است.
وي در پايان تصريح كرد: بنابراين، جز اين مورد هيچ 
محدوديت جديدي براي ش��ركت كارگزاري ايجاد 
نشده است؛ به طوري كه مي تواند مانند گذشته براي 
هر كدام از مشتري هاي خود به هر ميزان و در هر زمان 
از طول معاملات اعتبار ايجاد كرده و براي مش��تري 
خريد كند. در اين مرحله، ايجاد اعتبار در س��امانه 
مديريت ريسك وابسته به محدوديت هاي مندرج در 

دستورالعمل اعتباري نيست.

ديدگاه

گروه بورس| 
شاخص كل بورس و اوراق بهادار در روز گذشته با رشد 
بيش از ۳۵۰۰ واحدی در پايان معاملات به ۲۳۷ هزار 
و ۴۵۹ واحد رسيد.  بررسي آمار معاملات بورس نشان 
می دهد که همه ش��اخص های ب��ورس در پايان داد و 
ستدهای ديروز با صعود مواجه شدند. بر اساس آمارهای 
معاملاتی، همه شاخص های بورس با رشد مواجه شدند 
به طوری که ش��اخص کل با ۳۵۷۳ واحد رشد معادل 

۱.۵۳ درصد به ۲۳۷ هزار ۴۵۹ واحد، شاخص  قيمت 
»وزنی - ارزشی« با ۱۰۱۰ واحد افزايش معادل ۱.۵۳ 
درصد به ۶۷ هزار ۱۴۱ واحد، شاخص کل »هم وزن« 
با ۱۱۰۸ واحد افت معادل ۲ درصد به ۵۶ هزار و ۴۴۰ 
واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با ۷۵۷ واحد کاهش، 
معادل ۲ درصد به ۳۸ هزار و ۵۹۷ واحد رسيد. از سوی 
ديگر ۷ نماد » کگل با ۱۳۷ واحد، پارس با ۱۲۵ واحد، 
واميد با ۱۲۳ واحد، وغدير با ۱۱۳ واحد، همراه با ۱۰۹ 

واحد، مبين با ۱۰۹ واحد و رانفور با ۱۰۷ واحد« رشد، 
بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص کل بورس بر جای 
گذاشتند.  در عين حال نگاهی به آمارهای معاملاتی 
بازار سهام مشخص می کند كه  قيمت سهام نمادهای 
»کپش��ير، غالبر، زپارس، سفار، غدام، لابسا و غسالم« 
بيش��ترين افزايش قيمت و نمادهای »بفجر، ش��فا، 
خمحور، کحافظ، دامين، کساوه و پسهند« بيشترين 
کاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهای 

صعود ۳۵۰۰  واحدی 
بورس به ثبت رس��يدند. به اين ترتيب، در پايان داد و نگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورس

ستدهای ديروز  بورس، در ۵۷۹ هزار نوبت معاملاتی، 
۲ ميليارد و ۷۴۰ ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش ۹ 
هزار و ۹۱ ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش 

بازار به ۹۰۲ هزار و ۵۸۸ ميليارد تومان رسيد.

    رشد آيفكس 
روز گذش��ته ش��اخص کل فرابورس ايران ۷۹ واحد 
تقويت شده و به رقم ۳ هزار و ۴۶ واحد رسيد. بر اين 
اس��اس  ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از 

۱۷۰ هزار ميليارد تومان رسيد.
در روز يكشنبه، معامله گران فرابورس بيش از يک و 
نيم ميليارد ورقه بهادار سهام و حق تقدم در قالب ۱۷۹ 

هزار نوبت معامله و به ارزش هزار و ۷۵ ميليارد تومان 
يعنی بيش از ارزش معاملات بورس دادو ستد کردند.

نمادهای مارون، پتروش��يمی مارون، کگهر، سنگ 
آهن گوهرزمين، ميدک��و، هلدينگ صنايع معدنی 
خاورميانه، زاگرس ،پتروشيمی زاگرس، شراز، پالايش 
نفت شيراز، کرمان توسعه و عمران استان کرمان، در 
تقويت شاخص فرابورس اثرگذار بودند و نماد دماوند 
مربوط به توليد نيروی برق دماوند در کاهش شاخص 
فرابورس مؤثر بودند. همچنين نمادهای پربيننده در 
فرابورس ايران مربوط به شرکت های سرمايه گذاری 
ميراث فرهنگی، بانک دی، ريل پرداز سير، توسعه و 
عمران استان کرمان، پتروش��يمی زاگرس، صنايع 

کاغذ پارس و بيمه دی بودند.



تشكلها6اخبار

برنامه هاي دوره نهم كميسيون هاي اتاق بازرگاني تهران

رييس كنفدراسيون صادرات ايران خواستار شد

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران: 

رييس اتحاديه نان سنتي مطرح كرد

تلاش براي توسعه ارتباطات پارلمان بخش خصوصي با قوه قضاييه

خصوصيسازيدرصنعتخودروبهسرنوشتديگرصنايعدچارميشود؟

حذف صرافي از فرآيند واردات در قبال صادرات

يكسان سازي قيمت آرد و گندم ،مهم ترين نياز صنايع مرتبط است

چرا  نان چند نرخي شد

اعضاي كميسيون حمايت قضايي و مبارزه با فساد اداري 
اتاق ته��ران در دومين نشس��ت خود وظايف و مس��ائل 
قابل پيگيري در اين كميس��يون را به بحث گذاشتند. در 
اين نشست مس��ائلي از قبيل چگونگي توسعه ارتباطات 
كميسيون و اتاق بازرگاني تهران با قوه قضاييه و زمينه سازي 
براي تبديل اتاق به مركزي براي دريافت گزارش هاي مربوط 
به مصاديق فساد اداري مورد بررسي قرار گرفت. در ابتداي 
اين جلسه، حسن فروزان فرد، رييس كميسيون حمايت 
قضايي و مبارزه با فس��اد با اشاره به اينكه اين كميسيون 
به منظور رسيدگي به دو موضوع اثرگذار بر فضاي كسب 
وكار يعني حمايت هاي قضايي و فساد اداري شكل گرفته 
است، ادامه داد: هدف از شكل گيري اين كميسيون توسعه 
ارتباطات ات��اق با مجموعه قوه قضايي��ه و مجلس حول 
مسائل قضايي و بررسي مس��ائل مربوط به فساد است.  او 
ادامه داد: لايحه جامع شفافيت به تصويب دولت رسيده و 
در روزهاي آينده به مجلس ارايه خواهد ش��د ) اين لايحه 
ديروز به مجلس ارايه ش��د(. پس از ط��رح اين لايحه در 
مجلس، كميسيون بايد در خصوص مواردي از لايحه كه 
هنوز نيازمند اصلاح است، چانه زني كند. همچنين تلاش 
خواهيم كرد كه لايحه تعارض منافع در دولت به تصويب 
برسد و سپس به مجلس ارايه شود.  فروزان فرد با اشاره به 
اينكه اجراي آزمايشي قانون مبارزه با فساد نيز تا سه سال 
ديگر تمديد شده اس��ت، از ضرورت ارزيابي نتايج اجراي 
آزمايش��ي اين قانون و ميزان اثربخشي آن سخن گفت. 
رييس كميسيون حمايت قضايي و مبارزه با فساد اداري 
در ادامه به برخي از اولويت هاي اين كميس��يون طي دو 
سال آينده اشاره كرد و گفت: پيگيري براي ايجاد مجتمع 
قضايي تخصصي براي حوزه توليد و تجارت و نيز تشكيل 
ستاد استاني اقتصاد مقاومتي قوه قضاييه از جمله مهم ترين 

اولويت هاي كميسيون خواهد بود.

قوهقضاييهودولت
مكلفبهتشكيلدادگاههايتجاريهستند

در ادامه اين جلس��ه، احمد آتش هوش، نايب رييس اين 
كميسيون با اشاره به اينكه تشكيل دادگاه هاي تجاري و 
ستاد استاني اقتصاد مقاومتي قوه قضاييه قابل دستيابي 
اس��ت گفت: طبق ماده 29 قانون بهبود مس��تمر فضاي 
كسب و كار، قوه قضاييه و دولت مكلف هستند كه اقدامات 
قانوني لازم را براي تنظيم آيين دادرسي تجاري و تشكيل 

دادگاه هاي تج��اري به عمل آورند كه تاكن��ون اين ماده 
قانوني اجرايي نش��ده اس��ت. او افزود: مح��ل تلاقي اتاق 
تهران و قوه قضاييه، تش��كيل ستاد اقتصاد مقاومتي قوه 
قضاييه خواهد بود و پس از شكل گيري اين ستاد  مي توانيم 
درخواست تش��كيل دادگاه هاي تخصصي تجاري را نيز 
مطرح كنيم. ناصر رياحي، عضو هيات رييسه اتاق تهران 
هم خواس��تار پيگيري چند موضوع از جمله حل مساله 
ممنوع الخروجي فعالان اقتصادي ش��د. او گفت: مصوبه 
ممنوع الخروجي فعالان اقتصادي مربوط به اوايل انقلاب 
و ناظر به خروج ثروتمندان از كشور در اين مقطع است كه 
شوراي انقلاب مصوبه اي براي ممنوع الخروجي اين افراد 
گذراند. البته پيگيري هاي ما در كميسيون حمايت قضايي 
اتاق ايران سبب شد كه افراد، پيش از مراجعه به فرودگاه 
از ممنوع الخروجي خود به وسيله پيامك مطلع شوند. يا 
وزارت اقتصاد پذيرفت كه يك ماه پيش از ممنوع الخروج 
ك��ردن افراد، ي��ك اخطار نهاي��ي به آنها بده��د. رياحي 
همچنين خواستار اتخاذ تدابيري براي حضور نمايندگان 
اين كميسيون در كميسيون هاي قواي سه گانه كه لوايح 
اقتصادي را مورد بررس��ي قرار  مي دهند، ش��د. محمود 
نجفي عرب، ديگر عضو اين كميسيون نيز با اشاره به اينكه 
فساد، ناشي از بزرگي دولت است، پيشنهاد كرد كه تلاش 
براي حذف امضاهاي طلايي، مقابله با بزرگي و دخالت هاي 

دولت نيز در شمار تكاليف اين كميسيون قرار گيرد.

طرحبنگاهسالمچگونهتدوينشد
 در ادامه اين جلسه، ناصر عندليب، رييس موسسه آموزش 
و توسعه منابع انساني اتاق تهران به تشريح اقدامات اتاق 
تهران در حوزه مبارزه با فساد و طرح بنگاه سالم پرداخت. 
او در ابتدا با اشاره به اينكه در اواخر سال 1395 اتاق ايران، 
موضوع مبارزه با فساد در بخش خصوصي را به اتاق تهران 
تفويض كرد، از ضرورت تمديد اين تفويض اختيار سخن 
گفت و ادامه داد: ما به اين نتيجه رسيديم كه به جاي آنكه 
توپ مبارزه به فساد را به زمين دولت پاس دهيم، اين كار 
را از درون بخش خصوصي شروع كنيم. از اين رو، درصدد 
طراحي مدلي براي مبارزه با فساد در بنگاه هاي اقتصادي 
برآمديم و دانشگاه علم و صنعت مسووليت تدوين اين مدل 
را برعهده گرفت. اين طرح اكنون آماده شده و قابل اجراست. 
در عين حال طراحي سيستم آموزشي مرتبط با اين مدل نيز 
در دست اقدام است. عندليب همچنين عنوان كرد كه 10 

شركت بخش خصوصي براي اجراي اين مدل اعلام آمادگي 
كرده اند. حسين حقگو كه از انجمن مديران صنايع در اين 
نشست حضور يافته بود، خواهان توجه كميسيون به اصولي 
چون حاكميت قانون، مالكيت، حس��ن اجرا و استحكام 
قراردادها و حاكميت شركتي در مسير مبارزه با فساد شد.

ناراضيترينبخشخصوصيجهان
محمده��ادي موقعي از انجمن مل��ي ليزينگ ايران هم 
توضيح داد كه اتاق ايران اخيراً گزارشي را براي تشكل ها 
ارسال كرده كه نتايج بررس��ي هاي مجلس از چگونگي 
اجراي قوانين در حوزه كسب وكار است. به گفته موقعي، 
اين گ��زارش مجلس با توجه ب��ه تازه ترين گزارش بانك 
جهاني در مورد س��هولت كس��ب وكار تهيه شده است. 
او افزود: گزارشي كه براي تش��كل ها ارسال شده، نشان 

 مي دهد كه با وجود تنوع و تعدد قوانين حوزه كسب وكار 
در كشور، ايران در شاخص مقررات اداري كسب و كار 4 پله 
تنزل كرده و در ميان 190 كشور، رتبه 128را از آن خود 
كرده و از همين منظر، ايران در ميان 25 كشور خاورميانه 
نيز رتبه 19را به دس��ت آورده اس��ت. همچنين، عنوان 
ناراضي ترين بخش خصوصي جه��ان از مقررات اداري، 
به بخش خصوصي ايران تعلق گرفته است. سازمان امور 
مالياتي و تامين اجتماعي نيز در صدر سازمان هايي قرار 
دارند كه بيشترين نارضايتي در ايران را به خود اختصاص 
 مي دهند.  موقعي با اش��اره به مي��زان نارضايتي فعالان 
اقتصادي از اين سازمان ها و البته بانك ها، پيشنهاد كرد 
كه كميسيون مصاديق ظلم به بخش خصوصي را مورد 
بررسي قرار دهد. مهدي فلاحيان از انديشكده شفافيت 
ايران هم پيش��نهاد كرد كه اتاق ته��ران پلتفرمي براي 

عارضه يابي و جمع آوري ايده هاي مبارزه با فساد طراحي 
كند. او همچنين گفت: تجربيات بين المللي بسياري در 
مورد اقتصاد مبارزه با فساد وجود دارد و اتاق تهران و اين 
كميس��يون  مي تواند باني تحقيق در اين زمينه باشد. در 
ادامه مهراد عباد، نايب رييس اين كميسيون با طرح اين 
پيش��نهاد كه كاهش كمّي رتبه ايران در شاخص ادراك 
فساد در دستور كار قرار گيرد، گفت: شايسته است، ضمن 
بررسي مسائل كلان، فساد خرد در صنعت، معدن و تجارت 
را نيز مورد بررسي قرار دهيم. او همچنين پيشنهاد كرد 
كه اتاق، س��ازوكاري را براي دريافت گزارش هاي مربوط 
به فساد طراحي كند. در ادامه اين جلسه، ساير حاضران 
نيز پيش��نهادات خ��ود را در مورد اه��داف و برنامه هاي 
قابل پيگيري در اين كميس��يون مطرح كردند تا پس از 

جمع بندي آنها، در دستور كار قرار گيرد.

صنعت خودروسازي ايران، پس از صنعت نفت بزرگ ترين 
صنعت در ايران اس��ت. در سال 2009 ايران با ساخت يك 
ميليارد و 395 ميليون و 421 هزار دس��تگاه خودرو و 35 
هزار و 901 دس��تگاه خودرو تجاري به عنوان بيستمين 
خودروساز بزرگ دنيا و بزرگ ترين خودروساز خاورميانه 
شناخته ش��د. صنعت خودرو در سال هاي گذشته شاهد 
اتفاقات مختلفي بوده كه ممنوعيت واردات، افزايش يك باره 
قيمت ها و كاهش توليد خودروهاي داخلي مهم ترين آنها به 
شمار مي رود. هرچند مديران ارشد اجرايي كشور معتقدند، 
حباب قيمت هاي بازار بزودي خواهد تركيد. كارشناسان و 
صاحب نظران صنعت خودرو تأكيد مي كنند مشكل اساسي 
صنعت خودرو نظارت بيش ازحد دولت در اين صنعت است 
و تا زماني كه دولت دس��ت از تصدي گري و دخالت در اين 

بازار برندارد، وضعيت به همين منوال پيش خواهد رفت.
در تازه ترين تصميم دولت، رضا رحماني وزير صنعت، معدن 
و تجارت در حاشيه جلس��ه دولت اعلام كرد كه قرار است 
»ايران خودرو« و »سايپا« دو غول بازار خودرو ايران تا پايان 
سال 98 و نهايتاً در سال 99 به بخش خصوصي واقعي واگذار 

شوند؛ تصميمي كه هرچند تازه نيست و در دولت هاي قبل 
هم مطرح شده بود، اما هيچگاه بطور كامل اجرايي نشده 
اس��ت. در دهه ۷0 سياس��ت هاي خصوصي سازي شكل 
گرفت و در برنامه س��وم از سال هاي 84 تا 85 با ابلاغ اصل 
44 قانون اساس��ي، سير خصوصي سازي ها در كشور آغاز 
شد؛ صنعت خودروس��ازي هم همچون ساير بخش هاي 
اقتصاد وارد مرحله خصوصي سازي شد اما دولت 80 درصد 
س��هام خود در دو خودروساز بزرگ كش��ور را نگاه داشت. 
در همين مرحله ايده »قطب س��وم خودروسازي« براي 
 اولين بار در سال 89 مطرح شد؛ ايده اي كه هدف اصلي آن 
انحصار زدايي از صنعت خودرو و مشاركت بخش خصوصي 
در ب��ازار خودرو بود. با مطرح  ش��دن احداث قطب س��وم 
خودروسازي در كشور، اصفهان نخستين گزينه براي ايجاد 
اين قطب بود، اما س��رمايه گذاران اصلي اين طرح كه جزو 
قطعه سازان اصفهاني بودند، نتوانستند درزمينه تركيب 
س��رمايه گذاران و زمان ش��روع روند اجرايي كار به توافق 
برسند؛ بر اين اساس كمي بعد اين طرح بزرگ صنعتي در 

اصفهان بايگاني شد.

باگذش��ت حدود 8 س��ال در تاريخ 30 مه��ر 96، محمد 
شريعتمداري وزير صنعت، معدن و تجارت دولت يازدهم 
با حضور در نشس��ت هيات نمايندگان اتاق ايران حمايت 
خود را براي راه اندازي قطب سوم خودروسازي اعلام كرد. 
بااين حال، همانطور كه حميدرضا فولادگر عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس تأكيد مي كند روند خصوصي سازي 
در كشور به خطا رفته است و صنعت خودرو به صورت واقعي 
خصوصي سازي نشده است. فولادگر معتقد است كه دولت 
همچنان از صنعت خودرو دل نكنده و خصوصي سازي واقعي 
را انجام نداده است، درحالي كه بايد زمينه اي را فراهم كند كه 

بخش خصوصي واقعي وارد صنعت خودرو شود.
مخالفان خصوصي س��ازي صنعت خ��ودرو معتقدند در 
شرايطي كه صنعت خودروسازي با مديريت نيمه دولتي 
دچار ضرر اس��ت، خصوصي س��ازي يك صنعت زيان ده 
نمي تواند توجيهي داشته باشد و عملًا هيچ خريدار خصوصي  
براي در اختيار گرفتن دو شركت زيان ده اقدام نخواهد كرد.

در اين ميان، موافقان خصوصي س��ازي ب��ر اين باورند كه 
خصوصي س��ازي صنعت خودرو امكان پذير است اما بايد 

واگذاري به »اهل« انجام شود.  در همين زمينه، محمدرضا 
نجفي منش عضو هيات نماين��دگان اتاق تهران و رييس 
انجمن صنايع همگن قطعه سازي در گفت وگو با »پايگاه 
خبري اتاق اي��ران« تأكيد مي كند اين تصميم دولت گام 
مهمي براي تحقق خصوصي س��ازي در صنعت خودرو به 

شمار مي رود.
او معتقد است كه زمان در نظر گرفته شده براي انجام اين كار 
طولاني است و دولت اگر قصد مشاركت بخش خصوصي 
در صنعت خودرو و واگذاري سهام دو شركت خودروسازي 
ايران خودرو و س��ايپا را دارد، حتي مي تواند زودتر كارهاي 
مربوط به واگذاري را تا قبل از س��ال 99 انجام دهد. چراكه 
از همان زمان كه اصل 44 قانون اساسي ابلاغ شد بايد روند 

خصوصي سازي در صنعت خودرو هم اجرايي مي شد.
نجفي منش با تأكيد بر اين موضوع كه واگذاري سهام اين 
دو شركت در گروي فراهم كردن زيرساخت هاي خاصي 
نيست، افزود: تحقق اين امر تنها در گروي اراده دولت است 
و البته صبر؛ چون قبلًا هم اين موضوع مطرح شده بود اما به 
بهانه هاي مختلف اجرايي شدن آن به عقب افتاد؛ اما اگر دولت 

وارد مرحله خصوصي سازي اين صنعت شود، بقيه مشكلات 
هم به مرور حل خواهد شد.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران از پيشنهاد پارلمان بخش 
خصوصي باهدف اجرايي ش��دن خصوصي  سازي صنعت 
خودرو خبر داد و گفت: پيشنهاد نمايندگان بخش خصوصي 
تشكيل كنسرسيومي از قطعه سازان، فعالان خدمات پس 
از فروش، كاركنان و ساير ذينفعان و فعالان صنعت خودرو 
است تا روند واگذاري سهام اين دو شركت خودروسازي بطور 

كامل با اعمال نظرات كارشناسان بررسي شود.
نجفي منش با اشاره به تجربه خصوصي سازي در كشور با 
بيان اين موضوع كه بايد حواسمان باشد تا خصوصي سازي 
در صنعت خودرو به تجربه خصوصي سازي ساير بخش هاي 
اقتصادي كشور دچار نشود، گفت: حال كه دولت تصميم 
گرفته تا بخش خصوصي را سهيم كند، بايد توجه كرد تا 

واگذاري به »اهل« صورت گيرد.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران اهليت را در واگذاري 
سهام به ذينفعان صنعت خودروسازي متشكل از كاركنان، 
قطعه سازان و فعالان خدمات پس از فروش خودرو مي داند.

محمد لاهوتي در خصوص وضعيت تامين ارز واردات از از منابع صادراتي 
گفت: در س��ال 98 بر اساس دس��تورالعمل بانك مركزي، برگشت ارز را 
براي صادركنندگان پتروش��يمي جداي از 20 درصد معافيت مربوطه، 
60 درصد مكلف به ارايه به نيما و مابقي صرف واردات شدند. در صورتي 
كه ساير صادركنندگان اجازه داشتند كه 50 درصد ارز صادراتي خود را 
به نرخ توافقي در نيما ارايه داده و20 درصد در قالب اسكناس و 30 درصد 
واردات در قبال صادرات به نام خود يا ش��خص ثالث مصرف كنند.  وي 
افزود: اگر صادركنندگان نتوانند بيست درصد اسكناس را به كشور وارد 
كنند مي توانند آن را صرف واردات در قبال صادرات كنند؛ در اين حالت 50 
درصد ارز صادراتي صرف واردات مي شود از طرفي مدت زمان برگشت ارز 
حاصل از صادرات نيز به چهار ماه افزايش يافته است. رييس كنفدراسيون 
صادرات ايران اذعان داشت: مشكل ما با صادركنندگان اين است كه در 
شرايط فعلي كه خود دولت نيز براي برگشت ارز حاصل از صادرات نفت با 
مشكل دست و پنجه نرم مي كند، بهتر است اين اجازه به صادركننده داده 
شود تا صادركننده از ميان روش هاي پيشنهادي بانك مركزي، مخير به 
انتخاب روشي باشد كه امكان انجام آن در توان صادركننده هست. محمد 
لاهوتي اعلام كرد: بانك مركزي نيز معتقد اس��ت سهم 50 درصدي ارز 
ارايه شده به نيما تفاوتي با واردات در مقابل صادرات ندارد چرا كه علاوه 
بر اينكه نرخ آن توافقي است، امكان واگذاري ارز به افرادي كه مورد تاييد 

بانك مركزي هستند وجود دارد. وي تنها مشكل را در زمينه واگذاري ارز 
به نيما، حضور صراف ها دانست و گفت: از آنجايي كه عمليات واگذاري ارز 
به نيما تنها با دخالت صراف ها ممكن است لذا صادركننده حتي با وجود 
داشتن واردكننده آماده براي انتقال ارز، بايد هزينه انتقال از طريق صرافي 

را نيز به جان بخرد.
رييس كنفدراس��يون صادرات ايران اعلام كرد: براي حل اين مش��كل و 
حذف صرافي از فرآيند معامله صادركننده و واردكننده با بانك مركزي 
در حال رايزني هستيم؛ اميدواريم با برداشتن اين بند امكاني فراهم شود 
كه صادركننده و واردكننده مس��تقيما و با حداق��ل هزينه هاي لازم ارز 
خود را واگذار كنند.  لاهوتي گفت: اگر لينك مستقيم بين صادركننده 
و واردكننده ش��كل گرفته باش��د چندان تفاوتي ندارد كه ثبت سفارش 
در س��امانه نيما انجام شود يا در س��امانه جامع تجارت. وي در خصوص 
محدوديت هاي اعمال ش��ده براي صادرات مواد معدني و فولادي گفت: 
هرچند هرگونه محدوديت و ممنوعيت در عرصه تجارت خارجي، مشكلات 
خاص خودش را دارد اما شرايط خاص كشور مديريت بيشتر تامين و هزينه 
منابع ارزي را مي طلبد لذا معتقدم هر تصميمي با نظر تشكل هاي مربوطه 
اخذ شود، هزينه كار را كاهش مي دهد و پيشنهاد ما به دولت اين است كه 
در چارچوب قوانين مصوب كشور حركت كنند و نظر بخش خصوصي را 

لحاظ كنند تا مشكلاتي مانند وضع عوارض خرما پيش نيايد.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران و از مديران صنايع 
غذايي مي گويد مهم ترين اقدامي كه دولت در صنايع 
وابس��ته به آرد و گندم بايد انجام دهد يكسان س��ازي 
 در قيمت آرد و گندم است. احمد صادقيان مي گويد: 
» نياز اصلي كه ما در صنايع وابسته به آرد و گندم داريم 
يكسان سازي قيمت است. اميدوارم يكسان سازي در 
قيمت آرد و گندم براي خبازي، صنف و صنعت و خريد 
تضميني براي يك بار اجرايي و به چند قيمتي در اين 
صنعت كه آسيب هاي بسياري هم به دنبال داشته پايان 

داده شود. چند قيمتي در صنايع وابسته به آرد و گندم 
در سال هاي گذشته مشكلات بسياري را به وجود آورده 
است و ما الان شاهد رانت، فساد و... هستيم.« او با اشاره 
به اينكه در سال جاري خطر قاچاق گندم از كشور وجود 
دارد، مي گويد: »با توجه به اينكه قيمت داخلي كمتر از 
قيمت خارجي است اين نگراني وجود دارد كه گندم و 
محصولات حاصل از گندم از مرزها به صورت غيرقانوني 
خارج شود و ما ش��اهد قاچاق باشيم. وقتي قيمت ها 
متعادل نباشد ما شاهد قاچاق خواهيم بود. چند سال 

پيش نگراني اصلي نسبت به واردات غيرقانوني وجود 
داشت ولي الان برعكس شده است.« اين عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران با بيان اينكه اختصاص ارز دولتي 
به نوعي بسترسازي براي ايجاد رانت و فساد و زمينه ساز 
قاچاق است، گفت: » در سال جاري نگراني هايي نسبت 
به قاچاق گندم و آرد وجود دارد؛ نگراني كه بطور كلي 
نس��بت به كليه كالاهايي كه يارانه دولتي و ارز دولتي 
به آنها اختصاص داده مي ش��ود، وج��ود دارد از جمله 
گندم و آرد زيرا ساختارهاي نظارتي قدرت لازم را براي 

نه تنها عرضه نان سفارشي به اجبار از سوي برخي واحدهاي نانوايي صورت 
مي گيرد، بلكه در مناطق مختلف شهر برخي نانوايي ها به ويژه در رسته سنگك، 
قيمت هاي متفاوتي براي اين محصول اعلام مي كنند. در چند سال اخير نان 
سفارشي به محل درآمد بيشتري براي واحدهاي نانوايي بدل و عاملي شده تا 
در كنار نان هاي كنجدي، نان سبزيجات و سبوس دار به واحدهاي نانوايي و 
فهرست مصرف افزوده شود كه البته اين تنها راه افزايش درآمد در نانوايي ها 
به خصوص نانوايي هاي آزادپز نيست، زيرا يكي ديگر از راه هاي افزايش درآمد 
به ويژه در چند ماه اخير، تغيير اندازه نان است كه اين اتفاق در نان هاي سنگك 
و بربري بيشتر ديده مي شود. بررسي هاي ميداني نشان از آن دارد كه در چند 
وقت اخير موقعيت جغرافيايي محل قرارگي��ري نانوايي در قيمت گذاري 
نان هاي آزادپز هم تأثيرگذار اس��ت. بطور مثال نان سنگك ساده آزادپز در 
خيابان پيروزي تهران 1500 تومان عرضه مي شود و قيمت نان يك رو كنجد 
2000 تومان و نان دورو كنجد 3000 تومان است كه همين نان در منطقه 
جردن به ترتيب به قيمت 2000، 3000 و 5000 تومان عرضه مي شود. با اين 
تفاسير به نظر مي رسد اين تفاوت قيمت در سطح شهر عاملي مي شود كه گراني 
به قيمت نان وارد شود و نياز به نظارت و بازرسي دقيق واحدهاي بازرسي اصناف 
احساس مي شود. به گفته نانوايان افزايش قيمت نان به دليل عدم دسترسي 
راحت به آرد، كنجد و سبوس است و در چند وقت اخير آرد آزادپزي به سختي 
تأمين مي شود. حال با تمام اين تفاسير جاي سوال است كه چرا نظارت بر 

واحدهاي نانوايي آنگونه نيست كه واحدهاي صنفي با روش هاي مختلف، به 
افزايش قيمت روي نياورند؟ در اين رابطه بيژن مقدم - رييس اتحاديه نانوايان 
سنتي - به ايسنا گفت: دولت در انتهاي دهه 80 به اين نتيجه رسيد كه بايد 
در كنار واحدهاي يارانه بگير نانوايي، واحدهاي آزادپز فعال باشند، از اين رو 
واحدهاي آزادپز به تعداد مشخص در كشور فعال شدند كه آرد آنها به صورت 
آزاد تأمين مي شود. وي ادامه داد: اين واحدها به صورتي در سطح شهر قرار 
گرفته اند كه واحدهاي يارانه بگير در محدوده آنها قرار دارند و از نظر اقتصاد 
خانوار، هزينه كرد خريد نان را پوشش مي دهند. رييس اتحاديه نانوايان سنتي 
اظهار كرد: دولت قيمت سقف و كف و قيمت دستوري براي نان واحدهاي 
آزادپز در نظر نگرفته و واحدها با توجه به هزينه تمام شده و موقعيت جغرافيايي، 
نرخي براي محصولات خود در نظر مي گيرند. مقدم خاطرنشان كرد: تفاوت 
قيمت نان هاي سفارشي در محله هاي مختلف يك شهر، به دليل تفاوت هزينه 
تمام شده واحد صنفي، هزينه اجاره و موقعيت ملكي واحد است. اين اظهارات 
در حالي است كه همين بي ضابطه بودن و در نتيجه تفاوت قيمت ها، راه را براي 
سودجويي برخي نانوايي ها و گران فروشي آنها باز مي كند. در اين زمينه بهتر 
است اتاق اصناف و اتحاديه مربوطه حتي در نانوايي هاي آزادپز با توجه به تمام 
عوامل دخيل در قيمت تمام شده از جمله موقعيت جغرافيايي واحد صنفي، 
نرخ نهايي فروش انواع نان را تعيين و ابلاغ كنند تا برخي واحدهاي صنفي به 

بهانه »آزادپز بودن« نان را به هر قيمت دلخواه، عرضه نكنند. 
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تعادلقيمتخرما
تايكماهآيندهدربازار

محسن رشيد فرخي، رييس انجمن ملي خرما با 
انتقاد از قيمت بالاي خرما در برخي فروشگاه ها اظهار 
كرد: با وجود كاه��ش قيمت خرما در مبدا، برخي 
مغازه داران به س��بب خريد هاي قبلي تغييري در 
نرخ هاي خود نداشتند. وي حداكثر قيمت هر كيلو 
خرما در مبدا را 20 ه��زار تومان اعلام كرد و افزود: 
اين در حالي است كه برخي مغازه داران با نرخ هاي 
ب��الاي 36 و 3۷ هزار تومان اقدام به عرضه خرما به 
مصرف كننده مي كنند. رشيد فرخي ادامه داد: با 
توجه به شرايط مساعد توليد در سال زراعي پيش 
رو، خرماي پيش رس از يك ماه آينده در بسياري 
از مناطق به دس��ت مي آي��د، از اين رو پيش بيني 
مي شود ظرف 15 روز تا يك ماه آينده قيمت خرما 
در بازار به تعادل برسد. رييس انجمن ملي خرما از 
افزايش 3 برابري قيمت سم، كود، مواد بسته بندي 
و ساير عوامل توليد در بازار خبر داد و گفت: با توجه 
به افزايش هزينه داده هاي كش��اورزي نس��بت به 
سال هاي گذشته، بديهي اس��ت كه كشاورزان با 
نرخ هاي قبلي حاضر به عرضه محصول خود در بازار 
نباشند، اما به سبب افزايش توليد جاي هيچ گونه 

نگراني مبني بر تنش قيمت در بازار نيست.  
وي از افزاي��ش 30 تا 35 درصدي توليد نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال قبل در بازار خبر داد و افزود: با 
 توجه به شرايط مساعد اقليمي و برآورد نخلستان ها 
پيش بيني مي ش��ود كه توليد خرما در سال زراعي 
جديد به يك ميليون و 200 هزار تن برسد. فرخي 
درباره تاثير حذف ع��وارض صادراتي خرما تصريح 
كرد: با توجه به آنكه تصميمات خلق الساعه مسوولان 
دولت��ي از لحاظ روان��ي بر كارنام��ه صادراتي تاثير 
مي گذارد، از اين رو بار ها به مسوولان اعلام كرديم كه 
مخالف وضع عوارض صادراتي گمرك هستيم كه 
خوشبختانه با رايزني هاي متعدد عوارض صادراتي 
اين محصول حذف شد. وي در پايان با اشاره به اينكه 
سال گذشته نيم ميليارد دلار از محل صادرات خرما ارز 
وارد كشور شد، گفت: با توجه به رشد توليد خرما بايد 
20 تا 30 درصد اين محصول به بازار هاي هدف صادر 
 شود كه در صورت وضع عوارض صادرات، از اين محل

 ارز آوري به كشور نخواهيم داشت.

قاچاقداممهارشد
عل��ي اصغر ملك��ي ريي��س اتحاديه گوش��ت 
گوس��فندي از كاهش 2 تا 3 ه��زار توماني نرخ 
گوشت در بازار خبر داد و گفت: هم اكنون هر كيلو 
شقه گوسفندي بدون دنبه با نرخ 93 تا 95 هزار 
به مغ��ازه دار و 100 هزار تومان به مصرف كننده 
عرضه مي ش��ود. وي ركود حاكم بر بازار، كاهش 
ق��درت خريد خانوار، ازدياد عرض��ه دام و توزيع 
گوش��ت هاي وارداتي را از جمله دلايل كاهش 
قيمت گوشت در بازار اعلام كرد و افزود: در حال 
حاضر دام بيشتري در دسترس كشتار كنندگان 
ق��رار مي گيرد ك��ه درنهايت كس��ادي ب��ازار، 
فروش��ندگان را مجاب مي كند ك��ه قيمت دام 
 را تعديل كنن��د. ملكي نرخ گوش��ت در بازار را 
پيش بيني كرد و گفت: با توجه به ازدياد عرضه 
دام از اواخر خرداد، احتمال كاهش مجدد قيمت 
گوش��ت دور از انتظار نيس��ت چرا كه به سبب 
گرماي ه��وا، دامداران خواه��ان عرضه دام هاي 
با وزن مناس��ب در بازار هستند. رييس اتحاديه 
گوشت گوسفندي نرخ كنوني هر كيلو دام زنده 
را 42 تا 45 هزار تومان اعلام كرد و افزود: با توجه 
به ورود به فصل عرضه دام داخل، كنترل قاچاق 
تاثير بسزايي در افزايش عرضه و كاهش قيمت 
گوشت در بازار داخل دارد. همان گونه كه در ايام 
پاياني سال، افزايش نظارت بر خروج غيرقانوني 
دام از مرز هاي كش��ور بر كاهش قيمت گوشت 
تاثير بسزايي گذاشت. وي با اشاره به اينكه فاصله 
قيمت گوشت داخلي با وارداتي به سبب حذف 
ارز 4200 توماني كاهش يافته است، بيان كرد: با 
توجه به فراواني عرضه گوشت داخلي و وارداتي در 
بازار، خانوار ها بر حسب درآمدشان اقدام به خريد 
مي كنند. ملكي در پايان درباره آخرين وضعيت 
قاچاق دام تصريح كرد: براساس آخرين اطلاعات، 
قاچاق دام تا حدودي مهار شده و تنها ممكن است 

مقاديري محدود از مرز هاي كشور خارج شود.

كاهش۳۰درصدي
سطحزيركشتسيبزميني

حسن صابري، رييس اتحاديه بارفروشان درباره 
علل گراني س��يب زميني اظهار كرد: با توجه به 
بارش هاي اخير و وقوع س��يلاب، برداشت سيب 
زمين��ي 40 روز به تعوي��ق افتاد كه اي��ن امر در 
كنار كاهش 25 تا 30 درصدي سطح زير كشت 
محصول ناشي از ورشكستگي كشاورزان در سال 
96 از جمله علل افزايش قيمت محصول در بازار به 
شمار مي رود. وي افزود: با برداشت و ازدياد عرضه 
س��يب زميني در اوايل مرداد از اس��تان همدان 
پيش بيني مي ش��ود كه قيمت اين محصول به 
تعادل برسد. وي وقوع سيل را عامل اصلي كاهش 
عرضه نسبت به تقاضا دانست و افزود: هم اكنون 
سيب زميني گرگان، كرمانشاه و دزفول در حال 
عرضه به بازار اس��ت، اما متأسفانه جوابگوي نياز 
داخل نيست و همين امر موجب شده تا نوساناتي 
در قيمت ايجاد شود. رييس اتحاديه بارفروشان 
ميدان مركزي با اش��اره به اينكه افزايش قيمت 
سيب زميني و خلأ بازار ارتباطي به صادرات ندارد، 
بيان كرد: وقوع سيل اخيرمنجر به بروز خسارت و 
كاهش توليد محصول در برخي استان ها شد كه 
در نهايت اين امر زمينه را براي خلأ بازار و افزايش 
قيمت ايجاد كرد. اين مقام مس��وول درباره علل 
گراني هويج گفت: بارندگي و وقوع سيل اخير در 
دزفول منجر به كاهش توليد و نوسان قيمت هويج 
در بازار شد، پيش بيني مي شود كه از 10 روز آينده 
با عرضه هويج از استان فارس بازار به تعادل برسد.

نظارت و جلوگيري از سوءاستفاده ها ندارند و در نهايت 
ما شاهد انواع سوءاستفاده ها و تخلف ها خواهيم بود.« 
صادقيان در بخش ديگري از صحبت هايش در پاسخ 
به اين س��وال كه آيا سيل اوايل فروردين امسال كه در 
چند استان رخ داد، مشكلاتي را براي تامين گندم به 
همراه خواهد داشت و مجبور به واردات گندم خواهيم 
شد يا نه؛ مي گويد: » طبق پيش بيني هايي مسوولان 
وزارت جهاد و كش��اورزي تا پيش از وقوع سيل، توليد 
گندم امس��ال به حدود 14 ميليون تن مي رسيد كه 
نياز ما در كشور خيلي كمتر از اين هست و اگر در نظر 
بگيريم كه بخش��ي از محصول هم آسيب ديده باشد 
باز تولي��د داخل كافي خواهد بود و ما ني��از به واردات 
گندم نخواهيم داشت و مي توانيم نياز داخلي را تامين 

كنيم.« او با بيان اينكه بيشترين آسيب به زمين هاي 
 توليد گندم مربوط به استان گلستان مي شود، گفت: 
» باوجود خسارت هاي وارده سيل اخير نكته مهمي كه 
كارشناسان و مسوولان وزارت جهاد و كشاورزي اعلام 
مي كنند، بهبود كيفيت محصول گندم و ميزان آن در 
مناطق مختلف و همچنين مقدار آن در هكتار به دليل 
بارندگي هايي خوبي است كه رخ داده است به شكلي 
كه ما در محصول امسال شاهد دانه هاي پرتر و برداشت 
بيشتر از مزارعي كه آسيب نديده اند خواهيم بود و اين 
موضوع خود مي تواند بخشي از صدمه كه به زمين ها 
وارد شده را جبران كند. بنابراين مسوولان وزارت جهاد 
و صنايع وابسته به آرد نگراني چنداني نسبت به تامين 

گندم مورد نياز در سال جاري ندارند.«



تك خبر 7 انرژي

مركز پژوهش هاي مجلس طرح سرمايه گذاري مردمي براي پالايشگاه ها را بررسي كرد

پالايشگاه سازي با خوراك رايگان؟ 
گروه انرژي|

مصادف ب��ا روزهايي كه رس��انه هاي تن��درو بيش 
از هر زم��ان ديگري از ي��ك طرف به لزوم توس��عه 
»پتروپالايش��گاه« مي پردازند و از طرف ديگر تنور 
آتش عليه وزارت نفت را تندتر مي كنند، گزارشي در 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي به چاپ 
رسيده است كه به نوعي خواهان اين شده كه يك الي 
دو سال نفت خام به صورت رايگان و در قالب وام در 
اختيار واحدهايي كه طبق ادعاي اين مركز با سرمايه 
مردمي ساخته مي ش��وند، قرار گيرد تا اين واحدها 
بتوانند فرآورده نفتي صادر كنند. چنين مطلبي در 
حالي منتشر شده است كه صنعت پالايشگاهي يكي 
از صنايع با كمترين حاشيه س��ود در دنيا محسوب 
مي شود و همين حالا پالايشگاه هاي ايراني با خوراك 
نفتا با وجود س��ال ها اس��تفاده از خ��وراك با قيمت 
تخفيفي و غير واقعي، سال هاست از چرخه يك كسب 

و كار سودده خارج شده اند. 
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي با عنوان »طرح 
افزايش ظرفيت پالايشگاه هاي ميعانات گازي و نفت 
خام با استفاده از س��رمايه گذاري مردمي« بررسي 
كرده است كه با توجه به تحريم هاي ايالات متحده 
امريكا عليه نفت خام ايران، يكي از راه ها كاستن از اتكا 
به اقتصاد مبتني به نفت خام، جاري كردن نفت خام 
صادراتي به بخش هاي پالايشگاهي است. اين گزارش 
با اين مقدمه كه توسعه صنعت پالايشگاهي با مشكل 
»تأمين مال��ي« و »به ثمر نرس��يدن فاينانس هاي 
خارجي« روبرو اس��ت، جذب منابع مالي مردمي از 
طريق »اعطاي تنفس خ��وراك« را يكي از راه هاي 
مقابل با مش��كل تأمين منابع مالي عنوان مي كند و 
در واقع خواهان اين است كه خوراك پالايشگاه ها به 

صورت يارانه اي در اختيار آنها قرار گيرد. 
به گزارش مركز پژوهش ه��اي مجلس، »از مجموع 
3.9 ميليون بش��كه نفت خام توليد شده از ميادين 
نفت كشور، 1.7 ميليون بشكه )معادل 42 درصد( در 
داخل كشور به عنوان خوراك واحدهاي پالايشگاهي 
اس��تفاده ش��ده و توان صادرات 2.2 ميليون بشكه 
باقيمانده به ص��ورت خام به خارج از كش��ور وجود 

دارد.«
گزارش مركز پژوهش هاي مجلس مي افزايد: »يكي از 

مهم ترين ابزارهاي ايالات متحده امريكا براي تحريم 
ايران، ممنوعيت خريد نفت از ايران است. استراتژي 
هوش��مندانه در حوزه انرژي كه غير از بي اثر كردن 
تحريم ها مي تواند ثمرات قابل توجهي در اشتغال نيز 
داشته باشد افزايش ظرفيت فرآورش نفت و ميعانات 
گازي به اندازه تمام نف��ت و ميعانات گازي توليدي 
در كشور است؛ به صورتي كه تكميل زنجيره ارزش 
پتروشيمي نيز براي سهم مناسبي از آن متناسب با 

بازار منطقه اي مهيا شود.«
بر اساس اين گزارش، »توسعه ظرفيت پالايشگاهي 
و پتروپالايش��گاهي كشور با برخي مشكلات مواجه 
اس��ت كه موجب طولاني شدن دوره ساخت معدود 
طرح ه��اي مورد برنامه ش��ده اس��ت. از بين تمامي 
مشكلات، مشكل »تأمين مالي« و »به ثمر نرسيدن 
فاينانس هاي خارجي« را مي ت��وان مهم ترين مانع 
توسعه طرح هاي پالايش��ي و پتروپالايشي دانست. 
به همي��ن منظور در اين طرح به ارايه روش��ي براي 
تأمين مالي داخلي پروژه هاي مذكور به كمك منابع 
مردمي از طريق »اعطاي تنفس خوراك« پرداخته 

شده است.«
در ادامه اين گزارش آمده اس��ت كه »پس از اجراي 
قانون اجراي سياس��ت هاي كلي اصل چهل وچهارم 
 قان��ون اساس��ي، وزارت نف��ت نمي توان��د بيش از

20 درصد سهام هر شركت پالايشگاهي يا پتروشيمي 
را داش��ته باش��د و عمالأ سياس��ت توس��عه صنايع 
پايين دستي نفت در تقسيم كار قانون مذكور به عهده 
بخش خصوصي گذاشته ش��ده است«. اما بر اساس 
اين گزارش، »طي 20 س��ال گذش��ته تنها دو طرح 
پالايشي توسعه پالايشگاه امام خميني )ره( شازند و 
ديگري پالايشگاه ميعانات گازي ستاره خليج فارس 
در ايران به ثمر نشس��ته است. طرح توسعه و تثبيت 
ظرفيت پالايش��گاه آبادان نيز تا 50 درصد پيشرفت 
داشته است و در ادامه به دليل مشكل »تأمين مالي« 
در برهه هايي از زمان ب��ا توقف يا با كندي طي چند 

سال اخير مواجه شده است.«
از طرف ديگر »با توجه به شرايط فعلي كشور و لزوم 
هدايت نقدينگي به سمت فعاليت هاي مولد، جذب 
سرمايه مورد نياز براي توسعه اين پتروپالايشگاه ها 
از منابع خرد و نيمه خرد مردمي، موجب مي ش��ود 

كه بخشي از نقدينگي س��رگردان موجود در كشور 
كه صرف س��وداگري در بازار مس��كن، خودرو، ارز و 
طلا مي شود در راس��تاي اينگونه فعاليت هاي مفيد 

توليدي قرار گيرد.«
براي تقويت انگيزه س��رمايه گذاري مردمي در اين 
طرح ها مي ت��وان »تنفس خوراك« ب��ه واحدهاي 
پالايش��گاهي اعطا كرد. گزارش مركز پژوهش هاي 
مجلس مي نويسد: »منظور از تنفس خوراك، اعطاي 
خوراك در تمام يا بخشي از سال هاي اول و دوم پس از 
بهره برداري واحد است به صورتي كه هزينه خوراك 
در اين م��دت به عنوان وام صندوق توس��عه ملي به 
مجموعه س��هامداران پالايشگاه يا پتروپالايشگاه به 
حساب آيد و طي 12 سال با نرخ سود 4 درصد ارزي 
 )IRR( بازپرداخت شود. اين اقدام نرخ بازده داخلي

طرح را تا 5 درصد افزايش مي دهد و مهم تر از آن به 
جذابيت طرح براي استقبال مردم و سرمايه گذاران 
داخلي در راستاي تأمين سرمايه سريع پروژه منجر 
مي ش��ود. اين اقدام را مي توان نوع��ي از حمايت در 
قالب تأمين مالي جايگزين كه در تسهيل تأمين مالي 
طرح هاي زيرساختي و توسعه اي مورد استفاده قرار 

مي گيرد، دانست.«
اين گزارش در پايان با توصيه تصويب »طرح افزايش 
ظرفيت پالايش��گاه هاي ميعانات گازي و نفت خام 
با اس��تفاده از س��رمايه گذاري مردمي« جمع بندي 
مي كند كه »توسعه ظرفيت پالايشي كشور به اندازه 
تمام نفت و ميعانات گازي توليد ش��ده در كش��ور، 
بيش از آنكه نيازمند حمايت هاي دولت از ابعاد فني 
و مهندسي باشد، نيازمند تسهيل گري و تنظيم گري 

دولت در بُعد تأمين مالي اس��ت. افزايش 2 ميليون 
بشكه در روز به ظرفيت پالايش نفت كشور، نيازمند 
حدود 40 ميليارد دلار است كه با نرخ تسعير ده هزار 
تومان، معادل 400 هزار ميليارد تومان سرمايه است 
كه با توجه به نقدينگي موجود و همچنين تدريجي 
بودن انجام طرح در جامعه قابل جمع آوري اس��ت. 
كافي است مردم و بخش خصوصي نسبت به دريافت 
سود قطعي مشاركت در پروژه هاي مذكور مطمئن 
باشند. طرح پيشنهادي مي تواند اين اطمينان را به 
س��رمايه گذاران دهد و منابع مورد نياز براي تبديل 
نفت خام به فرآورده در داخل كشور را فراهم سازد. 
همچنين با توجه به اينكه انجام طرح و نياز ارزي آن 
به صورت تدريجي است، بنابراين فشار ارزي آن در 

شرايط كنوني قابل تحمل و انجام است.«

محمد غرضي: نايب رييس مجلس: 

انتقال تدريجي سهم رياض از بازار نفت به واشنگتن

هجمه عليه وزارت نفت از تخاصم سياسي است عليه وزارت نفت جوسازي راه انداخته اند

سياست نفتي عربستان مانع تضعيف اوپك نمي شود

ايلن�ا| نايب رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه جوسازي ش��ديد عليه وزارت نفت در جريان 
است، گفت: عليه همه كس��اني كه در جايگاه هاي 
كليدي قرار گرفته اند و تلاش مي كنند كه ثبات در 
مملكت ايجاد بش��ود جوس��ازي مي كنند و هر چه 

جايگاه حساس تر باشد، جوسازي بيشتر مي شود.
مس��عود پزش��كيان نايب رييس مجلس ش��وراي 
اس��لامي و سياس��تمدار اصلاح طلب در واكنش به 
اخبار تكذيب شده اي كه از سوي يكي از نمايندگان 
مجلس علي��ه بيژن زنگنه، وزير نفت مطرح ش��ده 
اس��ت، گفت: متاس��فانه خيلي راح��ت اطلاعات 
غيرموثقي را كه از طريق ش��نيده هايي كه ممكن 
است دشمن عامل پخش آنها باشد، تكرار مي كنند.

وي افزود: وقتي با شخصي كه اين حرف و شنيده ها 
را زده صحبت كرده و از او مي پرسيم كه چرا چنين 
چيزي را گفتي، مي گويد كه خود من هم شنيده ام! 
اين نماينده مجلس با بيان اينكه در حال حاضر اين 
شنيده ها شگردي از سوي دشمن است و مي خواهد 
كه چنين اخباري در رس��انه ها پخش شود، گفت: 
با اين كارها س��عي در تخريب افرادي دارند كه در 
جايگاه ه��اي كليدي اين مملكت ق��رار گرفته اند و 

تلاش مي كنند ثبات در مملكت ايجاد شود.
وي در ادام��ه با تاكيد بر اينك��ه هدف از پخش اين 
اخبار فقط براي تخريب و بدنام كردن افراد اس��ت، 
گفت: اين اخبار با هدف بي اعتبار كردن افراد از سوي 
خارج نش��ينان و عده اي كه در داخل كش��ور فعال 

هستند در شبكه هاي اجتماعي صورت مي گيرد.
پزشكيان گفت: سيستم رسانه اي كشور ما و طبيعتا 
مديران و مسوولان سياسي و رسانه هاي اصلي كشور 
در اي��ن رابطه بايد خيلي فعال عمل كنند. آنها بايد 
شفاف س��ازي كرده و واقعيت ها را به صورت كامل 

پخش، افشا و اعلام كنند.
اين سياس��تمدار اصلاح طل��ب در واكنش به علت 
تكرار چندباره اين اخبار نادرس��ت از سوي برخي 
با اش��اره به آي��ه اي از قرآن گفت: ق��رآن در آيه اي 
مي گوي��د مي خواهي��د بگويم كه ش��يطان بر چه 
كسي نازل مي ش��ود؟ بر كساني كه شنيده ها را القا 
مي كنند درحالي كه آن ش��نيده ها دروغ است. اين 
كار شيطاني ممكن اس��ت انجام شود اما بايد از آن 

اجتناب كرد.
اين وزير اس��بق درباره صحبتي از بابك زنجاني بر 
اينكه به زودي جاي من و وزير نفت عوض مي شود، 
گفت: قوه محترم قضاييه بايد تاكنون تكليف چنين 

آدم هايي را مشخص مي كرد، نه اينكه اجازه مي داد 
با به درازا كش��يده ش��دن پرونده جرات و جسارت 
كنند چنين حرفي بزنند. اگر چنين حرفي زده است 

محاكم قضايي بايد با آن برخورد كنند.
پزش��كيان در پاس��خ به اينكه آيا اين سخنان فشار 
كاسبان تحريم بر وزارت نفت براي پيشبرد اهداف 
خودشان است، گفت: تا زماني كه ما شفافيت داده ها 
را نداش��ته باش��يم و تا زماني كه ما عدد و رقم هاي 
مش��خص دارايي و پول ها يا جريان مالي كش��ور را 
نتوانيم رصد كنيم، خيلي از اين حرف ها زده مي شود 

و هر كسي مي تواند به وزارت نفت اتهام وارد كند.
وي در ادامه گفت: مساله اين است كه ما بايد بتوانيم 
جريان داده ه��ا را رصد كنيم تا جل��وي حرف ها را 
گرفته و آنها را مديريت كنيم. در فضاي غيرشفاف و 
مه آلود چيزي ديده نمي شود، هر حرفي را مي شود 

زد و شايد خيلي ها هم بخواهند آن را باور كنند.
نايب ريي��س مجلس با بي��ان اينكه جن��گ رواني 
ش��ديدي علي��ه وزارت نف��ت وج��ود دارد، گفت: 
نمي خواهم تحليل خاصي در اين مورد ارايه بدهم اما 
مشخص است عليه همه كساني كه در اين مملكت 

تلاش مي كنند، جوسازي مي شود.
وي اف��زود: هر قدر آن جايگاه حس��اس تر باش��د، 
جوس��ازي آنه��ا نيز ش��ديدتر اس��ت و عل��ت اين 
جوس��ازي ها اين اس��ت كه مردم را نسبت به نظام 
بدبين كرده و نظ��ام را در نهايت ب��ه ورطه بحران 

بكشانند.

گ�روه ان�رژي| وزي��ر اس��بق نفت ب��ا اش��اره به 
اظهارنظرهايي از سوي برخي افراد مثل دبير پيشين 
شوراي عالي امنيت ملي در زمينه مقايسه فروش نفت 
در دوره قبل تحريم و اكنون گفت: انتقادات او را بايد به 
حساب رقابت گذاشت. اكنون شرايط سخت تر شده 
است، طرح اين مباحث ناشي از مخاصمات سياسي 
است.در هفته ها و ماه هاي اخير تقريبا هر روز خبري 
جديد از انتقاد به وزارت نفت مخابره مي شود. از توئيت 
س��عيد جليلي و مقايسه ميزان فروش نفت در دولت 
فعلي با دولت احمدي نژاد، ت��ا پيغام بابك زنجاني از 
زندان و ادعاي فس��اد مالي مدير مالي وزارتخانه كه 
وجود خارجي ندارد و كارتخوان و پيدا شدن طلا در 

دفتر وزير و .... 
حش��مت الله فلاحت پيش��ه درباره اين هجمه ها به 
وزارتخانه و وزير نفت اظهار داش��ت: اعتقاد من اين 
است كه روندي در كشور ش��كل گرفته كه حتي در 
ش��رايط تحريم هم منافع ملت در موضوع صادرات 
نفت و فرآورده هاي نفتي حفظ شود. به عبارت ديگر 
به گونه اي عمل مي شود كه دوباره شرايط فسادآميز 
گذشته كه هنوز پرونده هاي آن باز است، ايجاد نشود.

وي تاكيد كرد: بنابراين در ش��رايط كنوني و سخت 
تحريم طرح اين مباحث، كمكي به كشور نمي كند و 
حتي ممكن است دست وزارت نفت را در اينكه بتواند 

نفت كشور را صادر كند، ببندد.
رييس كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 
مجل��س خاطرنش��ان ك��رد: ص��ادرات نف��ت ب��ا 

ملاحظه كاري ه��اي قانون��ي ج��دي در وزارت نفت 
صورت مي گيرد و طرح اين مباحث در شرايط كنوني 

به صلاح كشور نيست.
محمد غرضي نيز گف��ت: وزارت نف��ت طبق قانون 
عمليات ف��روش نفت را اجرايي ك��رده و خارج از آن 

كاري نمي كند.
وي افزود: طبق مجوزهايي كه از سوي دولت به وزارت 
نفت داده مي شود نسبت به صادرات اقدام مي شود و 

گزارش تمامي اقدامات هم ارايه مي شود.
وزير اسبق نفت با اش��اره به اظهارنظرهايي از سوي 
برخي افراد مثل دبير پيش��ين ش��وراي عالي امنيت 
ملي در زمينه مقايسه فروش نفت در دوره قبل تحريم 
و اكن��ون گفت: انتقادات او را بايد به حس��اب رقابت 
گذاشت. اكنون شرايط سخت تر شده است، طرح اين 

مباحث ناشي از مخاصمات سياسي است.
وي خاطرنشان كرد: قطعا وزارت نفت متكي به وزير 
نيس��ت و از تمام��ي امكانات و اس��تعدادها از كارگر 
عملياتي تا متخصصين اوپ��ك همگي به كار گرفته 
شده اند تا تحريم ها را دور بزنيم. همان گونه كه در زمان 
جنگ نيز بيشترين كمك را اين وزارتخانه از آزادسازي 
آبادان گرفته تا فروش نفت براي مقابله با جنگ داشت، 

تماما بستگي به قدرت پنهان وزارت نفت داشت.
غرضي تاكيد كرد: قطعا وزارت نفت در شرايط كنوني 
نيز به خوبي از پسِ مش��كلات برخواهد آمد و نيازي 
نيس��ت از بيرون و برخي مدعيان را ب��راي مقابله با 

حملات مشاركت دهد.

ايسنا|سهم اوپك و در رأس آن عربستان سعودي 
از بازار جهاني نفت با ت��لاش اين گروه براي تقويت 
قيمت ها به تدريج در بلندمدت كاهش پيدا مي كند.

آمار شركت بريتيش پتروليوم نشان مي دهد سهم 
اوپك از توليد جهاني نفت در س��ال 201۸ به 41.5 
درصد كاهش پيدا كرد كه پايين ترين ميزان از سال 

2003 بود.
س��هم اوپك با توجه به كاهش توليد داوطلبانه اين 
گروه و تحريم هاي امريكا عليه ايران و ونزوئلا احتمالًا 
امس��ال از اين هم كمتر خواهد شد و به پايين ترين 
ميزان از س��ال 2002 و پي��ش از اوايل دهه 1990 

مي رسد.
اعض��اي اوپ��ك در فاصله س��ال 2002 ت��ا 200۸ 
سهم شان از بازار نفت را به تدريج افزايش دادند اما 
از آن زمان سهم آنها روند نزولي داشته است و هيچ 

نشاني هم از معكوس شدن ندارد.
مجم��وع توليد نفت اوپك در س��ال 201۸ تنها دو 
ميليون بشكه در روز )پنج درصد( افزايش داشت در 
حالي كه توليد اين گروه در س��ال 200۸ به ميزان 
9.۶ ميليون بش��كه در روز )29 درصد( رش��د پيدا 

كرده بود.

توليد عربستان سعودي كه بزرگ ترين عضو اوپك 
است 1.۶ ميليون بشكه در روز )15 درصد( و توليد 
عراق 2.2 ميليون بشكه در روز )90 درصد( افزايش 
داش��ت. در مقابل، خ��ارج از اوپك تولي��د كانادا 2 
ميليون بشكه در روز )۶2 درصد( و توليد امريكا ۸.5 
ميليون بش��كه در روز )12۶ درصد( افزايش داشت 
كه ناشي از افزايش توليد در ميادين نفت شيل بود.

سهم عربستان سعودي از توليد جهاني از دهه 1990 
ثابت مانده اما سهم بس��ياري از اعضاي ديگر اوپك 
در نتيجه جنگ، تحريم ها، ناآرامي و س��وءمديريت 

كاهش پيدا كرده است.

 اهداف دوگانه
عربس��تان س��عودي در دهه 1990 پ��س از اينكه 
جنگ و تحريم ه��ا، روي توليد رقيبان اين كش��ور 
در اوپك ش��امل عراق و ايران تأثير گذاشت و فساد، 
س��وءمديريت و ناآرامي به تولي��د نيجريه، ليبي و 
ونزوئلا لطمه زد به بزرگ تري��ن توليدكننده اوپك 

تبديل شد.
هدف عربستان سعودي حداكثر كردن درآمدهاي 
صادراتي كوتاه مدت بدون به خطر انداختن موقعيت 

بازار در بلندمدت و حفظ روابط ديپلماتيك با امريكا 
بوده است.در عمل عربس��تان سعودي اولويت هاي 
خود را كه تقويت قيمت ها و حمايت از س��هم بازار 

است، در هر دوره اي جابه جا كرده است.
با اين حال دو راهي عربستان سعودي با تحريم هاي 
امري��كا عليه ايران كمتر ش��ده اس��ت زي��را رياض 
توانسته بدون قرباني كردن سهم بازارش، از قيمت ها 
پش��تيباني كند. اما محدوديت استراتژي عربستان 
سعودي اكنون كه قيمت ها نيز با وجود تحريم هاي 
امري��كا عليه اي��ران و ونزوئلا پايين مانده، روش��ن 

شده است.
روندهاي بلندمدت براي قيمت نفت و سهم بازار به 
ضرر عربستان س��عودي است و اهداف بلندپروازانه 
دولت اين كشور براي اصلاحات اقتصادي و اجتماعي 
را پيچيده كرده است.شركت هاي نفت شيل امريكا و 
ساير توليدكنندگان غيراوپك از جمله شركت هاي 
نفت��ي بين الملل��ي بزرگ تري��ن منفعت كنندگان 
تلاش هاي عربس��تان سعودي و اوپك براي محدود 

كردن توليد و بالا بردن قيمت ها بوده اند.
استراتژي عربستان سعودي براي بالا بردن قيمت ها 
از طريق محدود كردن توليد، به نخستين موج رونق 

شيل در فاصله سال 2011 تا 2014 و موج دوم در 
فاصله سال 2017 تا 201۸ منجر شد.

عربستان س��عودي در س��ال 201۸ به محدوديت 
توليد در نيمه اول س��ال ادام��ه داد و توليدش را در 
نيمه دوم س��ال 400 هزار بش��كه در روز بالا برد در 
حالي كه تولي��د امريكا 2.2 ميليون بش��كه در روز 

افزايش داشت.
در ميان مدت اس��تراتژي عربس��تان سعودي براي 

محدود كردن توليد و تقويت قيمت ها بادوام نيست 
و سهم بازار بيشتري را به شيل و ساير توليدكنندگان 

غيراوپك مي بازد.
بر اس��اس گزارش رويترز، روسيه كه از سال 2017 
در تلاش ها براي تقويت قيمت ها اوپك و عربستان 
سعودي را همراهي كرده، پيش از اين نگراني خود را 
نسبت به پيامدهاي بلندمدت قيمت هاي بالا و افت 

سهم بازار ابراز كرده است.

  Mon. Jun 24.  دو  شنبه    3 تير 1398   20  شوال 1440  سال ششم    شماره   1409  2019 

جوابيه وزارت نفت به جليلي 
شانا| اداره كل روابط عمومي وزارت نفت در واكنش 
به نامه اخير سعيد جليلي منتشره روز پنج شنبه در 
خبرگزاري فارس، توضيحاتي به آگاهي مي رساند: 
»1( جناب آقاي دكتر جليلي در بخشي از پاسخ خود، 
بيان كرده اند كه پاسخ نامه هاي ايشان درباره »ايجاد 
10 پتروپالايشگاه به ظرفيت 4 ميليون بشكه در روز« 
و »مشكلات مربوط به فروش نفت« را كه خطاب به 
رياست محترم جمهوري ارسال كرده اند، تاكنون از 
وزارت نفت درياف��ت نكرده اند. از آنجا كه هيچ كدام 
از پيشنهادها و نامه هاي ايشان خطاب به وزارت نفت 
نبوده، پاسخ آنها نيز كه از طريق رياست جمهوري به 
اين وزارتخانه ارجاع شده بود، به همان مرجع ارسال 
شده اس��ت. وزارت نفت، پاس��خ پيشنهاد نخست 
 ايش��ان درباره ايجاد 10 پتروپالايشگاه به ظرفيت

4 ميليون بشكه در روز را در تاريخ دهم فروردين ماه 
139۸ و پاسخ پيشنهاد دوم ايشان درباره مشكلات 
مربوط به فروش نفت را در تاريخ 19 خردادماه 139۸ 
به طور مبسوط همراه با پيوست هاي مشروح به عنوان 
رييس جمهوري محترم ارس��ال كرده است و اعلام 
آمادگي مي كند كه براي توضيح اشكالات ساختاري 
طرح پيشنهادي احداث 10 پتروپالايشگاه به ظرفيت 
4 ميليون بشكه در روز، همكاران اين وزارتخانه در هر 
زمان كه جناب آقاي دكتر جليلي مناسب بدانند، با 
ايشان جلسه تشكيل دهند.  2( درباره بخشي از بيانيه 
ايشان كه به تبيين نقش دولت سايه پرداخته اند، نيز 
ضرورت دارد تا به صراحت اعلام كنيم كه وزارت نفت 
به س��هم خود، از اصل ايده »دولت سايه«، به عنوان 
يك ظرفيت مشورتي براي ياري رساندن فكري به 
دستگاه هاي اجرايي، استقبال مي كند و بر اين اصل 
بنيادين، باور راسخ دارد كه گفت وگو و مباحثه بين 
كارشناس��ان و نيروهاي صادق و دلسوز درون نظام، 
اقدامي موثر و گره گشا در حل و فصل مشكلات كشور 
به ويژه در گذار از تنگناهاي ش��رايط امروز است. اما 
در عين حال، طرح ادعاهاي بي پايه و خيالي، برپايي 
محاكمات يك طرفه و محفلي عليه مديران دلسوز 
و زحمتكش دولت منتخب و مس��تقر و استفاده از 
روش هاي جنگ رواني را كه نتيجه اي نيز جز تضعيف 
سربازان خط مقدم جبهه نبرد اقتصادي ندارد، اقدامي 
 مذموم در جهت خواس��ت و اراده دش��من مي داند. 
3( همان طور كه در يادداشت منتشره وزير محترم 
نفت در تاريخ 30 خردادماه 139۸ به روش��ني بيان 
شد، مقدار فروش نفت در دوران تحريم در هفت ماه 
پاياني سال 1392 و س��ال هاي 1393 و 1394 و در 
شرايط تحريم همه جانبه شوراي امنيت سازمان ملل 
متحد، به طور ميانگين بيش از مقادير فروش نفت در 
۶ ماه پاياني خدمت دولت دهم بوده است. همان طور 
كه در يادداشت وزير نفت نيز آمده بود، هر مقايسه اي 
از عملكردها بايد در ش��رايط يكسان صورت پذيرد، 
بنابراين مقايسه ش��رايط كنوني با شرايط آن زمان، 
قياس مع الفارق بوده و به هيچ وجه منصفانه نيست.  
ضمن اينك��ه اين وزارتخانه در اين ش��رايط، با همه 
توان، اراده و انگيزه، در خط مقدم جبهه نبرد با دشمن 
متجاوز، اطمينان دارد كه ملت بزرگ ايران با توكل 
به خداوند قادر متعال، دشمن را مايوس و با اتكاي به 
حمايت ها و پشتيباني هاي مقام هاي عالي نظام، در 
اين مسير كشور را با كمك و همه اجزاي نظام سربلند 
خواهد كرد.  4( جناب آقاي دكتر جليلي چه بخواهند 
و چه نخواهند، اين ايهام در متن توئيت منتسب به 
ايشان وجود داشت كه به دنبال مقايسه مقدار فروش 
نفت خام و ميعانات گازي در شرايط تحريم كنوني با 
دوره گذشته بوده اند. بنابراين عجيب است كه جناب 
آقاي دكتر جليلي، نكات مورد اشاره در پاسخ آقاي 
مهندس زنگنه را كه تماماً تاكيد آن بر اين بوده كه گروه 
مديريتي كنوني وزارت نفت تخصص و اراده شكستن 
تحريم ها را دارد و كارنامه درخش��اني ني��ز در دوره 
پيشين در اين زمينه داشته اند، به »آشفتگي« از پاسخ 
به امريكا تلقي كرده اند!!! در حالي كه به نظر مي رسد 
زير سوال بردن اراده و توان مديريت كنوني وزارت نفت 
در مواجهه با تحريم هاي امريكا، سبب تقويت موضِع 
امريكا باشد تا تضعيف آن. 5( درباره ادعاي آقاي دكتر 
جليلي درباره اينكه در توئيتر حساب كاربري ندارند نيز 
به اطلاع مي رساند كه مطلب نقل شده از ايشان، عينا 
از حساب توئيتري كه به نام ايشان فعاليت مي كند و 
تاكنون نيز انتساب اين حساب به ايشان تكذيب نشده 
بود، برداشت شده است. ضمن اينكه پس از گذشت 
زمان قابل ملاحظه از انتشار آن، ايشان اين مطلب را 
تكذيب نكرده و در پاسخي هم كه به آقاي مهندس 
زنگنه داده اند، محتواي آن را دوباره تاييد كرده اند. در 
ادامه اين توضيحات، تصوير توئيت اشاره شده عينا 
آورده مي شود. ۶( تاكيد مي كنيم كه هيچ گاه نبايد 
فراموش كنيم كه مسبب اصلي مشكلاتي كه براي 
ملت ايران ايجاد شده و مجرم اصلي در اين ماجراها، 
دولت امريكا و در راس آن آقاي ترامپ است. 7( وزارت 
نفت، ضمن تشكر از آقاي دكتر جليلي و دعوت همه 
فعالان سياسي به اتحاد در برابر توطئه دشمنان، بار 
ديگر آمادگي خود را براي مناظره و مباحثه با ايشان 

در حضور مراجع تصميم گير كشور اعلام مي كند«.
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گردش حساب سود انباشته
2,121,263 3,245,871سود خالص

2,907,833 3,031,605سود انباشته در ابتداي سال
)117,303()19,812(تعديلات سنواتي

2,790,530 3,011,793سود انباشته در ابتداي سال – تعديل شده

)1,800,000()2,000,000(سود سهام مصوب
 1,011,793 990,530

3,111,793 4,257,664 سود قابل تخصیص
)100,000(0اندوخته قانونی

4,257,6643,011,793سود انباشته در پايان سال
از آنجايی که اجزای تشکیل دهنده صورت سود و زيان جامع محدود به سود سال و تعديلات سنواتی می باشد لذا صورت سود و زيان جامع تهیه 

نگرديده است.

)تجديد ارائه شده(
سال مالي منتهي به سال مالي منتهي به 

1397/12/291396/12/29
میلیون ريال میلیون ريالمیلیون ريال

944,707 ,919,38112 ,20درآمدهای عملیاتی
)072,135 ,9()528,433 ,16(بهاي تمام شده درآمدهای عملیاتی

872,572 ,390,9483 ,4سود ناخالص
)949,290()912,873(هزينه هاي فروش، اداری و عمومی

)26,975(567,763ساير اقلام عملیاتی
)345,110()976,265(

896,307 ,045,8382 ,4سود عملیاتي
)390,262()476,394(هزينه هاي مالي

154,51612,785ساير درآمدها و هزينه هاي غیرعملیاتي 
)321,878()377,477(

518,830 ,723,9602 ,3سود قبل از مالیات 

مالیات بر درآمد: 
)366,198()442,652(سال جاري 

)31,369()35,437(سال هاي قبل 
)478,089()397,567(

121,263 ,245,8712 ,3سود خالص

صورت سود و زيان براي سال مالي منتهي به 29 اسفند 1397

در مجمع سال مالي 1397 شركت نفت ايرانول با رضايت و تشكر سهامداران از مديريت اعلام شد

 ثبت بي نظيرترين سال ايرانول 
با رشد اكثر شاخص ها و تقسيم سود 2900 ميليارد ريالي 

در اين جلس��ه مهندس عيس��ي اسحاقي، 
مديرعام��ل ش��ركت نفت ايران��ول ضمن 
ارايه گزارش عملكرد س��ال ۹7 به سوالات 
سهامداران پاسخ داد كه مورد تشكر و رضايت 

آنها قرار گرفت.
وي افزود: سال گذشته بهترين سال ايرانول 
بود و مقدار فروش انواع روغن موتور ايرانول 
از 150 ميليون ليتر سال ۹6 به حدود 170 
ميليون ليتر، فروش ريالي ايرانول از حدود 
13 ه��زار ميليارد به حدود 21 هزار ميليارد 
ريال و سهم بازار ايرانول از 27 درصد به بيش 

از 30 درصد رسيد.
مهندس اس��حاقي تصريح كرد: ما براساس 
استراتژي 8 ساله اي كه براي ايرانول تدوين 
شده پيش مي رويم و خوشبختانه توانستيم 
در ش��ش س��ال حضورم در ايرانول ركورد 
توليد، ف��روش، صادرات، ص��ادرات روغن 
موتور، كاهش خام فروشي، سهم بازار و سود 
را بشكنيم و سال ۹7 براساس اين استراتژي 
پيش رفتيم و فروش مق��داري انواع روغن 
موتور با حدود 30 درصد و فروش مبلغ كل 
با 65 درصد نسبت به سال ۹6 افزايش يافت.

وي درب��اره برنامه هاي س��ال ۹7 گفت: در 
آغاز س��ال 13۹7 و با ت��داوم برنامه هاي به 
ثمر نشسته در سال هاي گذشته و براساس 
برنامه استراتژي 1404 شركت نفت ايرانول، 
تلاش مديريت شركت، ايجاد ارزش افزوده و 
استفاده بهينه از دارايي هاي شركت و تبديل 
دارايي ه��اي كم ب��ازده و در نتيجه افزايش 
س��هم بازار داخلي در روغن ه��اي موتوري 
و صنعتي، س��اماندهي فعاليت ه��ا و توليد 

براساس اس��تانداردهاي متعارف صنعت و 
دريافت تأييديه هاي اجباري و تش��ويقي، 
توجه ب��ه توليدات با ارزش افزوده بالاتر و در 
نهايت سودآوري حداكثري براي ذينفعان 

شركت بود.
مهندس اس��حاقي تصريح كرد: براس��اس 
اس��تراتژي تدوين ش��ده ايرانول 10 طرح 
توسعه اي را بايد تا 1400 به انجام برسانيم، 
اين 10 پروژه از س��ال 13۹5 تا سال 1400 
بايد به بهره برداري برس��ند كه خوشبختانه 
با برنامه زمانبندي انجام شده 5 پروژه آن از 
محل افزايش سرمايه است كه تاكنون پايانه 
صادراتي ايرانول در بندر امام خميني )ره(، 
تولي��د روغن موت��ور در آبادان پ��س از 36 
سال، كولينگ تاور آبادان، خط ريلي حمل 
محصولات از پالايش��گاه تهران تا ماهشهر 
راه اندازي شده است و بقيه جزو برنامه هاي 

شركت است.
وي اضاف��ه كرد: پ��روژه افزاي��ش راندمان 
واح��د موم زدايي )فاز يك(، پ��روژه افزايش 
راندمان واحد موم زدايي )فاز دوم(، احداث 
واحد توليد بخار پالايش��گاه ته��ران، پروژه 
ساختمان جديد اداري، پروژه احداث واحد 
بخار پالايش��گاه آبادان مابق��ي پروژه هايي 
هس��تند كه در راس��تاي توس��عه شركت 
نفت ايرانول به بهره برداري خواهند رسيد. 
مهندس اس��حاقي در مورد پايانه صادراتي 
ايرانول كه در سال ۹7 راه اندازي شد، گفت: 
پايانه صادراتي شركت نفت ايرانول در بندر 
امام خميني)ره( با ظرفيت مخازن 25 هزار 
تني داراي هشت مخزن است كه سه مخزن 

آن )5 هزار تني( براي فرآورده هاي سنگين، 
چهار مخزن )2500 تني( جهت انواع روغن 
پايه و يك مخزن آب آتش نش��اني است و با 
س��رمايه گذاري ح��دود 600 ميليارد ريال 
و با ارزش روز ح��دود 2500 ميليارد ريالي 
افتتاح شد. با بهره برداري از اين پروژه علاوه 
بر ايجاد اش��تغال، كمك شاياني به كاهش 
هزينه ها و افزايش امكانات رقابتي و صادراتي 
ايرانول نيز خواهد شد. وي تاكيد كرد: تاكنون 
ش��ركت نفت ايرانول 10 ه��زار تن مخزن 
استيجاري در اختيار داشت كه سالانه حدود 
150 ميليارد ريال )البته با قيمت دلار 3850 
توماني( اجاره اين مخازن را پرداخت مي كرد 
كه ب��ا بهره ب��رداري از اين پايان��ه صادراتي 
ذخيره محصولات صادراتي به 2 و نيم برابر 
افزايش يافت و امكان رقابت و سود بيشتر را 

در زمان هاي مختلف فراهم مي كند. 
وي افزود: همزمان با افتتاح پايانه صادراتي 
شركت نفت ايرانول بهره برداري از خط ريلي 
انتقال محص��ولات صادراتي از پالايش��گاه 
ته��ران ب��ه پايانه صادرات��ي در بن��در امام 
خميني)ره( آغ��از و با بهره ب��رداري از اين 
پ��روژه علاوه بر امنيت بيش��تر حمل و نقل 

ريلي، هزينه ها نيز كاهش مي يابد. 
مهندس اس��حاقي در ادامه در مورد توليد 
محصولات جديد در ايرانول طي س��ال ۹7 
گفت: ايرانول در راس��تاي افزايش كيفيت 
و تكميل س��بد كالاي اين شركت، در سال 
گذشته، سال حمايت از كالاي ايراني، چهار 
محصول جديد به ب��ازار عرضه كرد كه اين 
چهار روغن موتور علاوه بر بالاترين س��طح 

كيفي روز دنيا، تاييديه هاي مرس��دس بنز 
و رنو را دارد.

مهندس اسحاقي در توضيح اين محصولات 
گفت: روغن موتور سوپر رونيا با سطح كيفي

SN و گريد 5W30 مناس��ب براي تمامي 
خودروهاي خارجي در ايران، س��وپر رونيا 
هيبريدي كه براي نخستين بار توليد شده و 
 0W20 و گرانروي SN داراي سطح كيفي
اس��ت مناس��ب براي تمام��ي خودروهاي 
هيبريدي، سوپر رويال با سطح كيفي SM و 
گريد 5W40 كه حتي براي ون هاي ديزلي 
نيز مناسب است و س��ينتيوم نيز محصول 
مش��ترك ايرانول و پتروناس با سطح كيفي 
SN و گرانروي5W30 اس��ت ك��ه به بازار 

عرضه شد. 
وي اف��زود: همچني��ن روغ��ن »موتورو« 
وي��ژه موتورس��يكلت هاي چهارزمان��ه كه 
 داراي س��طح كيف��ي API SL اس��تاندارد

 JASO- MA ژاپن است توليد و همزمان 
با برگزاري جش��ن چهلمين سال پيروزي 
انقلاب ش��كوهمند اس��لامي در پالايشگاه 

تهران ايرانول از اين محصول رونمايي شد.
مهن��دس اس��حاقي در مورد ص��ادرات نيز 
گفت: به منظور بالا بردن سوددهي شركت 
ب��ا تبديل روغن پاي��ه صادراتي به محصول 
نهايي و ص��ادرات آن )ص��ادرات محصول 
به هفت كش��ور در س��ال ۹5 و تداوم آن در 
س��ال ۹6 ضمن جلوگيري از خام فروش��ي 
محصولات ش��ركت، س��ودآوري ش��ركت 

تضمين و همچنين ورود شركت ايرانول به 
بازار فروش محصولات نهايي تضمين شد. با 
تداوم اين سياست، در نيمه دوم سال 13۹5 
توليد محصولات نهايي ب��ه حداكثر مقدار 
خ��ود در طول حيات ش��ركت نفت ايرانول 
رسيد و در نهايت در سال 13۹5 مقدار توليد 
محصول نهايي مظروف به بيش از 150 هزار 
مترمكعب رسيد و مقدار روغن پايه صادراتي 
در كمترين حد خود قرار گرفت.  اين موضوع 
ضمن افزايش س��ودآوري ش��ركت، رابطه 
مستقيم با افزايش سهم بازار شركت در سال 

13۹5، 13۹6 و 13۹7 داشته است.

وي افزود: با تداوم اين روند در س��ال 13۹6 
و ادام��ه آن در س��ال 13۹7 مق��دار توليد 
محصول نهايي در ش��ركت، ضمن پيش��ي 
گرفتن عملكرد نسبت به بودجه در نيمه اول 
سال 13۹7، سودآوري شركت در دراز مدت 
تضمين شد؛ اثر عيني اين موضوع در گزارش 
شش ماهه سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
ارايه آمار پيشي گرفتن شركت نفت ايرانول 
در بخش هاي مختلف توزيع و توليد آشكار 
و براس��اس اين گزارش، س��هم بازار روغن 

خودرويي شركت با عبور از 27 درصد، به مرز 
30 درصد به عنوان بالاترين سهم شركت از 

زمان تاسيس خود رسيد.
وي همچنين در پاسخ به كاهش خام فروشي 
بيس اويل )روغن پايه( گفت: ميزان صادرات 
بيس اويل را از 140 هزار تن در سال ۹4 به 
30 هزار تن در سال گذشته كاهش داديم و 
اين مهر تاييدي بر افزايش فروش انواع روغن 

موتور و سهم بازار ايرانول است.
مهندس اسحاقي در ادامه در مورد اقدامات 
و برنامه ها در پالايش��گاه آب��ادان نيز گفت: 
ما در پالايش��گاه آبادان ح��دود 300 پروژه 
از راه اندازي بخش ه��ا و واحدهاي مختلف 
و آزمايشگاه، بازس��ازي و تعميرات اساسي 
انجام داديم. ب��ه عنوان مثال تعويض پارچه 
فيلترهاي واحد MEK پالايش��گاه آبادان 
ب��راي اولين بار پس از تاس��يس ش��ركت، 
تعميرات اساس��ي برج ه��اي واحد FEU و 
واح��د MDU در بهار س��ال 13۹7 را اجرا 
كرديم كه خوشبختانه اين پروژه ها در بهبود 
وضعيت آن موثر بوده اس��ت. در پالايشگاه 
آبادان به دليل اينكه حدود 80 سال از عمر 
آن مي گذرد بازسازي هاي لازم انجام شده و 

خوشبختانه نتايج آن بسيار خوب بود. 
مديرعامل ش��ركت نفت ايران��ول در ادامه 
از انج��ام موفقيت آميز اوره��ال )تعميرات 
اساس��ي( تم��ام واحده��اي پالايش��گاه 
روغن س��ازي ايرانول آبادان پس از 20 سال 
در س��ال رونق توليد با هدف افزايش توليد 

مجمع عمومي عادي س�الانه سال مالي 
منتهي به 29 اس�فند ماه 1397 ش�ركت 
نف�ت ايرانول با ثبت بي نظیرترين س�ال 
ايرانول از اول تاسیس تاكنون با رشد اكثر 
ش�اخص ها و با حضور بی�ش از 91 درصد 
سهامداران سه ش�نبه 28 خردادماه در 
سالن تلاش وزارت كار برگزار شد. شركت 
نفت ايرانول توانس�ت يك�ي از بهترين 
مجامع خود در س�ال هاي اخیر را  برگزار 
كند و موفق به كسب رضايت سهامداران 

خرد و كلان خود شود.
اين مجمع كه به رياس�ت آق�اي خالق و 
نظارت آقايان فصیحي و توكلي برگزار شد 
علاوه بر تصويب صورت هاي مالي با توجه 
به گزارش عملكرد مديرعامل ش�ركت با 

ثبت رك�ورد بالاترين مبلغ فروش همراه 
با رشد س�هم بازار در تاريخ ايرانول و نیز 

رشد س�ود عملیاتي به میزان 40 درصد 
نسبت به سال 1396، فروش به میزان 62 
درصد و افزايش 53 درصدي سود خالص 
سال نس�بت به س�ال قبل از مبلغ 2121 
میلیارد ريال در س�ال 96 به مبلغ 3246 
میلیارد ريال در سال 97 كه عمدتا ناشي از 
افزايش حجم فروش داخلي به میزان 63 
درصد و كاهش هزينه هاي فروش، اداري 
و عمومي به میزان 4 درصد است، موجب 
تحقق EPS هر سهم به مبلغ 1623 ريال و 
مصوب ش�د از مبلغ 3246 میلیارد ريال 
سود تحقق يافته )به ازاي هر سهم 1623 
ريال( مبلغ 2900میلیارد ريال و به ازاي هر 
سهم 1450ريال معادل 90 درصد از سود 
تحقق يافته بین سهامداران تقسیم شود.

8

عرضه چهار محصول جديد با بالاترين سطح كیفي روز دنیا

  ايرانول ركورد فروش، تولید، 
ص�ادرات، ص�ادرات روغ�ن 
موتور، كاهش خام فروش�ي و 
سود را در 5 سال اخیر شكست 
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)تجديد ارائه 
شده(

 )تجديد
 ارائه شده(

بدهي ها و حقوق 1397/12/291396/12/29 دارايي ها     
1397/12/291396/12/29صاحبان سهام     

میلیون ريالمیلیون ريالمیلیون ريالمیلیون ريال
بدهي هاي جاري :دارايي هاي جاري :

پرداختنی های 406,258168,953موجودي نقد
2,229,774961,731تجاری و غیر تجاری

دريافتنی های 
 تجاری و

 غیر تجاری
478,089366,198مالیات پرداختنی5,564,8275,597,544

سود سهام 5,646,5402,779,193موجودي مواد و كالا
820,1161,143,038پرداختني

تسهیلات مالي 254,309343,665 پیش پرداخت ها
3,272,1372,601,630دريافتی

جمع دارايي هاي 
878,247245,414پیش دريافت ها11,871,9348,889,355جاري

جمع بدهي هاي 
7,678,3635,318,011جاري

 دارايي هاي 
غیر جاري :

 بدهي هاي 
غیر جاري :

 دريافتنی های 
ذخیره مزاياي پايان 39,66227,890بلند مدت

217,244174,557خدمت كاركنان  

سرمايه گذاري هاي 
 جمع بدهی های 456,92891,879بلندمدت 

217,244174,557غیر جاری

دارايي هاي 
7,895,6075,492,568جمع بدهي ها108,445107,734نامشهود

دارايي هاي ثابت 
حقوق صاحبان 1,738,8021,587,503مشهود

سهام :
2,000,0002,000,000سرمايه137,5000ساير دارايی ها

جمع دارايي هاي 
200,000200,000اندوخته قانوني2,481,3371,815,006غیر جاري

4,257,6643,011,793سود انباشته
جمع حقوق صاحبان 

6,457,6645,211,793سهام

 جمع بدهي ها 14,353,27110,704,361جمع دارايي ها
14,353,27110,704,361و حقوق صاحبان سهام

يادداشت هاي توضیحي همراه ، بخش جدايی ناپذير صورت هاي مالي است .

ترازنامه براي سال مالي منتهي به 29 اسفند 1397

در مجمع سال مالي 1397 شركت نفت ايرانول با رضايت و تشكر سهامداران از مديريت اعلام شد

 ثبت بي نظيرترين سال ايرانول 
با رشد اكثر شاخص ها و تقسيم سود 2900 ميليارد ريالي 

خبر داد و گف��ت: اين تعميرات اساس��ي و 
نوسازي پالايشگاه آبادان در توليد و فروش 
محصولات جانبي و محصولات نهايي تاثير 
بس��زايي دارد و با صرفه جوي��ي ميليون ها 

تومان منجر به افزايش توليد خواهد شد.
وي در ادامه در مورد استقلال يوتيليتي در 
پالايش��گاه تهران و آبادان نيز خاطرنشان 
ك��رد: در تهران و هم در آبادان وابس��تگي 
كامل در زمينه تامين آب، برق، گاز و بخار 
به پالايشگاه نفت تهران و پالايشگاه آبادان 
داش��تيم كه اين امر هزينه ه��اي زيادي را 
به ما تحميل مي ك��رد و برخي مواقع چند 
براب��ر قيمت راي��ج پرداخ��ت مي كرديم. 
مهندس اس��حاقي افزود: براي اين منظور 
برق پالايشگاه تهران به شبكه برق شهري 
وصل ش��د و با اين اقدام هزينه هاي برق از 
10 ميليارد تومان در س��ال ب��ه 2 ميليارد 
و 700 ميلي��ون تومان كاه��ش يافت. اين 
كار در مجتمع مظروف س��ازي ايرانول هم 

انجام  شد. 
همچنين با اجراي پروژه اي مس��تقل، گاز 
ش��هري نيز وصل ك��ه اين موض��وع باعث 
قطع وابس��تگي ش��د. بحث بخار و آب هم 
ج��زو پروژه هايي اس��ت كه اگ��ر بخواهيم 
هزينه ه��اي خ��ود را كاهش دهي��م، بايد 
وابستگي به آن را از پالايشگاه ها جدا كنيم 
و جزو 10 پروژه مهم شركت است. مهندس 
اس��حاقي همچنين تصريح كرد: س��امانه 
شناس��ايي تامين كنن��دگان و پيمانكاران 

ش��ركت نفت ايران��ول در بهمن ماه ۹7 به 
منظور شفاف س��ازي، حذف واس��طه ها و 
 www.iranol.ir مستند سازي به آدرس
رونمايي و راه اندازي شد. مديرعامل شركت 
نفت ايران��ول افزايش 10 پله اي ايرانول در 
بين صد ش��ركت برتر از رتب��ه ۹7 به 87 و 
فروش انواع روغن موت��ور از 110 ميليون 
ليتر سال ۹4 به 170 ميليون ليتر در سال 
۹7، افزايش سهم بازار ايرانول از 1۹ درصد 
س��ال ۹3 ب��ه بي��ش از 30 در س��ال ۹7 و 
بهره ب��رداري از 5 پروژه مه��م ايرانول را از 
مهم ترين اقدامات سال هاي اخير ذكر كرد.

وي عرضه س��ه محصول جديد يورو ديزلي، 
دو مدل ضد يخ و روغن جعبه دنده جديد و 
افزايش 10 درصدي فروش انواع روغن موتور 
را براساس اس��تراتژي شركت از برنامه هاي 
مهم شركت دانست و پيش بيني كرد فروش 
شركت نسبت به سال گذشته دو برابر شود.

   پيام هيات مديره 
حمد بيكران خداوند رحمان را كه همواره از 
او ياري مي طلبي��م و مصلحت خويش را در 

صلاح او مي دانيم.
 با وجود شرايط دشوار و سخت سال گذشته 
با اس��تعانت و ي��اري خداون��د و همدلي و 
تبادل انديشه هيات مديره و مديران و تلاش 
و كوش��ش مضاعف كاركن��ان و همچنين 
حمايت ه��اي س��هامداران محت��رم اصلي 
شركت موفق به دس��تيابي اهداف از پيش 

تعيين شده گشتيم تا پاسخگوي حمايت ها 
و اعتماد سهامداران محترم باشيم و رسالت 
خ��ود را متقابل كلي��ه ذي نفع��ان به نحوه 

مطلوب به انجام برسانيم.
هيات مديره اميدوار اس��ت ب��ا عنايت ايزد 
يكتا، حمايت سهامداران و پشتكار كاركنان 
خود بتواند در س��ال پيش رو كه از س��وي 
مقام معظ��م رهبري تحت عن��وان »رونق 
توليد« نامگذاري شده است سال پيشرفت و 
شكوفايي اقتصادي هرچه بهتر براي شركت 

فراهم گردد.

   م�رور كل�ي ب�ر عملكرد ش�ركت، 
ميزان دستيابي به اهداف تعيين شده 

و دستاوردهاي مهم 
  افزايش سهم بازار شركت نفت ايرانول در 

بازار داخلي مبتني بر استراتژي شركت
  آغاز بهره برداري پروژه مخازن ماهش��هر 

در سال ۹7 
  راه اندازي سامانه شناسايي تامين كنندگان 
و پيمان��كاران ب��ه منظور شفاف س��ازي و 

مستندسازي 
  تولي��د محص��ولات جديد موت��وري در 

بسته بندي متفاوت
  صعود 10 رتبه اي در ميان 100 ش��ركت 

برتر ايران در سال ۹7
  اس��تقرار مديريت ريس��ك در سازمان از 

طريق تقويت كميته ريسك
  پياده سازي نظام پيشنهادات در سازمان

  عملكرد شركت در جوانب مختلف
 به شرح ذيل است: 

  مقدار فروش شركت در سال13۹7 معادل 
585.185 مترمكعب انواع محصولات بوده 
كه نسبت به س��ال قبل 3 درصد افزايش و 
۹5 درصد بودجه سال را پوشش داده است.

  مبلغ كل فروش ش��ركت در سال 13۹7، 
20.۹1۹.381 ميلي��ون ري��ال اس��ت كه 
62 درصد نسبت به س��ال 13۹6 افزايش و 
128درصد بودجه سال را پوشش داده است.

  مبلغ سود خالص بعد از كسر ماليات سال 
13۹7 براب��ر 3.245.871 ميلي��ون ريال 
بوده كه 54 درصد نس��بت به س��ال13۹6 
افزاي��ش و نس��بت به بودجه مصوب س��ال 
13۹7 نيز 42 درصد افزايش داش��ته است 
كه علت عمده آن افزايش ريالي مبلغ فروش 
و تغيير سياس��ت هاي ف��روش به خصوص 
افزايش فروش روغن ه��اي نهايي و كاهش 

خام فروشي است.
  مقدار صادرات ش��ركت در س��ال 13۹7 
معادل 100.575 مترمكعب بوده كه نسبت 
به سال قبل 63 درصد كاهش داشته و مبلغ 
صادرات در سال 13۹7 معادل 3.382.764 
ميليون ريال است كه نس��بت به سال قبل 

22 درصد كاهش يافته است.

   تقديرنامه ه�ا، گواهينام�ه ط�ي 
سال1397

شركت نفت ايرانول در راستاي حضور موثر 
در بازار داخل كش��ور و بازارهاي منطقه اي 
و جهاني با ف��رآوري و عرضه ان��واع روانكار 
مطابق با استانداردهاي بين المللي كيفيتي 
و بهره گيري از دان��ش و فناوري هاي نوين، 
حفظ ثبات كيفيت در محصولات و كس��ب 
رضايت مش��تريان، تلاش هاي مستمري را 

پيگيري مي كند. 
استقرار سيس��تم مديريت يكپارچه و اخذ 
تاييديه شركت هاي معتبر جهاني در زمينه 
ساخت تجهيزات و قطعات براي روغن هاي 

خ��ودرو )OEM( اعم از بنزين��ي، ديزلي و 
روغن دنده خودرو، مويد اين مطلب است.

مهم ترين فعاليت هاي اين مجموعه در موارد 
فوق عبارتند از: 

اس��تاندارد سيس��تم     گواهينام��ه 
خ��ودرو كيفي��ت صنع��ت   مديري��ت 

IATF16949:2016   )DQS (

  گواهينامه استاندارد سيستم مديريت كيفيت 
ISO 9001:2015  )DQS (

  گواهينامه  استاندارد سيستم مديريت  كيفيت
ISO 9001:2015 )IQNET (

   گواهينام��ه اس��تاندارد مديريت كيفيت 
 در صناي��ع نف��ت، گاز و پتروش��يمي

ISO/TS 2 9001:2010 )SGS (
سيس��تم  اس��تاندارد  گواهينام��ه    
 مديري��ت ايمن��ي و بهداش��ت ش��غلي

OHSAS/18001:2007  )SGS (
   گ����واهين����ام����ه اس����تان��دارد 
 سيس��تم مديري����ت زيس���ت محيطي

ISO 14001:2015 )SGS (
   گواهينامه اس��تاندارد سيستم مديريت 
آزمايشگاه هاي اندازه گيري )گواهينامه تاييد 

.))NACI( صلاحيت آزمايشگاه
  تاييديه شركت VOITH براي روغن هاي 

دنده خودرو
  تاييديه VOLVOبراي روغن هاي موتور 

ديزلي.
  تاييديه MAN ب��راي روغن هاي موتور 

ديزلي.
  تاييدي��ه MTU ب��راي روغن هاي موتور 

ديزلي.

   برنامه هاي سال آتي شركت 
نگاه كلان مديريت ش��ركت نفت ايرانول 
افزايش تولي��د و فروش محصولات نهايي 
و كاهش خام فروش��ي اس��ت هرچند در 
شرايط مقطعي ممكن است سود بيشتري 
براي شركت ايجاد كند. اما بين كسب سود 
بيشتر در كوتاه مدت از طريق خام فروشي 

بيشتر و افزايش س��ود بلندمدت سازمان 
با تمركز ب��ر فعاليت هاي عملياتي و ايجاد 
درآم��د ب��راي بلندمدت به طور آهس��ته 
و مس��تمر انتخاب و دس��تيابي به اهداف 
بلندم��دت خ��ود در س��ال هاي آينده را 
تضمين كرده است و پياده سازي چندين 
طرح توسعه اي تا سال 1404 از قبيل طرح 
روغن زدايي از اسلاك وكس جهت افزايش 
بهره وري و كيفيت محصولات و س��اخت 
مخازن پايانه صادراتي در جهت مديريت 
بهتر در عرضه و اعمال سياست هاي فروش 
در بازار جهان��ي مي تواند نمونه اي از اراده 
راسخ شركت نفت ايرانول در تصاحب سهم 
ب��ازار و جايگاه رقابتي در آينده براس��اس 
سند استراتژي شركت نفت ايرانول درافق 

1404 باشد.

   توسعه و نوسازي
با عنايت به مطالعات انجام شده و براساس 
اس��تراتژي تدوين ش��ده در اين مطالعه، 
شركت نفت ايرانول براي تسريع در انجام 
فرآيندهاي اساس��ي انجام ش��ده در افق 
1404 و به منظ��ور افزايش توان رقابتي و 
تداوم توليد و فروش خود اقدامات اجرايي 

)initiative( تعريف ش��ده را با جديت 
ادام��ه خواهد داد كه عم��ده اين اقدامات 

شامل موارد ذيل است: 

   حوزه هاي سازماني
  پياده س��ازي اس��تقرار و پايش اجرايي 
برنامه استراتژيك شركت از طريق نرم افزار
   ارايه محصولات شركت در بورس كالا 

  انتقال نماد شركت از فرابورس به تابلوي 
بورس 

   اس��تقرار مديريت ريسك در سازمان از 
طريق تقويت كميته ريسك

 EFQM استقرار سيستم هاي مراقبتي   
در جهت تعالي سازمان 

   انجام مميزي هاي مراقبتي دوره اي
   پياده سازي نظام پيشنهادات در سازمان 
   پيگيري هم افزايي در كل مجموعه شستا

   فرآيندهاي عملياتي: 
  تكمي��ل پروژه ه��اي تعريف ش��ده در 
پالايش��گاه آب��ادان جه��ت اس��تفاده از 

توانمندي هاي بالقوه اين مركز 
ط����رح  زه����اي  فا تكمي����ل    
Dewaxing&Deoling در پالايش��گاه 

روغن سازي تهران 
  تكمي��ل پروژه ه��اي مستقل س��ازي 

يوتيليتي در مراكز توليدي شركت 
   تكمي��ل چرخ��ه تامي��ن ملزوم��ات 
بس��ته بندي از طري��ق دروني س��ازي 

فعاليت ها يا كسب صندلي هاي مديريتي
  رشد عمودي در شركت همزمان با خروج 

انتخابي و جلوگيري از رشد افقي 

   حوزه فروش 
  معرفي محص��ولات جديد ب��ا توجه به 

تغييرات بازار مصرف
  اخذ گواهينامه هاي استاندارد از مراجع 

بين المللي معتبر
  عرضه محصولات ب��ه مصرف كنندگان 
نهايي از طريق راه اندازي و تكميل سيستم 

توزيع مويرگي
  تغيير سياس��ت هاي فروش متناسب با 
تغييرات فضاي كسب و كار و شرايط بازار 
  تغيير نگرش در نحوه تبليغات و تعريف 

برنامه راهبردي تبليغات
CRM راه اندازي سيستم  

بهره برداري از پايانه صادراتي ايرانول با ظرفیت مخازن 25 هزار تني در بندر امام خمیني)ره(



دانش و فن10اخبار

كاهش فروش گوشي هاي گران قيمت در ايران و جهان 

مهاجرت كاربران از »آي اُ اس« به »اندرويد«
گروه دانش و فن   مرجان محمدي 

  ب��ازار تلفن همراه همچنان ملتهب اس��ت و با توجه 
به بالا بودن قيمت ها خريد و ف��روش در اين بازار به 
كمترين حد خود رس��يده اس��ت و اين مس��اله تنها 
منوط به كشور ايران نمي شود، طبق گزارش جهاني 
كه س��ايت فون آرنا آن را منتشر كرده است در سال 
جاري فروش گوش��ي هاي گران قيمت در جهان به 
پايين ترين حد خود رسيده است و در اين گزارش بازار 
موبايل هاي پريميوم يا گرانقيمت در سه ماهه نخست 
۲۰۱۹ بي رونق بوده اس��ت. طبق اين گزارش فروش 
موبايل هاي گران قيمت در اين بازه ۸ درصد نسبت به 

سال قبل كاهش يافته است.
گفته مي ش��ود دليل اصلي اين روند نيز آن است كه 
روند نوآوري در شركت ها كندتر شده است در نتيجه 
مش��تريان دليل قانع كننده اي براي تعويض گوشي 
خود پس از يك يا دو سال ندارند. در ايران نيز به دليل 
جهش قيمت ها تمايل به خريد گوشي به پاين ترين 
حد خود رس��يده اس��ت و كاربران تمايلي به خريد 
ندارند. از سوي ديگر خريد گوشي هاي گران قيمت در 
ايران و جهان نيز در نخستين سه ماهه ۲۰۱۹ ميلادي 

به شدت كاهش يافته است. 
طبق اين گزارش تعداد محموله هاي بارگيري شده 
موبايل هايي ب��ا قيمت ۴۰۰ دلار و بالاتر در س��طح 
جهان در مقايسه با همين بازه زماني از سال گذشته 
۸ درصد كاهش يافته است. البته اوضاع كل صنعت 
 IDC موبايل چندان رضايتبخش نيست. شركت هاي
وStrategy Analytics تخمي��ن مي زنن��د بازار 
فروش موبايل در نخستين سه ماهه ۲۰۱۹ ميلادي 
نسبت به همين بازه زماني در ۲۰۱۸ ميلادي با افت 

۶.۶ درصدي روبرو شده است.
بر اساس اين گزارش، محموله هاي بارگيري شده در 
بازار موبايل هاي پريميوم در سراس��ر جهان در س��ه 
ماهه نخست ۲۰۱۹با توجه به اين آمار به نظر مي رسد 
وضعيت موبايل هاي گران قيمت در بازار بسيار بدتر 
از محصولات ميان رده اس��ت. در اين ميان اپل عامل 

اصلي اين روند نزولي به حساب مي آيد.
اين در حالي است كه بس��ياري از كاربران ايراني نيز 

با توجه به تحريم هاي ايجاد ش��ده و مس��دود شدن 
اپليكيش��ن ها در اپ اس��تور از  آي او اس ب��ه اندرويد 
مهاج��رت كرده اند و به گفته مع��اون وزير ارتباطات 
حدود ۱۰ درصد از كاربران گوشي هاي هوشمند در 
ايران از سيس��تم عامل IOS متعلق به كمپاني اپل 
اس��تفاده مي كنند و حدود ۳۰ ت��ا ۴۰ درصد درآمد 
كس��ب و كارهاي آنلاين و اپليكيش��ن ها از كاربران 
آيفون به دست مي آمد.حال وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات براي حمايت از كسب و كارهاي نوين پس 
از تحريم اپل و گ��وگل برنامه هايي را براي حمايت از 
اين كس��ب و كارها تدوين ك��رده و پيگيري هايي را 
براي حل مشكلات اين كسب و كارها در دستور كار 

قرارداده است .
امي��ر ناظمي، رييس س��ازمان فن��اوري اطلاعات با 
بيان اينكه كس��ب و كارها ني��ز راه حل هاي مختلف 
را امتحان ك��رده و برخي به س��مت عرضه از طريق 
مرورگر و نس��خه وب رفته اند، گف��ت: اصل پيگيري 
ما ب��ر مبناي ش��كايت اس��ت و ما ش��كايت خود را 
در اي��ن باره ارايه داده ايم اما هنوز مش��خص نش��ده 
 كه چ��ه زماني اي��ن موضوع ب��ه نتيجه مي رس��د؛ 
چرا كه مباحث بسيار پيچيده بوده و يكي از مشكلات 
اين است كه طبق قوانين جهاني، يك دولت نمي تواند 

از يك شركت شكايت كند.
ناظمي با اش��اره به پيگيري هاي صورت گرفته براي 
حمايت از كسب و كارهاي نوپاي ايراني، خاطرنشان 
كرد: ما سال گذشته نيز از شركت سامسونگ به دليل 
آنكه اپليكيشن هاي ايراني را روي بازار اندرويد فارسي 
گارانتي نمي كرد، ش��كايت كردي��م و پيگيري هاي 
م��ا به دليل اينكه اين ش��ركت در اي��ران نمايندگي 
و واردكننده رس��مي داش��ت و به ثبت رسيده بود، 
به س��رانجام رس��يد. اما با وجود اينكه اپ��ل در ايران 
نمايندگي قانوني و رس��مي ندارد، مشخص نيست 

كه اقدامات ما چه زماني به نتيجه مطلوب مي رسد.
معاون وزي��ر ارتباطات با بي��ان اينك��ه از زمان اين 
تحريم ها، ميزان اس��تفاده كاربران از گوشي آيفون 
كم شده اس��ت، در مورد آمارهايي كه براي خاموش 
ش��دن اين گوش��ي ها پ��س از تحريم اپل ش��نيده 

مي ش��ود، توضي��ح داد: آماره��ا نش��ان مي دهد كه 
بي��ش از ۶۰ ميليون گوش��ي هوش��مند در ش��بكه 
ارتباطات كش��ور وج��ود دارد و اگر ف��رض را بر اين 
 بگذاريم كه عمر يك گوش��ي ۵ س��ال است، سالانه

۱۲ ميليون گوش��ي هوش��مند به دليل اتمام عمر از 
گردونه خارج مي شوند.

وي دلايلي چون سرقت، شكستن، سوختن گوشي يا 
مفقودي را از جمله دلايلي عنوان كرد كه در كنار اتمام 
عمر گوشي، سبب خارج شدن آن از شبكه مي شود و 
افزود: در سال ۹۶ ماهانه يك ميليون گوشي قديمي 
جاي خود را به گوش��ي هاي جديد مي داد و با توجه 
به افزايش قيم��ت ارز و كاهش ميزان جايگزيني، در 

بدترين حالت ممكن، هم اكن��ون ماهانه ۵۰۰ هزار 
گوشي موبايل از گردونه خارج و جابه جا مي شوند.

ناظمي اضافه كرد: بر مبناي اين آمار روزانه حدود ۲۰ تا 
۳۰ هزار گوشي از شبكه خارج شده و تعويض مي شوند. 
 برآورده��ا نش��ان مي ده��د زماني كه كارب��ر آيفون

به دلايلي كه عنوان ش��د، قصد تعويض يا جابه جايي 
گوشي خود را دارد، ديگر آيفون را جايگزين گوشي 
قبلي خود نكرده و گوش��ي با سيستم عامل اندرويد 

خريداري مي كند.
رييس س��ازمان فناوري اطلاعات اي��ران با تاكيد بر 
اينكه اين آمارها بر مبناي اطلاعات س��ايت تحليلي 
بيزينس مانيتور به دس��ت مي آيد، ادامه داد: اينكه 

گفته مي ش��ود روزانه ۷ هزار گوشي آيفون خاموش 
مي ش��ود، عدد دور از ذهني نيس��ت. ب��ه اين معني 
كه كاربر آيفون به جاي آنكه مجدد گوش��ي آيفون 
خريداري كند به سراغ گوشي هاي اندرويدي مي رود.

وي به مهر گفت: اين آمارها به صورت فصلي توسط 
بيزينس مانيتور منتشر شده و روي سامانه سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي نيز در دسترس 
ق��رار دارد. در همي��ن حال قصدمان اين اس��ت كه 
گزارش هاي جدي تري را به تفكيك استان و موضوع، 
شامل اطلاعات مربوط به اپليكيشن ها و شبكه هاي 
اجتماعي منتشر كرده و فرآيند غيرمحرمانه سازي 

اين ديتاها را اجرايي كنيم.

ايس�نا| مهلت دو هفته اي وزير ارتباطات براي بهبود 
كيفيت خدمات پشتيباني تمام شد و به گفته او هنوز با 

مطلوب فاصله معناداري داريم.
محمدج��واد آذري جهرمي وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات دو هفته پيش اعلام كرده بود سازمان تنظيم 
مقررات ارتباطات و س��رويس دهندگان تنها دو هفته 
فرصت دارند وضعيت كيفيت پاسخگويي به كاربران در 
مراكز پشتيباني را اصلاح كنند و اگر در پايان اين مهلت 
تغييرات ملموسي مشاهده نشود، شخصا به اين موضوع 

ورود مي كند.
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي نيز پس از 
اين اظهارات و تعيين مهلت دوهفته اي اعلام كرده بود: 
توجيهاتي مبني بر اينكه در ميان صدها مورد پاسخگويي 
روزانه، بروز چند اشكال طبيعي است، به هيچ عنوان مورد 
قبول نبوده و همه اپراتورها بايد در كوتاه ترين زمان ممكن 
اين مش��كلات را برطرف و كيفيت پشتيباني خود را به 

وضعيت مناسب برسانند.
در اين راستا، محمدجواد آذري جهرمي - وزير ارتباطات 

و فناوري اطلاعات - در توييتر خود نوشته است مهلت 
دو هفته اي براي بهبود كيفيت خدمات پشتيباني تمام 
شد. توجيهات مديران شركت هاي ارايه دهنده خدمات 
ارتباطي، قابل قبول نيس��ت. بايد بيشتر تلاش كنند، 
هنوز با مطلوب فاصله معناداري داريم. چون خودشان 
جدي وارد گود اصلاح روال ها ش��دند، ما هم در وزارت 
ارتباطات كمكشان مي كنيم.او همچنين خاطرنشان 
كرد: وقتي در سال گذش��ته، ۴۸۰ ميليون تماس تنها 
با مراكز تماس يك شركت برقرار شده است، اين يعني 
اولًا كيفيت سرويس آن ش��ركت مطلوب نيست، دوم 
راهكارهاي خدمات پشتيباني استاندارد نيست، بگذريم 
كه در برخي شركت ها يك سوم حقوق پرسنل پايمال 
شده. حركت شروع شده، بايد جدي تر ادامه يابد.با توجه 
به اينكه طبق اذعان وزي��ر ارتباطات، وضعيت كيفيت 
خدمات پشتيباني سرويس دهندگان هنوز با وضعيت 
مطلوب فاصله زيادي دارد، انتظار مي رود اين شركت ها 
در راستاي بهبود وضعيت خود گام هاي موثري بردارند تا 

بتوانند خدمات را به نحو مطلوب به كاربران ارايه دهند.

گيزمگ| كارل س��اگان در دهه ۱۹۷۰ از يك بادبان 
صحبت كرد كه مي تواند با بازتاباندن نور خورش��يد، 
نيروي لازم براي حركت يك فضاپيما را تامين كند و 
اكنون ميراث او ممكن است هفته آينده راهي فضا شود.

بيل ناي رييس انجمن سياره اي هفته گذشته در يك 
بيانيه گفت: ۴۰ س��ال پيش، كارل ساگان، استاد من، 
روياي خود را براي استفاده از بادبان خورشيدي براي 
كش��ف كيهان به اشتراك گذاش��ت و اكنون انجمن 

سياره اي اين رويا را تحقق مي بخشد.
»كارل س��اگان« در ده��ه ۱۹۷۰ از تواناي��ي بادبان 
خورش��يدي در برنامه هاي تلويزيوني و كتاب هايش 
صحبت مي ك��رد.در ح��ال حاضر به لطف ش��ركت 
فضايي خصوصي اسپيس ايكس )SpaceX( و انجمن 

سياره اي ميوه اين ديدگاه را خواهيم چشيد.
اگر همه چيز طبق برنامه ريزي پيش برود، اسپيس ايكس 
 )Falcon Heavy( هفته آينده موشك فالكون هوي
را همراه با ۲۴ ماهواره به فضا خواهد برد. اين ماموريت 
موسوم به »برنامه آزمايشي فضايي-۲« محموله خود 

را در سه مدار مختلف مستقر خواهد كرد.
يك��ي از اين ماهواره ه��ا، بادبان خورش��يدي انجمن 
 )۲ LightSail( »۲ سياره اي موسوم به »لايت سيل
است كه اگر استقرار آن در مدار موفقيت آميز باشد در 
يك مدار دايره اي در ارتفاع ۷۲۰ كيلومتري از س��طح 
زمين قرار مي گيرد و قادر خواهد بود خود را با استفاده 

از تابش خورشيد به حركت درآورد.
اين بادبان خورشيدي نتيجه ۱۰ سال تحقيق توسط 
انجمن سياره اي است كه هدف آن تحقق روياي »كارل 
ساگان« اس��ت.اين بادبان خورش��يدي البته خيلي 
كوچك است و تقريباً به اندازه يك جعبه كفش است و 
فقط براي آزمايش توانايي استفاده از نيروي خورشيدي 
براي حركت فضاپيماها به فضا فرستاده خواهد شد و 

نيازي به حمل بار ندارد.
البته كه كلمه بادبان وجود ه��وا و وزش باد را در ذهن 
تداعي مي كند اما از آنجايي كه در خلأ فضا هيچ مولكول 
هوا براي به حركت درآوردن اين بادبان وجود ندارد، در 

عوض از فوتون هاي نور خورش��يد براي حركت خود 
استفاده مي كند.

از لحاظ تئوري، فش��ار مستمر فوتون ها مي تواند يك 
فضاپيما را به حركت درآورد. اين فرآيند آهس��ته تر از 
فرآيندهاي شيميايي خواهد بود، اگرچه كه نيازي به 

حمل مقدار زيادي سوخت نيست.
استفاده از يك بادبان به اندازه يك رينگ بوكس مي تواند 

يك فضاپيماي بزرگ را در فضا هدايت كند.
 اگر همه چيز طبق برنامه ريزي پيش برود، »لايت سيل ۲«

 اولين فضاپيمايي خواهد بود كه از نور خورشيد براي 
گردش در فضا استفاده مي كند.

اين فضاپيم��ا در آينده اي نه چن��دان دور مي تواند به 
حركت ماهواره ها و فضاپيماهاي كوچك كمك كند. 
شايد حتي بتواند به روياي كارل ساگان در دستيابي به 

دنباله دار هالي نيز كمك كند.
بادبان خورشيدي )Solar sail( كه از آن با عنوان هاي 
بادبان نوري يا بادبان فوتوني نيز ياد مي ش��ود، روشي 
پيشنهادي براي پيشرانش فضاپيما با استفاده از فشار 
تابش اعمال شده روي آينه هايي عظيم است. بادبان 
كش��تي يك مثال كاربردي است. نيروي اعمال شده 
توسط نور روي آينه ها، مشابه بادباني است كه به وسيله 

باد به وزش درآمده باشد.
از پرتوه��اي ليزر پرانرژي مي ش��ود ب��ه عنوان منبع 
جايگزين براي اعمال نيرويي بيش��تر از آنچه كه نور 
خورشيد مي تواند فراهم كند، استفاده كرد، مفهومي 
 )beam sailing( كه با عنوان كش��تيراني پرتويي

شناخته مي شود.

تك تايمز| مهندسان دانشگاه ام اي تي با استفاده از 
چاپگر سه بعدي موفق به توليد مچ بندها و زانوبندهاي 
منعطف و مستحكم پزشكي به منظور درمان جراحات 

بدن شده اند.
تا به امروز از چاپگرهاي س��ه بعدي براي توليد لوازم و 
وسايل پزشكي مختلفي اس��تفاده شده است، اما اين 
وسايل عمدتاً از مواد جامد و ثابت تشكيل شده اند و به 
ندرت در توليد آنها از مواد منعطف و داراي قابليت تغيير 

شكل استفاده شده است.
زانوبندها و مچ بندهاي پزش��كي عمدتاً توان تحرك 
محدودي به بيماران مي دهند و استفاده از آنها دشوار و 
آزاردهنده است. اما در مقابل به بهبود سريع زخم هاي 
مفاصل و عضلات كم��ك مي كنند. توليد زانوبندها و 
مچ بندهاي پزشكي منعطف ش��بكه اي با استفاده از 
چاپگرهاي سه بعدي مي تواند به حل اين مشكل كمك 
كرده و استفاده از اين ابزار را روي بافت هاي نرم تر بدن 

تسهيل كند.
در توليد توري هاي منعطف مذكور از پارچه، پلي اورتان 
ترموپلاستيك و كلاژن استفاده شده كه نوعي پروتيين 
براي تس��هيل اتصال بافت هاي مختلف بدن اس��ت.

اس��تفاده آزمايش��ي از اين مچ بندها و زانوبندها روي 
بدن تع��دادي از افراد زخمي باعث افزايش س��رعت 
بهبود جراحت هاي آنها ش��ده و تاثير جانبي مخربي 
نيز نداشته اس��ت. پژوهشگران در حال بررسي امكان 
استفاده از اين اختراع جديد براي افزايش ايمني و توان 

فتق انسان هستند.

ورج| گزارش ه��ا حاكي از آن اس��ت ك��ه اپل در 
 تبل��ت و ن��وت بوك ه��اي آتي خ��ود از نمايش��گر 
»او ال اي دي« اس��تفاده مي كند. احتمالا دليل آن 
نيز كاهش فروش آيفون و اختلال در قرارداد خريد 

ال اي دي از سامسونگ است.
احتمال دارد اپل از نمايشگرهاي OLED در تعداد 
بيشتري از دستگاه هاي خود اس��تفاده كند. دليل 
اين امر هم جبران غرامتي اس��ت كه به سامسونگ 

)تهيه كننده نمايشگرهاي OLED خود( دارد.
اين در حالي است كه به دليل كاهش فروش آيفون، 
اپل ني��ز كمتر از ميزان قرارداد خود از سامس��ونگ 

نمايشگر خريده است.
طب��ق گزارش هاي مختلف اين ش��يوه بازپرداخت 
سبب مي شود نمايش��گرهاي OLED سامسونگ 
در محصولات��ي از اپل مانند نوت بوك و تبلت ها نيز 

ظاهر شوند.
البته تم��ام اين گمانه زني ها مربوط به رس��انه هاي 
مختلف اس��ت. اما احتم��ال دارد اين دو ش��ركت 
اختلافات خ��ود را تس��ويه كنند بنابراي��ن اكنون 
براي تصميم گيري در اين باره بس��يار زود است. اما 

نمي توان اين گزارش ها را غير واقعي خواند.
 اپل از نمايشگرهاي با كيفيت براي آيفون »ايكس اس«

و »ايك��س اس مكس« اس��تفاده كرده اس��ت. اما 
فروش اين دس��تگاه ها كاهش يافته و ش��ركت بايد 
نمايشگرهاي خريده شده را در دستگاه هاي ديگري 

استفاده كند.
هرچند نمايش��گرهاي OLED فقط در موبايل ها 
اس��تفاده نمي ش��وند اما اپل تابه حال فقط از آن در 

موبايل هاي خود استفاده كرده است.
از س��وي ديگر برخ��ي از كارشناس��ان پيش بيني 
مي كنن��د نمايش��گرهاي OLED در آيفون ه��اي 
ارزان تر و جانشين XR عرضه مي شوند اين آيفون ها 
همراه نس��خه اي مجهز به اينترنت ۵G  در ۲۰۲۰ 

ميلادي عرضه مي شوند.

سي نت| نيروهاي آموزش��ي مايكروسافت و ناسا با 
يكديگر همكاري كرده اند تا دانش آموزان را به يادگيري 

علم فضا تشويق كنند.
دانش آموزان مقطع راهنمايي و دبيرستان در آينده اي 
نزديك خواهند توانست اجسامي ۳ بعدي را طراحي و 

داده ها را تجزيه و تحليل كرده و حسگر بسازند.
طي اين پروژه آنها برنامه هاي درسي را ايجاد كرده اند 
كه به ص��ورت آنلاين در دس��ترس دانش آموزان قرار 
خواهد گرفت. در اين برنامه ه��ا آنها از مفاهيم علمي 
و مهارت ه��اي يادگيري براي ايج��اد علاقه به فضا در 

دانش آموزان استفاده كرده اند.
هش��ت برنامه درس��ي آنلاين داراي عناويني مانند 
 Designing Astro( »طراحي جوراب فضانوردان«
Socks( اس��ت و علت طرح اين موضوع اين است كه 
طراح��ي جوراب هاي خوب مي تواند بس��يار خوب از 
پاهاي فضانوردان در فضاي ميكرو گرانش��ي ايستگاه 
فضايي محافظت كند. برنامه درسي شامل چالش هاي 
طراحي ۳ بعدي، تجربيات واقعيت مجازي و درس هاي 

تجزيه و تحليل داده ها اس��ت.اكثر دوره ها سه يا چهار 
جلسه ۵۰ دقيقه اي هستند و هزينه هر دوره نيز براي 

هر دانش آموز ۲ تا ۳ دلار است.
»كارون وب��ر« )Karon Weber( مدي��ر كارآگاه 
آموزشي مايكروسافت گفت: برنامه هاي درسي ما مكمل 
درس هايي اس��ت كه آموزگاران در مدرس��ه تدريس 
مي كنند. اين فرصت بسيار خوبي براي دانش آموزان 
محس��وب مي ش��ود چرا كه اين برنامه ها مي تواند به 

دانش آموزان در انتخاب شغل آينده كمك كند.
با تجزيه و تحليل عكس هاي گرفته شده از زمين توسط 

فضانوردان ب��راي پيش بيني تغيي��رات آب و هوايي، 
دانش آموزان »سيستم شماره گذاري اعداد پايه ۱۶« 
)hexadecimal numbering system( را 
براي پيدا كردن چگونگي رن��گ رايانه ها ياد خواهند 
گرفت. اين دوره همچني��ن دانش آموزان را با فناوري 
هوش مصنوعي و يادگيري ماشين بيشتر آشنا خواهد 
كرد. دانش آموزان براي شركت در اين كلاس ها نياز به 
يك رايانه داراي ويندوز ۱۰ و يك اشتراك مايكروسافت 
آفيس دارند.درس ديگر، تجسم ميكروگرانشي با درك 
قوانين حركت ۲ و ۳ نيوتن، اندازه گيري وزن اجسام در 
زمين است كه به دانش آموزان كمك مي كند تفاوت 

بين جرم و وزن را بهتر ياد بگيرند.
البته اين نخستين همكاري شركت مايكروسافت نيست 
چرا كه سال گذشته نيز مايكروسافت با همكاري شبكه 

»بي .بي .سي« همين پروژه را به پايان رسانده بود.
وبر در انتها افزود: من فكر مي كنم اين پروژه بسيار جالب 
خواهد بود زيرا اكنون ما در حال جشن گرفتن ۵۰ ساله 

شدن قدم گذاشتن بر ماه هستيم.

وزير ارتباطات:  هنوز با مطلوب فاصله معناداري داريم 

پرتاب اولين بادبان خورشيدي هفته آينده به فضا  توليد مچ بند و زانوبند منعطف 
پزشكي با چاپگر سه بعدي

عرضه نوت بوك و تبلت هاي 
اپل با نمايشگر »اوال اي دي«

برنامه آموزشي »ناسا« و »مايكروسافت« براي دانش آموزان
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رويداد

كاربر فراسو

 ضريب نفوذ اينترنت
۶۰ درصد شد

روابط عمومي س�ازمان فناوري اطلاعات| 
س��ازمان فناوري اطلاعات ايران، نتايج پنجمين 
طرح آمار گيري دسترس��ي خانوارها و اس��تفاده 
افراد از فناوري اطلاعات را منتش��ر كرد. برمبناي 
اين آمارگيري، ضريب نفوذ اينترنت در كش��ور به 

۶۰درصد رسيد.
 نتايج پنجمي��ن دوره از اجراي ط��رح آمارگيري 
دسترس��ي خانوارها و اس��تفاده اف��راد از فناوري 
اطلاعات و ارتباطات مربوط به سال ۱۳۹۶ منتشر 
شد.پنجمين طرح آمارگيري دسترسي خانوارها 
و اس��تفاده افراد از فناوري اطلاعات و ارتباطات به 
سفارش سازمان فناوري اطلاعات ايران در آبان ماه 
سال ۱۳۹۶ توسط مركز آمار ايران اجرا شد و هدف 
از اج��راي آن، جمع آوري آمار و اطلاعات مرتبط با 
دسترسي خانوارها به فناوري اطلاعات و ارتباطات و 
چگونگي استفاده افراد از فناوري اطلاعات براساس 
۱۹ شاخص )نشانگر( توصيه شده توسط اتحاديه 
بين الملل��ي مخابرات )ITU( بوده اس��ت.جامعه 
آمارگيري در اين طرح، همه افراد عضو خانوارهاي 
معمولي س��اكن، گروهي و موسسه اي در مناطق 
شهري و روس��تايي در س��ال ۱۳۹۶ بوده و روش 
آمارگيري، نمونه گيري و آمارگي��ري از ۲۵۰۰۰ 

خانوار كشور و حدود ۱۰۰.۰۰۰ نفر بوده است.

 رصد مقدار بي سابقه اي از 
گاز متان در مريخ 

 انگج�ت| مريخ ن��ورد كنج��كاوي س��طح 
غير منتظره اي از گاز متان را در مريخ رصد كرده كه 
مشابه زمين است. اين گاز در نتيجه وجود حيات 
منتشر مي ش��ود و به همين دليل محققان قصد 

انجام تحقيقات بيشتري دارند.
در تحقيقات مختلف نشانه هايي از وجود حيات در 
مريخ رصد مي شود اما كشف جديد باعث تعجب 

برخي كارشناسان شده است.
به نوش��ته روزنام��ه نيويورك تايم��ز مريخ نورد 
»كنجكاوي« س��طح غير منتظره اي از گاز متان 
را در هواي سياره سرخ رصد كرده كه مشابه زمين 
اس��ت. اين گاز به ط��ور معم��ول در نتيجه وجود 
حيات منتشر مي ش��ود. طبق اطلاعات به دست 
آمده از اين مريخ نورد سطح گاز متان منتشر شده 
همچنان اندك و ۲۱ قسمت به ازاي هر يك ميليارد 
اس��ت اما اين رقم حدود ۳ برابر مقداري است كه 
»كنجكاوي« در س��ال ۲۰۱۳ ميلادي رصد كرد.

اپراتوره��اي اين مري��خ نور از اين كش��ف چنان 
شگفت زده شده اند كه مطالعات معمول را متوقف 
كرده اند تا اطلاعات بعدي را رصد كنند. در ۲۴ ژوئن 
فردا اطلاعات جديد به زمين مي رسد.البته هنوز 
مشخص نيست چه چيزي در سطح اين سياره متان 
توليد مي كند. احتمال دارد اين گاز در نتيجه وجود 
حيات ميكروبي سطح سياره به وجود آمده باشد اما 
از سوي ديگر واكنش هاي زمين گرمايشي يا فرار 
گاز متان از سطح نيز از دلايل احتمالي اين رويداد 
است.اگر دانشمندان بتوانند وجود متان را تاييد 
كنند چالش بزرگ تري براي مطالعات و جزييات 
آن به وجود مي آيد. مريخ ن��ورد »مارس ۲۰۲۰« 
و ابزارهاي آتي نش��انه هايي از حيات را در سياره 
بررس��ي مي كنند. اما هيچكدام از آنها نمي توانند 

احتمال وجود حيات در سياره را تاييد كنند.

ماجراجويي زيرزميني ربات ها
ديفنس وان| مقامات امريكايي قصد دارند براي 
بررسي و تهيه گزارش در مورد تونل هاي زيرزميني، 

از ربات ها استفاده كنند.
»وزارت امنيت ميهني امريكا« )DHS( قصد دارد 
ربات هايي داشته باشد كه مي توانند در تونل هاي 
زيرزميني مس��يريابي كنند و اطلاعات خود را در 
اختيار مركز فرماندهي بگذارند.هدف اين سازمان، 
فرستادن ربات ها به تونل هاي زيرزميني و مكان هاي 
ديگري است كه حس��گرهاي ربات هاي ديگر در 
آنجا قادر به برقراري ارتباط نيس��تند. اين ربات ها 
مي توانند با رفتن به تونل هاي زيرزميني، داده هاي 
مورد نظر را به دس��ت آورند و انتقال دهند، عكس 
و فيلم تهيه كنند و نقش��ه اي براي رسيدن به اين 
مكان ها ارايه دهند.در گزارش مربوط به اين خبر 
آمده است: وزارت امنيت ميهن امريكا مشتاق است 
قابليت هاي ارتباط رباتيك را براي مشخص كردن 
ساختارهاي زيرزميني، تهديدها و موانع احتمالي 
ارزيابي كند. محيط هاي غير قابل دسترس، اندازه ها 
و شكل هاي گوناگوني دارند اما شباهت همه آنها، 
نداشتن سيگنال GPS و دور از دسترس بودن است.

استفاده از دوربين هوش 
مصنوعي براي مقابله با دزدان

انگجت| با نصب دوربين هاي هوش مصنوعي در 
هزار شعبه فروشگاه وال مارت در امريكا براي ردگيري 
سارقان به خصوص در زمان خروج از اين فروشگاه ها 
تلاش مي شود. استفاده از هوش مصنوعي براي حفظ 
امنيت پديده تازه اي نيست. اما استفاده از دوربين هاي 
هوش مصنوعي و رايانه هايي براي بررسي تصاوير آنها 
با هدف شناسايي دزداني كه سعي مي كنند در زمان 
خروج از فروشگاه ها اقلامي را به طور مخفيانه خارج 
كنند، هنوز چندان متداول نيست. فروشگاه زنجيره اي 
وال مارت قصد دارد در بيش از هزار شعبه خود از اين 
فناوري اس��تفاده كند. برنامه هوش مصنوعي مورد 
 Missed Scan Detection استفاده بدين منظور
نام دارد و اگر براي خروج كالايي از فروش��گاه بدون 
اسكن شدن باركد خريد آن تلاش شود، برنامه يادشده 
مسوولان فروش را از اين موضوع آگاه مي كند.البته 
بايد توجه داش��ت كه در برخي مواقع اين رويداد به 
صورت س��هوي و در اثر بي توجهي اپراتور فروش يا 
خريداران رخ مي دهد و هوش مصنوعي يادشده قادر 

به تشخيص چنين موضوعي نيست. 

تك تايمز| محققان انگليسي موفق به اختراع نوع 
جديدي از حافظه هاي رايانه اي شده اند كه با استفاده 
از روش هاي ابتكاري متعدد ميزان مصرف برق را به 

حداقل ممكن مي رساند.
پژوهش��گران دانشگاه لنكس��تر مي گويند حافظه 
الكترونيك��ي جدي��دي ك��ه توليد كرده ان��د براي 
راه اندازي نيازي به بوت شدن مكرر ندارد و به محض 
آنكه متوجه شود كاربر در حال استفاده از آن نيست 
به خواب مي رود و تنها پس از فراخواني مصرف برق 

را آغاز مي كند.
اين حافظه ب��ه گونه اي طراحي ش��ده كه حتي در 
فواصل لمس دكمه هاي صفحه كليد توس��ط كاربر 
به خ��واب مي رود ت��ا مصرف انرژي را ب��ه كمترين 

ميزان برساند.
پژوهش هاي علمي نش��ان مي دهد تا س��ال ۲۰۲۵ 
با شكل گيري اينترنت اشيا ش��اهد توليد و مصرف 
بسيار زياد داده خواهيم بود و همين مساله موجب 
مي ش��ود در آن زمان يك پنجم مص��رف برق دنيا 
مربوط به داده هاي رايانه اي باشد. از همين رو توليد 
حافظه هاي جديدي كه برق كمتري مصرف كنند، 

ضرورت زيادي دارد.
حافظه رايان��ه اي جديد از قابليت ب��ه خواب رفتن 
س��ريع در صورت عدم نياز به استفاده و فعال شدن 
آن��ي در زمان نياز برخوردار اس��ت و اين خاموش و 
روشن ش��دن هاي مكرر لطمه اي به كاركرد آن نيز 
 وارد نكرده و در فرآيند ذخيره سازي اختلال ايجاد 

نمي كند.
حافظه جديد كه بر مبناي اصول پردازش كوانتومي 
كار مي كند، انقلابي در ب��ازار ۱۰۰ ميليارد دلاري 
تراش��ه هاي DRAM  و همين طور هارد ديسك و 
حافظه هاي فلاش ني��ز ايجاد خواهد كرد. برآوردها 
نش��ان مي دهد اس��تفاده از حافظه هاي يادشده به 
جاي  DRAMها باعث كاهش ۱۰۰ برابري مصرف 

انرژي توسط آنها مي شود.

 حافظه هايي كه 
به خواب مي رود



ويژه 11 بنگاهها

رييس ستاد هماهنگي بازسازي مناطق سيل زده خوزستان: 

پرداخت تسهيلات  ساخت  مسكن  مناطق سيل زده آغاز شد
گروهبنگاهها|

در سيلاب اخير كه از روزهاي ابتداي فروردين ماه 
آغاز شد، ۵۶ هزار ميليارد ريال به زيرساخت هاي 
شهرس��تان اهواز در اس��تان خوزس��تان خسارت 
وارد شد.خس��ارت هايي كه در بخش هاي مختلف 
مس��كوني، تجاري، توليدي و...باعث شد تا دامنه 
وس��يعي از ش��هروندان با آس��يب هاي جدي در 
وضعيت اقتصادي، معيش��تي و كس��ب و كار خود 

مواجه شوند. 
 در واكنش به اين خس��ارات دولت تلاش كرد تا با 
تخصيص منابع لازم بخش��ي از اين خس��ارت ها را 

جبران كند. 
 بر اس��اس مصوبه دولت، مبل��غ ۳۰ تا ۵۰ ميليون 
ري��ال كمك بلا عوض معيش��تي ب��ه خانواده هاي 
س��يل زده تعلق مي گي��رد كه ب��راي خريد كالاي 
خانه است، همچنين براي تعميرات مسكن ۱۵۰ 
ميليون ريال وام و ۵۰ ميليون ريال كمك بلا عوض 

پرداخت مي شود.
دولت همچنين براي احداث خانه هاي آسيب ديده 
در ش��هرها ۵۰۰ ميليون ريال تس��هيلات و ۱۲۰ 
ميليون ريال بلا عوض، و براي خانه هاي روستايي 
۴۰۰ ميليون ريال وام و ۱۰۰ ميليون ريال بلاعوض 
اختصاص مي دهد. با گذشت بيش از ۲ماه از مصوبه 
دولت، رييس س��تاد هماهنگي بازس��ازي مناطق 
سيل زده خوزستان گفت: بانك ها پس از چند هفته 
تعليق پرداخت تسهيلات ساخت و بازسازي مسكن 
مناطق س��يل زده، پرداخت اين تسهيلات را از روز 
شنبه هفته جاري آغاز كرده اند لذا سيل زدگان در 

تكميل پرونده خود تسريع كنند.
نصرال��ه دهقاني در نشس��ت بررس��ي بازس��ازي 
واحدهاي مسكوني مناطق س��يل زده شهرستان 
اه��واز گفت: آيين نامه هايي كه ني��از به ابلاغ بانك 
مركزي به بانك هاي عامل بود نيز ابلاغ شده است. 
برخي پرونده ها كه براي ارايه تسهيلات در اختيار 
بنياد مسكن قرار دارد دچار اشكالاتي است كه نياز 

به بررسي و اصلاح دارند. وي با تاكيد بر اينكه مهلت 
نهاي��ي براي اصلاح اين پرونده ها روز چهارش��نبه 
هفته جاري است، ادامه داد: منابعي كه دولت براي 
ارايه تسهيلات اختصاص داده بسيار محدود است 
و بايد مردم هرچه س��ريع تر با تكمي��ل پرونده ها 
خود نس��بت به دريافت مبالغ در نظر گرفته شده 

اقدام كنند. 
وي ب��ا بي��ان اينكه تس��هيلات ارايه ش��ده بايد تا 
مهر امس��ال بطور كامل جذب ش��ود، اف��زود: اين 
پرداختي ها مي تواند در انجام بازس��ازي س��رعت 

ببخش��د و در اين راس��تا مردم آگاه باشند تا پيش 
از اينكه منابع از دس��ت برود نسبت به دريافت آنها 
اقدام كنند. دهقاني يادآور ش��د: ب��ا فرآيندي كه 
تعيين شده پرداخت اين تسهيلات به سيل زدگان 
آسان شده و در اين راستا ضمانتنامه هاي اين وام ها 
به شكل زنجيره اي اس��ت. رييس ستاد هماهنگي 
بازسازي مناطق س��يل زده خوزستان ادامه داد: از 
دهياران خواسته مي شود تا مردم را در اين خصوص 
آگاه كنند و از فرصت به وجود آماده كمال استفاده 

را بكنند.

  كرسي چيني و شناژ غيراصولي واحدهاي 
روستايي باعث خسارت زياد شد

مديركل بنياد مسكن خوزستان نيز گفت: اجراي 
كرسي چيني و ش��ناژ غيراصولي منازل روستايي 
باع��ث بروز اي��ن حجم از خس��ارت ها در س��طح 

روستاهاي خوزستان در جريان سيل اخير شد.
مسعود انصاريان با تاكيد بر ايمن سازي واحدهاي 
روستايي آسيب ديده، يادآور شد: با توجه به برخي 
نگراني ه��ا در خصوص خس��ارت هاي احتمالي در 
آينده به واحدهاي مسكوني، لازم است كه به منازل 

احداثي كد ارتفاعي داده و از اين طريق پيشگيري 
لازم صورت بگيرد.  عضو قرارگاه بازسازي و نوسازي 
مناطق س��يل زده خوزس��تان با اش��اره به برخي 
س��والات مبني بر اينكه آيا واحدهايي كه پيش از 
اراي��ه وام، اقدام به بازس��ازي كرده اند مي توانند از 
امتيازات دولتي و تسهيلات دولتي استفاده كنند، 
پاس��خ داد: برخي از مردم در شرايطي و با سختي 
توانسته اند مبالغي را براي تعمير يا ساخت تأمين 
كنن��د كه اين افراد نيز از هم��ه امتيازات بهره مند 

مي شوند.
انصاريان با بيان اينكه مردم در س��اخت منازل به 
توصيه كارشناسان توجه كنند ادامه داد: هيچ گونه 
تس��هيلات و امتيازي به واحدهاي��ي كه در خارج 
از حريم روس��تاها س��اخته شده باش��د اختصاص 
نمي يابد؛ اين ساخت و سازها خلاف قانون است و 
با توجه به رصد دس��تگاه هاي نظارتي، به صاحبان 
اين گونه منازل تسهيلاتي پرداخت نمي شود. وي 
افزود: اما در صورتي كه اهالي نسبت به تأمين زمين 
ساخت واحد مسكوني در حريم روستا اقدام كنند 

مي توانند از همه امتيازات بهره مند شوند.

  ۴۸۶ واحد روستايي و شهري در اهواز نياز 
به احداث مجدد دارند

فرماندار شهرستان اهواز نيز در اين نشست تعداد 
واحدهاي روستايي و شهري آسيب ديده در سيل 
اخير شهرستان اهواز كه نياز به احداث مجدد دارند 
را ۴۸۶ واحد اعلام كرد و بيان كرد: از اين تعداد ۲۸ 

واحد آن در شهر اهواز و بقيه در روستاها هستند.
جمال عالمي نيسي با تاكيد بر اينكه مراحل اداري 
براي اختصاص تسهيلات بانكي به متقاضيان بايد 
با س��رعت بيش��تري طي ش��ود، گفت: تعداد يك 
هزار و ۷۳۰ واحد مس��كوني در سطح روستاهاي 
اهواز نيز نياز به تعمي��ر دارند. وي از همه دهياران 
شهرس��تان اهواز خواس��ت تا در اين راستا با بنياد 

مسكن همكاري داشته باشند.

قائم مقام مديرعامل ايران خودرو خبر داد 

عرضه ۶0 هزار خودرو در كمتر از 2 ماه آينده 
قائم مقام مديرعامل ايران خودرو در بازاريابي، فروش 
و امور مشتريان از برنامه تجاري سازي و عرضه حدود 
۶۰ هزار دستگاه خودرو ظرف كمتر از دوماه آينده 
خبر داد و گفت: با افزايش عرضه، قيمت در بازار به 

شرايط واقعي نزديك خواهد شد. 
به گزارش »تعادل«، مديران ارشد ايران خودرو در 
حوزه بازاريابي و فروش ايران خودرو با مديركل دفتر 
بازرس��ي ارزيابي عملكرد و پاسخگويي به شكايات 
وزارت صمت ديدار كردن��د.  در اين ديدار مديركل 
دفتر بازرس��ي وزارت صمت گفت: ب��ه دنبال ايجاد 
رونق در توليد، ارتقاي س��اخت داخل و خودكفايي 
هس��تيم. اكبر صادقي افزود: ت��لاش مي كنيم تا با 
تصميمات شايس��ته به رونق تولي��د كمك كنيم. 
خودروسازان نيز بايد مشكلات خود را ارايه كنند تا 
همه مسوولان در جريان مشكلات و محدوديت هاي 

صنعت خودرو كشور قرار گيرند. 
وي تصريح كرد: در بازديدي ك��ه از پاركينگ هاي 

شركت ايران خودرو داشتيم، خودروهاي متعددي 
به صورت تصادفي انتخاب و مورد بازرسي قرار گرفت 
و هيچ گونه تخلفي مبني بر احتكار خودرو از س��وي 

خودروساز مشاهده نشد. 
قائم مقام مديرعام��ل در بازاريابي، ف��روش و امور 
مشتريان ايران خودرو نيز در اين جلسه با بيان اينكه 
تمهيدات مختلفي توسط ايران خودرو براي تنظيم 
و تعديل بازار انجام ش��ده است گفت: با وجود تمام 
مش��كلات، براي اجراي تعهدات معوق با كمترين 
تاخير، برنامه ريزي هاي گسترده اي انجام داده ايم و 
تمام تلاش مان را در جهت دست يابي به اين هدف 
به كار مي بنديم. مصطفي خان كرمي افزود: در سال 
گذشته پرداخت تس��هيلات ۴ ميلياردي به شبكه 
قطعه سازان سبب رونق در خطوط توليد قطعه سازان 

و بهبود شرايط توليد شد.
قائم مق��ام مديرعام��ل در بازاريابي، ف��روش و امور 
مشتريان خاطرنشان كرد: با درنظر گرفتن ظرفيت 

توليد امس��ال، تمامي خودروهاي معوق را تحويل 
مشتريان خواهيم داد و نگراني در اين زمينه وجود 
ندارد. خان كرمي همچنين كاه��ش توليد ناقص، 
تكميل خودروه��اي ناقص كف پاركينگ و افزايش 
عرضه به بازار را س��ه رويكرد جدي��د ايران خودرو 
عنوان كرد و گفت: به جاي توليد بيشتر خودروهاي 
ناقص و خواب سرمايه در كف پاركينگ ها در عمل با 
تجاري سازي خودروهاي ناقص، روزانه تحويل را به 

ميانگين حدود ۱۵۰۰ دستگاه رسانده ايم. 
وي تصريح كرد: بازار با افزايش عرضه منجربه تحويل 
)نه توليد مكانيكي و ناقص بيشتر( به شرايط متعادل 

حركت مي كند. 
 وي ضمن تشريح برنامه تكميل و عرضه خودروهاي 
ناقص كف كارخانه گفت: فروش اعتباري نيز از ديگر 
روش هايي اس��ت كه به تازگي صرف��ا براي تنظيم 
بازار و نه جذب نقدينگي به اجرا گذاشته ايم. فروش 
اعتب��اري هرچند گردش مال��ي را كاهش مي دهد، 

اما در جهت تعادل بازار موثر خواهد بود. همچنين 
بخشنامه هاي فروش نقدي تنظيم بازار نيز با هدف 
كاهش واسطه گري و دست يابي آسان مصرف كننده 
واقعي به خودرو، نقش بسيار پررنگي در ايجاد تعادل 

بازار خودرو ايفا كرده اس��ت و سياس��ت هاي موثر 
وزارت صمت بوده كه اجراي آن سبب ثبات بيشتر 
بازار و روند كاهش��ي قيمت ها با وجود تغييرات نرخ 

ارز شده است.

طرح هاي اصفهان در مسير 
توسعه گردشگري اجرا مي شود
ر  ا د ش��هر ن| صفها ا
اصفهان گف��ت: طرح ها 
ش��هر  رخداده��اي  و 
اصفهان در مسير توسعه 

گردشگري اجرا مي شود.
به گزارش اداره ارتباطات 
رس��انه اي ش��هرداري 
اصفهان، قدرت الله نوروزي در نشس��ت تخصصي 
»اصفهان ۲۰۲۰ ش��هر هنر، گردش��گري و ميراث 
فرهنگي« در حاشيه يازدهمين نمايشگاه بين المللي 
گردشگري اصفهان، با اشاره به اينكه به يك حركت 
واحد براي ايجاد تحول در عرصه گردش��گري نياز 
داري��م، اظهار كرد: طرح »اصفه��ان ۲۰۲۰« بدون 
همراهي و همدلي همه بخش هاي مرتبط ش��دني 
نيست. وي ادامه داد: شهرداري نبايد تنها نهاد براي 
اجراي اين طرح باشد و بايد از توان و مشاركت بخش 
خصوصي براي به ثمر رس��يدن اين طرح استفاده 
كنيم. ش��هردار اصفهان با اش��اره ب��ه اينكه طرح 
»اصفهان ۲۰۲۰« پنجره اي رو به دنيا اس��ت كه از 
طريق آن جهانيان مي توانند ايران را ببينند، افزود: 
۱۰ درصد از توليد ناخالص جهاني با توسعه صنعت 
گردشگري به دست مي آيد كه با توجه به اين واقعيت 
مي توانيم در داخل كشور با قرار دادن گردشگري به 
عنوان مبناي توس��عه، بنگاه هاي كوچك به بزرگ 

تبديل شوند.
وي تصريح ك��رد: نگاه ما به گردش��گري در عرصه 
مديريت شهري همه جانبه است و تمام رخدادها و 
طرح هاي شهر از توسعه مترو تا ساخت ترمينال را ما 

در جهت توسعه گردشگري اجرا مي كنيم.
نوروزي بيان كرد: شهرداري از امكانات خود همچون 
پروانه ساخت و ساز هم در راستاي توسعه گردشگري 
اس��تفاده كرده اس��ت و در اين راستا پروانه ساخت 
۲۶ مركز اقامتي در شهر اصفهان را صادر كرده تا به 
ظرفيت تخت هاي اقامتي شهر كه اكنون بيش از ۵ 

هزار تخت است، افزوده شود.

تلاش  براي جاري ماندن زاينده رود 
در اصفهان با همه منابع موجود

اصفهان|ب��ا حض��ور 
محمدجواد ظريف، وزير 
امور خارجه كش��ورمان و 
شهردار اصفهان مجموعه 
هداي��اي ۵٠ كش��ور به 
وزير امور خارج��ه ايران 
در كتابخان��ه مرك��زي 

شهرداري اصفهان رونمايي شد.
به گ��زارش اداره ارتباطات رس��انه اي ش��هرداري 
اصفهان، محمد جواد ظريف در حاشيه رونمايي از 
هداياي مقامات عالي كشورهاي خارجي به وزير امور 
خارجه ايران كه در گالري كتابخانه مركزي اصفهان 
رونمايي شد، با اشاره به اينكه يك نمونه از هدايايي 
كه در سفرهاي دوجانبه مقامات كشورها به هم اهدا 
مي كنند و در دوران مسووليت بنده در وزارت امور 
خارجه اهدا ش��ده بود، به موزه وزارت امور خارجه 
مي رود، اظهار كرد: دوستان ما در شهرداري اصفهان 
بخشي از اين هدايا را در اصفهان نمايش مي دهند. 

ظريف تصريح كرد: وزارت امور خارجه مدت هاست 
كه ويزاي الكترونيك صادر مي كن��د و اين ويزا در 
گذرنامه ها درج نمي شود. در حال حاضر اين روند، 
در اكثر كشورهاي دنيا مرسوم شده است و صدور ويزا 
به اين روش انجام مي شود. وزير امور خارجه ايران 
تصريح كرد: رييس جمهور در آخرين جلسه هيات 
دولت تاكيد كرد، وضعيتي كه اكنون ما در فرودگاه 
امام خميني)ره( داريم به همه فرودگاه هاي كشور 
تعميم پيدا كند و در اين زمينه طي آينده نزديك با 
دس��تور رييس جمهور و مصوبه هيات دولت، همه 
فرودگاه هاي كش��ور اين امكان را خواهند داش��ت 
كه بدون ثبت مهر ورود و خروج در گذرنامه بتوانيم 
زمينه را براي تس��هيل گردشگري در كشور فراهم 
كنيم. وي در خص��وص وضعيت زاينده رود و اقدام 
دولت براي احي��اي رودخانه نيز گفت: دولت همه 
تلاشش را براي احياي زاينده رود كرده است و اين 

تلاش را ادامه خواهد داد.

ضرورت كاهش 26 درصدي 
مصرف براي خروج از بحران آب
م��ل  عا ير زنجان|مد
ش��ركت آب منطق��ه اي 
زنج��ان ميزان متوس��ط 
مصرف آب در كش��ور را 
۸۶.۷ درصد خواند و افزود: 
براي خروج از بحران آب 
بايد مصرف را ۲۶ درصد 
كاهش داد. به گزارش ايلنا يوس��ف رضاپور، ديروز 
در نشس��ت خبري با خبرنگاران به مناسبت هفته 
صرفه جويي در آب اظهار كرد: امس��ال س��ال آبي 
خوبي در كش��ور داش��تيم و طي پنجاه و يك سال 
اخير بارندگي بالاتر از ميانگين بود؛ سال آبي از اول 
پاييز هر سال تا پايان شهريور ماه سال آينده را شامل 
مي شود. مديرعامل شركت آب منطقه اي زنجان با 
بيان اينكه امسال بيش از ۲۳ استان كشور شرايط 
بارندگ��ي بالاتر از ميانگين ب��ود، گفت: بارش هاي 
سيل آس��ا در فروردين امسال كه خسارت هايي به 
برخي از اس��تان ها وارد كرد؛ استان زنجان يكي از 
۱۰ استان در معرض سيل بود. وي با يادآوري اينكه 
بيش از ۵۰ شهر، ۱۱۸ روستا و بالغ بر پنج ميليون نفر 
تحت تاثير سيل قرار گرفتند، تصريح كرد: خسارت 
ناشي از سيل ۳۱ هزار ميليارد تومان برآورد شد. اين 
مقام مسوول به رهاسازي كنترل شده آب سد كينه 
ورس ابهر در اين دوره اشاره كرد و افزود: همين اقدام 
خسارت هاي ناش��ي از بارندگي را گرفت. رضاپور با 
بيان اينكه سه مرتبه آب سد رهاسازي شد، گفت: 
بارندگي امسال تا ديروز براساس ايستگاه اندازه ۴۱۵ 
ميلي متر بود كه در مقايسه با سال گذشته ۲9 درصد 
افزايش داشته است و در مقايسه با متوسط بلندمدت 
۳۸ درصد افزايش داش��ته اس��ت. به گفته وي، در 
مجموع ۲۷۶ ميليون مترمكعب ورودي پشت سد 
در چهار سد كينه ورس، گلابر، تالوار و تهم برآور شده 
است؛ سد شهريار به دليل مشكلات تملكات اراضي 
داخل س��د امكان آبگيري نداشت و سد مشمپا در 

دست احداث است و ذخيره آبگيري ندارد.

خروج 1967هكتار از زمين هاي 
ملي بوشهر از تملك متصرفان

كل  ييس  بوش�هر|ر
دادگستري استان بوشهر 
گف��ت: يك ه��زار و 9۶۷ 
هكتار از زمين هاي ملي اين 
استان كه سال گذشته به 
شكل هاي مختلف توسط 
س��ودجويان تصرف شده 
بود از تملك آنان خارج و به بيت المال بازگردانده شد.

علي جمادي ديروز به مناسبت هفته قوه قضاييه در 
جمع خبرنگاران افزود: همچنين در مورد قلع و قمع 
بنا و مستحدثات ايجاد شده در اين زمين ها نيز ۷۴ 
مورد پرونده تشكيل شد كه به اجرا در آمد و با رفع 
آثار تجاوز تحويل دستگاه هاي مربوط از جمله منابع 
طبيعي، راه و شهرس��ازي و جهاد كشاورزي شده 
است. وي بيان كرد: با توجه به شرايط خاص استان 
بوشهر براساس تاكيد رهبر معظم انقلاب در سال 
رونق توليد س��تاد اقتصاد مقاومتي دردستگاه قضا 
تشكيل و پرونده هاي مربوط به اين بخش با رويكرد 
حل موضوع به صورت اساسي در كوتاه ترين زمان و 
بازگشت كارخانه هاي توليد به چرخه توليد اقدام 
شد. وي يادآور ش��د: براين اساس شركت هايي كه 
درخواستي دارند درستاد اقتصاد مقاومتي مطرح 
كنند تا بدون اينكه پرونده قضايي تشكيل شود مورد 
بررسي قرار گيرند كه در اين ارتباط سال گذشته از 
بيكاري يك هزار و ۲۰۰ كارگر و تعطيلي واحدهاي 

توليدي پيشگيري شد.
جمادي گفت: سال گذشته كل پرونده هاي ورودي 
به دستگاه قضا و شوراهاي حل اختلاف استان بوشهر 
۲۵۷ هزار و ۴۲۲ مورد بود كه از اين شمار ۲۱۴ هزار 
و ۲۸۲ پرون��ده مربوط به دادگس��تري و ۴۳ هزار و 

۱۴۰مورد ورودي شوراهاي حل اختلاف است.
وي يادآورشد: در اين مدت ۲۱۰ هزار و ۸۸ پرونده در 
دادگستري ها و ۴۳ هزارو ۸۰۱ پرونده در شوراهاي 
حل اختلاف مختومه شده است كه ۶۶۱ فقره پرونده 

از موجودي سال هاي قبل است.

اعلام اسامي ۴ مفسد اقتصادي 
در گلستان

گلس�تان|رييس كل 
دادگس��تري گلس��تان 
اس��امي چه��ار مفس��د 
اقتصادي را كه احكام آنان 
قطعي ش��ده است، اعلام 

كرد.
ب��ه گ��زارش باش��گاه 
خبرنگاران، هادي هاشميان ظهر ديروز در نشست 
با خبرن��گاران درباره برخي از پرونده هاي مفاس��د 
اقتصادي اظهار داشت: آراي مربوط به چهار پرونده 
مفاس��د اقتصادي در اس��تان قطعي ش��ده كه اين 
پرونده ها ۱9 شاكي داردو در پرونده نخست متهمان 
ياسر ش��يخ و سيدحسن ش��فيعي تنكابني كه به 
دليل تصرف مال غير به ارزش بيش از يك ميليارد 
تومان مجرم شناخته شدكه متهم اول به ۱۰ سال 
حبس، پرداخت ۱۰۰ ميلي��ون تومان جريمه و رد 
مال محكوم شد. متهم دوم اين پرونده نيز به ۵ سال 
حبس، پرداخت ۳۰ ميليون تومان جريمه و رد مال 

محكوم شده است.
هاشميان ادامه داد: پرونده دوم درباره شكايت پشت 
بانك از ش��خصي به نام غلام خامسي بود كه متهم 
۱۴ ميليارد و ۷۰۰ ميليون تومان اختلاس كرده بود 
و با حكم دادگاه مجرم شناخته شد. متهم به 9 سال 
حبس، انفصال از خدمت و همچنين رد مال محكوم 
شد. وي گفت: پرونده سوم كه شاكي آن بانك مسكن 
و تعدادي از مش��تريان بوده است، عبدالله هلاكو به 
جرم اختلاس ۱۳۸ ميليون توماني محكوم شناخته 
شد و دادگاه متهم را به تحمل ۵ سال حبس، انفصال 
از خدمت و پرداخت دوبرابر وجه مأخوذه محكوم كرد. 
رييس كل دادگس��تري استان درباره پرونده اي كه 
بانك سپه شاكي آن بود، بيان داشت: در اين پرونده 
محمدرضا س��جادي به جرم جعل امضا، اختلاس 
۱۸۰ ميلي��ون توماني به رد مال، انفصال از خدمت، 
هفت س��ال و نيم حبس و پرداخت جريمه محكوم 

شده است.
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 همزمان با رونق توليد
تحويل هم سرعت گرفت

سايپا در بهار امس��ال ۶۰ هزار خودرو به مشتريان 
تحوي��ل داد . مع��اون بازارياب��ي و ف��روش گ��روه 
خودروسازي س��ايپا گفت: اين گروه خودروسازي 
از نخستين روزكاري س��ال 9۸ تا پايان خردادماه، 
بيش از ۶۰ هزار دستگاه انواع محصولات خود را به 
مشتريان تحويل داده است.  به گزارش سايپانيوز، 
حسين كاظمي طرقي افزود: در كنار اجراي برنامه 
موفقيت آمي��ز رونق بخش��ي به جري��ان توليد و با 
برنامه ريزي مناسب، تس��ريع در تحويل خودرو به 
مش��تريان در دس��توركار قرار گرفت و گروه سايپا 
موفق شد در بهار امسال بيش از ۶۰ هزار خودرو به 
مش��تريان تحويل دهد. به گفته وي بخشي از اين 
خودروها، مربوط به تعهدات قبلي بوده و بخش ديگر 
آن براي پاس��خ گويي به تعهدات مربوط به فروش 
فوري و تنظيم بازار در نظر گرفته شده است. كاظمي 
گفت: برنامه تكميل و تجاري سازي خودروهاي داراي 
كسري قطعات پيشرفته در گروه خودروسازي سايپا 
به خوبي پيش مي رود و در ماه هاي آتي روند عرضه 
خودرو به بازار و تحويل خودروهاي معوق مشتريان 
نيز با س��رعت بيش��تري دنبال خواهد شد. معاون 
بازاريابي و فروش گروه خودروسازي سايپا ادامه داد: 
براساس اولويت بندي هاي صورت گرفته و شناسايي 
مصرف كنندگان نهايي، روند عرضه خودرو را تا ايجاد 
آرامش كامل در بازار و جلب رضايت مشتريان ادامه 

خواهيم داد.

آغاز ساخت مدل سه بعدي 
مركز انتقال رازان

اراك|با همت مجتبي عبدي كارشناس واحد آموزش 
منطقه مركزي، ساخت مدل سه بعدي مركز انتقال 
نفت رازان و توربين اي��ن مركزكليد خورد. در امامي 
رييس امور اداري منطقه، هدف از س��اخت اين مدل 
را وجود نمونه اي براي آشنايي كارآموزان با محيط و 
عملكرد مراكز انتقال نفت و همچنين تسهيل شناخت 
تخصصي واحد تعميرات با كار توربين ها اعلام كرد. 
وي گفت: ساخت اين مدل س��ه بعدي با استفاده از 
نرم افزارهاي انيميشن س��ازي آغاز و عكس برداري و 
فيلم برداري هاي اوليه مركز انتقال نفت رازان انجام شده 
است. درامامي گفت: با ساخت مدل سه بعدي مركز 
انتقال نفت رازان در قالب انيميشن و مونتاژ توربين و 
اجزاي آن به صورت سه بعدي در قالب فيلم، قدم بزرگي 
درراستاي آموزش، در اين منطقه برداشته مي شود. وي 
در پايان از واحدهاي تعميرات خط، مكانيك، روابط 
عمومي وحراست منطقه و همچنين معاون عمليات 
مركز انتقال نفت رازان و همكاران عملياتي اين مركز 

در همكاري با اين پروژه قدرداني كرد.

ميزباني از اجلاس هم انديشي 
مديران مجموعه توسعه ملي

شازند|به گزارش روابط عمومي و امور بين الملل، 
اجلاس هم انديش��ي مديران عامل شركت هاي 
زيرمجموعه شركت سرمايه گذاري گروه توسعه 
ملي با حضور مديران ارشد گروه و مديران عامل 
و اعضاي موظف هيات مديره شركت هاي تابعه به 
ميزباني شركت پتروشيمي شازند در تهران برگزار 
شد. در اين گردهمايي ابتدا ولدخاني مديرعامل 
شركت پتروشيمي شازند  يادآور شد در شركت 
پتروشيمي شازند همكاري و هماهنگي خوبي بين 
مديرعامل و اعضاي هيات مديره و مديران مياني و 
كاركنان وجود دارد و از رييس محترم هيات مديره 
شركت به سبب حمايت ها و همكاري هاي ايشان 

تشكر و قدرداني كرد.

برخورد جدي با مفاسد از درون 
دستگاه قضايي آغاز مي شود

كرج|رييس دادگستري كل استان البرز، گفت: 
طبق آمار معاونت راهبردي قوه قضاييه به ازاي هر 
قاضي بايد نزديك به ۷.۳ كارمند مشغول فعاليت 
باشد ولي در استان البرز اين رقم ۸.۲ است. احمد 
فاضليان در نشست خبري در ارتباط با پاكسازي 
مجموع��ه قضايي البرز، اظهار داش��ت: برخورد 
جدي با مفاسد بايد از درون دستگاه قضايي آغاز 
شود. يكي از اهداف مهم دستگاه قضايي، داشتن 
فضاي پاك و سالم است. اين مقام قضايي در البرز، 
تصريح كرد: از سال 9۴ تاكنون ۵۰ قاضي مشمول 
تذكر جدي شده اند كه تعدادي مجبور به استعفاء 
شدند و براي برخي حكم اخراج از دستگاه صادر 
ش��د چراكه معتقديم براي مقابله و كنترل جرم 

افراد ناسالم نبايد فعاليت كنند.

عمليات 15 كيلومترشانه سازي 
در محور روستاي چمابان ويزه

اي�ام|مديركل راهداري وحم��ل ونقل جاده اي 
اس��تان ايلام ازاجراي عمليات راهداري محورهاي 
مواصلاتي استان خبر داد. نوراله دلخواه با بيان اين 
مطلب اظهار داشت: از آنجا كه در صورت بروز نقص 
فني در خودرو و نياز به پارك يا انحراف از جاده به هر 
دليل ممكن، وجود ش��انه راه مناسب نقش مهمي 
دركاهش بروز حوادث جاده اي دارد، شانه س��ازي 
محورهاي حوزه استحفاظي استان در دستور كار قرار 
دارد. وي گفت: با توجه به شدت بارش هاي فروردين 
ماه س��ال جاري و رانش زمين در محور روستاهاي 
چماب��ان ويزه اي��ن اداره كل اقدام به شانه س��ازي، 
بهسازي، اصلاح قنو، تيغه زني، علف زني، آب پاشي، 
غلتك كوبي و ترميم پل در اين محور كرده است.وي 
افزود: اين پروژه به طول ۱۵ كيلومتر با اس��تفاده از 
۷ دستگاه ماش��ين آلات و نيروهاي اداره راهداري و 
حمل و نقل جاده اي به مدت يك ماه به اتمام رسيد.

چهره هاي استاني

اخبار شهرستان ها



اقتصاد اجتماعي12اخبار

بعد از يك دهه بلاتكليفي، پرونده الكترونيك سلامت به سرانجام رسيد

پرونده جامع با هدف كاهش هزينه سلامت

بررسي ايرادات شوراي نگهبان به لايحه حمايت از حقوق كودكان

گره كور پرونده الكترونيك سللامت سرانجام باز شد. 
وظيفه 10 سللاله اي كه براساس ماده35 قانون برنامه 
پنجم توسللعه براي وزارت بهداشللت تعيين شد اما 
در اين يك دهه بدون نتيجلله باقي مانده بود. حالا در 
شرايطي كه تحريم ها هزينه سامت را بالا برده و فشار 
آن بر جيب مردم تحميل مي شود، پرونده الكترونيك 
سامت به عنوان يكي از زيرساخت هاي طرح تحول 
نظام سامت به سرانجام رسلليده است تا آن طور كه 
كارشناسان اقتصاد سللامت مي گويند، با اجراي آن 
نه تنها تا 30 درصد از هزينه هاي سامت كشور كاهش 
پيدا كند، بلكه راه براي فسادهايي كه در اين حوزه وجود 

داشت هم بسته شود. 

   جزييات پرونده الكترونيك سلامت
بعللد از يك دهلله باتكليفي، بللا راه انللدازي پرونده 
الكترونيك سامت، اطاعات پزشكي هر ايراني از تولد تا 
مرگ ثبت شده و به اين ترتيب از بروز خطاهاي پزشكي، 
تجويزهاي بي مورد و در نهايت فشار هزينه اقتصادي بر 
مردم جلوگيري شللود. محمد شريعتي، رييس مركز 
مديريت شبكه وزارت بهداشت درباره اين موضوع بيان 
كرد: به موجب قانون موظفيم خدمات سامت را مبتني 
بر سللامانه هاي الكترونيك ارايه دهيم و اين تكليفي 
قانوني است كه به ارتقاي كيفي و كمي خدمات سامت 
منجر مي شود؛ به طوري كه خدمات صحيح  و به موقع، 
با كيفيت تر، اثربخش تر و اقتصادي تر ارايه خواهد شد. 
اين سامانه سيستم پشتيباني از تصميمات كلينيكي يا 
سيستم تصميم يار كلينيكي است، به اين معنا كه وقتي 
كودكي بيمار را به خانه بهداشت مي برند، بهورز پس از 
معاينه، عايم و شللرايط وي را در سامانه وارد مي كند 
و سامانه به طور اتوماتيك توصيه هاي لازم را به بهورز 
يادآوري مي كند. به صورت خاصه مي توان گفت كه 
بهورز يا مراقب سامت با استفاده از اين سامانه مي توانند 

خدمات دقيق تري را به مردم ارايه دهند.
او افزود: اين سامانه همچنين كمك مي كند كه ما در 
آنِ واحد بتوانيم اطاعات هر فردي كه در سامانه ثبت 
شللده را در هر نقطه مورد نياز، البته با داشللتن مجوز، 
دريافت كنيم. به عنوان مثال اگر مادري باردار در تهران 
تحت مراقبت يكي از پايگاه هاي سامت باشد اما براي 
زايمان به شهرستان و نزد والدينش برود، آنجا وقتي به 
پايگاه سامت مراجعه  كند، با وارد كردن كد ملي اش به 
سامانه مشخص مي شود كه تحت پوشش كدام پايگاه 
در تهران بوده، اما بللراي ورود به پرونده وي و دريافت 
خدمت در پايگاه سامت شهرستان مربوطه، پيامكي 

به تلفن همراه وي ارسال مي شود و وي با ارايه كد ارسالي 
به مراقب سامت، مجوز ورود به پرونده و دسترسي به 
اطاعات را به مراقب سامت مي دهد و به اين ترتيب 

نيازي به گرفتن شرح حال مجدد نيست.
شريعتي همچنين به تشريح استفاده از اطاعات اين 
سللامانه در حوادث غيرمترقبه و به ويژه در سيل اخير 
پرداخت و گفت: در سلليل اخير بخشللي از پايگاه ها و 
خانه هاي بهداشت نيز دچار آسيب شد و اگر اطاعات 
اين پايگاه هللا به صورت پرونده هاي كاغذي بود، قطعا 
ديگر به آنها دسترسللي نداشللتيم و مشخص نبود در 
فان روسللتا چند زن باردار و كودك شلليرخوار و چه 
بيماري هاي مزمني داريم كه لازم باشد بعد از سيل از 
آنها مراقبت كنيم. اما با توجه به برخورداري از پرونده 
الكترونيك، هنگام رخداد سلليل و حتي آسلليب به 
كامپيوترهاي خانه هاي بهداشللت، اين اطاعات در 
سللرورهاي محلي و مركزي وجود داشت و با مجوزي 
كه گرفتيم توانسللتيم اطاعات سيل زدگاني كه نياز 
به خدمات خاص داشللتند را اسللتخراج كنيم. به اين 
ترتيب ليست آنها در اختيار بهورزها و مراقبان سامت 
و پزشكان و ماماها در مناطق سيل زده قرار گرفت و تك 
به تك به جست وجوي آنها پرداخته و خدمات ضروري 

به آنها ارايه شد.
وي با بيان اينكه پرونده الكترونيك سامت تنها براي 
ثبت اطاعات سامت و بيماري نيست بلكه ابزاري است 
براي پيشگويي خدمات بهداشتي و درماني مورد نياز 
هر فرد، افزود: به اين ترتيب با ورود كد ملي به سامانه، به 
صورت خودكار اطاعات شناسنامه اي فرد از ثبت احوال 
 خوانده مي شود و سامانه تعيين مي كند چه خدماتي 
بايد به فرد مورد نظر ارايه شود. همچنين اين پرونده به ما 
كمك مي كند كه بتوانيم برنامه هاي مراقبتي نظير فشار 
خون، ديابت، مراقبت هاي مربوط به كودكان، زنان باردار 
و ... كه در مجموع بيش از 1۲0 برنامه را شامل مي شود 
را پايش و ارزشيابي كنيم؛ به اين معنا كه آيا استانداردها 
در اجراي اين برنامه ها به درستي رعايت مي شوند؟ و آيا 
به نتايجي كه قرار بوده برسيم، دست يافته ايم يا خير. 
مثا نتايج مورد لزوم در كنترل قند خون ديابتي ها يا 

مبتايان به فشارخون، حاصل شده است يا خير.
شريعتي بيان كرد: پرونده الكترونيك سامت همچنين 
ابزار مديريت عملكرد كاركنان ماسللت. بر اساس اين 
سامانه مشخص خواهد بود كه كليه كاركنان در سطوح 
محيطي، كارشان را با چه كيفيتي انجام مي دهند و با 
كمك اين سامانه مي توانيم پرداخت سرانه اي انطباق 

يافته با عملكرد را داشته باشيم. 

   چرا اجراي پرونده الكترونيك مهم بود؟
اجراي پرونللده الكترونيك سللامت هزينه درمان 
مردم را تا 30 درصد كاهش مي دهد اما به جز مباحث 
اقتصللادي، تجميع اطاعات پزشللكي افراد در يك 

سامانه، از جهت آماري هم مهم است.
سعيد حدادي، كارشناس اقتصاد سامت درباره اين 
موضوع به »تعادل« گفت: سالانه 80 ميليارد تومان 
براي تهيه كاغذ دفترچه هاي بيمه هزينه مي شللود 
كه اجراي پرونده الكترونيك سامت مي تواند اين بار 
مالللي را از دوش دولللت بردارد. همچنيللن ناخوانا 
بودن بعضي از نسللخه هاي پزشللكي، يكي ديگر از 

دردسرهاي اين دفترچه هاست. 
از طرفللي نفللس نسللخه هاي كاغللذي هللم 
مي توانللد فسللادزا باشللد، به طللوري كه پزشللك 
هنللگام نوشللتن نسللخه در دفترچلله، نسللخه 
 خالللي ديگللري هللم از دفترچلله جللدا مي كند.

او افزود: اين نسخه مانند چك سفيد امضا در دست 
پزشك عمل مي كند؛ يعني پزشك مي تواند در اين 

نسخه داروهاي گرانقيمتي را بنويسد و به داروخانه 
تحويللل دهد. داروخانه هم اين نسللخه را تبديل به 
فاكتور مي كنللد و آن را تحويل بيمه مي دهد و پول 
دارو را دريافت مي كند از طرف ديگر سللهمي از اين 
مبلغ هم به جيب پزشللك مي رود. در صورتي كه نه 
بيماري وجود داشته و نه دارويي تجويز شده است. 
اين طرح جامللع الكترونيك باعث جلوگيري از اين 

قبيل مشكات مي شود.
حدادي گفللت: پرونده الكترونيك سللامت همان 
نسللخه ديجيتالي دفترچه هاي كاغذي اسللت كه 
مي تواند تمام سللوابق درماني افللراد را از بدو تولد تا 
مرگ ثبت و نگه داري كند. همچنين در اين سيستم 
تمامي حساسلليت ها و آلرژي ها هم ثبت مي شود و 
به پزشللك در تجويز دارو براي افردي كه حساسيت 
دارند، كمك مي كند تا دارويي تجويز كند كه منجر 
به بروز عائم آلرژي در فرد نشود. عاوه براين موارد 
باتوجه به اينكه تمام سللوابق دارويي در اين پرونده 

ثبت مي شود، مانع تداخل دارويي نيز مي شود.

اين كارشناس اقتصاد سللامت افزود: از آنجايي كه 
تمام سوابق پزشكي افراد جامعه در اين پرونده ثبت 
شده است، مي تواند اطاعات خوبي در مورد وضعيت 
بهداشت و سامت جامعه را در اختيار سياستگذاران 
قرار بدهد. براي مثال فرض كنيد دريكي از شهرهاي 
كشور 60 درصد افراد جامعه دچار كم خوني باشند. 
اين اطاعات در اين سيسللتم ثبت شده و در اختيار 
مسللوولان قرار مي گيرد و آنها متوجلله اين موضوع 
مي شوند، در نتيجه تصميماتي اتخاذ مي كنند تا روند 
كم خوني در جامعه كاهش يابد. از طرف ديگر پرونده 
الكترونيك سامت باعث بهبود عملكرد پزشكان از 
طريق شفافيت مي شود. يكي از مشكاتي كه در طرح 
تحول سامت به وجود آمد تقاضاي القايي بود. يعني 
پزشك دستوري را تجويز مي كرد كه هزينه بالاتري 
داشت اما مي توانست تجويز كم هزينه تري بكند؛ اما 
وقتي كه پرونده الكترونيك سللامت باشد عملكرد 
پزشك هم ثبت مي شود و تمام تجويزهاي او در اختيار 

نهادهاي نظارتي قرار مي گيرد. 

مرداد ماه سال گذشته لايحه حمايت از حقوق كودكان 
و نوجوانان بعد از ۹ سال در مجلس شوراي اسامي به 
تصويب رسيد. لايحه اي كه سال هاي زيادي در پيچ و 
خم مجلس و دولت باقي ماند و حالا قرار است تا در قالب 
قانوني جامع حامي حقوق كودكان در كشور شود، با 
اين حال شللوراي نگهبان با مشخص كردن دو ايراد از 
نمايندگان مجلس خواسته است تا آنها را برطرف كنند.

شوراي نگهبان ماده ۹ لايحه حمايت از حقوق كودكان 
و نوجوانان را خاف موازين شرعي دانسته است؛ در اين 
ماده آمده است كه »هرگاه بي احتياطي، بي مبالاتي، 
عدم مهارت يا عدم رعايت نظامات از سللوي والدين، 
اوليا يا سرپرستان قانوني كودك و نوجوان يا اشخاصي 
كه مراقبت از كودك و نوجللوان را برعهده دارند يا در 
امور مربللوط به كودكان و نوجوانان فعاليت مي كنند، 
باعث فوت كودك، فقدان يكي از حواس يا قطع و نقص 
عضو، جراحت سر و صورت يا گردن و ساير صدمات به 
كودك شوند، به حبس و جزاي نقدي محكوم خواهند 
شللد.« اين در حالي است كه اين ماده به گفته فعالان 
حقوق كودك زماني كارگشللا خواهد بود كه والدين 
در مورد مصاديق اين سهل انگاري آموزش هاي لازم 
را نيز دريافت كنند. همچنين شوراي نگهبان نسبت 

به »جرم انگاري ممانعت از تحصيل كودكان از سوي 
والدين« نيللز ايراداتي را به قانون مذكللور وارد كرده 
كه به نظر مي رسللد اين موضوع از ابعاد گسترده تري 
برخوردار اسللت. مطهره ناظري، رييس هيات مديره 
انجمن حمايت از حقوق كودكان، با بيان اينكه يكي از 

ايرادات وارد شده به لايحه حمايت از حقوق كودكان 
مربوط به بخش »سهل انگاري والدين نسبت به فرزند« 
است، به ايسنا گفت: در واقع شوراي نگهبان با توجه به 
حقي كه والدين در مورد تربيت و مراقبت از فرزندشان 
دارند، نسبت به اين موضوع ايراد وارد كرده اند و به نظر 

مي رسد اگر مجلس بازهم روي اين موضوع به همان 
شكل قبلي پافشاري كند، قانون مذكور براي تعيين 
تكليف به مجمع تشخيص مصلحت نظام خواهد رفت.

او ادامه داد: پيشنهاد مي كنيم تا اين كار در صورتي انجام 
شود كه از قبل آموزش هاي پيش، حين و بعد از ازدواج 
به والدين داده شود تا آنها بدانند چگونه فرزندپروري 
كنند. به عبارت ديگر بهتر اسللت تللا در اين خصوص 
بيشتر آموزش و فرهنگ سللازي و اطاع رساني شود. 
در عين حال هم وقتي سللهل انللگاري صورت گرفت 
بهتر است برخورد به گونه اي نباشد كه مجازات آن از 
جنس كيفري باشد بلكه جزاي آنها بايد الزام براي تحت 
آموزش قرار گرفتن، حضور در كارگاه هاي فرزندپروري 

در نظر گرفته شود. 
اين وكيل دادگستري با اشاره به اينكه ايراد ديگر وارد 
شده به اين لايحه در خصوص عدم تحصيل و ممانعت 
از حضور كودكان در مدارس است، تصريح كرد: ايراد 
ديگر شوراي نگهبان اين است كه در صورت ممانعت 
براي تحصيل كودك نبايد عليه خانواده جرم انگاري 
شود، اگرچه جرم انگاري مي تواند بازدارنده باشد، اما 
مي توان راه كار مناسللب تري نيز پيدا كرد. براي مثال 
اگر خانواده اي به دليل عللدم بضاعت مالي نمي تواند 

كودك را به مدرسه بفرستد، بايد پيش بيني شود كه 
اين كودكان شناسللايي شللده و مورد حمايت مالي و 

تحصيلي قرار بگيرند.
ناظري افزود: درباره ممانعت از تحصيل، قانون ناظر به 
اين موضوع اسللت كه اگر خانواده اي در صورت فراهم 
بودن امكانات، مانع تحصيل شللوند يا كودك را ثبت 
نام نكنند، جرم مرتكب شللده اسللت. نبايد فراموش 
كرد كه بحث تحصيل كللودك مربوط به تمكن مالي 
خانواده هم هسللت، يعني اگر خانواده اي تمكن مالي 
دارد و بازهم كودك را به مدرسه نمي فرستد بايد عليه 
وي جرم انگاري كرد اما در خصوص برخي خانواده ها، 
فقر اقتصللادي مانع تحصيل كودك نشللده و ممكن 
اسللت به ويژه در مورد دختران اين ممانعت به دلايل 
فرهنگي باشد كه قانون مي تواند بخشي از موضوع را 

برطرف كند. 
اين فعال حقوق كللودك ادامه داد: پيشللنهاد ما اين 
اسللت كه اگر ممانعت از تحصيل كودك به دنبال فقر 
اقتصادي باشد بايد تدابير حمايتي اتخاد شود تا كودك 
ادامه تحصيل دهد، اما اگر دلايل منع تحصيل غير از 
فقر اقتصادي است، بايد عليه والدين جرم انگاري كرد 

تا اين قانون بازدارنده باشد. 
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ساخت اولين »مدرسه سبز« 
كشور

 مديركل نوسللازي مدارس اسللتان تهللران از آغاز 
عمليات سللاخت اولين مدرسه سبز سطح كشور با 
زيربناي 7 هزار متر در تهران خبر داد و گفت: اولين 
كار ترويجي زيسللت محيطي در سطح كشور را نيز 
در 50 مدرسه تهران در سللال جاري براي آموزش 
معلمان و دانش آموزان انجام خواهيم داد و رويكرد ما 
عمدتا صرفه جويي در مصرف انرژي و به ويژه آب است.

علي شهري درباره روند ساخت مدارس سبز تهران 
كه از سال گذشته در دسللتور كار نوسازي مدارس 
تهران قرار گرفته اظهار كرد: عمليات ساخت مدرسه 
سبز به تازگي شروع شده و اولين استاني هستيم كه 
آن را اجرا مي كنيم. او افزود: يك مدرسلله نوساز در 
منطقه 5 تهران را با رويكرد سبز،  باكمك مشاورين 
امر  طراحي كرده ايم. ساخت مدارس سبز به سازمان 
نوسازي مدارس سپرده شده و ما بايد از ابتداي ساخت، 
فاكتورهاي مديريت سللبز را اعمال كنيم. مديركل 
نوسازي مدارس استان تهران با بيان اينكه بايد مدارس 
سللبز را از ابتدا به گونه اي بسازيم كه كاهش مصرف 
انرژي و آب در آن محسللوس بوده و ضمن دارا بودن 
نور مناسب، به تامين فضاي سبز در محوطه منجر 
شود گفت: پروژه جديد ما در منطقه 5، 7 هزار  متر 
زيربنا دارد و بسيار بزرگ است و تكميل آن بيش از دو 
سال به طول مي انجامد. شهري به ايسنا گفت: البته 
تنها ساختمان فيزيكي مدنظر نيست و دانش آموزان 
و كادر مدرسلله نيز در حين اجراي اين طرح تحت 
آموزش هايي براي مصرف بهينه انرژي قرار مي گيرند 
و به عبارتللي آموزش هاي زيسللت محيطي نيز در 
دستوركار است. وي با اشاره به ديگر پروژه هاي زيست 
محيطي تهران گفت: پروژه ديگري داريم كه آن هم در 
نوع خودش اولين است. قصد داريم مدرسه موجودي 
در منطقه ۲۲ را به مدرسه سبز تبديل كنيم و اقداماتي 

در راستاي مديريت سبز در مدارس انجام دهيم.

جدا كردن اتباع خارجي از 
دانش آموزان ايراني ممنوع شد

معاون آموزشي ابتدايي آموزش و پرورش گفت: در 
شيوه نامه اي كه به كل مدارس ارسال شده است ذكر 
شده كه هيچ گونه تبعيضي بين اتباع خارجي و ايراني 
در فضاي آموزشي نبايد وجود داشته باشد. رضوان 
حكيم زاده در مورد اينكه آيا مشكات مربوط به ثبت 
نام دانش آموزان اتباع در مدارس مرتفع شده است و 
سال تحصيلي جديد بدون مشكلي را خواهند داشت 
يا نه، گفت: مي توانم اين خبر خوشحال كننده را بدهم 
كه با پيگيري هايي كه صورت گرفته  و  زحماتي كه 
مركز بين الملل آموزش و پرورش كشيدند و همچنين 
پيگيري هاي مفصلي معاونت آموزش ابتدايي با وزارت 
كشور انجام داد كه چالش هاي گذشته در خصوص 
عدم پذيرش فرزندان اتباع خارجي براي تحصيل رفع 
شود، دستورالعملي به تصويب رسيد و به مدارس اباغ 
شد كه امسال براي اتباع خارجي و ثبت نام آنها داراي 
كمترين چالش باشيم. او ادامه داد: معاونت ابتدايي 
پيگيري هايي مفصلي انجللام داد و در اين خصوص 
فرهنگ سازي هايي نيز در سطح جامعه صورت گرفته 
است. با فرمان تاريخي مقام معظم رهبري، چالش هاي 

ما در اين خصوص كمتر شد. 
حكيم زاده اضافه كرد: در حال حاضر بيشتر صحبت 
ما روي اين اسللت كه چگونه كيفيللت حضور اين 
دانش آمللوزان در فضاي آموزشللي را ارتقا دهيم. در 
شلليوه نامه اي كه به كل مدارس ارسللال شده است 
ذكر شده كه هيچ گونه تبعيضي بين اتباع خارجي و 
ايراني در فضاي آموزشي نبايد وجود داشته باشد. اين 
دانش آموزان مي توانند در تمام مسابقات فرهنگي 

هنري، اردوها و... شركت كنند.

هزينه كرد ۱۶ درصد بودجه 
سلامت براي اهوازي ها

معاون محيط زيست انساني سازمان محيط زيست از 
هزينه كرد 16 درصد بودجه سامت كشور در شهر 
اهواز خبر داد. مسعود تجريشي درباره اجراي طرح 
جديد ترافيك كه از ابتداي تيرماه در شللهر تهران 
آغاز شده و اثرات آن در كاهش آلودگي هوا گفت: در 
مستندات بانك جهاني اين موضوع به عنوان يكي از 
راهكارهاي كاهش آلودگي هوا ارايه شده است، البته 
در پژوهش هايي كه در خصوص راهكارهاي كاهش 
آلودگي هوا در بانك جهاني وجود دارد، در خصوص 
اقدامات زيرساختي مانند استفاده از فيلتر بالا بردن 
كيفيت سوخت اجماع بيشللتري وجود دارد، اما در 
خصوص موضوعاتي كه در كاهللش آلودگي هوا به 
رفتارهاي انساني مربوط مي شود، در برخي از كشورها 
نتايج مثبتي داشللته اسللت و در برخي از كشورها 
پاسخگو نبوده است. او ادامه داد: در خصوص اجراي 
طرح جديد ترافيك و تاثيرات آن در كاهش آلودگي 
هوا معتقدم بايد حداقل يك الي دو ماه از شروع طرح 
بگذرد تا بتوانيم تاثيرات اين طرح را در مقايسلله با 
سال هاي قبل و همچنين ماه گذشته مقايسه كرده 
و ارزيابي مناسللبي به دسللت آوريم. در حال حاضر 
دوربين ها نيز به طور كامل فعال شده اند و مي توانيم 
با بررسي  آنها متوجه شويم كه آيا تردد به اين مناطق 
كمتر شده است يا خير. معاون محيط زيست انساني 
سازمان محيط زيست با بيان اينكه درباره اين طرح 
نمي توانيم با پيش بيني اظهارنظر كنيم، به ايلنا گفت: 
قطعا براساس آنچه كه دوربين ها ثبت و ايستگاه هاي 
آلودگي هوا ثبت كرده اند، در دو ماه آينده اين طرح 
را ارزيابي خواهيم كرد. تجريشللي در پاسللخ به اين 
سوال كه با توجه به اينكه بارها گفته شده 80 درصد 
آلودگي هوا به دليل خودروهاي سللنگين است آيا 
اين طرح با توجه به اينكلله محدوديت هايي را براي 
خودروهاي شخصي ايجاد مي كند مي تواند اثربخشي 
داشته باشد، خاطرنشان كرد: قطعا سهم اتوبوس ها و 
كاميون ها در آلودگي هوا بيشتر از ديگر خودروها است، 
چراكه مهم ترين مشكل ما ذرات معلق است و سهم 
خودروهاي سنگين و اتوبوس ها در ايجاد ذرات معلق 

بسيار زياد است . 

ريزش متقاضيان اخذ وام ازدواجسياست سازمان غذا  و  دارو  در  قبال داروهاي »تك نسخه اي«
اما و اگرها بر سر تجويز يا عدم تجويز داروهاي تك نسخه اي 
هميشه وجود داشللته، داروهايي كه وارداتي هستند و 
نام شان هم عمدتا در فهرست دارويي كشور وجود ندارد، 
اما بعضا مي بينيم كه برخي بيماران به ويژه بيماران خاص 
و صعب العاج مانند مبتايان به برخي سرطان ها تاكيد و 
تمايل دارند كه حتما از تك نسخه اي ها استفاده كنند و در 
اين بين گاهي هم پزشكان از تجويز داروهاي تك نسخه اي 
با وجود ممنوعيت  تجويزشللان، دست نمي كشند. اين 
درحالي اسللت كه طبق بند »پ« ماده 7۲ قانون برنامه 
ششم توسعه، فهرست رسمي دارويي ايران بر اساس نظام 
دارويي ملي كشور حداكثر هر سه ماه يك بار از سوي وزارت 
بهداشت تدوين و منتشر مي شود. بر اساس اين بند قانوني، 
تجويز داروهاي خارج از فهرست دارويي كشور نيز تخلف 
بوده و متخلف با توجه به شدت و ضعف عمل ارتكابي و تعدد 
و تكرار آن، بر حسب مورد، به مجازات هايي كه در تبصره 
يك ماده ۲8 قانون سازمان نظام پزشكي جمهوري اسامي 
ايران آمده، محكوم مي شود. در تبصره يك ماده ۲8 قانون 
نظام پزشكي هم اعام شده كه عدم  رعايت  موازين  شرعي ، 
قانوني  و مقررات  صنفي، حرفه اي  و شغلي  و سهل انگاري  
در انجام  وظايف  قانوني  به  وسيله  شاغلين  حِرف  پزشكي  
و وابسته  به  پزشكي  تخلف  محسوب  شده و متخلفين  با 
توجه  به شدت  و ضعف  عمل  ارتكابي، تعدد و تكرار آن  بر 
حسب  مورد به  مجازات هايي مانند تذكر يا توبيخ  شفاهي  
در حضور هيات مديره  نظام  پزشكي  محل، اخطار يا توبيخ  
كتبي  با درج  در پرونده  نظام  پزشكي  محل، توبيخ  كتبي  با 
درج  در پرونده  نظام  پزشكي  و نشريه  نظام  پزشكي  محل  يا 
الصاق  رأي  در تابلو اعانات  نظام  پزشكي  محل، محروميت  

از اشتغال  به  حرفه هاي  پزشكي  و وابسته  از سه  ماه  تا يك  
سللال  در محل  ارتكاب  تخلف، محروميت  از اشتغال  به  
حرفه هاي  پزشكي  و وابسته  از سه  ماه  تا يك  سال  در تمام  
كشور، محروميت  از اشتغال به حرفه هاي  پزشكي  از بيش  
از يك  سال  تا پنج  سال  در تمام  كشور و محروميت  دايم  
از اشتغال  به  حرفه هاي  پزشكي  و وابسته  در تمام  كشور، 
محكوم مي شود. حال بايد پرسيد داروهاي تك نسخه اي 
با چه ضابطه اي بايد وارد كشللور شوند و سياست وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو در قبال اين داروها چيست؟  
به گونه اي كه هم داروي مورد نياز بيماران تامين شود و هم 

اعتبارات و منابع ارزي كشور دچار آسيب نشوند.

   چه داروهايي تك نسخه اي هستند 
محمدرضللا شانه سللاز با اشللاره بلله تعريللف داروهاي 
تك نسخه اي به ايسنا مي گويد: داروهاي تك نسخه اي 
داروهايي وارداتي هستند و كه در صورتيكه در فهرست 
دارويي كشور باشند، مي توان آنها را تجويز كرد. او افزود: به 
اشتباه جا افتاده كه داروهاي تك نسخه اي داروهاي خارج 
از فهرست دارويي كشور هستند، اما چنين چيزي درست 
نيست. از طرفي بايد توجه كرد كه تجويز داروهاي خارج 

از فهرست دارويي كشور، مطابق قوانين كشور نيست.

  سياس�ت س�ازمان غ�ذا و دارو در قب�ال 
تك نسخه اي ها

شانه ساز با بيان اينكه سازمان غذا و دارو شركت هايي را 
كه در زمينه داروهاي تك نسللخه اي داراي مجوز بوده و 
فعاليت مي كنند، كاما مي شناسد، ادامه داد: واردكنندگان 

داروهاي تك نسخه اي كه نام آنها در فهرست دارويي كشور 
وجود دارد، شركت هاي مجازي هستند كه طي پروسه اي 
داروهاي تك نسللخه اي مجاز را در يك سللامانه به طور 
همزمان به آنها اعام مي كنيم و بعد بر اساس قيمت و منبع  
داروها، بين اين واردكنندگان گزينش شده و به شركت  
انتخاب شده مجوز محدودي براي يك فرصت محدود 
داده مي شود تا داروي تك نسخه اي مورد نظر را وارد كنند 
و كمبودي در كشللور به وجود نيايد. سرپرست سازمان 
غذا و دارو تاكيد كرد: فقللط داروهايي در حوزه داروهاي 
تك نسخه اي به صورت محدود وارد كشور مي شوند كه 
در فهرست دارويي كشور وجود داشته باشند. شانه ساز 
با اشاره به تخلف برخي پزشكان مبني بر تجويز داروهاي 
تك نسخه اي خارج از فهرست دارويي كشور، گفت: حال 
اگر پزشكي خارج از فهرست دارويي كشللور، دارويي را 
تجويز كند، تخلف كرده است و ما اجازه چنين تجويزي 
را نمي دهيم. البته اين موضوع نه تنها در كشور ما، بلكه در 
بسياري از كشورهاي مترقي نيز تخلف محسوب مي شود؛ 
چراكه اگر به هر پزشكي اجازه تجويز هر دارويي را بدهيم، 
كار به صورت سليقه اي پيش مي رود. بنابراين حتما دارويي 
كه مي خواهد وارد يا تجويز شود، بايد توسط شوراي بررسي 
و تدوين داروها كه يك شوراي قانوني است، تاييد شود و هر 
كسي نمي تواند هر دارويي را تجويز كند.  در سال هايي كه 
ميزان كمبودهاي دارويي ما كاهش يافته و خودمان داروها 
را تامين مي كنيم، ميزان ارزبري ناشي از واردات داروهاي 
تك نسخه اي نيز كاهش يافته است، اما سال هايي كه به هر 
دليلي كمبودهاي دارويي بيشتري داريم، اين داروها بيشتر 

وارد شده و ارزبري هم بيشتر مي شود. 

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: حدود 70 
درصد از طاق ها به دنبال عدم شناخت زوجين و در 5 سال 
اول زندگي مشترك اتفاق مي افتد. محمد مهدي تندگويان 
با بيان اينكه پيوند حضرت علي)ع( و فاطمه زهرا)س( بايد 
به عنوان الگوي ازدواج آسان و حذف تجمات، سرلوحه 
جوانان قرار بگيرد، افزود: قصد داريم تا همين فرهنگ را 
بين جوانان ترويج دهيم تا جوانان بدون تجمات و با سبك 

زندگي ساده تشكيل خانواده دهند.
او با اشاره به اقدامات دولت در حوزه تسهيل ازدواج جوانان 
نيز اظهار كرد: دولت با وجود مشكات اقتصادي، موانع 
پيش آمده به دنبال خروج امريكا از برجام و ايجاد جنگ 
اقتصادي، به تمام تعهدات خود در حوزه ازدواج عمل كرده 
اسللت. به گفته تندگويان سال گذشته تمام متقاضيان 
دريافت وام ١5 ميليوني ازدواج موفق به دريافت اين وام 
شدند و دولت معادل ١5 هزار ميليارد تومان بودجه صرف 
اين حوزه كرد. معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
با بيان اينكه امسال با وجود افزايش مبلغ تسهيات ازدواج 
شاهد ريزش متقاضيان اين وام بوديم، تصريح كرد: به دنبال 
افزايش مبلغ اين وام، مبلغ اقساط ماهيانه آن نيز افزوده شد 
كه به گفته برخي از جوانان، آنها در پرداخت اقساط دچار 
مشكل شده اند. تندگويان افزود: اين مساله نشان مي دهد 
كه افزايش مبلغ وام، ديگر به حل مشكل ازدواج در كشور 
كمك نمي كند، چرا كه عمده مشكل جوانان اشتغال است. 
ايجاد اشتغال ايمن، به جوانان فارغ التحصيل و متخصص 
كمك مي كند تا هر چه راحت تر وارد حوزه ازدواج شوند. 
در عين حال فراهم كردن مسكن ارزان نيز سال هاست 
در كشور مطرح شده اما به سرانجامي نرسيده است. او با 

اشاره به نقش مشاوره هاي قبل، حين و بعد از ازدواج در 
شكل گيري يك زندگي سالم نيز توضيح داد: درخواست ما 
از دولت اين است كه آموزش هاي پيش از ازدواج را به شكل 
سراسري در كشور اجباري كند به طوري كه جوانان قبل 
از آنكه دوره كوتاهي را بگذرانند، اجازه ازدواج پيدا نكنند.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با تاكيد بر اينكه 
مشاوره هاي قبل ازدواج كمك مي كند تا جوانان در امر 
ازدواج از ظرفيت خانواده ها نيز استفاده كنند اظهار كرد: 
الان در امر ازدواج بحث حضور خانواده ها كمرنگ شللده 
است و مشللاوره ها كمك مي كنند تا خانواده ها به شكل 
مادي و معنوي به جوانان كمك كننللد. در حال حاضر 
با فعاليت بيش از ۴00 مركز مشللاوره پوشش سراسري 
در كشور ايجاد شده اسللت و بايد كم كم به سمت ايجاد 
مراكز در شهرسللتان ها حركت كنيم. تندگويان با بيان 
اينكه يكي از درخواست هاي مراجعه كنندگان پوشش 
بيمه اي خدمات مشاوره اي است گفت: در تاش هستيم 
تا مجمع خيرين ازدواج را در كشور ايجاد كنيم به طوري 
كه با سللاماندهي قوانين در اين حوزه اين افراد بتوانند از 
تسهيات دولتي و قانوني براي اقدامات خود استفاده كنند. 
او با تاكيد بر اهميت فرهنگ سازي در موضوع ازدواج نيز 
تصريح كرد: استفاده از ظرفيت صدا و سيما و بهره مندي 
از برنامه هاي پويا با حضور خود جوانان مي تواند به مطالبات 
آنها پاسخ دهد. در حال حاضر حدود 70 درصد از طاق ها 
به دنبال عدم شناخت زوجين است چرا كه در 5 سال اول 
زندگي اتفاق مي افتند. همچنين حدود 30 تا ۴0 درصد 
از طاق ها كمتر از يك سال از شروع زندگي مشترك به 

وقوع مي پيوندد. 
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حناچي با صدور بخشنامه اي ابلاغ كرد

فرمان اجراي سياست هاي انقباضي در شهرداري تهران
گروه راه وشهرسازي|

 ش��هرداري تهران با ركود ش��ديد مالي مواجه است و 
بدهي 52 هزار ميليارد توماني اين سازمان كه ميراث 
مديريت قاليباف بر شهر تهران است نيز مزيد بر علت 
شده و مديريت كنوني تهران چاره اي ندارد جز اينكه 
هزينه هاي جاري را كاهش دهد. مهم ترين كاري كه 
در اين حوزه انجام شد تعديل نيروهاي شهرداري در 
دو مرحله بود كه سال 96 حدود 2 هزار نفر  بازنشسته 
يا تعديل ش��دند و روز ش��نبه نيز سيدحسن رسولي، 
رييس كميته تشكيلات و منابع انساني و نايب رييس 
كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران خبر از 
تعديل 1800 نفر ديگ��ر از كاركنان اين مجموعه در 

سال 97 تا 98 داد.
ب��ا وجود اي��ن، ش��هرداري در نظ��ر دارد هزينه هاي 
اجرايي داخلي اين نه��اد را نيز كاهش دهد به همين 
منظور در دي ماه 96 بخشنامه »رژيم مالي شهرداري 
تهران« توسط شهردار وقت تهران به كليه واحدهاي 
زيرمجموعه شهرداري در ۳2 بند ابلاغ شد و روز گذشته 
پيروز حناچي، شهردار كنوني نيز اين بخشنامه را دوباره 

با جزييات بيشتري در 9 بند ابلاغ كرد. 
صرفه جويي در مصرف حامل ه��اي انرژي، ممنوعيت 
خريد تجهي��زات و ملزومات اداري،  كاهش هزينه هاي 
مخابراتي، ممنوعيت پرداخت از منابع شهرداري براي 
خريد تاج گل و تهيه بسته هاي هديه،  ساماندهي املاك 
و مس��تغلات و نيز امكانات رفاه��ي كارمندان از جمله 
مواردي اس��ت كه در اين بخشنامه 9 بندي به آن اشاره 
شده اس��ت.  پيروز حناچي هدف از ارايه اين بخشنامه 
را ارتقاي ش��فافيت، انضباط مال��ي، اصلاح و صيانت از 
اموال و دارايي ها و اس��تفاده كارا و اثربخش از امكانات و 
منابع موجود، دانسته و آن را به كليه معاونت ها، مناطق 
و واحدهاي ستادي، س��ازمان ها و شركت هاي وابسته 
براي رعايت دقيق ابلاغ كرده است. در بند نخست اين 
بخشنامه، با اش��اره به موضوع هزينه هاي اداري آمده 
است: »ضمن رعايت بخشنامه هاي مربوطه، ساماندهي 
و بهينه س��ازي مص��رف حامل هاي ان��رژي در تمامي 
س��اختمان هاي اداري و اماكن عمومي به اجرا درآيد. 
بطوري كه مصرف حامل هاي انرژي بيش از سال گذشته 
نشود. استقرار فرآيندهاي خريد و انبار به هنگام، به منظور 
صرفه جوي��ي در مقياس خريد و كاه��ش هزينه هاي 
انبارداري و ارايه فهرست نيازمندي هاي سالانه به اداره 
كل پش��تيباني و خريد لوازم اداري و مصرف از طريق 

شركت شهروند، در دستور كار قرار گيرد«.

   ممنوعيت خريد تجهيزات اداري
در بخش ديگري از اين بخشنامه، شهردار تهران تأكيد 
كرده است: »به منظور استفاده بهينه از منابع و حفظ 
اموال موجود، خريد تجهيزات و ملزومات اداري، انواع 
رايانه، نمابر، تلفن، چاپگر، وس��ايل صوتي و تصويري، 
ممنوع اس��ت. در صورت لزوم در خصوص تجهيزات 
مربوط به ICT، اخذ مجوز از س��ازمان فن��اوري و در 
خصوص ملزومات اداري با اخذ مجوز اداره كل پشتيباني 

امكان پذير است«.
در فص��ل هزينه هاي اداري اش��اره ش��ده »به منظور 
صرفه جويي در هزينه هاي مخابراتي، كليه واحدها ملزم 
به استفاده از سيستم تلفن داخلي شهرداري هستند. 
همچنين ضروري اس��ت كلي��ه واحدها با هماهنگي 
معاون��ت برنامه ريزي، تعيين س��رانه اق��لام مصرفي 

كاركنان، كنترل و نظارت بر آن، اقدام لازم به عمل آورند 
و هرگونه پرداخت از منابع شهرداري براي خريد تاج گل 

و تهيه بسته هاي هديه، ممنوع است«.
بند دوم اين بخشنامه به موضوع مهمانسراها و تورها 
اش��اره دارد كه در آن آمده اس��ت: »هزينه نگهداشت 
مهمانس��راها و ديگ��ر اماك��ن در خ��ارج از تهران كه 
مورد استفاده كاركنان قرار مي گيرد، بايد در راستاي 
بودج��ه و اعتبار مصوب و تخصيص نقدينگي باش��د. 
همچنين برگزاري تورهاي زيارتي و سياحتي با اخذ 
مجوز از معاونت توسعه منابع انساني و بر اساس بودجه 

پيش بيني شده و مصوب، قابل انجام است«.
ب��ا توجه به اينكه س��الانه همايش ها وس��مينارهاي 
گوناگوني در شهرداري برگزار مي شود و اين همايش ها 
هزينه بسياري روي دست شهرداري مي گذارد بدون 
اينكه نتيجه خاصي داشته باشد. بنابراين به درستي 
بند سوم اين بخشنامه به موضوع جلسات، همايش ها 
و س��مينارها پرداخت��ه و آمده اس��ت: »همايش ها و 
سمينارها، كنفرانس ها و نمايشگاه ها و عناوين مشابه 
بر اس��اس بودجه مص��وب و با رعاي��ت صرفه و صلاح 

شهرداري، بر اساس آيين نامه مصوب برگزار شود«.

   پذيرايي با چاي و بيسكوئيت
در دو تبصره ذيل اين بند آمده است: »اين همايش ها 
ترجيحا در سالن هاي شهرداري و با امكانات شهرداري 
برگزار شود يا با استفاده از پتانسيل بخش خصوصي، 
جذب حامي مالي و صرفا با هماهنگي واحدهاي ذيربط، 
اين موضوع بلامانع اس��ت. همچني��ن پذيرايي صرفاً 
بايد در حد چاي و نسكافه، بيسكوئيت و آب معدني از 
توليدات داخلي باشد و پذيرايي در جلساتي كه با حضور 
ميهمانان خارج از شهرداري تهران است، در حد متعارف 
بلامانع اس��ت«. يكي ديگر از موضوعات بخشنامه به 
موضوع خريد و چاپ نشريات اشاره شده و آمده است: 

»با توجه به اس��تقرار دبيرخانه ش��وراي چاپ و نشر 
شهرداري تهران، در مركز مطالعات در راستاي ابلاغيه 
مربوطه انجام گيرد. خري��د و چاپ تقويم اختصاصي 
ممنوع اس��ت و سازمان فناوري نس��بت به جانمايي 
تقويم ديجيتال در سايت شهرداري تهران اقدام كند. 
همچنين اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل، روزانه 
بولتن مربوط به روزنامه ها در پورتال و پايگاه اينترنتي 
شهرداري، جهت استفاده قرار دهد. هرگونه چاپ آگهي 
تبريك، تسليت و موارد مشابه از محل منابع درآمدي 
شهرداري تهران ممنوع است. همچنين با توجه به وجود 
بسترهاي فناوري و در راستاي بهينه كردن اتوماسيون 
اداري، كپي برداري و استفاده فيزيكي از نامه ها مجاز 
نيست«.در تبصره اين بند آمده است: »مكانيزه كردن 
اسناد مالي و استفاده از اتوماسيون اداري مورد تأكيد 
اس��ت. همچنين به منظور بهره برداري حداكثري از 
تجهيزات و اقلام اداري، نسبت به بازسازي و نوسازي 

تجهيزات موجود و استفاده مجدد از آنها اقدام شود«.

   منع خريد خودرو
بند 5 اين بخشنامه به خريد و اجاره خودرو اختصاص 
دارد و ش��هردار تهران تأكيد كرده كه »خريد هر نوع 
خودروي س��واري به جز موارد اس��تثنا با اخذ مجوز 
از كميت��ه تخصيص ممنوع اس��ت. همچنين هزينه 
خودروهاي استيجاري در سال 98 نبايد بيش از سال 
97 باشد. كميته ساماندهي سامانه خودرويي موظف 
به س��اماندهي نحوه اس��تفاده از خودروهاي ملكي و 
اس��تيجاري تا تاريخ ۳1 مرداد 98 است. بديهي است 
نظريه معاونت مالي از تاريخ مذكور، لازم الاجراس��ت. 
استفاده از خودروها با مصرف سوخت كمتر و آلايندگي 

پايين تر و داراي معاينه فني برتر، لازم الاجرا است«.
بند 6 اين بخشنامه نيز به هزينه هاي فرهنگي و آموزشي 
اختصاص دارد كه در بند يك آن آمده است: »برگزاري 

دوره هاي آموزش��ي بر اس��اس نظام جامع آموزشي 
ش��هرداري تهران و با رعايت صرفه و صلاح شهرداري 
انج��ام گيرد. هرگون��ه كمك به موسس��ات عمومي، 
عام المنفعه، اشخاص و موسسات خصوصي بر اساس 
تبصره هاي بودجه، انج��ام و هرگونه پرداخت خارج از 
رويه و دستورالعمل صادره ممنوع است. همچنين عقد 
قرارداد و هرگونه پرداخت به عنوان تيم هاي ورزشي، 

خارج از شهرداري ممنوع است«.
در بند 7 اين بخشنامه به مديريت به كارگيري منابع 
انساني تأكيد شده و آمده است: »به كارگيري كارمند 
جديد، بدون اخ��ذ مجوز اينجانب )ش��هردار تهران( 
ممنوع اس��ت. همچنين به منظور رعاي��ت عدالت و 
يكپارچگي پرداخت سنوات بازنشستگان شهرداري 
تهران، بر اس��اس قانون به ازاي هر سال خدمت، يك 
ماه پرداخت شود. استفاده حداكثري كليه امكانات و 
منابع موجود و خ��ودداري از واگذاري و بهره مندي از 
خدماتي كه امكان ارايه آن با استفاده از نيروهاي داخلي 

شهرداري تهران وجود دارد، مورد تأكيد است«.
در تبصره اين بند آمده است: »در صورت لزوم، مراتب با 
اخذ كميته تخصيص، بلامانع است. همچنين مديريت 
بر عملكرد حضور همكاران خارج از س��اعات اداري به 
منظور اتلاف حامل هاي انرژي مورد تأكيد اس��ت و به 
منظور ارايه خدمات بهتر به شهروندان، صرف صبحانه 
بعد از ش��روع س��اعت اداري )8 صبح( ممنوع است. 
س��فرهاي خارجي صرفا بر اساس دستورالعمل اعزام 
ماموران و هيات هاي شهرداري تهران، مصوب سال 19 

آبان 1۳87 شوراي شهر تهران انجام شود«.
در بند 8 اين بخشنامه به موضوع املاك و مستغلات 
شهرداري اشاره شده است كه در بند نخست آن تأكيد 
شده »طرح تجميع س��اختمان هاي ستادي و اداري 
شهرداري تهران بر اساس دستورالعمل مربوطه انجام 
شود. همچنين خريد يا اجاره ساختمان هاي جديد براي 

فعاليت هاي اداري، پشتيباني و ستادي مجاز نيست«.
بر اساس يكي از تبصره هاي اين ماده »در صورت نياز به 
پيشنهادات به بالاترين مقام اجرايي منطقه، سازمان، 
شركت و با اخذ مجوز كميته ساماندهي، ساختمان هاي 
س��تادي و اداري از طريق سازمان املاك و مستغلات 

امكان پذير است.
 همچنين بر اس��اس تبصره 2، تبديل ساختمان هاي 
موجود به س��اختمان هاي جديد به منظور مديريت 
بهينه و استفاده از منابع با اخذ مجوز كميته ساماندهي 
ساختمان هاي ستادي و اداري از طريق سازمان املاك 

و مستغلات بلامانع است«.
همچنين بر اس��اس تبصره ديگري از اين بند »انجام 
هرگونه هزينه بازسازي، بهس��ازي، نوسازي و تغيير 
در دكوراس��يون اماكن در واحدهاي اداري، ستادي، 
پش��تيباني جز موارد خاص، بنا به تشخيص اداره كل 
پشتيباني مجاز نيست. همچنين معاونت مالي )سازمان 
املاك و مستغلات( با همكاري اداره كل حقوقي نسبت 
به شناسايي و استرداد املاك و مستغلات در اختيار افراد 

غير اقدام كنند )حداكثر تا تاريخ اول دي 1۳98( «.
بر اين اساس بايد به روزرساني مال الاجاره و مستغلات 
استيجاري توسط سازمان املاك و مستغلات حداكثر 
تا تاريخ اول م��رداد 1۳98 انجام ش��ود. علاوه بر اين 
معاونت مالي )سازمان املاك و مستغلات و اداره حقوقي 
و اداره كل امور مالي( موظف به احراز مايملك شهرداري 
تهران در پروژه ها و پيگيري انتقال اسناد مالكيت املاك 
و انشعابات با همكاري كليه مناطق و واحدهاي ذيربط 
است.  همچنين سازمان املاك و مستغلات بايد نسبت 
به تكميل بانك اطلاعاتي املاك عمومي و اختصاصي، 
احراز مالكيت شهرداري تهران تا تاريخ اول دي 1۳98 
اقدام كند. همچنين كليه واحدهاي ذيربط )واحدهاي 
حقوقي مناطق، سازمان ها، معاونت ها و شركت ها( بايد 
ضمن پيگيري به موقع و انجام اقدامات لازم پيشگيري از 
برداشت اجراييه ها و هزينه هاي سنگين دادرسي نسبت 
به تصريح استرداد و هزينه هاي دادرسي در پرونده هاي 

مختومه، به نفع شهرداري تهران اقدام كنند.
هرگونه واگذاري املاك بر اس��اس دس��تورالعمل، به 
شناسايي و پلاك كوبي اموال در شهرداري ها، ابلاغي 
وزارت كش��ور به تاريخ 14 اس��فند 94 انجام ش��ود. 
همچنين اداره كل امور مالي حداكثر تا تاريخ اول آذر 
98 به منظور تقويت كنت��رل داخلي حاكم بر احصاء 
و نگه��داري اموال ش��هرداري و فراهم ك��ردن امكان 
پيگيري به هنگام اموال منقول، مفقودي و مسروقي بر 
اساس دستورالعمل، به شناسايي و پلاك كوبي اموال 
ابلاغي به تاريخ 9 خرداد 96 نسبت به طراحي و اجراي 

انبارگرداني اقدام كند«.
همچنين در بند پاياني اين بخشنامه به موضوع هزينه 
نگهداش��ت اشاره ش��ده و آمده اس��ت: »براي اصلاح 
الگوي مص��رف و كاهش مديريت هزينه، توس��عه و 
نگهداري فضاي سبز از طريق استفاده از ظرفيت هاي 
بخش خصوصي و مشاركت هاي عمومي تأمين شود. 
همچنين رعايت مفاد دس��تورالعمل اجرايي بودجه، 
موافقتنامه هاي بودجه اي و رعايت س��قف اعتبارات 
تخصيص يافته ابلاغي به تاريخ 4 آذر 96 تأكيد مي شود. 
همچنين واگذاري پروژه ها، نگهداشت، خدمات عمراني 
و اداري با رعايت آيين نامه معاملات شهرداري تهران 
و بر اساس بودجه مصوب از طريق سامانه شفافيت، با 

برگزاري مناقصه عمومي انجام شود«.
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تصويب اصلاحيه اساسنامه 
سازمان هاي وابسته به شهرداري

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
روز گذش��ته اعضاي شوراي اس��لامي شهر تهران 
اصلاحيه اساسنامه سازمان هاي وابسته به شهرداري 
تهران را بررسي و تصويب كردند. به گزارش »تعادل«، 
بر اساس توضيحات هاشمي آبان ماه سال گذشته 
لايحه اي از ش��هرداري تهران به ش��ورا براي تدوين 
اساسنامه س��ازمان هاي تيپ به شورا ارسال شد كه 
اواسط بهمن ماه سال گذش��ته تصويب شد. بعد از 
تصويب، اين اساس��نامه به وزارت كش��ور و مراجع 
ذيصلاح ارسال شد كه در نهايت سازمان شهرداري 
و دهياري ها در مهلت مقرر اساس��نامه را بررسي و 

اصلاحاتي را اعمال كردند.
به گفته محسن هاشمي، رييس شوراي شهر برخي از 
اظهارنظرهاي وزارت كشور درباره اصلاحيه اساسنامه 
سازمان هاي شهرداري تهران درست بود، در نهايت با 
2۳ مورد تغيير اين اصلاحيه مجدد ارسال شد و گويا 
يك نامه نيز به شهردار تهران ارسال شده است. در ادامه 
اصلاحيه اساسنامه سازمان هاي وابسته به شهرداري 
تهران در 28 مورد به راي گذاشته شد كه با 16 راي 
تصويب ش��د. پس از تصويب كليات؛  اعضا نظرات و 
پيشنهادهاي خود را در اين خصوص مطرح كردند. 
جلسه روز گذشته شوراي شهر،  نطق پيش از دستور 
نيز داشت و آرش ميلاني عضو كميسيون سلامت 
و خدمات شهري در نطق خود به بررسي مشكلات 
ناشي از آلودگي هواي تهران پرداخت و آماري در اين 
خصوص ارايه كرد. او در بخشي از نطق خود با اشاره 
به تلاش يكي از خودروسازان براي توليد خودروهاي 
سواري ديزل گفت: برخي از خبرها حاكي از آن است 
كه يكي از خودروسازان بزرگ كشور درصدد توليد 
خودروهاي س��واري ديزل است و در اين چارچوب، 
اقدام��ات اوليه را انجام داده در حال��ي كه اين اقدام، 
بدون دريافت مجوزهاي محيط زيستي لازم بوده و 
برخلاف نص صريح قانون هواي پاك است. اوبا بيان 
اينكه توليد خودروهاي سواري ديزل غيراستاندارد، 
اقدام��ات مثبت كنترل آلايندگ��ي فعلي را خنثي 
خواهد كرد، اظهار كرد: س��ازمان حفاظت از محيط 
زيس��ت هم به عنوان متولي اصلي قانون هواي پاك 
مخالفت خويش را با توليد سواري هاي ديزل اعلام 
كرده و كميسيون سلامت و محيط زيست نيز بر اين 
باور است كه توليد اين خودروها اثر منفي بر سلامت 
شهروندان تهراني دارد. رييس كميته محيط زيست و 
خدمات شهري افزود: اميدواريم كه هيچ نهادي حاضر 
نشود مجوز ورود ناوگان ديزل سواري غيراستاندارد 
را به جاده ها و ش��هرهاي كش��ور صادر كند. محمد 
عليخاني، عضو كميسيون اجتماعي شوراي شهر نيز 
با بيان اينكه براي ساماندهي پارك حاشيه اي اقدامي 
صورت نگرفته اس��ت، گفت: قرار بود از محل اجراي 
طرح 1550 ميليارد درآمد حاصل شود اما اين اتفاق 
نيفتاد. مطابق با تبصره 9 بودجه سال 97 شهرداري 
تهران مكلف بود در راستاي مصوبه شورا مبني بر الزام 
شهرداري به ارايه برنامه عملياتي ساماندهي فضاهاي 
پارك حاشيه اي تا سقف 950 ميليارد تومان درآمد 
حاصله را صرف توس��عه حمل و نقل عمومي اعم از 
خطوط مترو، اتوبوسراني و ايمن سازي زير ساخت هاي 
موجود حمل و نقل عمومي هزينه كرده و مراتب را در 
تفريغ بودجه سال 97 منظور نمايد كه متأسفانه اين 
اقدام صورت نگرف��ت. او ادامه داد: همچنين مطابق 
بودجه مصوب سال 98 شهرداري تهران مكلف است 
از حدود يك ميليون محل پارك حاشيه اي موجود 
در مناطق 22 گانه، تعداد 200 هزار مكان را ساماندهي 
كرده و از طريق مزايده براي كسب درآمد حداقل 600 
ميليارد تومان 6 هزار ميليارد اقدام و درآمد حاصله را 
براي تكميل و توسعه حمل و نقل عمومي به مصرف 

رسانده و در تفريغ بودجه سال 98 منظور كند.
عضو شوراي اسلامي شهر تهران گفت: متأسفانه اين 
مورد نيز به دليل تعل��ل و عدم توجه جدي معاونت 
حمل و نقل به مقوله پارك حاشيه اي مغفول مانده و 
تاكنون هيچ اقدام عملياتي جدي براي تحقق درآمد 
حاصل از پارك حاش��يه اي صورت نگرفته است كه 
پيش بيني مي شود با ادامه اين روند درآمد شهرداري 
تهران كاهش چشمگيري را از اين منبع داشته باشد. به 
عنوان تذكر به شهردار تهران ابلاغ و خواهشمند است 
پاسخ كتبي به همراه مستندات مورد نياز به شورا ارايه 
شود. يك عضو فرهنگي اجتماعي شوراي شهر تهران 
گفت: حدود 2 هزار دستفروش در محدوده مركزي 
شهر فعال هستند و نبايد معيشت اين افراد را به خطر 
انداخت. حجت نظري، عضو كميس��يون فرهنگي 
شوراي شهر نيز در خصوص ساماندهي دستفروشان 
محدوده چهارراه ولي عصر تذكر داد و گفت: چندي 
پيش جلسه اي متشكل از نمايندگان نيروي انتظامي، 
وزارت ارش��اد، خانه تئاتر و كميس��يون فرهنگي و 
اجتماعي شوراي ش��هر تهران برگزار شد و يكي از 
مصوبات آن، اين بود كه در خصوص فضاي پيرامون 
حاش��يه تئاتر شهر مطالعاتي انجام ش��ود نه اينكه 
دستفروشان جمع آوري شوند.معتقدم هر طرحي كه 
يك طرف آن انسان است بايد با تأمل بيشتري اجرا 
شود. حدود 2 هزار دستفروش در محدوده مركزي 
شهر فعال هستند و نبايد معيشت اين افراد را به خطر 
انداخت.نبايد دستفروش��ي در مترو با دستفروشي 
پيرامون تئاتر ش��هر ي��ك جور ديده ش��ود. نظري 
تصريح كرد: دستفروشي وسايل و كالاهاي فرهنگي 
مي تواند در فضاي پيرامون تئاتر شهر انجام شود، نه 
اينكه دستفروشي كالاهايي كه با فضاي عمومي اين 
پهنه نامتجانس است. اگر مصوبه ساماندهي مشاغل 
بي كانون اجرا شود، مشكلات دستفروشي مترو نيز 
رفع مي ش��ود.بنا داريم با الكترونيكي كردن عرضه 
و تقاضا بتوانيم اين موضوع را تا حدودي رفع كنيم؛ 
البته اين موضوع زمان بر است و مي توان با اپليكيشني 
خاص دس��ت واسطه ها را از اين موضوع كوتاه كرد و 
ساماندهي انجام شود. وي تاكيد كرد: سد معبر طبق 
قانون ممنوع اس��ت اما مي توانيم دستفروشي را به 
رسميت بشناسيم، چرا كه معابري داريم كه مي توانيم 
به دستفروشان اختصاص دهيم يا مي توان از ون ها و 

وانت ها نيز در اين طرح استفاده كرد. 

همگام با عزم دولت براي خانه دار كردن كارمندان دولت طي 10 سال رونمايي شد

پادگان ها در ۲۵ شهر بزرگ كشور به منطقه مسكوني تبديل مي شوند

طرح تامين مسكن نظاميان طي 3  سال

گروه راه و شهرسازي|
درحالي كه هفته گذشته رييس جمهوري از عزم جدي 
دولت براي خانه داركردن كارمندان خبرداد، روز گذشته 
هم وزيردفاع در مراسم ساخت 100 هزار واحد مسكوني 
اعلام كرد كه نيروي هاي مس��لح، سه ساله صاحب خانه 

مي شوند.
28 خرداد سال جاري حس��ن روحاني در مراسم افتتاح 
ترمينال سلام فرودگاه امام)ره( به اجراي طرحي اشاره كرد 
كه براساس آن كارمندان از روز اول استخدام با اختصاص 
بخش كمي از حقوق خود تا 10س��ال پس از آن، صاحب 
منزل مي ش��وند، به گفته روحاني، مراحل آماده سازي و 
تكميل اين طرح در دست بررسي است تا جوانان در ابتداي 
ش��روع كار خود دغدغه مسكن نداشته باشند، همگام با 
اظه��ارات رييس جمهوري، امير س��رتيپ امير حاتمي، 
وزير دفاع هم از خانه داركردن نيروهاي مس��لح خبرداد، 
طرحي كه روز گذشته كلنگ احداث آن با حضور وزيرراه 
و شهرسازي زده شد.  وزير دفاع در حاشيه مراسم امضاي 
تفاهم نامه ساخت 100 هزار واحد مسكوني بين وزارت راه 
و شهرسازي و وزارت دفاع اظهار كرد: برخي نيروهاي مسلح 

تا 6 ماه در مرزها حضور دارند و امكان رساندن آذوقه هم به 
آ نها نيست و بايد آذوقه مورد نياز براي اين 6 ماه براي آنها 
ذخيره شود و جزو نيروهايي هستند كه برقراري امنيت را 
بر عهده دارند و حداقل كار اين است كه بتوانيم دغدغه هاي 
معيشتي آنها از جمله مسكن را رفع كنيم. به گزارش ايلنا، 
امير سرتيپ حاتمي افزود: قرار بر اين است كه براي ساخت 
اين صد هزار واحد مسكوني كارگروه مشترك با وزارت راه 
و شهرسازي تشكيل شود كه بتوانيم حداكثر اراضي را براي 
ساخت اين واحدها تامين كنيم. او ادامه داد: اين 100 هزار 
واحد در جريان برنامه هاي جاري وزارت دفاع است كه براي 
خانه دار كردن نيروهاي مسلح در دستور كار قرار  دارد. وزير 
دفاع بيان كرد: مدت زمان اجراي اين پروژه سه ساله است 
اما تلاش مي ش��ودكه در طول دو سال آن را انجام دهيم. 
به گفته او، تامين مس��كن تابع مولفه هاي است كه همه 
تلاش مي كنيم مراحل اختصاص زمين، كس��ب جواز و 
ساير مقدمات با سرعت هر چه تمام تر انجام شود. وزيردفاع 
افزود: قسمت اعظم هزينه خريد اين واحدهاي مسكوني را 
بايد خود نيروها بپردازند و ما فقط بسترهاي خريد مسكن 

را براي آنها فراهم مي كنيم.

   تغيير كاربري پادگان ها  در ۲۵  شهر بزرگ
وزير راه و شهرسازي هم در اين مراسم با بيان اينكه وزارت 
دفاع طي امس��ال و سال آينده 100 هزار واحد مسكوني 
مي سازد، گفت: به زودي برنامه احداث 110 پروژه ساخت 

و ساز مسكن با حضور رييس جمهور كليد مي خورد.
محمد اس��لامي اظهاركرد: اين 100 ه��زار واحد جداي 
از 400 ه��زار واح��د در برنامه اقدام مل��ي توليد و عرضه 

مسكن است.
به گفته او، اين 100 هزار واحد مسكوني دو ساله و طي 
سال هاي 98 و 99 ساخته مي ش��ود و تاكنون احداث 
140 هزار واحد از 400 هزار واحدمس��كوني آغاز شده 
اس��ت. اس��لامي همچنين اظهاركرد: اولويت ساخت 
صدهزار واحد در شهرهايي است كه نيروهاي مسلح در 
آنجا مستقر هستند، 25 شهر بزرگ به عنوان شهرهاي 
هدف تعيين شده كه طبق قانون مصوب شوراي عالي 
شهرسازي و معماري بايد پادگان هاي اين شهر به بيرون 
از شهر منتقل شود و اراضي آن در اختيار فضاي شهري 
قرار بگيرد. به گفته وزيرراه و شهرسازي، اين پادگان ها 
اولويت براي ساخت مس��كن نيروهاي مسلح خواهند 

بود و در شهرهايي هم كه نيروهاي مسلح زمين نداشته 
باشند، يا در شهرهاي جديد يا در اراضي دولتي زمين به 

اين طرح اختصاص مي يابد.
او درباره تس��هيلات اين پروژه گفت: تسهيلات پروژه 
اقدام ملي براي توليد و عرضه مسكن به همه بانك هاي 
عامل اعم از دولتي و خصوصي ابلاغ ش��ده و نرخ سود 
آن 18 درصد خواهد بود، بانك مركزي هم تعهد داده 
است تا سهم تس��هيلات بخش مسكن نسبت به كل 
تس��هيلات را به 20 درصد برساند، سال گذشته 10۳ 
هزار ميليارد تومان به بخش مسكن تسهيلات داده شد 
كه معادل 1۳.5 درصد كل تسهيلات بود و تلاش داريم 
در س��ال جاري اين سهم را به 20 درصد برسانيم. وزير 
راه و شهرس��ازي افزود: همچنين براي بخش مسكن 
غير از بودجه مس��كن مهر 25 هزار ميليارد تومان نيز 
تقاضا كرديم. اسلامي با بيان اينكه جامعه هدف ساخت 
اين واحدها اقشار متوسط به پايين است، گفت: خارج 
از اينكه متقاضي كارمند دولت باش��د يا نباشد، قصد 
داريم س��قف زماني خانه دار شدن هر ايراني كه به سن 
ازدواج مي رسد را كوتاه كنيم. او تصريح كرد: قرار است 
در ساخت واحدهاي مس��كوني موردنظر به خصوص 
در 100 ه��زار واحد نيروهاي مس��لح از حداقل تراكم 
استفاده ش��ود تا كيفيت زندگي مردم افزايش يابد. به 
گفته وزير راه و شهرسازي، براي هر واحد 100 متر مربع 
در نظر گرفته ايم كه مجموعاً 10 ميليون متر مربع بناي 
خالص و با س��رانه هاي آن 12 ميليون متر مربع زمين 
نياز خواهد بود. اين عضو كابينه تصريح كرد: 80 درصد 

هزينه ساخت به سازنده داده مي شود كه قابل انتقال به 
خريدار است.

او يادآور ش��د: به زودي با وزارت آموزش و پرورش براي 
ساخت مسكن فرهنگيان قرارداد امضا مي كنيم.

   قلب اقدام ملي توليد مسكن
معاون امور مس��كن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي 
هم در مراسم امضاي تفاهم نامه احداث 100 هزار واحد 
مسكوني، با بيان اينكه راه اندازي جريان توليد به عنوان 
سياست كلي وزارتخانه مدنظر است، گفت: در اجراي اين 
سياست از سواحل مكران و چابهار تا ديگر نقاط در قلب 

اقدام ملي براي احداث مسكن قرار دارند.
سيدمازيار حسيني با تاكيد بر اينكه سياست وزارتخانه 
راه و شهرسازي تركيب جمعيتي و نه تفكيك آن است، 
گفت: بحث توليد مس��كن و راه اندازي جريان توليد به 
عنوان سياست كلي وزارتخانه مدنظر است و در اجراي 
اين سياست اقصي نقاط كشور از سواحل مكران و چابهار 
گرفته تا ديگر مناطق در قلب اق��دام ملي براي احداث 
مسكن قرار دارند. معاون مسكن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازي در بيان اهداف رونق دادن به توليد مسكن 
و سياس��ت هايي كه مدنظر اي��ن دوره از وزارتخانه راه و 
شهرسازي اس��ت، اعلام كرد: دستيابي به احداث 400 
هزار واحد مسكوني، تكميل و اتمام مسكن مهر و بحث 
عمران روس��تايي هم در حوزه راه و هم در حوزه مسكن 
و احداث س��الانه 200 هزار واحد مس��كن روستايي در 

برنامه است. 

گلايه از طرح جديد ترافيك
رييس اسبق پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ، 
»طرح ترافيك جدي��د« را كاس��بكارانه و فقط براي 
درآمدزايي عنوان كرد و گفت: در حقيقت در اين طرح 
شهرداري مي خواهد، همه در اين محدوده تردد كنند 

تا از عوارض آن استفاده كند.
به گزارش ايلنا سرهنگ سيد هادي هاشمي، رييس اسبق 
پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ با انتقاد از عملكرد 
معاونت حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري با اجراي طرح 
ترافيك جديد، اين طرح را خودرو محور دانست و گفت: 
معايب اين طرح بس��يار زياد است. در اين طرح سيستم 
كنترلي پليس حذف مي شود. در گذشته براساس طرح 

زوج و فرد پليس با بررسي پلاك خودروها، علاوه بر سيستم 
كنترلي از طريق دوربين پليس هم مي توانست به عنوان 
يك بازوي كنترلي بازدارندگي لازم را داشته باشد و طرح 
را مديريت كند، اما در طرح جديد پليس نمي تواند كنترلي 
بر اين محدوده داشته باشد. سرهنگ هاشمي تصريح كرد: 
اساس طرح جديد اين بود كه در كاهش ترافيك و آلودگي 
هوا تاثير بسزايي داشته باشد، اما من احساس مي كنم كه 
از قانون كاهش آلودگي هوا سوءاستفاده شده و قانون به 
انحراف كشيده شده است. اين پيشنهادات، كاسبكارانه و به 
قصد درآمدزايي براي شهرداري است، يعني معاونت حمل 
و نقل و ترافيك شهرداري تهران براساس اين طرح ورود 

همه افراد را به اين محدوده آزاد گذاشته است و مطمئن 
باشيد كه اين طرح نه تنها در كاهش آلودگي هوا و ترافيك 
تاثيري ندارد، بلكه ب��ه مراتب تراكم ترافيك را بالا برده و 

محيط زيست را آلوده مي كند.
او ادامه داد: معتقدم در اصل اين قانون بايد بازنگري شود 
يعني در حقيقت بايد بازنگري شود كه چرا در اين زمينه 
صلاحيت تصميم گي��ري و اختيارات به ش��وراي عالي 
ترافيك و از س��وي آن به شهرداري س��پرده شده است. 
مع��اون حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري و ش��هرداري 
ذينفع منافع اقتصادي در اين طرح هستند و مانند همه 
طرح هاي شهرداري كه درآمد به شهرسازي، حمل و نقل 

و ساير ملزومات شهري ارجح تر بوده است و فقط به دليل 
درآمدزايي در يك خيابان 8 مت��ري به يك برج تجاري 
مجوز ساخت و ساز مي دهند، درآمد اين طرح نيز نسبت 

به كاهش آلودگي هوا ارجح تر است.
رييس پليس اسبق راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ 
با اشاره به وجود خلأ كارشناسي در مقابل نظرات مضر 
و آلوده كننده شهر، تصريح كرد: كار كارشناسي متقني 
كه مقابل نظرات كاسبكارانه معاونت حمل و نقل ترافيك 
شهرداري بايستد، وجود ندارد و اين يك سم براي شهر 
تهران است و ما مضرات اين طرح را در زمستان خواهيم 
داد. س��رهنگ هاشمي با بيان اينكه منافع طرح جديد 
براي ش��هرداري است، خاطرنش��ان كرد: جالب است 
كه شهرداري در ش��وراي عالي ترافيك حق راي ندارد 

و ديگران اين حق را براي اين س��ازمان ايجاد كرده اند. 
معتقدم اين طرح نياز به يك بازنگري كارشناسي بدون 
درنظرگرفتن درآمدزايي و ديدگاه هاي جناحي، گروهي 
و سازماني دارد. در حال حاضر شوراي شهر، شهرداري و 
دولت همه از يك جناح و يك گروه هستند.  اين موضوع 
نبايد باعث شود كه طرح ها به سمتي برود كه شهر آسيب 
ببيند. دانشگاه ها، پژوهش��كده ها و... بايد در اين طرح 
نظرات كارشناسي ارايه مي دادند. او تصريح كرد: افراد 
تخصصي مي دانند اين طرح چاره كار نيست، چرا نظري 
در خصوص آن نمي دهند شايد مردم عادي از اين طرح 
به دليل اينكه مي توانند با خودروي شخصي تردد كنند، 
اس��تقبال هم كنند، اما نظرات سازمان هاي تخصصي، 

پژوهشكده ها و دانشگاه ها چه مي شود؟!



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

رييس ستاد بزرگداشت روز ملي صنعت و معدن تشريح كرد

در سالروز ملي صنعت ومعدن از چهره هاي برتر تقدير مي شود
2 پيش شرط براي حذف دلار 4200 توماني 

تعادل - گروه صنعت |
رييس ستاد بزرگداشت روز ملي صنعت و معدن، در 
نشستي خبري در آستانه سالروز ملي صنعت ومعدن 
از تجليل چهره هاي شاخص در اين مراسم خبر داد. 
بنابه توضيح��ات محمدرضا في��اض، ٥٥ نفر در ١٥ 
گروه منتخب در بخش هاي مختلف معرفي خواهند 
شد. مشاور وزير صنعت، همچنين در نشست خبري 
روز گذش��ته خود، از موضع وزارتخانه درباره حذف 
دلار 4200 توماني نيز س��خن گفت. به گفته او، سه 
ديدگاه در اين زمينه وجود دارد كه براساس ديدگاه 
نخس��ت، دلار 4200 توماني همچنان بايد پرداخت 
شود، اما ديدگاه ديگر اين است كه عرضه آن متوقف 
ش��ود و ديدگاه س��وم اما مي گويد اگر قرار است اين 
ارزهاي ارزان توزيع شوند، روند توزيع آنها قرار است 
تا كي ادامه داشته باشد. س��ه ديدگاهي كه به گفته 
فياض در حال بررس��ي و بحث است. اما مشاور وزير 
صنعت، دو پيش شرط را براي حذف ارز دولتي مطرح 
مي كند كه براساس آن، شرايط بين المللي بايد اجازه 
اين تصميم گيري را بدهد و همچنين تأمين و توزيع 
مواد اوليه و تبديل آن به كالا و ارايه به بازار، وضعيت 
مش��خصي داشته باش��د. فياض در بخش ديگري از 
سخنان خود از سه گام وزارت صنعت براي رونق توليد 
در س��ال 98 خبر داد. در گام اول، اولويت وزارتخانه 
اين است كه هيچ واحد صنعتي فعالي، تعطيل يا نيمه 
تعطيل نشود. گام بعدي، فعال كردن ظرفيت توليد 
واحدهاي صنعتي و رساندن آنها به حداكثر توليد است 
و گام بعدي، برطرف كردن كمبود واحدهايي است كه 
به هر دليلي اعم از مديريت يا امكانات تهيه مواد اوليه 

با نقصان مواجه هستند. 

   محورهاي سالروز ملي صنعت و معدن 
روز دهم تيرم��اه در تهران، صنعتگران، معدنكاران و 
كارآفرينان صنعت و معدن گرد هم مي آيند و امسال 
بيست و سومين سال بزرگداش��ت روز ملي صنعت 
و معدن اس��ت. در همين راستا، مشاور وزير صنعت، 
معدن وتجارت روز گذشته در جمع خبرنگاران حاضر 
شد و به تش��ريح محورهاي مهم سالروز ملي صنعت 
ومعدن پرداخت. محمدرضا فياض با اشاره به اينكه 
جشن بزرگداشت روز صنعت و معدن در سال 98، به 
عنوان پنجمين سال همكاري دولت و بخش خصوصي 
تلقي مي شود، گفت: مروري بر دستاوردهاي سال 9۷ 
و معرفي كارآفرينان ش��اخص و كساني كه قدم هاي 
موثري براي توليد و صنعت و معدن كشور برداشته اند، 

هدف برگزاري مراسم است.
محمدرضا فياض رييس س��تاد بزرگداشت روز ملي 
صنع��ت و معدن با اعلام اينكه ح��دود ۵0 تا ۵۵ نفر 
در ۱۵ رش��ته صنعتي و معدني به عنوان چهره هاي 
ش��اخص معرفي و تجليل خواهند شد، گفت: از اين 
تعداد 9 تا ۱۱ مورد آن مربوط به بخش تخصصي توليد 
و 4 بخ��ش آن طرح ها و اف��راد را در بر مي گيرد كه با 
تاكيد وزير صمت، برگزيدگان از خدمات حمايتي نيز 
برخوردار خواهند شد. بنابه توضيحات ارايه شده، در 
اين ۱۵ رش��ته به عنوان منتخب معرفي مي شوند، 9 
بخش تخصصي توليد شامل »برق و الكترونيك، لوازم 
خانگي و فلزي، صنايع غذايي و دارويي و ش��يميايي 
و س��لولزي، خودرو و نيرومحركه، ماشين س��ازي و 

تجهيزات، صنايع نساجي و پوشاك، صنايع معدني، 
اكتشافات معدني و خدمات فني و مهندسي« هستند. 
در ادامه كتاب برگزيدگان روز صنعت و معدن تا پايان 
سال چاپ و در اختيار رس��انه ها و مردم قرار خواهد 
گرفت. فياض تصريح كرد: از طرح ها، ش��هرك هاي 
صنعت��ي، صنايع كوچك و خوش��ه هاي صنعتي نيز 

تجليل مي شود.
مش��اور وزي��ر صنعت همچني��ن با توضي��ح اينكه 
معاونت ه��اي تخصصي وزارت صم��ت، امتيازاتي را 
براي توليدكنندگان منتخب در نظر خواهند گرفت، 
تصريح كرد: در كشور اس��تعدادهاي مختلف وجود 
دارند كه عرص��ه اي براي بروز و ظهور آنها نيس��ت؛ 
بنابراين از تشكل ها درخواست كرديم تا استعدادهاي 

گمنام را شناسايي كنند.
رييس ستاد بزرگداشت روز ملي صنعت و معدن بيان 
كرد: ۳۶4 روز فعالان توليد و صنعت تلاش و كار كردند 
و در يك روز كه به اسم صنعت و معدن است، ما بايد 
از تلاش آنها تجليل كنيم. فياض با اعلام اينكه امسال 
يك هزار ميليارد تومان پروژه در بخش هاي صنعتي 
و معدن��ي مورد بهره ب��رداري قرار مي گي��رد، افزود: 
خدمات حمايتي از تجليل شدگان و برگزيدگان روز 
صنعت و معدن در بخش هاي مختلف از جمله اداري 
هدف گذاري ش��ده است. رييس س��تاد بزرگداشت 
روز ملي صنعت و معدن در بخش ديگري از سخنان 
خود، از سه گام وزارتخانه براي رونق توليد گفت. بنابه 
اظهارات او، در گام اول تلاش براين است كه هيچ واحد 
صنعتي فعالي، تعطيل يا نيمه تعطيل نشود. گام بعدي 
اما فعال كردن ظرفيت توليدي واحدهاي صنعتي و 
رساندن آنها به حداكثر توليد است. سومين سياست 
كاري متولي��ان صنعتي در س��ال 98 فعال س��ازي 
واحدهاي توليدي تعطيل و نيمه تعطيل و رس��اندن 

آنها به ظرفيت توليد است.
فياض در بخش بعدي صحبت هاي خود درباره موضع 
وزارت صنعت درباره حذف ارز دولتي در شرايطي كه 
توليدكنندگان براي تأمين مواد اوليه خود دسترسي 
به دلار 4200 توماني وحتي با نرخ نيمايي ندارند، نيز 
گفت: موضوع قيمت ارز چيزي نيست كه در يك برهه 
خاص بتوان در مورد آن تصميم گيري كرد و در يك 
لحظه آن را عملياتي كرد؛ بلكه با توجه به شرايط بايد 

تصميم گرفت و بهترين روش را انتخاب كرد.
مشاور وزير صنعت افزود: البته در اين رابطه سه نظريه 
وجود دارد؛ نخست اينكه دلار 4200 توماني همچنان 
پرداخت شود، دوم اينكه عرضه آن متوقف شود و اما 
سناريوي سوم اين است كه اگر قرار است اين ارزهاي 
ارزان توزيع شوند، روند توزيع آنها تا كي ادامه داشته 

باشد. اين سه موضوع در حال بررسي و بحث است.
ام��ا فياض، حذف ارز 4200 توماني را وابس��ته به دو 
فاكتور مهم دانست؛ نخس��ت اينكه شرايط ايران به 
لحاظ بين المللي و منطقه اي مساعد باشد و جامعه نيز 
اجازه دهد كه اين تصميم به بهترين شكل انجام گيرد. 
پيش شرط بعدي اينكه وضعيت كشور در توزيع مواد 
اوليه نيز مساعد باشد. براي هر گونه تصميمي در مورد 
سياست ارزي بايد تمام جوانب در تهيه، توزيع و توليد 
و عرضه كالاها در نظر گرفته شود و هماهنگي نهايي 
با جامعه به عمل  آيد.معاون وزير صنعت همچنين در 
مورد عدم همخواني قيمت كالاها در مبادي توليد و 

عرضه گفت: نحوه قيمت گذاري يك رويه متداول و 
مشخص دارد كه مرجع تصميم گيري ها درباره آن، 
ستاد تنظيم بازار است كه نماينده هاي دستگاه هاي 
مذكور در آن حض��ور دارند و ش��رايط روز اقتصاد را 
بررس��ي كرده و در مورد قيم��ت تصميم مي گيرند. 
به گفته فياض، س��ازمان حمايت بر اين روند نظارت 
مي كند و اميدواريم بتوانيم واقعي شدن قيمت ها را 
در سطح جامعه داشته باشيم تا كالا با قيمت مناسب 
به دست مصرف كنندگان برسد. او با بيان اينكه همه 
ساله از سران سه قوه براي حضور در مراسم روز ملي 
صنعت و معدن دعوت مي كنيم، گفت: سال جاري نيز 
منتظر يكي از اين بزرگواران براي حضور در جلس��ه 

خود هستيم.

   ديدگاه تشكل هاي تخصصي 
از س��وي ديگر، فعالان حوزه صنعت و معدن در بدنه 
بخش خصوصي كه در اين نشست حضور يافته بودند 
به بيان ديدگاه هاي خود در آستانه روز صنعت و معدن 
پرداختند. رييس خانه معدن ايران، مهم ترين فاكتور 
براي عبور از ش��رايط س��خت كنوني را قلم رسانه ها 
عنوان كرد و گفت: امسال در شرايط سختي هستيم 
كه با كمك رس��انه ها بايد فضاي كش��ور را به سمت 
تعامل براي رس��يدن به موفقيت ببريم. محمدرضا 
بهرامن، تاكيد كرد كه ما به عنوان بخش خصوصي در 
كنار دولت هستيم و دولت هم كنار ما قرار دارد و با هم 
در تعامل هستيم. رييس خانه معدن ايران همچنين 
با اعلام اينكه براي برپايي نمايش��گاه بزرگ معدني 
همزمان با روز معدن در آبان ماه برنامه ريزي كرده ايم، 
گفت: بايد در شرايط كنوني از تمام ظرفيت هاي توليد 
استفاده كنيم و حمايت از توليد ملي و مصرف داخلي 
بايد س��رلوحه كارهاي ما قرار بگي��رد. دبيركل خانه 

صنعت، معدن و تجارت ايران هم كه در اين نشست 
حضور يافته بود، با بيان اينكه تحريم ها منجر به بهبود 
ضريب تكرار سرمايه در بخش توليد شده، گفت: فرار 
مالياتي بس��يار سخت ش��ده و اين نويد مثبتي براي 
اقتصاد شفاف اس��ت.محمدرضا مرتضوي ادامه داد: 
بخش صنعت از آس��يب بزرگي كه براي آن طراحي 
ش��ده، تا حدود زيادي گذر كرده و توليدكنندگان با 
تلاش خود توانستند اين بخش را محفوظ نگه دارند 
به اين معنا كه واحدهاي صنعتي توانسته اند با وجود 
همه مش��كلاتي كه در داخل و خارج، پيش پاي آنها 
قرار داده ش��ده، با اتكا به منابع داخلي، سرپا بمانند و 
اين غرورآفرين است. او با بيان اينكه دو سال است كه 
ما در تحريم به سر مي بريم و البته شايد بتوان نام آن 
را فراتر از تحريم، محاصره كامل اقتصادي دانس��ت، 
گفت: كار كردن در چنين ش��رايطي، بسيار سخت 
است، اما واحدهاي صنعتي، معدني و كشاورزي و نيز 
ارگان هاي متعلق به بخش خصوصي، با تمام تلاش 

خود توانستند كار را پيش ببرند.
مرتضوي معتقد است كه ش��ركت هاي ايراني، پويا و 
فعال هستند و صنعت غذا به عنوان يكي از صنايع بسيار 
مهم براي تأمين نيازهاي مردم، محكم قدم برمي دارد 
البته مردم به بخش صنعت داخلي نيز اعتماد دارند و 
با همكاري توانسته اند پاسخ استقامت توليدكنندگان 

را بدهند.
او با بيان اينكه در شرايط عادي قرار نداريم، نمي توانيم 
برنامه درازمدت چندس��اله براي خود تدوين كنيم، 
گفت: ب��ه همين دليل باي��د در تعامل و گفت وگوي 
نزديك و بي پرده با مسوولان كشور، شرايط را مديريت 
كنيم. مرتضوي در بخش ديگري از سخنان خود، به 
اتفاقات مثبتي كه در حاشيه تحريم ها براي صنعت 
اي��ران رخ داده، اش��اره كرد وگفت: اگرچه مش��كل 

تخصيص و تأمي��ن ارز داريم، اما م��ژده مي دهم كه 
برخي شركت هاي توليدي نسبت به گذشته عملكرد 

بهتري داشته اند.
به گفته مرتضوي اما اتفاق مثبتي كه در توليد كشور رخ 
داده، آن است كه بسياري از توليدكنندگاني كه مشكل 
تأمين نقدينگي به دليل فروش هاي نس��يه داشتند، 
اكنون وضعيت بهتري را تجربه مي كنند؛ چراكه نرخ 
تكرار ضريب سرمايه آنها بهبود يافته است. او با اشاره به 
اينكه در اقتصاد ايران فرار مالياتي بسيار سخت شده و 
اين جاي خوشحالي دارد، از مسوولان كشور خواستار 
شد تا فرارهاي مالياتي را س��خت و سخت تر كنند تا 
بتوان در يك فضاي س��الم اقتصادي، رقابت بهتري را 

تجربه كرد. 
در ادامه اين نشست، رييس كميته استان هاي ستاد 
بزرگداش��ت روز ملي صنعت و معدن هم در اظهاراتي 
گفت: پس از دهم تيرماه، جشن بزرگداشت روز ملي 
صنعت و معدن در ۳۱ استان كشور به اجرا در مي آيد. 
به گفته آرمان خالقي، تاكنون۱2 استان، تاريخ برگزاري 
مراسم بزرگداش��ت روز صنعت و معدن خود را اعلام 
كردند و مراسم اس��تان ها از ۱۱ تيرماه آغاز مي شود و 
تا ۳۱ تيرماه ادام��ه دارد.رييس خانه صنعت، معدن و 
تجارت جوانان ايران و خزانه دار ستاد بزرگداشت روز 
ملي صنعت و معدن هم بر اين موضوع تاكيد كرد كه 
تأمين هزينه هاي برگزاري مراس��م روز ملي صنعت و 
معدن را تشكل هاي بخش خصوصي تقبل كرده اند و 
دولت هزينه اي نكرده اس��ت. »علي صدري« در ادامه 
با بيان اينكه واگذاري زمين در ش��هرك هاي صنعتي 
تهران سه برابر شده، اظهار كرد: اين امر نشانگر تمايل 
سرمايه گذاران براي ورود به بخش صنعت است. بنابه 
اظهارات او، وضعيت اقتصادي در بخش صنعت و معدن 

قابل دفاع است و بايد از داشته هايمان حمايت كنيم. 

سرپرست سازمان توسعه تجارت مطرح كرد 

تيغ تحريمي امريكا كند شده است
سرپرست س��ازمان توس��عه تجارت گفت: با وجود 
آنكه دولت ايالات متحده امريكا تلاش كرده از تمام 
ابزارهاي خود ب��راي محدود ك��ردن اقتصاد ايران 
اس��تفاده كند اما به دليل موقعيت خاص اقتصادي 
كش��ور در سال هاي گذش��ته، بس��ياري از اهداف 
تحريم ها محقق نشده اند. محمدرضا مودودي در 
گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: ما بايد براي بررسي 
تحريم ها آنچه در قالب محدوديت هاي اقتصادي رخ 
داده را در چارچوب زمان و تاريخ شان بررسي كنيم. 
از اي��ن رو دوره جديد تحريم ها با آنچه در گذش��ته 
اتفاق افتاده، فرق دارد و بايد براي مش��خص شدن 
ابعادشان موضوعات مختلفي را رصد و بررسي كرد.

وي ادام��ه داد: در دوره امروز، تكنولوژي بيش��ترين 
نق��ش را در حوزه هاي مختلف اقتص��اد دارد. اينكه 
كشور تحريم كننده چه جايگاهي در حوزه دسترسي 
به تكنولوژي دارد و كش��وري كه م��ورد تحريم قرار 
مي گيرد چگونه با اين حوزه ارتباط داشته و فعاليت 
مي كن��د، ميزان تأثيرگذاري تحريم ها را مش��خص 
خواهد كرد.سرپرس��ت سازمان توس��عه تجارت با 

بيان اينكه در زمان تحريم ها ميزان وابستگي كشور 
تحريم ش��ده به اقتصاد جهاني، اثرگ��ذاري تحريم 
را افزاي��ش يا كاهش مي دهد، توضي��ح داد: اقتصاد 
ايران در سال هاي گذش��ته هرگز به اقتصاد جهاني 
وابستگي كامل نداشته اس��ت. هرچند اين موضوع 
در بعد جهاني ش��دن اقتصاد مي تواند به عنوان يك 
عامل منفي شناخته شود اما در زماني كه كشور دچار 
تحريم مي شود، مي توان از اين موضوع به عنوان يك 

عامل مثبت ياد كرد.
مودودي با اش��اره به ابزارهاي گسترده اي كه دولت 
امري��كا تلاش كرده براي اثرگ��ذاري تحريم ها عليه 
مردم ايران به كار ببندند، تصريح كرد: امريكايي ها از 
يك سو به فناوري جي پي اس دسترسي دارند و از اين 
طريق عبور و مرورهاي كشتي ها، هواپيماها و وسايل 
نقليه اي كه قصد حضور در ايران دارند را رصد كرده 
و با آن مقابله مي كنند؛ از س��وي ديگر دولت امريكا 
پايه پولي دلار را در اختيار دارد و به وسيله آن تلاش 
مي كند مبادلات مالي جهاني را تحت س��يطره خود 
قرار داده و امكان رسيدن ارز به ايران را محدود كند.

وي افزود: در كنار آن ساختار سوئيفت نيز در اختيار 
امريكا اس��ت و به وس��يله آن نق��ل و انتقالات مالي 
به ايران متوقف ش��ده است. از س��وي ديگر در دوره 
اوج گيري تكنولوژي ها، دولت امري��كا توان زيادي 
در كنترل اينترنت دارد و به اين وس��يله نيز بر ايران 

فشار وارد مي كند.
سرپرست سازمان توسعه تجارت نتيجه گيري كرد: 
با در كنار هم قرار دادن تمام اين مس��ائل، مشخص 
مي شود آنچه رو به روي ايران قرار گرفته، يك جنگ 
اقتصادي تمام عيار است و امريكا با استفاده از تمام 
گزينه ه��اي خود تلاش ك��رده اقتصاد اي��ران را در 
سخت ترين شرايط قرار دهد اما با استفاده از تجربه 
سال هاي قبل و البته موقعيت خاص اقتصادي كشور، 
نتوانسته به برخي اهداف خود در تحريم ها دست يابد 
و حفظ آمار صادرات غيرنفتي در س��الي كه گذشت 
و در دو ماه ابتدايي امسال نش��ان مي دهد كه ايران 
توانس��ته بخش��ي از اهداف اقتصادي خود را محقق 
كند.مودودي با بيان اينكه امريكا براي انتخاب سوژه 
جنگ اقتصادي خود دچار يك اشتباه محاسباتي شد، 

اظهار كرد: امروز ابزارهاي مالي بهترين وسيله براي 
جنگ اقتصادي هس��تند. جنگي كه مي تواند بدون 
خونريزي اه��داف دولت ها را با اس��تفاده از تحريم 
محقق كند. با اين وجود ايران گزينه خوبي براي اين 
سياست امريكا نبود زيرا شرايط ما طوري است كه با 
اين محدوديت ها هرچند دچار مشكلاتي مي شويم، 

اما به راه خود ادامه مي دهيم.
وي اضافه كرد: ايران ۱۵ همسايه و هزاران كيلومتر 
مرز مشترك خاكي و آبي دارد، كشورهاي همسايه 
ما س��الانه ۱200 ميليارد دلار واردات دارند كه هر 
چند سهم ما از بازار آنها محدود است، اما با اين وجود 

تبادلات تجاري ايران به صفر نخواهد رسيد.
سرپرست سازمان توسعه تجارت با اشاره به كاهش 
ارزش ريال در ماه هاي گذشته، تاكيد كرد: هرچند 
اي��ن موضوع به پايين آمدن ارزش نرخ ارز رس��مي 
ايران در بازاره��اي جهاني منجر ش��د اما در عمل 
فرصتي نيز براي ص��ادرات ايران به وجود آورد تا ما 
بتوانيم در كنار حفظ بازارهاي گذشته، سهم خود را 
از بازار برخي رقبا نيز بيش��تر كنيم.وي افزود: وقتي 

بپذيريم كشور در شرايط جنگ اقتصادي قرار دارد، 
بايد بدانيم اين جنگ نيز همچون هر نمونه مشابهي 
پيشروي و پسروي خواهد داشت. از اين رو احتمال 
ب��ه وجود آم��دن تغييرات در برخي ش��اخص هاي 
اقتصادي همچون آمار صادرات غيرنفتي وجود دارد 
اما ب��ا اين وجود مي توان با تجربه ماه هاي گذش��ته 
اعلام كرد كه امري��كا با همه ابزاره��اي تحريمش 
نتوانسته آنچه در سر داشت را اجرايي كند.به گزارش 
ايس��نا، از ارديبهشت سال گذشته رييس جمهوري 
امريكا اعلام كرد كه كشورش از توافق برجام خارج 
شده و به دنبال آن تحريم هاي جديدي را عليه ايران 

وضع مي كند.
با وجود آنكه برخي گمانه زني ها حاكي از آن بود كه 
اين موضوع به كاهش صادرات غيرنفتي كشور منجر 
مي شود اما آمارهاي سال 9۷ نشان داد كه صادرات 
ايران كاهش محسوسي نداشته است.آمار صادرات دو 
ماهه ابتداي كشور نشان مي دهد كه در ارديبهشت 
صادرات رش��دي 2۷ درص��دي و در مجموع دو ماه 

رشدي 8 درصدي را پشت سر گذاشته است.

نيره پيروزبخت در نامه اي به غلامحسين شافعي اعلام كرد

بسته حمايتي استاندارد براي تسهيل فضاي كسب وكار
رييس سازمان ملي استاندارد در نامه اي به رييس اتاق 
ايران، بسته حمايتي اين سازمان براي تسهيل فضاي 
كس��ب وكار و حمايت از واردات مواد اوليه و تجهيزات 
موردنياز توليد را ارسال كرد. البته اين بسته حمايتي 
در مردادماه سال گذشته و به مناسبت سال حمايت از 
كالاي ايران تصويب شده و حالا به نظر مي رسد در سال 
رونق توليد قرار است مفاد اين بسته بيش ازپيش اجرايي 
شود.نيره پيروزبخت، رييس سازمان استاندارد ايران به 
پيوست نامه اي خطاب به غلامحسين شافعي، رييس 

اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران، بسته 
حمايتي اين سازمان براي تسهيل فضاي كسب وكار 
و حماي��ت از واردات مواد اولي��ه و تجهيزات موردنياز 

واحدهاي توليدي را ارسال كرد.
به گ��زارش پايگاه خبري اتاق ايران، بس��ته حمايتي 
سازمان استاندارد ايران مصوب 20 مرداد ۱۳9۷ بوده 
و به مناسبت شعار سال گذشته، يعني سال حمايت از 
كالاي ايراني تدوين شده است اما در مفاد آن به مسائلي 
اعم از حمايت از توليد ملي، تسهيل كسب وكار و رفع 

موانع در حوزه هاي توليد، صادرات و واردات توجه شده 
است.در اين بسته حمايتي، فرايند ثبت مواد اوليه و حد 
واس��ط به ادارات كل استاندارد استان ها تفويض شده 
به واحدهاي توليدي اجازه داده شده است پس از درج 
فهرست مواد اوليه و حدواسط وارداتي موردنياز سالانه 
خود در س��ربرگ واحد توليدكننده و اخذ تاييديه از 
دستگاه صادركننده فعاليت در استان مربوطه، ثبت 
مواد اوليه و حدواس��ط را توس��ط اداره كل استاندارد 
اس��تان مربوطه انجام دهند. همچنين امور مربوط به 

دريافت مدارك، بررسي فرايند و صدور گواهينامه ثبت 
كالا طبق مقررات ذي ربط نيز به ادارات كل استان ها 
تفويض شده است.بسته حمايتي سازمان ملي استاندارد 
در ۱۷ بند، با توجه به شرايط فعلي كشور و با تاميد بر 
تفويض اختيارات لازم به مديران كل استاندارد استاني 
مشتمل بر ثبت كالا، ثبت مواد اوليه و حدواسط، تصميم 
نهايي كميته رسيدگي به اعتراضات، تفويض اختيار 
كميته فني استان، تعيين تكليف كالاهاي وارداتي و 
صادراتي داراي نقص نشانه گذاري و تسهيل صادرات 

در 20 مرداد ۱۳9۷ با يك سال اعتبار تصويب شده و 
اجراي مفاد آن در صورت مغايرت با روش هاي اجرايي 

و دستورالعمل هاي قبلي لازم الاجراست.
حالا بر اس��اس نامه اي كه رييس سازمان استاندارد با 
هدف اعلام و يادآوري بس��ته حمايتي اين سازمان به 
رييس اتاق ارسال شده اس��ت، مي توان انتظار داشت 
اعتبار اجراي اين بسته حمايتي بعد از يك سال همچنان 
تمديد ش��ود و فرايند تفويض اختيار مسووليت ها به 

ادارات كل استاني تداوم داشته باشد.
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خودكفايي در صنعت فولاد 
ش�اتا |وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت گفت: 
خوشبختانه در صنعت فولاد كشور به خودكفايي 
مناسبي دست يافته ايم. رضا رحماني اظهار كرد: 
هنوز امكان توسعه در صنعت فولاد وجود دارد و 
با توجه به سرمايه گذاري عظيمي كه در اين بخش 
طي چند سال اخير صورت گرفته، به زودي توازن 
خوبي هم در زنجيره توليد اين محصول در كشور 

شاهد خواهيم بود.
وي اف��زود: يك��ي از صنايع��ي ك��ه در كش��ور 
س��رمايه گذاري عظيمي روي آن ش��ده و امروز 
تبديل به يك مزيت توليدي شده است، همين 
صنعت فولاد اس��ت. رحماني با اشاره به اهميت 
مشاركت تشكل ها در كانون هاي تصميم گيري 
حوزه صنايع، خاطرنشان كرد: انجمن فولاد يكي 
از انجمن هاي قوي در حوزه صنايع كشور است كه 
اميدواريم فارغ از هرگونه بخشي نگري، به توسعه 
واقعي اين صنعت كمك كند. وزير صنعت، معدن 
و تجارت در خصوص صادرات فولاد نيز با تاكيد 
بر اولويت تأمين نياز داخلي گفت: مازاد توليد بايد 
صادر شود و در همين راستا فولاد از جمله صنايعي 
است كه ارزآوري آن براي ما اهميت بالايي دارد و 

روي آن سرمايه گذاري كرديم.

واردات كاغذ مطبوعات 
همچنان با ارز ۴۲۰۰ توماني 

فارس | دبير ستاد تنظيم بازار گفت: واردات كاغذ 
مطبوعات و كاغذ مربوط به بخش دانش آموزي 
هم چنان با ارز 4200 توماني انجام مي شود. عباس 
قبادي دبير ستاد تنظيم بازار در پاسخ به اين سوال 
كه واردات كاغذ اكنون با چه ارزي انجام مي شود، 
گفت: واردات كاغذ مطبوعات و كاغذ مربوط به 
بخش دانش آموزي همچنان با ارز 4200 توماني 

انجام مي شود. 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا هنوز واردات 
كاغذ نش��ر با ارز 4200 توماني انجام مي ش��ود، 
گف��ت: با توجه به مس��ووليت وزارت ارش��اد در 
اين ب��اره اطلاعات دقيق تر در اين ب��اره را بايد از 
مس��وولان وزارت ارشاد س��وال كرد. دبير ستاد 
تنظيم بازار همچنين در مورد نامه مديركل دفتر 
برنامه ريزي تامين، توزيع و تنظيم بازار به مديركل 
سياست گذاري ارزي بانك مركزي در مورد مصوبه 
كارگروه تنظيم بازار مبني بر دريافت مابه التفاوت 
ارزي به ازاي هر دلار 4800 تومان از محموله هاي 
تامين ارز ش��ده كاغذ از تاريخ 98/۳/۱8 )بعد از 
ماه مبارك رمضان( از گمركات كشور ترخيص 

مي شود اظهار بي اطلاعي كرد.

صادرات فله اي زعفران 
تسنيم |عضو هيات مديره خانه صنعت، معدن و 
تجارت جوانان ايران با بيان اينكه ايران بزرگ ترين 
توليد كننده زعفران در دنيا است اما 9۵ درصد آن 
فله اي صادر مي شود گفت: ارزش افزوده صادرات 
زعفران بسته بندي نزديك به پنج برابر زعفران فله 
است. فرزاد سحرخيز اظهار كرد: ايران بزرگ ترين 
توليد كننده زعفران در دنيا اس��ت؛ ارزش افزوده 
صادرات زعفران بس��ته بندي نزديك به پنج برابر 
زعفران فله است.وي افزود: توليد زعفران در ايران 
در سال هاي مختلف بسته به وضعيت كشاورزي، 
آب و هوايي بين 200 تا ۳00 تن در س��ال اس��ت 
كه بي��ش از ۵0 درصد اين رقم ب��ه صورت فله به 
كشورهاي اسپانيا و امارات صادر مي شود.سحرخيز 
با بيان اينكه زعفران صادر شده به اين 2 كشور پس 
از بسته بندي در قالب هاي كوچك و متنوع به ديگر 
نقاط دنيا صادر مي شود، اظهار كرد: با بررسي آمار 
صادرات زعفران به خارج از كشور، درمي يابيم كه 
تنها ۵ درصد از كل زعفران صادراتي ايران به بسته 
بندي هاي زير ۱0 گرم ويژه مصرف كنندگان نهايي 
و مراكز خرده فروشي اختصاص دارد و 9۵ درصد 
در بس��ته هاي بالاي ۱0 گ��رم و عمدتا نيم و يك 
كيلو صادر مي شود.وي درباره راهكارهاي كاهش 
صادرات زعفران ايران به صورت فله، تصريح كرد: 
معافيت از برگشت تعهد ارزي، پرداخت هزينه هاي 
نمايشگاهي و ...، مواردي است كه دولت مي تواند 
با استفاده از آنها ضمن حمايت از صادركنندگاني 
كه زعفران را در بس��ته بندي هاي ريز مخصوص 
مصرف كنن��ده نهايي و با نام ايران به كش��ورهاي 
ديگر ص��ادر مي كنند، ايج��اد ارزش افزوده براي 
اقتصاد كش��ور را افزايش دهد.سحر خيز تصريح 
كرد: برخي از شركت هاي ايران اما با توجه به رعايت 
استاندارد بالا در توليد و بسته بندي زعفران، تنوع 
و انعطاف پذيري در بسته بندي، بسته بندي هاي 
لوكس و قابل رقابت با بسته بندي كالاهاي خارجي 
و ارايه خدمات با كيفيت مطلوب و استانداردهاي 
بازارهاي بين المللي، توانس��ته اند سهم خود را در 
صادرات زعفران بسته بندي ايراني افزايش دهند.

وي با اشاره به مقاصد صادراتي زعفران بسته بندي 
شده در ايران گفت: در حال حاضر محصولات اين 
شركت ها به اقصا نقاط دنيا از جمله كشورهاي عربي 
)امارات، عربستان، قطر، كويت، بحرين و عمان(، 
كشورهاي آسياي شرقي )چين و ژاپن(، كشورهاي 
اروپايي )اسپانيا، انگلستان، فرانسه، آلمان، ايتاليا، 
هلند، سوئد، سوييس، دانمارك و ...(، كشورهاي 
ق��اره امريكا )كانادا، امري��كا و برزيل( و همچنين 
استراليا صادر مي شود.سحرخيز در پاسخ به اين 
س��وال كه افزايش نرخ ارز تا چه ميزان مي تواند بر 
رونق صادرات زعفران تاثير بگذارد، گفت: افزايش 
نرخ ارز به نسبت 2 سال گذشته، موجب روي آوردن 
تجار ايراني فراواني به سمت اين محصول با ارزش 
شده است. همچنين كاهش نرخ خريد دلاري نيز 
اثر خود را در كاهش قيمت جهاني آن گذاش��ته 
است؛ اما نكته مهم اين است كه در چند ماه گذشته 
همزمان با افزايش نرخ ارز، قيمت ريالي زعفران نيز 
افزايش يافته و اين موضوع موجب افزايش قيمت 

اين محصول در بازار داخلي شده است.
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رونمايي از طرح ۵۰ ميليارد دلاري در آستانه كنفرانس بحرين

مخالفت فراحزبي در امريكا با انتقال گاز روسيه به آلمان

اقتصاد جاي صلح  را  نمي گيرد 

اتحاد سياسي عليه نورث استريم۲

گروه جهان| 
در آس��تانه كنفرانس بحرين، كاخ س��فيد طرحي۵۰ 
ميليارد دلاري را رونمايي كرد كه ظاهرا بخشي از طرح 
دولت ترامپ در قبال اس��راييل و فلس��طين موسوم به 
»معامله قرن« است. واشنگتن پس��ت اما در گزارشي 
با انتق��اد از سياس��ت هاي امريكا در اين باره نوش��ته: 
»فرصت هاي اقتصادي جايگزين صلح نيستند، خصوصاً 
زماني كه صلح با روند سياسي متوقف شده و نقض ها در 

قوانين بين المللي به گروگان گرفته شود.«
به گزارش آسوشيتدپرس، دونالد ترامپ گفته منازعه 
اسراييل و فلسطين دشوارترين مقوله جهاني است و اگر 
راهكاري براي آن به دست آيد، معامله قرن خواهد بود. بر 
اساس طرحي كه جزييات آن در ۴۰صفحه در وب سايت 
كاخ سفيد منتشر شده، س��رمايه گذاري در حوزه هاي 
عمومي و خصوصي در سرزمين هاي فلسطيني دست كم 
يك ميليون فرصت شغلي ايجاد خواهد كرد.  همچنين 
بنا بر اين طرح، مبلغ ۲۷.۵ ميليارد دلار در كرانه باختري 
و نوارغزه، و مبالغ ۹.۱ ميليارد، ۷.۴ ميليارد و ۶.۳ ميليارد 
دلار به ترتيب براي فلسطينيان ساكن مصر، اردن و لبنان 

سرمايه گذاري خواهد شد.
كاخ س��فيد با ط��رح اين ادعا ك��ه »چندين نس��ل از 
فلسطيني ها تحت شرايط مشقت بار و زيان بار زندگي 
كرده اند اما فصل بعدي زندگي آنان مي تواند با آزادي و 
منزلت قرين شود«، گفته: »اين طرح بلندپروازانه ترين 
اقدام بين المللي براي فلس��طينيان تا به امروز است. با 
اين حال جناح هاي مختلف فلس��طيني بلافاصله اين 
طرح را رد كردند.« حنان عش��راوي از مقامات ارش��د 
س��ازمان آزادي بخش فلس��طين، اما اين طرح را يك 
سري وعده غيرعملي خوانده و گفته، تنها يك راه حل 
سياس��ي مي تواند به منازعه اسراييل و فلسطين پايان 
دهد. او در گفت وگو با رويت��رز، موضع دولت ترامپ در 
قبال منازعه اسراييل و فلسطينيان را كاملا غلط خوانده 
و گفته: »آنها مي توانند به اشغالگري پايان ببخشند كه 
اين خود اولين پيش ش��رط رونق و آباداني است. تحت 
شرايط اشغال رونق و آباداني در كار نخواهد بود.« گروه 
حماس نيز با لحني تندتر به اين طرح حمله كرده و تاكيد 

كرده »فلسطين فروشي نيست.« حازم قاسم سخنگوي 
جنبش مقاومت اسلامي فلسطين، گفته: »دولت امريكا 
باز هم در توهم است و گمان مي كند كه مردم فلسطين، 

حقوق خود را در مقابل پول معامله مي كنند.«
در ماه هاي اخير مقام هاي امريكايي تأييد كرده اند كه 
در جريان يك همايش فرصت هاي اقتصادي در منامه، 
از بخش نخست و اقتصادي معامله قرن رونمايي خواهد 
شد. همايش بحرين قرار است روزهاي چهارم و پنجم 
تير در منامه برگزار شود. با اين حال هنوز روشن نيست 
كه بخش سياسي »معامله قرن« كه بخش اساسي آن 

است چه زماني در عرصه عمومي منتشر خواهد شد.

  تفكر جاهلانه معامله قرن 
نشريه واشنگتن پس��ت در اين باره نوش��ته: توافق به 
اصطلاح قرن كه از ديد دول��ت ترامپ راهكار درگيري 
فلسطين-اسراييل اس��ت، در كنفرانس اواخر ژوئن در 
بحرين رونمايي خواهد شد، دست كم بخشي از آن. منابع 
تاكيد مي كنند يكي از مسائل مورد بحث، آژانس امداد و 
كار سازمان ملل براي آوارگان فلسطيني در خاور نزديك 
)آنروا( خواهد بود؛ سازماني كه حدود ۷۰سال گذشته 
به ارايه خدمات حياتي به ميليون ها آواره فلس��طيني 

پرداخته است.
دولت امريكا آنروا را به هميشگي كردن وجود آوارگان 

فلسطيني متهم مي كند و بنابراين بخشي از مشكل ميان 
اسراييل و فلسطين است نه بخشي از راه حل. چنين تفكر 
جاهلانه اي موجب شد امريكا امسال كل كمك هايش 
به آنروا را كه بطور متوس��ط ۳۶۰ ميليون دلار مي شد، 
قطع كند و هم حكم آنروا و هم حقايق اساس��ي درباره 
آوارگان فلسطيني را انكار كند. اين امر همچنين موضع 
امريكا به عنوان عامل بين المللي مهم در ارايه اين كمك 

انسان دوستانه را به خطر انداخت.
با فعاليت در فضايي آغشته به چالش، در بحبوحه رشد 
تعداد آوارگان و افزايش نابس��نده ابزارهاي مالي، آنروا 
قطعاً يك هدف س��هل براي دولت امريكاست؛ دولتي 

كه تا سال ۲۰۱۸ تلاش داشت تا اطمينان حاصل كند 
تنها اندكي از آوارگان مي توانند ادعاي بازگشت را داشته 
باش��ند. مش��روعيت زدايي از آنروا و آوارگاني كه به آن 
خدمت مي كنند، قدمي در اين راستا است. با اين وجود، 
نگرش دولت ايالات متحده بر اين نكته تأكيد نمي كند كه 
كشورهاي عضو سازمان ملل متحد نتوانسته اند راه حلي 
براي ريش��ه هاي اين درگيري پيدا كنند و اينكه آنروا 
وضعيت سخت آوارگان فلسطيني را تشديد نكرده است.

واقعيت اين اس��ت كه حل مس��اله آوارگان فلسطيني 
نيازمند اراده سياس��ي اس��ت، با حمايت از رويكردي 
اصولي بر پايه قوانين بين المللي كه همچنين به غلبه 
بر طرف هاي مذاكره كننده نامتقارن كمك كند. هفتاد 
سال پس از آنكه فلس��طينيان آواره شدند، حمايت از 
آنروا، همزمان با استفاده از نشست هاي سياسي سازمان 
ملل كه اثرگذارتر و استراتژيك تر مي شود، منطقي ترين 
و اخلاقي ترين پيامد مس��ووليت پذيري بين المللي در 
قبال بزرگ ترين و دنباله دارترين گروه آوارگان در تاريخ 

مدرن است.
واشنگتن پست در ادامه نوشته: صحبت درباره معامله 
قرن ظاهرا اش��اره به اين دارد كه پيش��رفت اقتصادي 
در انتظار فلس��طينيان است. اما فرصت هاي اقتصادي 
جايگزين صلح نيستند، خصوصاً زماني كه صلح با روند 
سياسي متوقف ش��ده و نقض ها در قوانين بين المللي 
به گروگان گرفته ش��ود. بعيد اس��ت كه امروز آوارگان 
يا كشورهاي ميزبان آنها چش��م اندازي از فرصت هاي 
اقتصادي ش��اهد باشند؛ آن هم در غياب راهكار دايمي 
براي رس��يدگي به حقوق و ادعاهاي تاريخي آوارگان. 
همچني��ن راهكاره��اي اقتصادي يك ش��به حاصل 
نمي شود. ش��ركت كنندگان بهتر است وقت خودشان 
را در بحري��ن روي طرحي صرف كنند ك��ه راهكاري 
هميشگي دارد، يك پيش نياز ضروري براي درك كامل 
حق تعيين سرنوشت فلسطينيان و يافتن يك راهكار 
دايمي براي وضعيت آوارگان فلسطيني كه در راستاي 
قطعنامه هاي مرتبط سازمان ملل و قوانين بين المللي 
باشد. فرصت هاي اقتصادي بدون تحقق حقوق بنيادين 

چه فايده اي دارد؟

گروه جهان| 
مخالفت با خط لوله انتقال گاز روسيه به آلمان، دموكرات ها و 
جمهموري خواهان امريكا را با وجود اختلافات عميق متحد 
كرده است. خط لوله موسوم به »نورث استريم۲« قرار است 

گاز روسيه را از درياي بالتيك به آلمان منتقل كند.
دويچه وله نوشته، صدراعظم آلمان، آنگلا مركل، احتمالا 
اين روزها از ش��نيدن عنوان نورث اس��تريم۲ هم سر درد 
مي گيرد؛ خط لوله اي كه در اصل براي دولت آلمان پروژه اي 
در چارچوب سياست هاي تامين انرژي محسوب مي شد، 
اما اكنون به يك معضل واقعي در عرصه سياست خارجي 
مبدل شده است. اوكراين با اين خط لوله كه از درياي بالتيك 
مي گذرد مخالف است زيرا بيم از دست رفتن درآمدهاي خود 
از طريق ترانزيت گاز روس��يه را دارد. اين كشور همچنين 
نگران است كه با بي اهميت شدن ترانزيت گاز، حمايت از 
اوكراين در برابر تجاوزهاي احتمالي روسيه نيز منتفي شود.
دانمارك و فرانسه، متحدان آلمان در اتحاديه اروپا نيز چندان 
دل خوش��ي از اين خط لوله ندارن��د. گرچه منابع خبري 
ابتداي م��اه فوريه گزارش داده بودند كه برلين و پاريس بر 
سر مهم ترين مس��ائل مورد اختلاف بر سر خط لوله نورث 
استريم۲ به تفاهم رسيده اند. برخورد ايالات متحده نيز با 
اين خط لوله نه تنها بهتر نيست كه دست بر قضا خيلي هم 
بدتر است؛ اين پروژه اكنون به يكي از معدود مسائلي تبديل 
شده كه سياستمداران امريكايي از هر دو حزب اصلي عليه 

آن، دوشادوش قد علم كرده اند.

  آلمان، گروگان و وابسته به روسيه
در صدر اين مخالفان، دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
قرار دارد كه معتقد است خط لوله نورث استريم۲ آلمان را 
گروگان روسيه مي كند. فرستاده او به برلين نيز اين سخنان 
را به ش��كل ديگري تكرار مي كند. ريچارد گرنل س��فير 
واشنگتن در برلين، در يادداشتي كه به عنوان نويسنده 
ميهمان براي دويچه وله نوشته مي گويد آلمان و كشورهاي 

اروپايي با اين پروژه خود را وابسته به روسيه مي كنند. 
او نوش��ته اين پروژه براي اروپا و تمام كش��ورهاي غربي 
با ريسك هايي همراه اس��ت و وضعيت همه را نامطمئن 
مي كند. ريچار گرنل نوشته كه خط لوله نورث استريم۲ 
آس��يب پذيري اروپا در برابر باج خواهي روسيه در عرصه 

انرژي را افزايش مي دهد.
اينها نمونه اي از اظهارنظر سياستمداران امريكايي در 
مخالفت با انتقال گاز روسيه به اروپا است. اما در ميان 
ش��هروندان و افكار عمومي امريكا چنين حساسيتي 

كمتر به چشم مي خورد.
دويچه وله در اين مورد با ۱۳ روزنامه نگار در شهر واشنگتن 
دي سي، پايتخت ايالات متحده، گفت وگو كرد؛ با كساني 
كه قاعدتا از تحولات سياسي بين المللي آگاه هستند. اغلب 
اين افراد اطلاع زيادي از اين خط لوله نداشتند و دست كم 
حساسيتي به آن نشان نداده اند. بريجيت ريد موراوسكي، 
روزنامه نگار حوزه انرژي كه درباره نورث استريم۲ گزارشي 
هم تهيه كرده، مي گويد اين عنوان براي اطرافيان او معنايي 

ندارد و اغلب دوستانش در واشنگتن نمي دانند اين عبارت 
نام چيس��ت. او مي افزاي��د كه اين افراد بط��ور معمول از 
دوستان ديگرش در ديگر مناطق امريكا با اينگونه مسائل 

بيشتر آشنا هستند.

  اتحاد جمهوري خواه و دموكرات 
به عبارت ديگر بيشتر شهروندان معمولي امريكا چيزي 
درباره نورث استريم۲ به گوششان نخورده است؛ با اين همه 
پروژه احداث اين خط لوله موفق شده جمهوري خواهان 
و دموكرات هاي ايالات متحده را كه تقريبا بر س��ر هيچ 

موضوعي توافق ندارند در يك اردوگاه متحد كند.
آگنيا گريگاس كارشناس ارش��د يكي از انديشكده هاي 
امريكا و مولف كتاب »ژئوپولتيك جديد گاز طبيعي« به 
دويچه وله مي گويد: »ممكن است شهروندان امريكايي به 
روز نباشند اما تا جايي كه به امنيت انرژي در اروپا مربوط 
مي شود در ميان سياستمداران و كارشناسان يك وحدت 

نظر فراحزبي حكم فرماست.«
سياستمداران دموكرات همچون جمهوري خواهان 
امريكا با پروژه انتقال گاز روسيه به آلمان مخالف اند و 
اين مخالفت را پنهان نمي كنند. جان باراسو، سناتور 
جمهوري خواه ماه گذشته به يك وب سايت تخصصي 

انرژي گفت: »خط لوله پوتين يك دام است.« 
به تازگي سناتور دموكرات ايالت نيوهمپشر همراه با سناتور 
جمهوري خواه تگزاس طرح مشتركي تهيه كردند كه در 

آن پيشنهاد شده تمام ش��ركت هايي كه در احداث خط 
لوله نورث استريم۲ مشاركت دارند مشمول تحريم شوند.

  خطر وابستگي اروپا به گاز روسيه
س��ناتور نيوهمپش��ر مي گوي��د روس��يه از گاز ارزان 
سوءاستفاده مي كند تا تامين انرژي اروپا را به انحصار 
خ��ود در آورد و امنيت منطق��ه را به خطر ان��دازد. او 
مي افزايد در حالي كه كاخ كرملين مش��غول ساختن 
اسب ترويا اس��ت امريكا نمي تواند بي عمل بايستد و 

نظاره گر باشد.
آگنيا گريگاس خط لوله نورث استريم۲ را معامله اي 
ب��د براي آلمان و اروپا توصيف كرده و معتقد اس��ت با 
اين پروژه نفوذ روسيه در آلمان افزايش مي يابد و در و 
دروازه اروپا به روي جريان فساد مالي گشوده مي شود. 

او همچنين مي گويد اين رفتار آلمان متناقض است كه 
از سويي براي برقراري صلح در اوكراين تلاش مي كند و 
از طرف ديگر با احداث خط لوله درياي بالتيك پول را به 
جيب مسكو سرازير مي كند. اين كارشناس تاكيدكرده 
كه برلين بايد متوجه اين واقعيت باش��د كه امروزه در 
بازار جهاني انرژي صادركنن��دگان گاز زيادي وجود 
دارند و آلمان براي تامين نيازهاي خود مجبور به روي 
آوردن به روسيه نيست. مطابق برنامه، خط لوله نورث 
استريم ۲، گاز روس��يه را از مسيري حدود يك هزار و 
۲۰۰ كيلومتر و از طريق درياي بالتيك به آلمان و از آنجا 
به ديگر كشورهاي اروپايي منتقل مي كند. مجري اصلي 
اين طرح غول انرژي روسيه شركت گازپروم است. زمان 
آغاز بهره برداري از اين خط لوله س��ال ۲۰۲۰ و هزينه 

احداث آن ۱۰ ميليارد يورو برآورد شده است.

دريچه

كوتاه از منطقه

 نامه جديد دونالد ترامپ 
به رهبر كره شمالي

گروه جهان| رهبر كره ش��مالي گفته نامه بسيار 
مهمي از دونال��د ترامپ رييس جمه��وري امريكا، 
دريافت كرده  است. به گزارش خبرگزاري كره شمالي، 
»كيم جونگ اون« اعلام ك��رده: »نامه اي از ترامپ 
دريافت كرده ام و هم اكنون در حال تأمل بر محتواي 
آن هستم.« خبرگزاري كره ش��مالي بدون اشاره به 
محتواي نامه ترامپ، گزارش داده كه رهبر كره شمالي 
محتواي نامه را بسيار مهم و عالي خوانده است. اون 
با مطالعه نامه ترامپ گفته: »بطور جدي بر محتواي 
اين نامه جذاب در حال فكر كردن هس��تم.« رهبر 
كره ش��مالي در آوريل )فروردين( سال جاري گفته 
بود با وجودي كه نشست ويتنام در ماه فوريه نتيجه 
مطلوب نداش��ته اما همچنان روابط شخصي بسيار 
خوبي با ترامپ دارد. اجلاس دوم رهبران كره شمالي 
و امريكا در هانوي پايتخت ويتنام، به دليل اختلاف نظر 
دو طرف در مورد خلع س��لاح هس��ته اي آن كشور 
در برابر لغو تحريم هاي بين المللي بدون دس��تيابي 
به توافق به پايان رس��يد. رييس جمهوري امريكا در 
كنفرانس خبري پس از ديدار با كيم جونگ اون درباره 
دلايل عدم دستيابي به توافقي در نشست هانوي گفته 
بود كه آنها در ازاي از بين بردن تأسيسات مورد نظر 
ما، خواستار لغو همه تحريم ها بودند. رييس جمهوري 
امريكا افزود: »رهبر كره ش��مالي مي گفت؛ در ازاي 
لغو تحريم ها، تأسيس��ات هسته اي »يانگ بيون« را 
از بين خواهد برد.« اين در حالي اس��ت كه يك مقام 
كره شمالي گفته بود؛ پيونگ يانگ تنها خواستار لغو 
تحريم هاي اقتصادي شده و اين پيشنهاد واقع بينانه 

براي آغاز فرايند خلع سلاح هسته اي بود.

مخالفان در گرجستان بازي 
خطرناكي را آغاز كرده اند

گروه جهان| گيا ولس��كي مع��اون اول پارلمان 
گرجستان، گفته تظاهرات اعتراض آميز روزهاي اخير 
نيروهاي مخالف دولت در تفليس عليه سفر هيات 
پارلماني روسيه به گرجستان يك بازي خطرناك و بد 
از سوي حزب »جنبش واحد ملي« است. به گزارش 
اينترپرس نيوز، تظاهرات پنجش��نبه شب گذشته 
نيروهاي مخالف دولت فعلي گرجستان در اعتراض 
به سفر هيات پارلماني روس��يه به اين كشور براي 
شركت در مجمع بين پارلماني كشورهاي ارتدكس 
در تفليس به خشونت كش��يده شد و در جريان آن 
۲۴۰ نفر مصدوم و ۳۰۵ نفر نيز بازداشت شدند. در 
پي اين تظاهرات اعتراض آميز كه درچند روز اخير 
به ص��ورت متوالي ادام��ه دارد، ايراكلي كوباخيدزه 
رييس پارلمان گرجستان استعفا كرد و معترضان 
همچنين خواستار اس��تعفاي وزير كشور هستند. 
معاون اول پارلمان گرجستان گفته در صورت ادامه 
روند فعلي، گرجستان با پيامدهاي نامطلوب اقدامات 
تحريك آميز مخالف��ان روبه رو مي ش��ود. او حزب 
مخالف جنبش واحد ملي را به تلاش براي رسيدن 
به قدرت از طريق اينچنين اقدامات تحريك آميز در 
گرجستان متهم كرده و گفته اين اقدامات مي تواند 
خسارت اقتصادي براي گرجس��تان در روابط آن با 
روسيه در پي داشته باشد. در پي تظاهرات اعتراض 
آميز نيروهاي غربگراي گرجستان در تفليس عليه 
سفر هيات پارلماني روسيه به اين كشور، ولاديمير 
پوتين رييس جمهوري روس��يه دستور توقف پرواز 
هواپيماهاي مسافربري اين كش��ور از ۸ جولاي به 

گرجستان را صادر كرد.

محبوبيت ماكرون 
به 3۰درصد رسيده است

گروه جهان| نتايج نظرس��نجي ماهانه موسس��ه 
»ايفوپ« در فرانسه نش��ان مي دهد ۶۷درصد مردم 
اين كش��ور همچن��ان از عملكرد امانوئ��ل ماكرون 
رييس جمهوري فرانسه ناراضي هستند. به گزارش 
ژورنال دو ديمانش مي��زان محبوبيت ماكرون ژوئن 
نس��بت به ماه مي ۲۰۱۹، به ۳۰ درصد رسيده و اين 
رقم براي ادوارد فيليپ نخست وزير فرانسه ۳۴ درصد 
اس��ت. كمترين ميزان محبوبيت ماكرون مربوط به 
دس��امبر ۲۰۱۸ با ۲۳ درصد است كه در اوج بحران 
جنبش جليقه زردها رخ داد. طبق اين نظرسنجي، 
مي��زان محبوبيت ماكرون ژانوي��ه ۲۷درصد، فوريه 
۲۸درصد، آوريل ۲۹درص��د و ژوئن ۳۰درصد بوده 
است. اگر چه طبق اين نظرسنجي ميزان محبوبيت 
ماكرون در چند ماه اخير اندكي بهبود يافته اما دولت 
فرانس��ه همچنان با بح��ران اعتراض ه��اي مردمي 
به سياس��ت هاي اقتص��ادي رييس جمه��ور جوان 
دست وپنجه نرم مي كند؛ بحراني كه همچنان تداوم 
دارد. اعتراض هاي دامنه دار فرانس��وي ها نسبت به 
نظام س��رمايه داري فرانس��ه كه ۱۷ نوامبر ۲۰۱۸ با 
جمعي��ت حدود ۳۰۰ه��زار نفري ش��كل گرفت به 
صحنه خش��ونت هاي پليس با معترضان منجر شد 
كه واكنش هاي داخلي و خارجي گسترده اي در پي 
داشت. اگر چه دولت فرانسه اقدام هايي براي خاموش 
كردن يا دست كم كاستن از حجم اعتراض ها كرده و 
شايد تا حدودي با توجه به كاهش جمعيت معترضان 
موفق بوده است اما جمعيت ۱۲ هزار نفري روز گذشته 
جليقه زردها نشان داد كه اين جنبش همچنان زنده 
است و تا رسيدن به مطالبات خود ادامه خواهد داشت.

سرمايه گذاري پنتاگون 
در پروژه هاي مشكوك آلمان

گروه جهان| به گزارش يك هفته نامه آلماني، پنتاگون 
در پروژه هاي متعددي از يافتن جايگزين مواد منفجره 
تا توسعه سيستم رديابي وال ها، در آلمان سرمايه گذاري 
كرده است. اين پروژه ها هم مصارف تجاري و هم نظامي 
دارند. به گزارش اشپيگل، از ۲۰۰۸ وزارت دفاع امريكا 
جهت انجام تحقيقات در اين زمينه ها مبلغ ۲۱.۷ ميليون 
دلار به موسسات و دانشگاه هاي آلمان اعطا كرده است. 
اين هفته نامه گزارشي از ۲۶۰كمك  هزينه مالي پنتاگون 
كه براي يك سري تحقيقات -عمدتا پروژه هاي علمي 
و تكنولوژيكي- به اين موسسات اعطا شده است، ارايه 
كرده است. بالاترين مبلغ دريافت شده مربوط به دانشگاه 
لودويگ ماكسيميليان مونيخ )به اختصار ال ام يو( است 
كه ۳.۷ ميليون دلار بابت ۲۳پ��روژه جداگانه دريافت 
كرده اس��ت. يكي از پروژه ها ك��ه ۱.۷۲ ميليون دلار به 
خود اختصاص داده اس��ت، درصدد يافتن جايگزيني 
براي ماده انفجاري آردي ايكس است كه بطور گسترده 
در عمليات نظامي استفاده مي شود. همچنين تعدادي 
دانشگاه در ايالت نوردراين-وستفالن در غرب آلمان نيز 
با وجود قانون ايالتي »فعاليت در راستاي صلح و پايداري 
و جهان دموكراتيك« تع��دادي از اين امتيازات مالي را 
دريافت كرده اند. منتقدان اين مورد را دليلي ش��فاف 
براي نپذيرفتن امتيازات مالي از سوي امريكا مي دانند. 
دانش��گاه هاي ايالت مذكور با بيان اينكه در پروژه هاي 
تس��ليحاتي دخيل نبوده اند، از دريافت اين امتيازات 
دفاع مي كنند. به طور مثال دانش��گاه فني آخن، براي 
پروژه »توسعه روشي بهتر براي خواندن كيوبيت هاي 
سيليكوني« كه جزئي مهم در كامپيوترهاي كوانتومي 

هستند، ۵۳۰ هزار دلار دريافت كرده است.

شي جين پينگ در نشست 
گروه۲۰ شركت مي كند

گروه جهان| رييس جمهوري چين در نشست 
ششم تا هشتم تيرماه گروه بيست در ژاپن شركت 
مي كند. به گزارش ش��ينهوا، اي��ن اولين تاييديه 
حضور شي جين پينگ رييس جمهوري چين در 
نشست گروه ۲۰ در ژاپن است كه انتظار مي رود 
او با دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا ديدار 
كند. نشس��ت گروه۲۰ از ۲۷ تا ۲۹ ژوئن در شهر 
اوساكا برگزار مي شود. ملاقات رييس جمهوري 
چين با ترامپ مي تواند در بازگش��ت به مذاكرات 
و تنش زداي��ي از جن��گ تجاري امري��كا - چين 
اثرگذار باش��د.  خبر حضور ش��ي جين پينگ در 
نشس��ت گروه۲۰ يك روز پس از آن منتشر شد 
كه رويترز به نقل از يك مقام كاخ س��فيد گزارش 
داد مايك پنس مع��اون رييس جمهوري امريكا، 
س��خنراني خود با موضوع چين ك��ه قرار بود در 
راس��تاي س��خنراني تند ماه اكتبرش عليه پكن 
انجام ش��ود را به تعوي��ق انداخته اس��ت.  گفته 
شده، مقام كاخ سفيد بر عدم تمايل امريكا براي 
اعمال تعرفه بيش��تر بر كالاه��اي چيني تأكيد 
كرده و گفته: »اتاق فكري در كابينه ترامپ براي 
تصميم گيري در مورد افزاي��ش يا كاهش تنش 
تجاري با چين تش��كيل شده اس��ت.« ترامپ و 
شي جين پينگ هفته گذشته در مورد ديدار آتي 
گفت وگو و توافق كردند كه در نشست ژاپن درباره 
جنگ تجاري ميان دو كشور گفت وگو كنند. وال 
استريت ژورنال نوشته در راستاي توافق، دو طرف 
تا برگزاري ديدار ميان رهبران دو كش��ور، هيچ 
مقام امريكايي حق تندگويي عليه چين را ندارد.
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طرح اخراج مهاجران از امريكا 
به تعويق افتاد 

گروه جه�ان| به دنبال مخالفت برخي ايالت هاي 
امريكا براي عدم پيروي از سياست هاي مهاجرتي، 
دونالد ترامپ بامداد يكشنبه اعلام كرد؛ اجراي طرح 
اخراج مهاج��ران دو هفته به تعويق افتاد. به گزارش 
اسپوتنيك، ترامپ در پيامي توييتري نوشت: »براي 
مصالحه با دموكرات ها طرح اخراج ميليوني مهاجران 
غيرقانوني به م��دت دو هفته به تأخير خواهد افتاد. 
براي همكاري ميان دموكرات ها و جمهوري خواهان و 
انتخاب يك راه حل مناسب براي مشكلات پناهندگان، 

تصميم تعويق اخراج مهاجران صادر شد.«
پيش از اين س��ازمان مهاجرت و پناهندگان امريكا 
اعلام كرده بود كه اخراج ميليوني مهاجران غيرقانوني 

از يكشنبه در ۱۰ شهر بزرگ امريكا آغاز مي شود. 
شهردار شيكاگو از جمله مقام هايي بود كه پيش از 
دستور ترامپ براي تعويق اخراج مهاجران گفته بود 
از قانون مهاجرتي رييس جمه��وري امريكا پيروي 
نمي كند. به گزارش سي ان ان، لوري لايتفوت شهردار 
دموكرات ش��يكاگو گفته بود كه نه تنها مهاجران را 
اخراج نمي كند بلكه اقدامات خاصي را براي حمايت 
از جوامع مهاجرت انجام داده است. لايتوفت گفته: 
»يكي از كارهايي كه ما براي حمايت از مهاجران انجام 
داده ايم دسترسي نداشتن سازمان مهاجرت امريكا 
به داده هاي پليس ش��يكاگو درباره فعاليت و تعداد 
مهاجران غيرقانوني در اين ش��هر است.« لايتوفت 
تاكيد كرده كه اداره پليس شيكاگو نيز از او در حمايت 
از مهاج��ران غيرقانوني در تقابل ب��ا قوانين جديد 
امريكا حمايت مي كند. به دنبال اجراي قانون اخراج 
مهاجران غيرقانوني، روزنامه واشنگتن پست نوشت، 
بازداشت مهاجراني كه از س��وي دادگاه هاي امريكا 
براي آنها احضاريه ارسال شده است، اما در اين زمينه 
همكاري نكرده اند از يكشنبه )ديروز( آغاز مي شود. 
قرار بود كه عمليات بازداشت مهاجران در شهرهاي 
بزرگي، چون نيويورك، ش��يكاگو، ميامي، آتلانتا، 
بالتيمور، دنور، هاس��تون، لس آنجلس، نيواورلئان و 
سان فرانسيسكو انجام ش��ود.  وزارت امنيت ميهن 
امريكا كه نظارت ب��ر اخراج ، مهاجرت و گمرك را بر 
عهده دارد، در اين خص��وص اعلام كرده بود: »همه 
كساني كه قوانين مهاجرت را نقض كرده اند ممكن 
است دستگير و سپس بازداشت شوند و اگر در نهايت 

تشخيص داده شود از كشور اخراج مي شوند.«
در اوايل هفته جاري، ترامپ در توئيتي از بازداشت بيش 
از دو هزار مهاجري خبر داد كه احضاريه براي حضور 
 در دادگاه دريافت كرده اند، اما از اين امر سر باز زده اند.

 از ترام��پ پيش ت��ر به دليل اس��تفاده از سياس��ت 
ضدمهاجرتي تحمل صفر به شدت انتقاد شده بود. 

گزارش آزادي هاي مذهبي 
امريكا رياكارانه است

سخنگوي وزارت خارجه از گزارش وزارت خارجه 
امريكا در م��ورد آزادي هاي مذهبي س��ال ۲۰۱۸ 
انتقاد و آن را رياكارانه توصيف كرده است. به گزارش 
آناتولي، حامي آكسوي گفته كه در گزارش امريكا، 
كساني كه در تلاش براي اجراي كودتاي ۲۰۱۶ در 
تركيه بودند، روحانيون بيگناه توصيف شده اند. او 
تأكيد كرده اينكه در گزارش امريكا فتح الله گولن به 
عنوان يك مبلغ اسلامي و شخصيت سياسي عنوان 
شده، حمايت از تلاش براي كودتا محسوب مي شود. 
دولت تركيه معتقد است كه فتح الله گولن با تشكيل 
گروهي موسوم به گولن )فتو( و با رخنه در تشكيلات 
قضايي، نظامي، آموزشي و اركان دولتي، كودتاي ۱۵ 

جولاي را سازماندهي كرده بود. 

 كاهش شمار 
نظاميان امريكايي در افغانستان

رييس جمهوري امريكا گفته در زمان حاضر ۹ هزار 
نيروي نظامي امريكايي در افغانستان حضور دارند 
كه بزودي به هشت هزار نفر كاهش خواهد يافت. 
به گزارش طلوع نيوز، دونالد ترامپ با اشاره به خروج 
نيروهاي نظامي امريكا از افغانستان گفته اعضاي 
كابينه، او را براي ورود به يك جنگ در افغانستان و 
خاورميانه تحت فشار قرار نمي دهند و بزودي اخبار 

خوبي در مورد افغانستان منتشر خواهد شد.

تكذيب خروج پيمانكاران 
امريكايي از عراق 

بغداد و واشنگتن اخبار مربوط به خروج پيمانكاران 
امريكايي از پاي��گاه هوايي »بلد« را تكذيب كردند. 
به گزارش الشرق الاوسط، سخنگوي رسمي وزارت 
دفاع عراق در بيانيه اي اع��لام كرد كه اخبار درباره 
خروج پيمان��كاران امريكايي يا ديگر افراد از پايگاه 
هوايي بلد صحت ندارند. او گفته: »ما از پايگاه هاي 
نظامي در عراق براي تضمين سلامتي نيروهايمان و 
حفظ امنيت مشاوران و مربيان امريكايي و نيروهاي 
ائتلاف حمايت مي كنيم.« مدير حمايت از نيروهاي 
مركزي نيروي هوايي امريكا نيز گفته طرحي براي 

خروج افراد از پايگاه هوايي بلد وجود ندارد.

انتخابات شهرداري استانبول 
برگزار شد

پس از ابطال نتيجه انتخابات شهرداري استانبول كه 
در ۶ مي سال جاري ميلادي برگزار شده بود، يكشنبه 
بار ديگر انتخابات برگزار ش��د. انتخابات گذشته با 
پيروزي حزب جمهوري خ��واه خلق رقيب حزب 
عدالت و توسعه )آك پارتي( به رهبري رجب طيب 
اردوغان رييس جمهور اين كشور، به پايان رسيده 
بود. بينالي ييلدريم نخست وزير سابق تركيه گزينه 
اردوغان در اين انتخابات اس��ت. در حال حاضر ۴۹ 
شهرداري از ۸۱ شهرداري تركيه در كنترل حزب 

حاكم عدالت و توسعه قرار دارد.
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عكسروز

چهرهروز

موسيقي از موسيقي ضربه خورده است
محمدرضا چراغعلي در سي و نهمين محفل شعر و موسيقي »اتفاق ترانه« گفت: موسيقي از موسيقي ضربه خورده است و اين ساده ترين راه آسيب 
زدن به يك هنر است.  چراغعلي همچنين به ضربه خوردن موسيقي از خود اين صنعت و هنر اشاره و بيان كرد: بهترين راه ضربه زدن به يك هنرضربه 
دروني است و متاسفانه موسيقي از موسيقي ضربه خورده است. اين روزها خوانندگان خوب بودجه اي براي توليد ندارند و آنهايي كه بودجه و سرمايه 
براي توليد دارند خواننده هاي خوبي نيستند! او به تجربه همكاري با بابك بيات در دهه 70 و بيشتر شدن تدريجي فرصت هاي كاري اش از دهه 
70 به بعد اشاره كرد و درباره راهكار بهبود وضعيت موسيقي در ايران توضيح داد: امروزه تبليغات موسيقي فقط در فضاي اينستاگرام 70 ميليون 
هزينه مي برد. حال تصور كنيد با توليد متوسط روزانه 120 قطعه موسيقي در ايران و 15 هزار خواننده پاپ فعال چقدر بايد براي اين امر هزينه شود. 

بازارهنر

اجراي يك كنسرت سه نوازي ويژه در نياوران

چرا سريال ترسناك در شبكه نمايش خانگي متوقف شد

توليد »اختياريه« متوقف شد

صادقي و لهراسبي عاشقانه خواندند 

كنسرت س��ه نوازي پيمان يزدانيان، 
حس��ام اينانلو و رضا عس��گرزاده روز 
شنبه 22 تيرماه در تالار خليج فارس 
فرهنگسراي نياوران تهران پيش روي 
 مخاطب��ان ق��رار مي گيرد. كنس��رت
 س��ه نوازي پيمان يزدانيان، حس��ام 
اينانلو و رضا عسگرزاده ساعت 21 روز 
شنبه 22 تير ماه در تالار خليج فارس 

فرهنگس��راي نياوران تهران ميزبان علاقه مندان 
موسيقي است. در اين كنسرت كه با حمايت نشر 
موس��يقي »هرمس« به مديريت رامين صديقي 
روي صحنه م��ي رود پيمان يزدانيان نوازنده پيانو، 
حس��ام اينانلو نوازنده كمانچه و رضا عس��گرزاده 
نوازنده دودوك كنس��رت س��ه نف��ره اي را برگزار 

خواهند كرد. در توضيح كنس��رت سه 
ن��وازي يزدانيان، اينانلو و عس��گرزاده 
آمده اس��ت: »اين سه هنرمند تاكنون 
 با يكديگر اجراهاي موفقي را به صورت 
دو نوازي داشته اند كه شايد مهم ترين 
آن دونوازي يزدانيان-اينانلو بوده باشد 
كه در قالب آلبوم رام با استقبال بسيار 
خوبي مواجه ش��د. رضا عس��گرزاده و 
حسام اينانلو نيز حدود دو سال است كه با يكديگر 
همنوازي مي كنند و اجراي اين دو در جش��نواره 
موسيقي فجر سال ۹7 نيز با اقبال مخاطبان همراه 
بود. حال اين س��ه هنرمند كه س��ابقه همكاري و 
دوس��تي ديرينه دارند، براي اولين بار در قالب سه 

نوازي بداهه روي صحنه مي روند.« 

چندي پيش سرپرس��ت دفتر نمايش 
خانگي در مصاحب��ه اي اعلام كرد كه 
از اين پ��س به هيچ عنوان در ش��بكه 
نمايش خانگي به كارگردان س��ريال 
»احض��ار« اجازه س��اخت كاري داده 
نخواهد ش��د؛ اين حرف در حالي زده 
شد كه تاكنون هشت قسمت از سريال 
ترس��ناك »احضار« به ب��ازار آمده و 

به يك باره پخش س��ه قس��مت  ديگر متوقف شد.  
رامين عباس��ي زاده - كارگردان اين س��ريال كه 
س��ابقه تهيه س��ريالي چون »ش��مس العماره« و 
همچنين همكاري با پروژه »او يك فرش��ته بود«، 
»پليس ج��وان« و »كت جادويي« را در تلويزيون 
دارد، درباره دليل اصلي اين واكنش كه لازم است 
گفته هاي سرپرست دفتر نمايش خانگي را درباره 
خود يك شوخي بداند، مي گويد: در صحبت هاي 
ايش��ان به مواردي اشاره شد كه بطور خلاصه تنها 
به ذكر چند نكته در مقام پاس��خ بسنده مي كنم. 
آقاي سماوات در مصاحبه اش بيان كرده: »به دليل 
اختلاف مالي پخش كننده و تهيه كننده به هر دو 
طرف گوشزد كرديم كه اگر از فرصت استفاده نكنند 

و س��ريال پخش نشود در ليست سياه 
قرار مي گيرن��د.« گرچه كه حتي يك 
بار هم درباره اين موضوع نه با من و نه 
وكيلم تماسي گرفته نشده، چه برسد 
به اينكه حضوري گفته باش��ند؛ البته 
به گمانم آقاي سماوات در قرارهايش 
ب��ا پخش كننده چيزي ديگ��ري به او 
گفته ان��د. ولي چنانچ��ه بپذيريم كه 
چنين چيزي را به م��ن هم گفته اند، چرا به حرف 
خود تم��ام و كمال عمل نكرده و در مصاحبه خود 
پخش كننده را هم مح��روم نكردند؟ او همچنين 
مي گويد كه ريشه اصلي اختلافات به وجود آمده، 
مس��ائل مالي بوده و هس��ت ولي او دوست ندارد 
مسائل كاري خود را با مطرح كردن در رسانه ها حل 
كند؛ زيرا مي توانند مشكلات خود را با گفت وگو حل 
كنند. عباسي زاده در همين راستا تصريح مي كند: 
دليل��ي نمي بينم حتي از دش��منم بدگويي كنم، 
چه برسد به كساني كه آنها را در جايگاه مديريتي 
فرهنگي مي بينيم. به همين دليل بهتر بود به جاي 
مطرح كردن مشكلات به صورت رسانه اي از طرفين 
ماجرا دعوت مي شد تا حرف هايشان شنيده شود. 

س��يدمرتضي فاطم��ي تهيه كننده و 
مجري برنامه »اختياريه« با انتشار متني 
از توقف توليد و ساخت اين برنامه خبر 
داد. مرتضي فاطمي تهيه كننده برنامه 
»اختياريه« كه از شبكه پنج سيما روي 
آنتن مي رفت با انتشار متني از متوقف 
شدن اين برنامه خبر داد. او در بخشي 
از اين متن كه در صفحه اينستاگرامش 

منتشر كرد، با خداحافظي از اين برنامه آورده است: 
خداحافظي هميشه تلخ است. تلخ و گس. كم و بيش 
همه تجربه اش كرديم. امروز يكي از همان روزهاست. 
نه اينكه خبر نداشتم، اتفاقاً خبر داشتم. مي دونستم 
ولي خودم رو به تغافل مي زدم. تلاش مي كردم باور 

نكنم. فاطمي در بخش هاي ديگري از 
اين متن نوشته است: هرچه بود و هرچه 
هس��ت پرونده اختياريه درحالي كه به 
نيمه راه هم نرسيده بود بسته شد. براي 
هميشه. من هميشه به قوانين سازماني 
و مديريتي احترام مي گذارم. امروز برايم 
مس��جل ش��د اختياريه در برنامه هاي 
سازمان صداوس��يما و مديريت جديد 
شبكه جايي ندارد. من به تصميم بزرگواران احترام 
مي گذارم. ان شالله كه تصميم درستي گرفته باشند. 
تصميمي كه به نفع مردم و مخاطب رس��انه باشد. 
فاطمي در پايان از مدير سابق شبكه پنج، عوامل و 

مخاطبان برنامه »اختياريه« تشكر كرد.

مركز مأوا كه چندي پيش آلبوم »حالا 
كه مي روي« را روانه بازار موسيقي كرد، 
قرار اس��ت چهارش��نبه هاي هر هفته 
قطعه موسيقي عاش��قانه منتشر كند. 
مركز موسيقايي »ماوا« كه چندي پيش 
آلبوم »حالا كه م��ي روي« را با صداي 
محمد معتمدي عرضه كرده است، به 
زودي قطعاتي عاش��قانه با صداي رضا 

صادقي، علي لهراسبي، نيما علامه و چند خواننده 
ديگر منتش��ر مي كند. در توليد اين قطعات سعي 
شده به لحظات ناب زندگي و نقاط قوت يك زندگي 
مشترك و متعهدانه پرداخته شود تا در موقعيت هاي 

حس��اس زندگي بتوان��د در دلگرمي و 
تحكيم روابط عاش��قانه اثرگذار باشد. 
تاكنون 7 قطعه عاش��قانه توليد شده 
است، ترانه اين قطعات را روزبه بماني، 
سعيد پاشازاده، ياحا كاشاني، عليرضا 
طليسچي، حامد صيفي پور و محسن 
حق نظري سروده اند كه با صداي رضا 
صادق��ي، علي لهراس��بي، نيما علامه، 
علي اكبرقليچ، روح الله چهره افروز، حسين حقيقي 
و شاهد صادق پور خوانده ش��ده اند. قرار است اين 
قطعات در چهارشنبه هاي هر هفته در فضاي مجازي 

با هشتك #باهم_تا_هميشه منتشر شود. 

تاريخنگاري

قتل ميرزا جهانگيرخان صور اسرافيل 
سوم تير 1287، ميرزا جهانگيرخان شيرازي مدير روزنامه صوراسرافيل و از مبارزان 
مشروطه در جريان به توپ بستن مجلس شوراي ملي، به وسيله نيروهاي قزاق به 
قتل رس��يد. وي پس از آنكه قزاق ها مجلس را اشغال كردند با به همراه گروهي از 
يارانش به دستور محمدعلي شاه قاجار دستگير شده بود.  يكي از روزنامه هاي صدر 
مشروطيت، صوراسرافيل به مديريت ميرزا جهانگيرخان شيرازي بود كه به سبب 
انتشار اين روزنامه به صوراسرافيل معروف شد. او پسر آقا رجبعلي، در سال 12۹2 
هجري در يك خانواده فقير ش��يرازي متولد شد.  نخستين شماره صوراسرافيل 
پنجشنبه 17 ربيع الثاني 1325 هجري قمري و آخرين شماره آن، كه در حقيقت 
سي و دومين شماره محسوب مي شد، در 21 جمادي الاول 1326 هجري سه روز 
پيش از بمباران مجلس شوراي ملي و چهار روز قبل از اعدام ميرزا جهانگيرخان 
شيرازي منتشر شد.  اين روزنامه در هشت صفحه و به قطع وزيري و با چاپ سربي 
در چاپخانه سنگي پارسيان به طبع مي رسيد . سر لوحه روزنامه صوراسرافيل به 
خط نسخ درشت نوشته مي شد و با خط ريز كلمه صوراسرافيل، تصوير فرشته آزادي 
بود كه در صور مي دميد و گروهي او را به يكديگر نش��ان مي دادند و در بالا و پايين 
آن دو آيه از قرآن كريم از سوره يس، و مومنون نوشته شده بود.  در همان زمان كه 
مشير السلطنه نخست وزير مشروطه بود مجلس به دستور محمد علي شاه و توسط 
لياخوف گلوله باران شد، عده اي از نمايندگان مجلس و آزاديخواهان و ارباب جرايد، از 
جمله ميرزا جهانگيرخان شيرازي وملك المتكلمين، از طريق بهارستان مخفيانه به 
پارك امين الدوله چهارراه فخرآباد پناه بردند.  ميرزا محسن خان امين الدوله شوهر 
خانم فخر الدوله موضوع پناهندگي صوراسرافيل و عده اي ديگر را تلفني در باغشاه 
به اطلاع محمدعلي شاه رسانيد و چند ساعت بعد ميرزا جهانگير خان شيرازي، 

ملك المتكلمين و سلطان العلماي خراساني مدير روح القدس را محاكمه كردند. 

رييس دادگاه محسن صدرالاش��راف بود كه با نهايت بي رحمي و براي خوشايند 
محمدعلي شاه در بازجويي به دستگير شدگان بسيار سخت مي گرفت. بالاخره در 
سوم تير ماه 1287 شمسي ميرزا جهانگيرخان و ملك المتكلمين و مدير روح القدس 
به گردنشان طناب انداخته شد و آنها را خفه كردند.  محمد علي شاه ناظر خفه كردن 
آنها بود. موقع طناب انداختن ملك المتكلمين خود را باخته و تقاضايي داشته، اما 
صوراسرافيل به او نهيب زده و گفته بود: »اي ملك از پسر« »ام الخاقان« تقاضاي رحم 
داشتن بيجاست.  صور اسرافيل هنگام طناب انداختن گفت: »زنده باد مشروطه« و 

اشاره به زمين كرد و گفت: »اي خاك، ما براي تو كشته شديم.« 

میراثنامه

ايران براي جذب هر خارجي چقدر خرج  مي كند
ايران براي جذب هر گردشگر خارجي حدود »يك سِنت« خرج مي كند. درحالي 
كه سرانه اين بودجه در كش��ورهاي ديگر از يك تا ۴6 دلار است. پس از سال ها 
مس��كوت ماندن رقم بودجه تبليغات و بازاريابي گردش��گري ايران و اشاره هاي 
مختصر و كلي مسوولان به بودجه اي كه گاه عدد آن به صفر نزديك بود، سرانجام 
علي اصغر مونسان به مبلغ پايين اين بودجه واكنشي اعتراضي نشان داد و گفت 
كه »در بس��ياري از كشورها به ازاي هر گردشگر 1.7 الي 2.2 دلار براي تبليغات 
گردشگري هزينه مي شود، اما متأسفانه در ايران هزينه اين تبليغات به چند سِنت 
هم نمي رس��د.« رييس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري به 
بودجه دولتي ايران براي بازاريابي، تبليغات و اطلاع رساني گردشگري هيچ اشاره 
مستقيمي نداش��ت، اما محمدابراهيم لاريجاني مدير دفتر بازاريابي و تبليغات 
گردشگري به ايس��نا گفت: بودجه مصوب بازايابي و تبليغات گردشگري ايران 
در س��ال ۹7 حدود 30 ميليارد تومان بوده است كه با اين حساب، معادل ارزي 
س��رانه بودجه جذب هر گردشگر خارجي حدود 30 س��نت مي شود، حالا اگر 
بودجه تخصيص يافته يا مبلغ واقعي كه با اين عنوان به سازمان ميراث فرهنگي 
و گردشگري داده شده است را در نظر بگيريم، سرانه اين بودجه به »يك سنت« 
مي رسد. اين درحالي است كه گزارش »مقايسه بودجه دولتي كشورها در زمينه 
بازاريابي گردشگري« كه سازمان جهاني جهانگردي در سال 2010 آن را منتشر 
و سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري به آن استناد كرده، بودجه 
دولتي تبليغات و بازاريابي كشورها را از 2 ميليون تا 151 ميليون دلار اعلام كرده 
است. گزارش سازمان جهاني جهانگردي كه پايه مستندات و محاسبات سازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري است، ۹ سال پيش تهيه شده كه 
با توجه به رش��د سريع گردش��گري در برخي قاره ها مثل آسيا و جهش رتبه اي 
كشورهايي چون مكزيك، ژاپن، تركيه، مصر، ويتنام و گرجستان اين ارقام و سرانه 
بودجه هاي تبليغاتي حتما با تغييراتي همراه ش��ده است. مدير دفتر بازاريابي و 
تبليغات گردشگري گفت: سازمان جهاني جهانگردي در آن گزارش كشورها را 
براساس تعداد گردشگر و بودجه اي كه صرف تبليغات و بازاريابي شده به سه دسته 
»پيشرو«، »موفق و نوظهور گردشگري« و »خواهان موفقيت« تقسيم كرده است؛ 
گروه نخست كشورهايي مثل فرانسه، اسپانيا، آلمان، انگليس و اتريش يا همان 
Top Ten هستند كه تعداد گردشگران شان متجاوز از 30 تا 80 ميليون نفر بوده 

و به ازاي جذب هر گردش��گر بين يك تا دو دلار هزينه مي كنند. بودجه دولتي 
تبليغات اين كشورها در سال 2010 از ۴0 ميليون تا ۹7 ميليون دلار بوده است.

او به دسته دوم يا كشورهاي موفق و نوظهور گردشگري كه در يك دهه اخير، رشد 
گردش��گري آنها سريع بوده است، اشاره كرد و درباره وضعيت بودجه تبليغات و 
بازاريابي آنها در سال 2010، توضيح داد: سرانه بودجه جذب هر گردشگر خارجي 
در كشورهايي چون استراليا، آفريقاي جنوبي، برزيل، مكزيك، كره جنوبي و مالزي 
بين ۴ تا 10 دلار بوده است. كل بودجه دولتي بخش تبليغات در اين كشورها از 
۴0 ميليون تا 151 ميليون دلار بوده است. لاريجاني افزود: كشورهاي خواهان 
موفقيت مثل قبرس، باهاما، مالت، نيوزيلند و سريلانكا نيز از 10 تا ۴6 دلار براي 
جذب هر گردشگر هزينه مي كنند كه بودجه كلي آنها از 5 ميليون تا 112 ميليون 
دلار بوده است. مدير دفتر بازاريابي و تبليغات گردشگري به دسته چهارم با عنوان 
»مقصدهاي خاورميانه« كه شامل كش��ورهاي اردن و يمن مي شود و سازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري آن را به دسته بندي سازمان جهاني 
جهانگردي اضافه كرده است، اشاره كرد و گفت: سرانه بودجه اين كشورها براي 
جذب هر گردشگر ۴ تا 5 دلار بوده كه بودجه كلي آنها در بخش بازاريابي و تبليغات 

از 2 ميليون تا 15 ميليون دلار بوده است.

ايستگاه

رمان جديد »جوجو مويز« 
در سينما

 ايتاليا 2000 اثر باستاني
 به برزيل امانت مي دهد

رم��ان جدي��د »جوج��و 
موي��ز« توس��ط كمپاني 
»يونيورسال پيكچرز« به 
يك اثر سينمايي تبديل 
مي شود. به گزارش ورايتي، 
»اول پارك��ر« كارگرداني 
اين فيلم سينمايي را كه 
با اقتب��اس از رمان جديد 

»جوجو مويز« ساخته مي شود به عهده خواهد داشت. 
رمان جديد »جوجو مويز« توسط انتشارات »پنگوئن 
 رندوم هاوس« در ماه اكتبر روانه بازار خواهد شد. اين 
رمان كه »بخشنده ستاره ها« نام دارد، جديدترين اثر 
»جوجو مويز« محسوب مي شود. اين نويسنده تاكنون 
۴0 ميليون نس��خه از آثارش را در سراسر جهان به 
فروش رسانده است.  اين رمان كه بيشتر آن بر اساس 
داستان هاي واقعي نوشته شده است داستان يك گروه 
از زنان جوان متفاوت را روايت مي كند كه در تلاش اند 
با كنار زدن روزمرگي ها دانش و قدرت را براي جامعه 
كوهستاني شان به ارمغان بياورند. اين اولين بار نيست 
كه آثار »جوجو مويز« م��ورد اقتباس قرار مي گيرد. 
پيش تر با اقتباس از رمان »من پيش از تو« اين نويسنده 
نيز يك فيلم سينمايي ساخته ش��ده كه به فروش 

جهاني 200 ميليون دلار رسيده است.
»اليسون اون« و »دبرا هيوارد« تهيه كنندگي اين پروژه 
را به عهده خواهند داشت. »جوجو مويز « نيز به عنوان 
تهيه كننده اجرايي در اين پروژه حضور خواهد داشت.

پس از آتش سوزي سال 
گذشته موزه ملي برزيل، 
كارشناسان ايتاليايي براي 
همكاري در بازسازي آثار 
باس��تاني بازيابي شده از 
ويرانه هاي اي��ن موزه به 
برزيل سفر مي كنند. به 
گزارش آرت نت نيوز، پس 

از آنكه آتش، ساختمان موزه ملي برزيل و صد ها اثر 
باستاني و گنجينه هاي تاريخي را نابود كرد، ايتاليا 
براي كمك به بازس��ازي اين موزه پيش قدم شده 
است. مقامات ايتاليا تعداد قابل توجه اي اثر باستاني را 
براي مدت طولاني به موزه ملي برزيل امانت خواهند 
داد و كارشناس��اني را براي همكاري در بازسازي 
آثار اين موزه ارس��ال خواهند كرد. طبق اظهارات 
مقامات رسمي ايتاليا، در مجموع 2000 اثر باستاني 
از موزه ملي باستان شناسي »ناپل« و منطقه تاريخي 

»هركولانيوم« به برزيل امانت داده خواهند شد.
اين پيشنهاد كمي پس از آنكه »الكساندر كلنر «مدير 
موزه ملي برزيل براي دريافت حمايت به اروپا سفر 
كرد و براي بازسازي س��اختمان 200 ساله موزه 
ملي برزيل بودجه حمايتي جمع آوري كرد، ارايه 
شد. در جريان آتش س��وزي سال گذشته، حدود 
۹0 درصد از مجموعه آث��ار موزه ملي برزيل دچار 
خسارت شد. البته ارزشمند ترين اثر اين موزه يعني 
بقاياي »لوس��يا« كه قديمي ترين بقاياي انس��ان 
كشف شده در قاره امريكا محسوب مي شود، كمي 
پس از آتش س��وزي بازيابي شد. موزه ملي برزيل، 
به عنوان بزرگ ترين موزه تاريخ طبيعت امريكاي 
جنوب��ي و يكي از قديمي ترين موسس��ات علمي 
 برزيل شناخته مي شود. آثاري كه از ايتاليا به مدت 
20 س��ال به برزيل منتقل خواهد ش��د ش��امل 
مجسمه ها، تابلو هاي نقاشي روم باستان نيز مي شود. 
اولين مجموعه از اين آثار سال 2020 به برزيل منتقل 
خواهد ش��د. اين آثار تا زماني كه مراحل ساخت و 
بازسازي موزه ملي برزيل به اتمام برسد در موسسه 
فرهنگي ايتاليا و سفارت ايتاليا در »ريو« به نمايش 

گذاشته خواهد شد.

دوپينگ   حسين كيهاني  قطعي  شد

آزمون سخت بازيكنان جديد استقلال براي جلب نظر استراماچوني

دوپينگ دونده استقامتي تيم ملي ايران 
قطعي شد و او براي چهار سال نمي تواند 
در ميادين حضور داشته باشد. به گزارش 
AP، حسين كيهاني دونده استقامتي تيم ملي ايران به 
دليل ارتكاب به دوپينگ براي ۴ سال از حضور در ميادين 
دووميداني محروم شد. اوايل خرداد ماه آسوشيتدپرس 
مدعي شد كه حسين كيهاني دونده 2۹ ساله تيم ملي 
دووميداني ايران در مس��ابقات قهرماني آسيا 201۹ 
دوحه قطر با ماده ممنوعه اپو متهم به دوپينگ ش��ده 
و ممكن اس��ت محروميت موقت او تا چهار سال باشد. 
البته كيهاني در مسابقات قهرماني آسيا دوحه روي سكو 
نرفت و با ركورد 8:36.۴۴ چهارم شده بود. كيهاني در 
بازي هاي آسيايي 2018 جاكارتا با ركورد 8 دقيقه و 22 
ثانيه در ماده 3000 متر بامانع نشان طلا را كسب كرد و 

ركورد بازي هاي آسيايي را شكسته بود.

استقلال با جذب پنج بازيكن، فعاليت رسمي اش 
را در فصل نق��ل و انتقالات آغاز كرد. پنج بازيكني 
كه به گفته مديران باش��گاه با نظر اس��تراماچوني 
ب��ه اس��تقلال پيوس��تند. مدي��ران اس��تقلال از 
ديروزيكشنبه، با جذب محمد بلبلي، علي دشتي، 
مي��لاد باقري، س��ياوش يزداني و مس��عود ريگي 
فعالي��ت رسمي ش��ان را در بازار نق��ل و انتقالات 
آغ��از كردند. همه اي��ن بازيكنان عملكرد نس��بتاً 
خوب��ي در لي��گ هجدهم داش��تند و ب��ا توجه به 
سن هاي ش��ان، به نظ��ر خريدهاي خوب��ي براي 
استقلال محس��وب مي ش��وند. با اين حال سوال 
مهمي كه در فعاليت هاي نقل و انتقالاتي استقلال 
به وجود مي آيد اين است كه آيا جذب بازيكنان با 
نظر استراماچوني صورت مي گيرد يا نه؟ با نگاهي 
به زمان مذاكره مديران اس��تقلال با اين بازيكنان 
كه به قبل از توافق با استراماچوني برمي گردد، اين 
سوال از اهميت بيش��تري برخوردار مي شود. اين 
موضوع در مراسم معارفه استراماچوني از فتحي، 

مديرعامل استقلال پرسيده شد كه او پاسخ داد: با 
استراماچوني هماهنگ كرده بوديم و ويديوهايي 
را براي او فرس��تاديم و قرار است در تمرين ها هم 
بازيكن ها را رصد كند و نظرش را بدهد. بازيكن با 
نظر مستقيم سرمربي جذب مي شوند و اين اتفاق 
افتاده است. او همچنين در پاسخ به اين سوال كه 
اگر استراماچوني در تمرينات از عملكرد بازيكنان 
جديد ناراضي باشد، چه تصميمي درباره آنها گرفته 
مي ش��ود؟ با اش��اره به يك ضرب المثل گفت: چو 

فردا ش��ود، فكر فردا كنيم! اين پاسخ فتحي كمي 
نگران كننده است، زيرا مشخص نكرد كه آيا مديران 
استقلال در صورت نارضايتي استراماچوني، برنامه 
جايگزيني دارند يا نه. به هر حال اس��تقلال فصل 
گذش��ته هم با اين موضوع دست به گريبان شد و 
با افت شديد ميثم تيموري و فرشاد محمدي مهر 
در ليگ هجدهم نس��بت به ليگ هفدهم، دس��ت 
استقلالي ها در دفاع راست و چپ خالي شد و شفر 
و در ادام��ه مجيدي مجبور ش��دند در اغلب فصل 
از وري��ا غفوري و ميلاد زكي پور در اين دو پس��ت 
اس��تفاده كنند. در هر صورت هواداران اس��تقلال 
اميدوار هستند كه خريدهاي جديد استقلال بتواند 
به اس��تراماچوني براي رسيدن به موفقيت كمك 
كنند و همانند خريدهاي ناموفق آبي هاي پايتخت 
در فصول اخير نشوند ولي در هر صورت فوتبال با 
اتفاقات گوناگوني روبرو است و اين احتمال هميشه 
وجود دارد كه يك بازيكن موفق نتواند روند رو به 

رشدش را در تيمي بزرگ تر ادامه دهد. 

ورزشي
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